
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6317, 6427
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Χ. Κέλλα, Β. Κεγ-

κέρογλου και Ν. Φίλη, σελ. 6363
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Αλίµου, το 149ο Δηµοτικό Σχολείο
Αθήνας, το 1ο Γυµνάσιο Ελευθερίου Βενιζέλου Χανίων, το
27ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου, µέλη από το Σώµα Ελλήνων
Οδηγών Δράµας και σπουδαστές του Τµήµατος Αθλητικής
Δηµοσιογραφίας των ΙΕΚ Σιβιτανιδείου, σελ. 6358, 6363,
6366, 6370, 6379, 6381, 6392, 6396, 6408

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  6358, 6363, 6368, 6369,
6370, 6371, 6372, 6380, 6381, 6388, 6390, 6392, 6393, 6408,
6409, 6412

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών  µε αριθµό από 1469 έως 1564 ,

σελ. 6318 – 6342                     
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών  , σελ.

6343 - 6354                                                                                                                                 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 24 Μαρτίου 2017, σελ.  6355
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i. σχετικά µε τις «δηλώσεις του Αναπληρωτή Υπουργού

Εξωτερικών για προεκλογικές συγκεντρώσεις τουρκικών
κοµµάτων στην Ελλάδα», σελ. 6356

ii. σχετικά µε τις «προεκλογικές συγκεντρώσεις Τούρκων
αξιωµατούχων στην Ελλάδα», σελ. 6358

β) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε την  πρόθεση του Υπουργείου να υποβαθµίσει
το υποκατάστηµα πρώην ΙΚΑ -νυν ΕΦΚΑ- στα Νέα Μουδανιά
Χαλκιδικής, σελ. 6360

ii. σχετικά µε τον Οργανισµό Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.), σελ. 6361

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την πρόβλεψη αντιχαλαζικής προστασίας,

σελ. 6363
ii. σχετικά µε τη θέση των αγροτών στην αλυσίδα εφοδια-

σµού τροφίµων, σελ. 6364
δ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά

µε το σχεδιασµό για την κατάργηση της Εφορείας Αρχαιοτή-
των Κιλκίς, σελ. 6367

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε το καθεστώς
εντοπιότητας των αστυνοµικών υπαλλήλων, σελ.  6368

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας-Πλαισίου
για εταιρική σχέση και συνεργασία µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των κρατών-µελών της, αφενός, και της Μογγο-
λίας, αφετέρου», σελ. 6369

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-

σης: «Μέτρα µείωσης του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθ-
µων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών-Εναρµόνιση της νο-
µοθεσίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες διατάξεις», σελ.
6369 - 6412

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6391 - 6408
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6368 - 6391
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 6317 - 6368
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6408 - 6427

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 6408                                                                 
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ, σελ. 6392, 6393
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6368, 6369, 6370, 6372, 

6380, 6381, 6388, 6390
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 6408                                                                                
ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ Λ, σελ. 6390
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 6358, 6363
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6408, 6412
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6392, 6409
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6371, 6381, 6392
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ.  6408

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 6363, 6364, 6365, 6366
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 6368
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 6360, 6361
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6367
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 6356, 6357, 6358, 6359, 

6360
ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ Λ. , σελ. 6367, 6368
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 6358, 6359, 6360
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6360, 6361, 6362
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6363, 6364
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 6356, 6357, 6358
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 6361, 6362
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 6365
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 6368

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6398
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 6370, 6371, 6392, 6410
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 6388, 6389
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6405
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6380
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 6374, 6409
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 6392, 6393
ΚΑΒΒΑΔΙΑ Ι. , σελ. 6392, 6393
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6401, 6412
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 6373
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 6398
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 6369, 6397
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 6394, 6395
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 6407

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’

Πέµπτη 23 Μαρτίου 2017



ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ Λ. , σελ. 6404, 6405
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6397
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6377, 6378, 6382, 6392, 

6404
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6400
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6390, 6394, 6397, 6403, 

6404, 6409
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 6400
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 6375
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6381, 6382, 6388, 6392, 

6404, 6410
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 6396
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6379
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6395
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 6389, 6390, 6392, 6395, 

6404, 6408
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 6406
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 6391

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6390



Αθήνα, σήµερα στις 23 Μαρτίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-03-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �Δ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
22 Μαρτίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του

Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Βιοµηχανίας και
Ενέργειας της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν
για Συνεργασία στον τοµέα των Ανανεώσιµων Πηγών και της
Ενεργειακής Αποδοτικότητας και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’

Πέµπτη 23 Μαρτίου 2017



6318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6319



6320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6321



6322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6323



6324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6325



6326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6327



6328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6329



6330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6331



6332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6333



6334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6335



6336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6337



6338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6339



6340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6341



6342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6343

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



6344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6345



6346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6347



6348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6349



6350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6351



6352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 6353



6354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 24 Μαρτίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 629/21-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθα-
νασίας Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη βελ-
τίωση του νοµοθετικού πλαισίου για την ακούσια νοσηλεία ψυ-
χικά ασθενών.

2. Η µε αριθµό 621/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την υλοποίηση
του κάθετου οδικού άξονα Δράµας - Αµφίπολης.

3. Η µε αριθµό 619/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τον επανακαθορισµό
των εισακτέων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε βάση ακαδη-
µαϊκά και ορθολογικά κριτήρια.

4. Η µε αριθµό 627/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την εκδήλωση κρουσµάτων γρίπης των πτηνών σε οικόσιτες
εκµεταλλεύσεις.

5. Η µε αριθµό 639/21-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανασύσταση των
Οργανισµών Εργατικής Κατοικίας και Εργατικής Εστίας.

6. Η µε αριθµό 620/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου Κατσίκη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την αποζηµίωση των
ιδιοκτητών των απαλλοτριωθεισών εκτάσεων για την κατασκευή

χώρου υγειονοµικής ταφής αποβλήτων (ΧΥΤΑ) δυτικής Αττικής.
7. Η µε αριθµό 625/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την
καταβολή των δεδουλευµένων των συµβασιούχων σε αρκετούς
δήµους της χώρας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 630/21-3-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παναγιώτας Βράντζα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την επικείµενη εκκαθάριση ανενεργών
αγροτικών συνεταιρισµών και την αξιοποίηση των περιουσιακών
στοιχείων τους.

2. Η µε αριθµό 622/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την πληρωµή της µεταφο-
ράς µαθητών µέσω ειδικών µαθητικών δελτίων µε δηµόσια συγ-
κοινωνία.

3. Η µε αριθµό 626/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε το στάδιο υλοποίησης της επένδυσης του πρώην αε-
ροδροµίου του Ελληνικού και την παράδοσή του στον επενδυτή.

4. Η µε αριθµό 640/21-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε την κάλυψη των αναγκών µε προσωπικό φύλαξης,
ώστε να επαναλειτουργήσει το Μουσείο Θυρρείου του Δήµου
Ακτίου - Βόνιτσας.

5. Η µε αριθµό 633/21-3-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, µε θέµα «καθυστερεί εξοργιστικά και µε δόλο (;) ο διαγωνι-
σµός αδειοδότησης των τηλεοπτικών σταθµών».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 611/17-3-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Σταµάτη προς τον Υπουργό Εξωτε-
ρικών, σχετικά µε τις «δηλώσεις του Αναπληρωτή Υπουργού
Εξωτερικών για προεκλογικές συγκεντρώσεις τουρκικών κοµµά-
των στην Ελλάδα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος.

Κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε τις δηλώσεις που κάνατε την περασµένη

εβδοµάδα, διαπράξατε δύο βαρύτατα ατοπήµατα. Το πρώτο ατό-
πηµα είναι ότι την ώρα που ο σουλτάνος της Τουρκίας απειλεί
τους πάντες και τα πάντα, απειλεί τους Ευρωπαίους πολίτες ότι
δεν θα τολµούν να κυκλοφορήσουν, εκείνη ακριβώς την ώρα πή-
ρατε θέση υπέρ των Τούρκων στη διένεξη που είχαν µε τους Ευ-
ρωπαίους εταίρους µας όσον αφορά τη δυνατότητα πραγµατο-
ποίησης συγκεντρώσεων. 

Πέρα από αυτό το αυταπόδεικτο ατόπηµα, χάνουµε και µια ευ-
καιρία: να εκµεταλλευτούµε τη στάση των Τούρκων, για να απο-
δείξουµε σε όλον τον κόσµο -και κυρίως στην Ευρώπη- ποιοι είναι
οι γείτονές µας και γιατί είµαστε υποχρεωµένοι εµείς να αντιµε-
τωπίσουµε µια πραγµατικότητα που οι ίδιοι δεν τη ζουν. Αυτό,
µάλιστα, έχει και βαριές οικονοµικές συνέπειες, λόγω των δαπα-
νών στην άµυνα. 

Το δεύτερο ατόπηµα είναι ότι ουσιαστικά προσκαλέσατε -δεν
ξέρω αν το έχετε καταλάβει- Τούρκους αξιωµατούχους να πραγ-
µατοποιούν προεκλογικές συγκεντρώσεις στη χώρα µας. Δη-
λαδή, υπάρχουν Τούρκοι ψηφοφόροι στην Ελλάδα; Δεύτερον,
αγνοείτε ότι η έλευση των Τούρκων αξιωµατούχων, όποτε πραγ-
µατοποιήθηκε, πραγµατοποιήθηκε τυπικά µε το πρόσχηµα ιδιω-
τικής επίσκεψης και επίσκεψης σε ιερούς τόπους των
µουσουλµάνων; Ενώ, λοιπόν, δεν υπάρχει τέτοιο προηγούµενο,
ενώ δεν υπάρχουν Τούρκοι ψηφοφόροι στην Ελλάδα, η αναφορά
σας λειτουργεί ως πρόσκληση. Έτσι εκτιµήθηκε όχι µόνο από τα
δικά µας µέσα ενηµέρωσης, αλλά και από τα τουρκικά: και από
τη «ΣΑΜΠΑΧ» και από τη «ΧΟΥΡΙΕΤ». 

Κατόπιν αυτών, ρωτώ µέσω υµών την Κυβέρνηση, εάν οι από-
ψεις οι δικές σας απηχούν τις θέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης
και για τα δύο ζητήµατα και αν προτίθεται η Κυβέρνηση να επι-
τρέψει συγκεντρώσεις στην Ελλάδα Τούρκων αξιωµατούχων και
µάλιστα προεκλογικές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει, όπως έχουµε πει, ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Κατρούγκαλος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, υπάρχει µια ορθή και γενικά αποδεκτή τα-

κτική από τα κοινοβουλευτικά κόµµατα, να µην επιχειρούν να µε-
ταφέρουν στον στίβο της µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης εθνικά
θέµατα, τακτική την οποία µέχρι στιγµής σεβόταν και το δικό σας
κόµµα, και εσείς την παραβιάζετε. 

Οφείλω, λοιπόν, να σας ανταποδώσω τον χαρακτηρισµό της
επιπολαιότητας, που αναφέρεται στην ερώτησή σας, διότι πράγ-
µατι παίζετε εν ου παικτοίς, ουσιαστικά υιοθετώντας διαστρε-
βλώσεις των απόψεών µου, που καµµία σχέση δεν έχουν µε το
αντικείµενο της ερώτησής σας. Από αυτή την άποψη πράγµατι η
ερώτησή σας, όπως και η επόµενη, κινείται στον χώρο της µετα-
πραγµατικότητας. Δεν αφορά γεγονός, δεν αφορά στην πραγ-
µατικότητα δηλώσεις µου, αλλά την παραποίηση δηλώσεών µου
από τη γνωστή µου εταζέρα των µέσων. 

Επί της ουσίας τώρα. Η Ελλάδα πάντοτε στην αντιπαράθεση
µε την Τουρκία θέλει να εκπέµψει τα χαρακτηριστικά µιας ήπιας

και σταθερής δύναµης, που βασίζει τις απόψεις της στο Διεθνές
Δίκαιο, δεν διεκδικεί τίποτα, αλλά δεν είναι διατεθειµένη να πα-
ραχωρήσει και τίποτα. Ακριβώς για τους λόγους αυτούς, επειδή
αισθάνεται βέβαιη για την ισχύ της -και αυτοτελώς και ως µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης- καµµία επιθυµία δεν έχει να ενισχύσει
την κλιµάκωση της έντασης, ακόµα κι όταν αυτή τροφοδοτείται
από την προκλητικότητα της άλλης πλευράς. 

Μάλιστα, αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα για τις κοινωνίες µας:
όταν βρισκόµαστε απέναντι σε προκλήσεις αυτού του είδους ή
σε προκλήσεις ακόµα µεγαλύτερης έντασης, όπως αυτές της
χθεσινής ηµέρας στο Λονδίνο -µια τροµοκρατική επίθεση-, το µε-
γάλο στοίχηµα και η µεγάλη πρόκληση για µας είναι πώς θα κρα-
τήσουµε τα χαρακτηριστικά της ανοικτής κοινωνίας, δεν θα
απεµπολήσουµε τα δικαιώµατά µας και δεν θα γίνουµε ίδιοι µε
αυτούς που µας απειλούν. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό ήταν η ουσιαστική τοποθέτησή µου
και, δηλώνοντας -και είναι προς τιµήν του συναδέλφου που έχει
καταθέσει την επόµενη ερώτηση, γιατί φαίνεται ότι αυτός διά-
βασε τη συγκεκριµένη αποµαγνητοφώνηση- ότι δεν είµαι διατε-
θειµένος να αναφερθώ σε εσωτερικές αποφάσεις άλλων χωρών,
ανέφερα τον κανόνα που ισχύει στην Ευρώπη. 

Ο κανόνας, λοιπόν, είναι ότι, ανεξαρτήτως εάν δοθεί άδεια ή
όχι σε αξιωµατούχους ξένης χώρας -αυτό είναι θέµα Διεθνούς
Δικαίου-, η ελευθερία των συγκεντρώσεων αποτελεί τον κανόνα
και η απαγόρευσή τους την εξαίρεση και µόνο όταν υπάρχει ένας
κίνδυνος για τη δηµόσια ασφάλεια. Αυτή η θέση, λοιπόν, είναι
ευρωπαϊκή θέση. 

Θυµίζω ότι µόνο στην Ολλανδία, εν όψει της προεκλογικής πε-
ριόδου και του κινδύνου που προφανώς εκτιµήθηκε ότι υπήρχε
εκεί για τη δηµόσια τάξη, απαγορεύτηκαν οι συγκεντρώσεις. Αν-
τιθέτως έγιναν στη Γαλλία, στη Γερµανία στη Σουηδία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Έχω εδώ µια σειρά από δηλώσεις Πρωθυπουργών και Υπουρ-
γών Εξωτερικών επί του θέµατος. Επειδή έχει τελειώσει και ο
χρόνος οµιλίας µου, σταχυολογώ τις δηλώσεις του Σουηδού
Πρωθυπουργού: «Η ελεύθερη συνάθροιση και έκφραση αποτελεί
θεµελιώδες δικαίωµα στη Σουηδία.». «Μολονότι η Σουηδία δεν
χάνει ευκαιρία να εκφράζει ανησυχίες για θέµατα δηµοκρατίας
στην Τουρκία, δεν είναι διατεθειµένη να επιβάλει απαγόρευση ει-
σόδου στη χώρα σε πολιτικά πρόσωπα.». Αυτή είναι δήλωση στις
13 Μαρτίου. 

Επειδή αυτός είναι σοσιαλδηµοκράτης, θα σας διαβάσω τη δή-
λωση του προέδρου της Μπούντεσταγκ, που είναι στον δικό σας
ιδεολογικό χώρο: «Οι αρχές του γερµανικού συντάγµατος είναι
αδιαπραγµάτευτες. Προς τούτο και παρά τις απολύτως δικαιο-
λογηµένες εδώ αντιδράσεις, τα δικαιώµατα αυτά οφείλουν να
ισχύουν έναντι όλων. Ο καθένας µπορεί να εκφέρει ελεύθερα τη
γνώµη του στη Γερµανία, συµπεριλαµβανοµένων των ξένων επι-
σκεπτών.». Για αυτόν τον λόγο, όπως σας προανέφερα, την επο-
µένη και των δικών µου δηλώσεων, ο κ. Νταβούτογλου ήταν στην
Κολωνία.  

Τέλος, αντίστοιχες κοινές δηλώσεις του Προέδρου Ολάντ και
της κ. Μέρκελ, µετά από τηλεφωνική συνοµιλία µαζί τους, αναρ-
τήθηκαν σε ιστοσελίδα στις 16-3-2017. 

Άρα ως προς το πρώτο σκέλος της ερώτησής σας, αντίθετα
µε τη δική σας άποψη, η δική µου άποψη είναι αυτή που ανταπο-
κρίνεται και στην κατάσταση αντίληψης των δικαιωµάτων του συ-
νέρχεσθαι στην Ευρώπη και σε αυτή που ουσιαστικά όλοι οι
Ευρωπαίοι ηγέτες υιοθέτησαν. 

Το ζήτηµα των πολιτικών συγκεντρώσεων στην Ελλάδα είναι
µη θέµα. Είναι αυτό που ανάγεται στο χώρο της µεταπραγµατι-
κότητας. Στην απάντησή µου -εάν τη δείτε στο βίντεο- είπα ότι
αυτό είναι ένα υποθετικό ενδεχόµενο. Ποτέ δεν µίλησα για προ-
εκλογικές συγκεντρώσεις. Όπως είπατε και εσείς, αναφέρθηκα
σε επισκέψεις που έχουν γίνει στο παρελθόν, λέγοντας ότι ποτέ
δεν εµποδίσαµε την επικοινωνία Τούρκων αξιωµατούχων µε οµο-
θρήσκους τους. Αυτό είναι εντελώς διαφορετικό πράγµα µε την
πραγµατοποίηση των πολιτικών συγκεντρώσεων ακριβώς λόγω
του ότι πράγµατι ελάχιστος είναι ο αριθµός των Τούρκων ψηφο-
φόρων στην Ελλάδα και ουσιαστικά κανείς από αυτούς δεν είναι
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στη Θράκη. Όσοι Τούρκοι ψηφοφόροι είναι εδώ, είναι επιχειρη-
µατίες και  βρίσκονται, σύµφωνα µε στοιχεία που µου έχει δώσει
το Υπουργείο Εξωτερικών, κατά το 90% στην Αθήνα. 

Εν όψει, λοιπόν, αυτών των πραγµάτων, θεωρώ ότι θα πρέπει
να συνεχίσουµε σε αυτό που µέχρι τώρα είχαµε, δηλαδή τα ελ-
ληνοτουρκικά θέµατα να τα θεωρούµε εκτός της πολιτικής αρέ-
νας και να προσπαθούµε -όπως κάνουµε πάντα- να
διαφυλάττουµε τα εθνικά µας δίκαια και τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα στο ίδιο πνεύµα σταθερότητας και εγρήγορσης που επι-
βάλλει όχι µόνο ιστορία µας, αλλά το ίδιο το εθνικό συµφέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµή-
τριος Σταµάτης για τη δευτερολογία του, για τρία λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα αρκούσε να
αναφερθείτε µόνο στο δεύτερο σκέλος της απάντησης που µου
δώσατε και να µην το εµπλέξετε µε τον πρώτο ισχυρισµό σας,
ότι αυτά που λέµε είναι επικίνδυνα. Αυτά που είπατε εσείς είναι
επικίνδυνα. Ωραία, δεν κατάλαβαν τα «βοθροκάναλα», δεν κατά-
λαβαν οι «βοθροεφηµερίδες», δεν κατάλαβαν ούτε οι τουρκικές
εφηµερίδες τις δηλώσεις σας. Δεν τις κατάλαβε και ο κύριος
Υπουργός; 

Ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών, λοιπόν, ο κ. Κοτζιάς, δύο
µέρες µετά,  όταν τον ρώτησαν για τις δικές σας δηλώσεις, είπε:
«Ο Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών δεν µιλάει πριν τεθούν συγ-
κεκριµένες αιτήσεις». Δεν κατάλαβε και αυτός; Δεν κατάλαβε και
ο κ. Βίτσας, ο οποίος είπε επί λέξει: «Δεν είναι προς το συµφέρον
µας να εµπλακούµε σε αυτή την υπόθεση, η οποία χαρακτηρίζε-
ται από τις εκλογικές διαδικασίες στην Ολλανδία και το δηµοψή-
φισµα στην Τουρκία.». Όλοι εµείς δεν καταλάβαµε;  

Όταν συµβαίνει πολλοί να µην καταλαβαίνουν την άποψή σας,
ψάξτε εσείς να καταλάβετε τι είπατε λάθος ή κακό και όχι εµείς. 

Τώρα, όσον αφορά τα άλλα θέµατα, προεκλογικές συγκεντρώ-
σεις στη Γερµανία δεν έγιναν. Συναντήσεις και συναθροίσεις έγι-
ναν σε κλειστό χώρο. Προεκλογικές συγκεντρώσεις δεν έγιναν.
Αλλά η θέση και µόνο του Έλληνα Αναπληρωτή Υπουργού Εξω-
τερικών, την ώρα που υπάρχει αυτή η σκληρή αντιπαράθεση ανά-
µεσα στην Ευρώπη στο σύνολό της και στην Τουρκία, είναι
τουλάχιστον άτοπη.

Επαναλαµβάνω: Η χώρα µας έχει µια µοναδική ευκαιρία να δεί-
ξει ποιοι είναι οι γείτονες µας. Γιατί υποχρεωνόµαστε εξαιτίας
αυτών των γειτόνων να διατηρούµε ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις,
µε µεγάλο κόστος.

Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα, πράγµατι στο παρελθόν, κύριε
Υπουργέ, χρησιµοποιώντας το πρόσχηµα ιδιωτικής επίσκεψης έρ-
χονταν στην Θράκη Τούρκοι αξιωµατούχοι και, όταν ξεπερνούσαν
τα όρια της ιδιωτικής επίσκεψης, γίνονταν παρατηρήσεις και δια-
µαρτυρίες από την ελληνική πλευρά για την απαράδεκτη συµπε-
ριφορά τους.

Σας θυµίζω ότι το 2004, όταν ήρθε για πρώτη φορά ο Ερντο-
γάν στη χώρα µας, δεν πέρασε καν από γραφεία της τουρκικής
µειονότητας στη Θράκη. Το απέφυγε και αυτό. Η πιο προκλητική
συµπεριφορά ήταν αυτή που έγινε τον Μάιο του 2015 από τον
γιο του Ερντογάν, ο οποίος έκανε στην κυριολεξία ολόκληρη πε-
ριοδεία, ισχυριζόµενος πράγµατα που εµείς τα αρνούµεθα.

Άρα, λοιπόν, το να λέτε εσείς ότι είµαστε έτοιµοι να δεχθούµε
αιτήµατα επίσκεψης Τούρκων αξιωµατούχων επίσηµα σηµαίνει
αλλαγή της στάσης της χώρας µας απέναντι σε αυτό το ενδεχό-
µενο. Αυτό σηµαίνει έµµεση πρόσκληση, εκτός αν δεν το κατα-
λάβατε.

Θα παρακαλούσα πολύ στη δευτερολογία σας να είστε πολύ
πιο σαφής στο δεύτερο αυτό ζήτηµα, εάν, δηλαδή, έχουµε τώρα
αιτήµατα Τούρκων αξιωµατούχων να επισκεφτούν επίσηµα την
Ελλάδα, για να δουν τους οµοεθνείς τους, όπως λένε αυτοί, τους
οµόθρησκους, όπως λέµε εµείς, και εάν αυτό θα γίνει αποδεκτό
από την ελληνική Κυβέρνηση. Το ερώτηµά µου είναι σαφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Σταµάτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε, για τρία
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Είναι προφανές ότι η Κυβέρνησή µας έχει ενιαία θέση
επί του ζητήµατος αυτού. Είναι προφανές ότι ο Υπουργός Εξω-
τερικών, ακριβώς επειδή έχει εµπιστοσύνη στον τρόπο µε τον
οποίο χειρίστηκα το θέµα, ανέθεσε σε εµένα την απάντηση της
ερώτησης, µολονότι αναφερόταν σε αυτόν. 

Επίσης είναι σαφές όχι µόνο από την απάντηση που έδωσε
τότε και που ουσιαστικά επανέλαβε τη δική µου θέση, ότι επί
υποθετικών ερωτηµάτων δεν µπορούµε να τοποθετούµαστε,
αλλά και από το γεγονός -πράγµα το οποίο δεν το ξέρετε φυσικά,
αλλά είναι εύκολο να το διαπιστώσετε- ότι είχε επαναλάβει µε
δική του ανάρτηση –retweet- τη δική µου ανάρτηση –tweet-, µε
την οποία κατήγγειλα τη «µονταζιέρα» της σχετικής διαστρέβλω-
σης της δήλωσής µου ακριβώς αµέσως µετά από τότε που είχε
γίνει.

Προφανώς η δήλωση του κ. Βίτσα δεν είναι διαφορετική από
αυτή που στην ίδια εκποµπή ο ίδιος έκανα, ότι δεν επιτρέπεται
το προεκλογικό κλίµα να δηλητηριάζει τις σχέσεις µεταξύ κρα-
τών.

Αντιθέτως µε ό,τι θεωρείτε εσείς, εγώ πιστεύω, όπως προανέ-
φερα και στην προηγούµενη δήλωσή µου, ότι η εµπιστοσύνη και
η προσκόλληση, προσήλωση, στις αρχές µας, στις αρχές του ευ-
ρωπαϊκού νοµικού πολιτισµού και των δικαιωµάτων, µας δίνει
πολύ µεγαλύτερα όπλα απέναντι και στη γείτονα, όταν έχει χα-
ρακτηριστικά προκλητικής και αντιδηµοκρατικής συµπεριφοράς
και γενικότερα απέναντι στις προκλήσεις των κοινωνιών µας. 

Η δική σας αντιθέτως στάση -λυπάµαι που σας το λέω, γιατί
προσωπικά εγώ σας υπολήπτοµαι- σας οδηγεί να ταυτίζεστε µε
τη Χρυσή Αυγή. Ίδιο περιεχόµενο έχουν οι ερωτήσεις σας. 

Επί του θέµατος των επισκέψεων των Τούρκων αξιωµατούχων,
όπως το λέτε είναι, µε µεγάλες δόσεις υποκρισίας βέβαια, τις
οποίες εµείς ως Κυβέρνηση δεν είµαστε διατεθειµένοι να επανα-
λάβουµε.

Όταν ο κ. Ερντογάν ως Πρωθυπουργός επισκέφθηκε για ιδιω-
τική επίσκεψη το 2004 την Ελλάδα, συνοδευόταν από εκατόν
εβδοµήντα έξι άλλους Τούρκους. Tον υποδέχθηκαν στο αερο-
δρόµιο ο Υπουργός Μακεδονίας και ο Υφυπουργός Εξωτερικών
και ο Βουλευτής Ροδόπης. Αυτά είναι πράγµατα που, όπως αντι-
λαµβάνεστε, καθόλου δεν συνάδουν µε χαρακτηριστικά ιδιωτικής
επίσκεψης. Το ίδιο έγινε και το 2011 –δεν ήταν µόνο δικό σας
θέµα-, όταν ήρθε ο κ. Νταβούτογλου.

Εγώ επαναλαµβάνω αυτό που είπα. Δεν είµαστε διατεθειµένοι
-όπως κι εσείς δεν το κάνατε- να εµποδίσουµε την επικοινωνία
µε τους οµόθρησκούς τους όποτε το ζητούν. Δεν υπάρχει αί-
τηµα, όµως, για προεκλογική συγκέντρωση. Δεν υπάρχει αντικει-
µενική βάση να γίνει προεκλογική συγκέντρωση στην Ελλάδα,
γιατί ουσιαστικά είναι ελάχιστος ο αριθµός των Τούρκων ψηφο-
φόρων. Εποµένως η πολιτική του ελληνικού κράτους σε αυτό το
θέµα έχει απόλυτη συνέχεια. 

Είναι –επαναλαµβάνω- ιδιαίτερα επικίνδυνο να προσπαθούµε
να δηµιουργήσουµε θέµατα µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης
εκεί που υπάρχουν ζητήµατα εθνικής πολιτικής. 

Η δική µας η τακτική απέναντι στην Τουρκία, λοιπόν, για να το
ξεκαθαρίσω κι εκεί, έχει ουσιαστικά τρεις όψεις. Η µία είναι η
εξής, στην οποία συµφωνούµε απόλυτα, της εγρήγορσης, της
άµεσης αντιπαράθεσης και της απόκρουσης οποιασδήποτε πρό-
κλησης µε λόγο και µε έργο. 

Η δεύτερη πλευρά της πολιτικής µας, όµως, είναι να µην απο-
κλείσουµε την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας, όχι µόνο
προς όφελος του τουρκικού λαού, που έχει συµφέρον να έχει
ένα ευρωπαϊκό µέλλον, αλλά και γιατί είναι προφανές ότι τη
χώρα µας τη συµφέρει να έχει µια ευρωπαϊκή και όχι µια εχθρική
Τουρκία απέναντί της. 

Η τρίτη πλευρά της πολιτικής µας είναι ότι, όπως κάνουµε και
µε άλλες χώρες, θέλουµε να ενισχύσουµε και τους οικονοµικούς
δεσµούς µε τη χώρα αυτή και να φέρουµε τους λαούς πιο κοντά. 

Για αυτό, για παράδειγµα, συνεχίζοντας και την πολιτική του
προκατόχου µου, πετύχαµε, µε τη βοήθεια και της τοπικής κοι-
νωνίας, να επανέλθει αυτό το πιλοτικό πρόγραµµα θεωρήσεων,
ώστε να διευκολύνονται οι σύντοµες επισκέψεις από τα παράλια
στα νησιά. Προσπαθούµε να ενισχύσουµε τον τουρισµό και τις
οικονοµικές σχέσεις. Θέλουµε να έχουµε φιλικές σχέσεις µε την
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Τουρκία µε την προϋπόθεση, προφανώς, ότι και αυτή θα ακολου-
θεί την ίδια στάση απέναντι και σε εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Δεν µου απαντήσατε, κύριε
Υπουργέ, για τις επισκέψεις Τούρκων αξιωµατούχων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Απήντησε, κύριε
Σταµάτη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Σας απάντησα. Υπάρχει συνέχεια της ελληνικής πολι-
τικής µας. Δεν έχουµε διαφοροποίηση απ’ αυτό το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Αλίµου (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσουµε τους µαθητές ότι παρακολουθούν µια συ-
νεδρίαση της Βουλής σχετικά µε ένα από τα δύο έργα που επι-
τελεί η Βουλή. Το ένα είναι το νοµοθετικό έργο, που συζητούνται
τα νοµοσχέδια και στο τέλος ψηφίζονται και γίνονται νόµοι του
κράτους. Η δεύτερη λειτουργία, η πολύ ουσιαστική, είναι ο κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος, δηλαδή ο έλεγχος της Κυβέρνησης σε
όλα τα ζητήµατα από τους Βουλευτές. Αυτό κάνουµε σήµερα. Οι
Βουλευτές έχουν καταθέσει ερωτήµατα, τα οποία αναπτύσσουν
προφορικά µε µια ορισµένη διαδικασία και οι Υπουργοί απαν-
τούν. 

Τώρα έχουµε τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών τον κ. Κα-
τρούγκαλο στα κυβερνητικά έδρανα και από κάτω οι Βουλευτές
αναπτύσσουν την ερώτησή τους. Στη συγκεκριµένη περίπτωση
το είδος του κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 609/16-3-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις «προεκλογικές συγκεντρώ-
σεις Τούρκων αξιωµατούχων στην Ελλάδα».

Στο σηµείο αυτό, πριν πάρετε τον λόγο, κύριε Λαγέ, ήθελα να
πω ότι προβληµατίστηκα. Είναι ίδιο το περιεχόµενο µε την προ-
ηγούµενη επίκαιρη ερώτηση, αλλά εκτίµησα ότι πρέπει να τις συ-
ζητήσουµε ξεχωριστά, γιατί κάθε κόµµα έχει τον δικό του τρόπο
να αναπτύσσει το θέµα και πάνω σε αυτό η απάντηση του Υπουρ-
γού µπορεί να είναι διαφοροποιηµένη, όσον αφορά το είδος των
στοιχείων, το ύφος και λοιπά. Με την έννοια αυτή δεν τις συγχω-
νεύσαµε ώστε να τις συζητήσουµε µαζί. 

Κύριε Λαγέ, έχετε τον λόγο, για δύο λεπτά, για την πρωτολογία
σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, έχετε απόλυτο δίκιο ότι είναι διαφορετική η θέση

που έχει η Χρυσή Αυγή στο συγκεκριµένο ζήτηµα από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Θα πω µετά γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν πρέπει να µι-
λάει, στον περιορισµένο χρόνο των δύο λεπτών που έχω. 

Εγώ θέλω, λοιπόν, να απευθύνω στον Υπουργό αυτό το ερώ-
τηµα που απηύθυνε προηγουµένως και ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, βέβαια µε άλλον τρόπο, διότι δεν µπορεί να πει και
πολλά η Νέα Δηµοκρατία, αφού έχει τα του οίκου της εδώ πέρα
και έχει πολλά προβλήµατα. 

Πώς κάνατε τη δήλωση αυτή; Εσείς λέτε ότι δεν κάνατε τη δή-
λωση κι εγώ εύχοµαι να µην την έχετε κάνει και ελπίζω να είναι
έτσι τα πράγµατα ή τουλάχιστον ελπίζω να καταλάβατε το λάθος
σας. 

Η Ευρώπη αυτή τη στιγµή είναι στα νύχια των µουσουλµάνων
τροµοκρατών, οι οποίοι βγαίνουν κάθε λίγο και λιγάκι και κάνουν
ό,τι θέλουν, αλλά, πέραν αυτού, ας ψάξετε προηγουµένως να
δείτε για προεκλογικές συγκεντρώσεις ή συναθροίσεις που γί-
νονται στη Γερµανία, τη Σουηδία και δεν ξέρω και εγώ πού αλλού
και σε πολλές χώρες φυσικά δεν γίνονται γιατί δεν τους αφή-

νουν. 
Πώς τολµάµε να συγκρίνουµε τη Γερµανία µε τη Θράκη µας,

εκεί που οι Τούρκοι έχουν αποσχιστικές θέσεις, εκεί που οι Τούρ-
κοι διεκδικούν τη Θράκη µας; Όσο κι αν εµείς εδώ κρυβόµαστε
και στρουθοκαµηλίζουµε, η πραγµατικότητα είναι αυτή. 

Αντί, λοιπόν, η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης να είναι διά
ροπάλου αυστηρή στους Τούρκους, να µην τολµάνε καν να σκέ-
φτονται αυτά τα πράγµατα, εσείς κάνετε αυτές τις δηλώσεις. Τις
παίρνουν µετά τα τουρκικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, εκµεταλ-
λεύονται τις δηλώσεις σας αυτές και εσείς µας λέτε εδώ στο
εσωτερικό ότι δεν ήταν έτσι. 

Γιατί, λοιπόν, δεν υποβάλατε κάποιες µηνύσεις στους δηµο-
σιογράφους ή στα έντυπα αυτά, τα οποία διαστρέβλωσαν µια δή-
λωσή σας, εφόσον είναι όπως τα λέτε εσείς; Εδώ το ζήτηµα δεν
έχει να κάνει µε ένα απλό θέµα. Εδώ µιλάµε για την εθνική κυ-
ριαρχία της πατρίδας µας. Μιλάµε για το να έρθουν οι Τούρκοι
και να κάνουν συγκεντρώσεις στη Θράκη µας, εκεί που υπάρχουν
και δικοί σας Βουλευτές, δικά σας στελέχη, τα οποία υποστηρί-
ζουν ότι υπάρχει τουρκική µειονότητα. Καταλαβαίνετε για τι µι-
λάµε; Εµείς θα συγκριθούµε µε την Ολλανδία και µε τη Γαλλία;
Μπράβο τους οι άνθρωποι εκεί. Δεν τους επέτρεψαν να κάνουν
συγκέντρωση. 

Καταλαβαίνετε τι θα γινόταν αν είχαν τέτοιες θέσεις οι Τούρκοι
στην Ολλανδία, παραδείγµατος χάριν, να ήθελαν να κερδίσουν
εδάφη των Ολλανδών; Είδατε τι έγινε µε αυτές τις συνθήκες που
επικρατούν τώρα. Και εµείς λέµε για τη Θράκη ότι δεν είναι έτσι,
αλλά ότι θα το σεβαστούµε; 

Είπατε προηγουµένως στην απάντηση που δώσατε για την ίδια
ερώτηση –για να ξέρει και ο κόσµος που µας ακούει- ότι το κρά-
τος έχει µια συνέχεια σε αυτά που κάνει. Μα, εδώ ακριβώς είναι
το ερώτηµα, ότι το κράτος δυστυχώς στα άσχηµα πράγµατα που
συµβαίνουν στην πατρίδα µας έχει συνέχεια, όπως στην οικονο-
µική καταστροφή της χώρας µας είχε συνέχεια. Εκεί συνεχίζει να
υπάρχει το κράτος. Αλλά και στο θέµα το µειονοτικό της Θράκης
µας, εκεί που οι Τούρκοι διεκδικούν εδάφη µας, δυστυχώς έχει
συνέχεια. Έχει συνέχεια την προδοτική Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ και εσείς κάνετε ακριβώς το ίδιο. 

Θα συνεχίσω και στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα απαντήσει ο

Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Κατρούγκα-
λος, για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Λαγέ, επί της ουσίας αναφέροµαι σε αυτά που
είπατε. Δεν έχει νόηµα να τα επαναλάβω. 

Ήλπιζα ότι εσείς τουλάχιστον –γιατί νοµίζω ο κ. Σταµάτης δεν
είχε δει ούτε την εκποµπή ούτε το βίντεο- θα το είχατε δει. Από
αυτά που είπατε, ότι ελπίζετε ότι δεν είπα αυτά που είπα, φαίνε-
ται ότι ούτε εσείς είχατε δει την εκποµπή. 

Μεταξύ µας, δυο σοβαροί άνθρωποι, πριν κάνετε την επίκαιρη
ερώτηση, πριν έρθετε εδώ, δεν θα ήταν σκόπιµο να δείτε τι πραγ-
µατικά είχα πει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Λαγέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ακούστε, λοιπόν, σε τι δύσκολη θέση έχει

έρθει ο Υπουργός. Αφού µιλάµε για σοβαρούς ανθρώπους,
Υπουργέ, όταν µιλάς για σοβαρούς ανθρώπους, θα πας στον
Βουλευτή σου τον Ζεϊµπέκ, ο οποίος δηλώνει ότι υπάρχει τουρ-
κική µειονότητα στη Θράκη και, εφόσον υπάρχει σοβαρότητα και
είµαστε σοβαροί, θα του πεις ότι αυτά δεν πρέπει να λέγονται
ούτε φυσικά να υποστηρίζονται. 

Εφόσον υπάρχει σοβαρότητα, λοιπόν, θα πρέπει να µας πείτε
ποια είναι επισήµως η θέση που εσείς εκφράζετε αυτή τη στιγµή
για τη µουσουλµανική µας µειονότητα της Θράκης. 

Κάντε µας µια δήλωση αυτή τη στιγµή και πείτε µας, αφού εί-
µαστε σοβαροί άνθρωποι, ποια είναι η θέση σας για τη µουσουλ-
µανική µειονότητα στη Θράκη. Τι είναι η µουσουλµανική
µειονότητα στη Θράκη, από ποιους απαρτίζεται και πώς εξυπη-
ρετούνται κάποια συµφέροντα που παίζονται εκεί πέρα; Πείτε
µας, για να µιλάµε σοβαρά. 

Πείτε µας, επίσης, πόσοι υποψήφιοί σας είναι εκεί µιλάνε και
φωτογραφίζονται κάτω από τις σηµαίες της δήθεν «ανεξάρτητης
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δυτικής Θράκης»; 
Επειδή είµαστε σοβαροί και επειδή πιστεύω ότι αυτή τη δή-

λωση την κάνατε ή δεν την κάνατε, αλλά στην ουσία µέσα σας
αυτά πιστεύετε, κάντε µου και µια ανάλυση σε αυτό που είπατε
προηγουµένως. Είπατε ότι δεν ξέρετε πώς να το πείτε και λέτε
σε µια στιγµή ότι υπάρχει ένας ελάχιστος αριθµός Τούρκων ψη-
φοφόρων στην Ελλάδα. Σοβαρά µιλάτε; Ποιος είναι αυτός ο ελά-
χιστος αριθµός Τούρκων ψηφοφόρων; Δεν υπάρχει κανένας
αριθµός Τούρκων ψηφοφόρων. 

Θέλω να µου πείτε, εφόσον λέτε ότι υπάρχει ένας ελάχιστος
αριθµός εσείς που είστε και Υπουργός και µιλάµε για τόσο κρί-
σιµα ζητήµατα, ποιος είναι αυτός ο αριθµός; Εκατόν πενήντα
άτοµα; Τρεις χιλιάδες; Δεκαεπτά, δώδεκα; Πόσοι είναι; Πείτε µας
να ξέρουµε. 

Όταν έχετε τέτοιες θέσεις ως ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά και δεν µπορείτε
να πάρετε σαφή θέση σε αυτά που λέτε.  Γιατί είτε δεν υποστη-
ρίζετε την εθνική κυριαρχία µας στη Θράκη, γιατί έτσι έχετε
µάθει µέσω του µπολσεβικισµού τον οποίο πιστεύετε, είτε, και να
πιστεύετε σε κάτι καλύτερο και διαφορετικό εσείς, δεν µπορείτε
να εκφραστείτε. 

Θα µου επιτρέψετε να µιλήσω για ένα λεπτό και για το θράσος
της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι απαράδεκτο. Βγήκε τώρα ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας να κάνει ερώτηση σχετικά µε αυτή
την προκλητική δήλωση του Υπουργού. Τι µας λέει αυτός ο άν-
θρωπος; Λέει ότι «δεν επιτρέπεται αυτό που γίνεται, γιατί µε τους
Τούρκους πρέπει να προσέχουµε τη συµπεριφορά µας».

Εγώ έχω να καταθέσω δύο - τρία πράγµατα εδώ πέρα. Πρώ-
τον, στον συνδυασµό υποψήφιας δηµάρχου Κοµοτηνής της
Νέας Δηµοκρατίας, της κ. Φελίνας Καζάκου, ήταν υποψήφιος ο
εκδότης και διευθυντής της εβδοµαδιαίας εφηµερίδας των Γκρί-
ζων Λύκων «ΤΖΟΥΜΧΟΥΡΙΕΤ», ο Σεζέρ Ριζά. Στη Νέα Δηµοκρατία
είναι τώρα αυτοί, που σας έκανε επίκαιρη ερώτηση για να σας
εγκαλέσει προηγουµένως. Ο Σεζέρ Ριζά, λοιπόν, µιλάει για τουρ-
κική µειονότητα στη Θράκη. Αυτά τα λέω για να τα ακούει ο ελ-
ληνικός λαός.  

Όσον αφορά την ίδια την κ. Φελίνα Καζάκου, πήγε πριν από
τις εκλογές και επισκέφθηκε τον τοµέα γυναικών του Συλλόγου
Επιστηµόνων Μειονότητας Δυτικής Θράκης. Ο σύλλογος αυτός
πηγαίνει σε διεθνή fora στο εξωτερικό πάρα πολλές φορές κι εκεί
µιλάει για την καταπίεση της τουρκικής µειονότητας της «ανε-
ξάρτητης δυτικής Θράκης». 

Αυτά τα λέω προς γνώση και συµµόρφωση στη Νέα Δηµοκρα-
τία, να µην κάνουν τέτοια πράγµατα, γιατί δεν µπορούν να τα
πουν πουθενά αυτά, ούτε στους ψηφοφόρους τους, και, όταν
πάνε στη Θράκη, δεν ξέρουν πού να κρυφτούν. 

Πάµε σε δεύτερο περιστατικό, γιατί θα µπορούσαµε να πούµε
ότι ήταν ένα περιστατικό που ξέφυγε. Υποψήφιος µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο Ερχάν Ιµάµογλου, έχει βάλει φωτογραφία στο Face-
book µε τη σηµαία της δήθεν «ανεξάρτητης δυτικής Θράκης».
Αυτά θα τα καταθέσω και για τα Πρακτικά. 

Επίσης, έχουµε κι ένα άλλο περιστατικό. Η κ. Ζεϊµπέκ Αϊσέλ, η
οποία ήταν κι αυτή υποψήφια µε τη Νέα Δηµοκρατία, λέει: «Δη-
λώνω υπερήφανα πως είµαι Τουρκάλα και είναι τιµή για εµένα.».
Συνεχίζουµε και λέει η κυρία αυτή: «Θα πρέπει να επιλυθούν επι-
τέλους τα προβλήµατα που θέτει συνεχώς η Ελλάδα για την
τουρκική ταυτότητά µας και µας καταπιέζει.». Αυτά τα λέει υπο-
ψήφια της Νέας Δηµοκρατίας, που ήρθε εδώ και τόλµησε να
κάνει τέτοια ερώτηση. 

Όταν γίνεται αυτό το περιστατικό και λένε σε αυτή την κυρία
για τους Έλληνες Ποµάκους -γιατί οι Τούρκοι δεν θέλουν να
ακούνε για Ποµάκους, γιατί οι Ποµάκοι είναι Έλληνες µουσουλ-
µάνοι και θέλουν να τους αφοµοιώσουν και να τους πάρουν στην
αγκαλιά τους-, η κυρία αυτή γυρνάει και λέει ότι «ο καθένας λέει
ό,τι θέλει» και ότι «µπορεί κι άλλοι να θέλουν να τους αποκαλέ-
σουµε ελέφαντες».

Αυτά λένε υποψήφιοι και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα
να µη µιλάει η Νέα Δηµοκρατία, ειδικά όταν ο Αρχηγός της, ο Κα-
ραµανλής, γινόταν κουµπάρος µε τον Ερντογάν. Αυτά να τα
πούνε κάπου αλλού. 

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω στον Υπουργό και στην Κυβέρνηση
ότι εσείς µε τη δήλωση αυτή που κάνατε –αν δεν την κάνατε, δεν

ξέρω πώς το λέτε- έρχεστε σε συνέχεια µε αυτό που κάνετε ως
Κυβέρνηση και παραδίδετε τη Θράκη µας στους Τούρκους, που
λένε ότι δήθεν τη διεκδικούν. Βάλατε στα νηπιαγωγεία πιλοτικό
πρόγραµµα –αν δεν το ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ακούστε το τώρα-
εκµάθησης αναγκαστικά της τουρκικής και της ελληνικής γλώσ-
σας στα νηπιόπαιδα. Τα παιδάκια αυτά και οι γονείς τους δεν θέ-
λουν να έχουν καµµία σχέση µε τους Τούρκους. Εσείς, όµως, η
δική σας Κυβέρνηση, τους εξαναγκάζετε να πάνε στα µειονοτικά
σχολεία και να µάθουν τουρκικά. 

Αυτή είναι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή είναι η Αντιπολί-
τευση της Νέας Δηµοκρατίας και γι’ αυτό πολύ σωστά είπατε
προηγουµένως, κύριε Πρόεδρε, ότι οφείλαµε να κάνουµε χωρι-
στά την επίκαιρη ερώτηση, γιατί αυτά που µπορούµε να πούµε
εµείς δεν µπορεί να τα πει κανείς άλλος στην ελληνική Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών κ. Γιώργος Κατρούγκαλος έχει τον λόγο
για τη δευτερολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Τι να σας πω; Έχω την τάση να αντιµετωπίζω µε σο-
βαρότητα κάθε άνθρωπο, αλλά πράγµατι εξακολουθώ να έχω µία
δυσκολία να καταλάβω πώς ρωτάτε για κάτι για το οποίο δεν
έχετε εικόνα και που το παραδεχθήκατε και στη δευτερολογία
σας. 

Επειδή βρισκόµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, θα απαντήσω
στις συγκεκριµένες ερωτήσεις που τέθηκαν. 

Είναι προφανές από τη Συνθήκη της Λωζάνης ότι στη Θράκη
έχουµε µουσουλµανική µειονότητα. Όπως ξέρετε, κανείς στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο δεν είναι υπέρ της απόσχισης της Θράκης.

Ως προς τον αριθµό των ψηφοφόρων, έχουµε ψηφοφόρους
της Τουρκίας στην Ελλάδα. Η µεγαλύτερη οµάδα από αυτούς
είναι οµογενείς, άνθρωποι που ήρθαν από την Κωνσταντινού-
πολη, την Ίµβρο και την Τένεδο. Πώς το ξέρουµε; Γιατί, όπως δι-
ευκολύνουµε την εκλογική διαδικασία σε όλες τις χώρες που µας
το ζητούν, έχουµε δεχθεί αίτηµα της Τουρκίας να γίνει εκλογική
διαδικασία στα προξενεία και τις πρεσβείες της και έτσι έχουµε
τους αριθµούς.

Είναι εννιά χιλιάδες έξι άνθρωποι στην Αθήνα, επτά χιλιάδες
πενήντα οκτώ στη Θεσσαλονίκη, τετρακόσιοι σαράντα έξι στη
Ρόδο και διακόσιοι εξήντα τέσσερις στην Κοµοτηνή.      

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεν συνηθίζω να διακόπτω, αλλά είπατε ότι
αυτοί είναι που έχουν φύγει είτε από Κωνσταντινούπολη, από
Ίµβρο ή Τένεδο. Άρα δεν είναι µουσουλµάνοι. Άρα δεν έχει καµ-
µία δουλειά να έρθει εδώ ο Έρντογάν να τους µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυτό είναι άλλο.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Εάν καταλάβατε, είπα και προηγουµένως στην απάν-
τηση στον κ. Σταµάτη ότι ουδέποτε µίλησα για τουρκικές
προεκλογικές συγκεντρώσεις. Απλώς απαντώ τώρα στο ερώτηµά
σας για τους ψηφοφόρους. Υπάρχουν ψηφοφόροι. Δεν έχουν
σχέση µε τη Θράκη. Ουδέποτε τέθηκε ζήτηµα προεκλογικής συγ-
κέντρωσης στη Θράκη. Αυτό που είπα και προηγουµένως ήταν
ότι η τοποθέτησή µου αναφερόταν σε ένα ζήτηµα αρχής, το
οποίο πράγµατι µας ξεχωρίζει.

Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχει ένας πυρήνας δικαιωµάτων που
είναι κατοχυρωµένα για όλους τους ανθρώπους και που είναι
υπεράνω των πολιτικών εντάσεων. Πράγµατι αποφεύγω την αν-
τιπαράθεση µε τον δικό σας χώρο, γιατί είναι αβυσσαλέα η δια-
φορά των ιδεολογικών µας απόψεων και γιατί νοµίζω ότι είναι
ξεκάθαρα στον ελληνικό λαό τα διακυβεύµατα. 

Πράγµατι, όµως, δεν µπορώ να µη σας πω ότι, όταν απευθύ-
νεστε στον χώρο της Αριστεράς, το θέµα του πατριωτισµού θα
πρέπει να το έχετε στο µυαλό σας, κοιτάζοντας τι έγινε όταν ο
πατριωτισµός ήταν ζήτηµα ζωής ή θανάτου την περίοδο της αν-
τίστασης. Να δείτε εάν οµοϊδεάτες σας, απ’ αυτούς που θεωρούν
ότι ο ναζισµός και η άρια φυλή είναι αυτά τα οποία προσανατο-
λίζουν την πολιτική µας, ήταν αυτοί που ήταν εχθροί του ελληνι-
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κού λαού. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Γιατί, πείτε µας εσείς, που είστε δηµοκρά-

τες, µαθαίνουν τουρκικά τα παιδιά στη Θράκη;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όταν η Αριστερά έδινε για όλο το έθνος µέσω του
ΕΑΜ τον πατριωτικό αγώνα, αρκετοί από τους οµοϊδεάτες σας,
όλοι από τους οµοϊδεάτες σας, ήταν από την άλλη µεριά. Εκεί
είναι, λοιπόν, το κρίσιµο διακύβευµα του πατριωτισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 610/17-3-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Γεωργίου Βαγιωνά προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την  πρόθεση του Υπουργείου να υποβαθµίσει το υποκατάστηµα
πρώην ΙΚΑ -νυν ΕΦΚΑ- στα Νέα Μουδανιά Χαλκιδικής.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πε-
τρόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς, για δύο λεπτά, για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, στη Χαλκιδική, που
έχει έναν πληθυσµό εκατόν πέντε χιλιάδων ανθρώπων, πριν από
τον ΕΦΚΑ υπήρχαν πέντε υποκαταστήµατα ΙΚΑ - ΕΤΑΜ διασπαρ-
µένα, δύο στη βόρεια και κεντρική Χαλκιδική, στον Πολύγυρο και
στην Αρναία. Καταργήθηκε αυτό της Αρναίας. Το δεύτερο υπο-
κατάστηµα του ΙΚΑ - ΕΤΑΜ ήταν στα Μουδανιά και υπήρχαν δο-
ρυφορικά κέντρα στην Καλλικράτεια και στην Κασσανδρεία.
Καταργήθηκαν και τα δύο και τα γραφεία έχουν κλείσει. 

Έχουν µείνει δύο, των Νέων Μουδανιών και του Πολύγυρου.
Με την υποβάθµιση σε σταθµό δεν θα υπάρχει ΙΚΑ, δεν θα υπάρ-
χει ΕΦΚΑ στα Νέα Μουδανιά. Θα είναι ένα διαβιβαστικό κέντρο
αιτηµάτων των πολιτών προς τον Πολύγυρο µε δύο, τρεις υπαλ-
λήλους. 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι το ΕΦΚΑ Νέων Μουδανιών είναι
το πρώτο σε έξοδα στην κεντρική Μακεδονία. Δεύτερον, η γεω-
γραφική κατανοµή της Χαλκιδικής είναι τέτοια, διότι δεν υπάρχει
αστική συγκοινωνία, παρά µόνο τα ΚΤΕΛ τα οποία πάνε προς τη
Θεσσαλονίκη. Η µετακίνηση των ανθρώπων της Κασσάνδρας ή
του Παλιουρίου ή του Πευκοχωρίου ή ακόµα της Κασσανδρείας
για να πάνε στον Πολύγυρο ακόµα είναι εκατόν είκοσι µε διακό-
σια χιλιόµετρα, για να πάνε και να έρθουν.

Τρίτο και σηµαντικότερο, στη Χαλκιδική, και ιδιαίτερα στο κέν-
τρο ΕΦΚΑ των Νέων Μουδανιών, υπάρχει µια βιοµηχανική, βιο-
τεχνική περιοχή στο Λάκκωµα Χαλκιδικής, που έχει επιβαρυνθεί
µε το ΤΥΠΕΤ των ιδιωτικών υπαλλήλων, µε το πρώην ΤΑΞΥ και
µε µία µονάδα ΕΟΠΥΥ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τα υπόλοιπα θα επιφυλαχθώ για τη δευτερολογία, κύριε
Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Βαγιωνά.
Τον λόγο έχει ο κ. Τάσος Πετρόπουλος, Υφυπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, για
τρία λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βαγιωνά, τα καταστήµατα στα οποία αναφερθήκατε, των
επιµέρους φορέων κοινωνικής ασφάλισης του παρελθόντος,
είχαν κλείσει. Δεν το είπατε αυτό. Είπατε τι έκλεισε, αλλά δεν εί-
πατε πότε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Πολύ πριν από εσάς.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πολύ πριν
από την Κυβέρνησή µας είχαν κλείσει όλα αυτά τα καταστήµατα,
στα οποία αναφερθήκατε.

Εποµένως πρέπει να δούµε τώρα ποια είναι η νέα κατάσταση
στη γεωγραφική κατανοµή των καταστηµάτων που εµείς πρέπει

να διαχειριστούµε. Στα Μουδανιά δεν υπάρχει τίποτα άλλο, παρά
ΙΚΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Μόνο ΙΚΑ υπήρχε, δεν υπήρχε ΕΦΚΑ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Στα Μου-
δανιά υπήρχε και ΟΑΕΕ, των ελεύθερων επαγγελµατιών, που
ανεστάλη η λειτουργία του, έκλεισε και µεταφέρθηκε στον Πο-
λύγυρο, πάλι από προηγούµενη κυβέρνηση και όχι από τη δική
µας.

Τώρα έχουµε στον Πολύγυρο πρώην Ενιαίο Ταµείο Ανεξάρ-
τητα Απασχολούµενων, τώρα είναι όλα ΕΦΚΑ, πρώην ΟΑΕΕ και
ΙΚΑ. Τι να κάνουµε τώρα; Να τα παίρνουµε όλα µαζί γύρω γύρω,
να τα κουβαλάµε δεξιά κι αριστερά, για να διευκολύνουµε την
εκλογική βάση των Βουλευτών που ενδιαφέρονται; Δεν νοµίζω
ότι είναι αυτός καλός σκοπός.

Στα Μουδανιά, µε τετρακόσια ογδόντα τετραγωνικά µέτρα επι-
φάνεια, καταβάλλουµε 1.700 ευρώ µηνιαίως µίσθωµα. Στον Πο-
λύγυρο µε τριπλάσια έκταση, δηλαδή χίλια διακόσια µε χίλια
τριακόσια τετραγωνικά, πληρώνουµε λιγότερο µίσθωµα, 1.600
ευρώ. Θα το ψάξουµε, γιατί δεν είχα και χρόνο να δω τίνος είναι
το ένα κτήριο και τίνος το άλλο. 

Προφανώς το ενδιαφέρον σας δεν είναι για τον αποκοµίζοντα
ωφέλειες από τη µίσθωση ενός τόσο µικρού χώρου µε τόσο
υψηλό µίσθωµα στα Μουδανιά. Είµαι βέβαιος ότι ενδιαφέρεστε
για τον τόπο, είµαι βέβαιος γι’ αυτό. 

Όµως, οι εξηγήσεις που σας δίνω νοµίζω ότι είναι πειστικές
για τα κριτήρια που εµείς είχαµε, ώστε να πούµε ότι, αφού εκεί
είναι ήδη τα αρχεία όλων των ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ, του
ΕΤΑΑ και το ΙΚΑ έχει, επίσης, εκεί µια εγκατάσταση, η οποία εξυ-
πηρετεί µε µεγαλύτερη έκταση και µπορεί να απορροφήσει
όλους τους φορείς, είναι ό,τι πιο λογικό να κάνεις να είναι στον
Πολύγυρο, που, στο κάτω κάτω, είναι και η πρωτεύουσα της Χαλ-
κιδικής, αν δεν κάνω λάθος. Γιατί να το ψάχνουµε; Είµαι βέβαιος
ότι θα συµφωνήσετε και εσείς σε αυτά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Τάσο Πετρόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς, για τρία λεπτά, για δευτερολο-

γία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ποτέ δεν θα έκαµα

ερώτηση και µάλιστα επίκαιρη, εάν ήταν ταπεινά τα κίνητρά µου,
δηλαδή τι ενοίκιο πληρώνετε στα Μουδανιά ή τι πληρώνουµε
στον Πολύγυρο. Είναι αστείο πράγµα. 

Σας διαβεβαιώ ότι το ΕΦΚΑ Πολυγύρου δεν έχει γραφείο να
καθίσουν οι εργαζόµενοι. Αν, λοιπόν, φορτώσετε το ΕΦΚΑ Πολυ-
γύρου µε όλο το ΕΦΚΑ των Νέων Μουδανιών, είστε άδικοι για
δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι γιατί σε µικρότερες περιοχές,
π.χ. στην Πέλλα, έχετε δύο κύριες διευθύνσεις του ΕΦΚΑ και
έχετε και έναν βοηθητικό, έναν σταθµό, όπως τον λέτε. Τα
έσοδα, όπως σας προείπα, του νυν ΕΦΚΑ, πρώην ΙΚΑ - ΕΤΑΜ
Μουδανιών, είναι τα πρώτα στην κεντρική Μακεδονία. Δεν σας
ενδιαφέρουν τα έσοδα; 

Ξέρετε ότι, έξω από τις δέκα χιλιάδες οικοδοµοτεχνικές εται-
ρείες που υπάρχουν, υπάρχουν και άλλα το καλοκαίρι, που είναι
πολύ περισσότερα, λόγω της πληθυσµιακής ιδιορρυθµίας. Το κα-
λοκαίρι το ΙΚΑ Μουδανιών επιφορτίζεται µε άλλες επτακόσιες χι-
λιάδες τουρίστες στις δύο αυτές περιοχές, δηλαδή Κασσάνδρεια
και ΙΚΑ Μουδανιών.

Σας ερωτώ: Τα έσοδα δεν τα υπολογίζετε; Υπολογίζετε µόνο
το ενοίκιο; Δεν υπολογίζετε την ταλαιπωρία των ανθρώπων, που
θα κάνουν για να εξυπηρετηθούν από το ΕΦΚΑ Πολυγύρου περί
τα διακόσια χιλιόµετρα πήγαινε - έλα; Δεν υπολογίζετε τα έξοδα
που θα κάνουν, καθότι δεν υπάρχει επαρκές συγκοινωνιακό δί-
κτυο, παρά µόνο µε ΙΧ αυτοκίνητο ή µε ταξί; 

Είναι µικροί αυτοί οι λόγοι για την επίκαιρη ερώτηση και µάλι-
στα όταν δεν έχετε πού να βάλετε τους υπαλλήλους του ΕΦΚΑ
Μουδανιών, αν κλείσει το ΕΦΚΑ, αν υποβαθµιστεί σε σταθµό; Τι
θα πει αυτό; Θα πει ότι ο κόσµος δεν θα εξυπηρετείται, ο κόσµος
θα ξοδεύεται, το κράτος θα χάνει έσοδα. 

Αν θέλετε και κάτι άλλο, το 65% του ΙΚΑ - ΕΤΑΜ του πληθυ-
σµού της Χαλκιδικής, όπως σχεδόν και σε όλη την Ελλάδα, εξυ-
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πηρετούνταν από αυτά τα γραφεία. Σήµερα είναι το 100% των
ασφαλισµένων που εξυπηρετούνται από τα δύο, που θέλετε να
τα κάνετε ένα. Σκεφτείτε, λοιπόν, ότι η Χαλκιδική είναι ένας
νοµός που µόνο η ακτογραµµή του είναι περίπου εξακόσια
εξήντα χιλιόµετρα και ο ορεινός όγκος του Χολοµώντα κόβει την
κεντρική και βόρεια Χαλκιδική, που έχει την έδρα του παλαιού
νοµού, από τη νότια Χαλκιδική, τον Δήµο Προποντίδος και των
Νέων Μουδανιών. 

Εγώ είµαι υπέρ της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, υπέρ της
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και, αν ήταν δυνατόν, µόνο από την
Αθήνα να εξυπηρετούνται οι πολίτες µε ένα κουµπί, όπως χαρα-
κτηριστικά λένε πολλοί παράγοντες, δικοί σας ιδιαίτερα, γι’ αυτό.
Είµαι από τους ανθρώπους που στήριξαν την ηλεκτρονική συν-
ταγογράφηση το 2004, που ακόµα δεν έχει τελειοποιηθεί. 

Κάνατε πιλοτικό πρόγραµµα, δείτε τις αδυναµίες του πιλοτικού
προγράµµατος µε ένα πρόγραµµα αξιόπιστο. Διότι εδώ έγινε και
ένα µικρό λάθος, κατά την άποψή µου, και δεν ξέρω αν είναι βέ-
βαιο: αντί να πάρουµε το πρόγραµµα του ΙΚΑ, πήραµε το πρό-
γραµµα του ΟΓΑ και έχουµε τεράστια προβλήµατα. 

Άρα να µην ταλαιπωρείται ο κόσµος, να είναι αξιόπιστο το κρά-
τος, να έχει έσοδα το κράτος. Δεχθείτε να µείνει το ΕΦΚΑ Μου-
δανιών ως έχει. Θα ταλαιπωρούνται λιγότερο οι άνθρωποι, θα
εισπράττει πολύ περισσότερα το κράτος και, εκτός από αυτό, θα
έχουµε και σχετική οικονοµία στους υπαλλήλους. Όταν ολοκλη-
ρωθεί η ηλεκτρονική διακυβέρνηση, τότε θα είµαι αυτός που θα
εισηγηθεί να γίνει ένα µόνο κέντρο για όλη την Ελλάδα. 

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Βαγιωνά. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Τάσος Πετρόπουλος για τη

δευτερολογία του.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Στην πρω-
τολογία µου ανέπτυξα σκέψεις που αφορούσαν τον πυρήνα της
επίκαιρης ερώτησής σας, ότι θα έπρεπε τα Μουδανιά να υπερέ-
χουν του Πολυγύρου. Αυτό έβγαινε από την ερώτησή σας. Διότι
κατά τα λοιπά υποβάθµιση των Μουδανιών σε καµµία περίπτωση
δεν µπορεί κανείς να φανταστεί ότι επέρχεται κατά κανέναν
τρόπο, διότι στα Μουδανιά θα διατηρηθεί η δοµή που υπάρχει
και θα εξυπηρετούνται όλοι οι ασφαλισµένοι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Πώς θα γίνει, κύριε Υφυπουργέ;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν καταρ-
γήσαµε τις παροχές των υπηρεσιών στα Μουδανιά. Αντιθέτως
αναβαθµίζονται, διότι από το ίδιο σηµείο της πόλης, από την
πόλη, δηλαδή, γιατί για το σηµείο θα δούµε γιατί είναι τόσο
υψηλό το µίσθωµα για τόσο µικρή επιφάνεια. Είναι τεράστιο. Δεν
ξέρω αν είναι τόσο ακριβά τα ενοίκια στα Μουδανιά. Δεν ξέρω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Να το µάθετε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα το ψά-
ξουµε ποιος παίρνει τόσο µεγάλο µίσθωµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Αν το µίσθωµα πέσει, θα κρατηθεί ως
έχει στα Μουδανιά, ναι ή όχι;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ασφαλώς.
Αν συµβάλετε κι εσείς, για να βοηθήσετε εκεί µε τον δήµο –δεν
ξέρω ποιους επηρεάζετε- και να µας δώσουν κι έναν χώρο, για
να µην πληρώνουµε τίποτα, φυσικά και θα παραµείνει στα Μου-
δανιά η υπηρεσία, που θα εξυπηρετεί όχι µόνο τους εργοδότες
που απασχολούν τη µισθωτή εργασία, αλλά όλους, και τους
αγρότες και τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους επιστήµο-
νες. Αυτό είναι ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης: ένα σύ-
στηµα που εκµηδενίζει αποστάσεις, εκµηδενίζει τον χρόνο
εξυπηρέτησης –αυτή είναι η πρόθεσή µας- που θα καταλήξει κά-
ποια στιγµή –και πιστεύω σύντοµα, δουλεύουµε για αυτό- µε την
πληκτρολόγηση του efka.gov.gr θα δίνουµε τις υπηρεσίες χωρίς
να χρειάζεται να πληρώνουµε τέτοιες δαπάνες. 

Μέχρι τότε καµµία δοµή απ’ αυτές που υπάρχουν δεν καταρ-
γείται. Οργανώνουµε καλύτερα, µε πιο αποτελεσµατικό τρόπο
και τις µικρότερες δυνατές δαπάνες, σε όφελος των ασφαλισµέ-

νων τις δοµές που εξυπηρετούν τους ασφαλισµένους. Σκοπός
µας είναι να εξυπηρετούνται οι ασφαλισµένοι και όχι η γραφει-
οκρατία και συµφέροντα που πολλές φορές άγγιζαν αυτές τις
δοµές µε έναν τρόπο που «στραγγάλιζε» τελικά τις στοχεύσεις
που θα έπρεπε να εξυπηρετεί η κοινωνική ασφάλιση. Θέλουµε
κοινωνική ασφάλιση για τον ασφαλισµένο και όχι για κάποιους
που επωφελούνται από την ύπαρξή της. 

Σας ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Εγώ κρατώ την υπόσχεσή σας να µει-

ωθεί το ενοίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 615/20-3-2017 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Συρµαλένιου
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τον οργανισµό Ενιαίου Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (ΕΦΚΑ).

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πε-
τρόπουλος. 

Τον λόγο έχει, για δύο λεπτά, ο κ. Συρµαλένιος, Βουλευτής
Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή
του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ξέρουµε όλοι ότι από την 1-1-2017 λειτουργεί

πλέον ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης, ΕΦΚΑ, και έχουν
δροµολογηθεί οι διαδικασίες επεξεργασίας του νέου οργανι-
σµού, του νέο οργανογράµµατος, που έχει τεθεί µάλιστα σε δια-
βούλευση και εντός των υπηρεσιών, των υπηρεσιακών
παραγόντων των πρώην ταµείων που συνενώθηκαν στον ενιαίο
φορέα. 

Από τα δηµοσιεύµατα που έχουµε δει και από το οργανό-
γραµµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή, σε ορισµένα νησιά των Κυ-
κλάδων -αλλά έχω την αίσθηση και σε άλλες νησιωτικές
περιοχές- τα οποία είχαν υποκαταστήµατα και τα οποία καταρ-
γήθηκαν από το 2012 και µετά, δηλαδή από την προηγούµενη
κυβέρνηση, όπου έχουµε σήµερα γραφεία κοινωνικής ασφάλι-
σης στην Άνδρο, στη Μήλο, στη Σέριφο κ.λπ., αυτά τα γραφεία
µε το νέο οργανόγραµµα δεν φαίνεται να διατηρούνται. Δεν φαί-
νεται να διατηρούνται, διότι, µέχρι αυτή τη στιγµή τουλάχιστον,
υπάρχουν στο νέο οργανόγραµµα διευθύνσεις και τµήµατα. Ανα-
φέρεται, µάλιστα, ότι αυτά τα νησιά θα υπάγονται σε τµήµατα
είτε άλλων νησιών του ίδιου νοµού είτε ακόµα και σε περιοχές
της Αττικής. 

Προφανώς, όπως καταλαβαίνετε, εάν καταργηθούν τα γρα-
φεία κοινωνικής ασφάλισης, θα έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα,
διότι, πρώτον, εξαιτίας της υποβάθµισής τους από υποκατά-
στηµα σε γραφείο χάθηκαν πολλές αρµοδιότητες και µάλιστα σε
περιοχές που υπάρχει πληθώρα εργατικού δυναµικού, όπως στη
Μήλο, παραδείγµατος χάριν, και, δεύτερον, η ταλαιπωρία των
κατοίκων να µεταβαίνουν στις έδρες των τµηµάτων ή των διευ-
θύνσεων, όπου φέρεται να ανήκουν από εδώ και στο εξής, θα
είναι πολύ µεγάλη και τα έξοδα πάρα πολλά. 

Επειδή ακριβώς υπάρχει αυτή η ανησυχία και η αναστάτωση,
ότι για άλλη µια φορά υποβαθµίζεται η νησιωτικότητα, θα θέλαµε
µια σαφή απάντηση. Αυτό είναι απαίτηση όλων των νησιωτών
Βουλευτών, όχι µόνο των Βουλευτών Κυκλάδων, αλλά και άλλων
περιοχών της νησιωτικής Ελλάδας, όπου αυτό το ζήτηµα τίθεται
σε αµφισβήτηση, δηλαδή εάν θα υπάρχουν έστω αυτοί οι πυρή-
νες των γραφείων κοινωνικής ασφάλισης, όπου οι κάτοικοι θα
µπορούν να διεκπεραιώνουν τις υποθέσεις τους, χωρίς να µετα-
κινούνται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Συρµαλένιο, Βουλευτή Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε Υφυπουργέ,  έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Η νησιωτικότητα της χώρας είναι από τα ζητήµατα που πολύ
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καλά ξέρουµε και θέλουµε σε κάθε σχεδιασµό µας να λαµβά-
νουµε υπ’ όψιν µας. Το ίδιο κάναµε και τώρα, µε την οργάνωση
του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Η επίκαιρη ερώτησή σας, κύριε Συρµαλένιε, δίνει την ευκαιρία
να πληροφορηθούν οι νησιώτες αυτή ακριβώς την πολιτική που
αναπτύσσουµε για την εξυπηρέτηση των νησιωτών.  

Από τα πρώτα πράγµατα που είπα είναι ότι το παράδειγµα του
νησιώτη που παίρνει το καράβι να πάει στον Πειραιά και από εκεί
ενδεχοµένως να πάει στη Σύρο, για να κάνει τη δουλειά του, είναι
πραγµατικό. Έτσι συνέβαινε παλιά. Αυτό τελειώνει. Ήδη έχει τε-
λειώσει. Για έναν µεγάλο αριθµό ασφαλισµένων ήδη έχει τελει-
ώσει. Υπάρχει ένα µέρος υπηρεσιών το οποίο θα ολοκληρωθεί,
για να είναι πλήρης η εξυπηρέτηση σε όλους τους τοµείς.

Εντούτοις, όλα τα νησιά τα αναβαθµίζουµε. Στις Κυκλάδες -
για να περιοριστώ ως προς την ερώτησή σας- η διεύθυνση στη
Σύρο αναβαθµίζεται, ενισχύεται. Τα αποκεντρωµένα τµήµατα της
κοινωνικής ασφάλισης του ΕΦΚΑ είναι βαθµίδα πιο αναπτυγµένη
σε σχέση µε τα γραφεία κοινωνικής ασφάλισης, άρα µε την ανά-
πτυξη αποκεντρωµένων τµηµάτων στην Τήνο και στη Μύκονο
έχουµε ακόµη καλύτερη ενίσχυση των δοµών, γιατί εκεί δηµιουρ-
γούµε αποκεντρωµένα τµήµατα -επαναλαµβάνω, στην Τήνο και
στη Μύκονο- και διατηρούµε τα γραφεία κοινωνικής ασφάλισης
σε όλα τα νησιά όπου υπήρχαν, δεν καταργείται πουθενά. Στον
βαθµό που µπορούµε να έχουµε και την επάρκεια σε ανθρώπινο
δυναµικό για στελέχωση, θα αναπτύξουµε και άλλες τέτοιες
δοµές γραφείων κοινωνικής ασφάλισης στα νησιά, προκειµένου
να έχουµε πραγµατικά την καλύτερη δυνατή κάλυψη των αναγ-
κών των ασφαλισµένων στη νησιωτική χώρα. 

Αυτή είναι η πολιτική µας και γι’ αυτόν τον λόγο προβλέπουµε
στο σχετικό οργανόγραµµα, το οποίο δεν είναι το τελικό, αυτό
που ίσως διαρρέει από τις υπηρεσίες, γιατί το έχουµε δώσει σε
όλα τα στελέχη της κοινωνικής ασφάλισης, να µας πουν και αυτοί
τη γνώµη τους. Είναι µία επεξεργασία που γίνεται και µε τη συµ-
µετοχή των στελεχών και υπαλλήλων του ΕΦΚΑ απ’ άκρου εις
άκρον σε όλη τη χώρα. Δεν είναι, όµως, το τελικό. Το έχω πει
πάρα πολλές φορές, το ξαναλέω και µε αυτή την ευκαιρία, και
θέλουµε πραγµατικά σύντοµα, µέσα στον Απρίλιο, να έχει ολο-
κληρωθεί αυτό. 

Όµως, προβλέπουµε στο οργανόγραµµα ότι, σε περιπτώσεις
που κριθεί από τη διοίκηση του ΕΦΚΑ ότι χρειάζεται ίδρυση και
νέων γραφείων κοινωνικής ασφάλισης, θα µπορεί να γίνεται
αυτό. Λείπει, όµως, η αναφορά τους µέσα στο οργανόγραµµα,
διότι δεν είναι οργανικές µονάδες. Επειδή δεν είναι µέσα στο ορ-
γανόγραµµα, δεν σηµαίνει ότι δεν θα υπάρχουν. Στο οργανό-
γραµµα υπάρχουν µόνο οι οργανικές µονάδες, οι οποίες έχουν
δοµή, προϊσταµένους, στελέχη. Καταλάβατε; Το γραφείο κοινω-
νικής ασφάλισης είναι υπάλληλοι, φυσικά, του ΕΦΚΑ, χωρίς ορ-
γανωτική δοµή, γιατί δεν χρειάζεται. Είναι κυρίως σηµεία
εξυπηρέτησης για τον κόσµο και διεκπεραίωσης των αιτηµάτων
τους µέσα από τα ηλεκτρονικά συστήµατα που έχουµε, τα οποία
θα αναπτύξουµε. Θα τα έχουµε και θα τα αναπτύξουµε σε µεγα-
λύτερο βαθµό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Τον λόγο έχει πάλι ο κ. Συρµαλένιος για τη δευτερολογία του,

για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποίηση

δέχοµαι την απάντησή σας, ότι θα διατηρηθούν τα γραφεία κοι-
νωνικής ασφάλισης εκεί που υπάρχουν σήµερα. Προσωπικά δεν
µε ενδιαφέρει εάν θα λέγονται γραφεία, τµήµατα ή οτιδήποτε
άλλο, αρκεί να είναι µονάδες κοινωνικής ασφάλισης που θα εξυ-
πηρετούν τους κατοίκους και αρκεί να διατηρηθούν οι θέσεις των
εργαζοµένων, οι οποίες είναι λιγοστές αυτή τη στιγµή, και να µη
µετακινούνται οι κάτοικοι εκτός των νησιών τους.

Θέλω να πω ότι ορισµένα νησιά, όπως είναι η Άνδρος ή η
Μήλος, πρέπει να ξέρετε ότι είναι και έδρες περιφερειακής ενό-
τητας. Δηλαδή, ιδιαίτερα η Μήλος περιλαµβάνει και άλλα όµορα
νησιά, όπως τη Σίφνο, την Κίµωλο και λοιπά. Η Σέριφος έχει γρα-
φείο κοινωνικής ασφάλισης. Καταλαβαίνετε ότι και η Άνδρος και
η Μήλος θα µπορούσαν να είναι και τµήµατα κοινωνικής ασφά-

λισης, διότι, αν λείπει ένας υπάλληλος, παραδείγµατος χάριν, θα
µπορούσε µε τον νέο νόµο του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης µε εθελούσια µετακίνηση κάποιος να θελήσει να πάει,
οπότε οι τέσσερις γίνονται πέντε και, αν δεν κάνω λάθος, µε
πέντε συγκροτείται τµήµα, διότι θα υπάρχει και προϊστάµενος.
Το κύριο, όµως, είναι τι αρµοδιότητες θα έχουν αυτά τα γραφεία.
Αν έχουν αρµοδιότητες τέτοιες που να καλύπτουν τις πραγµατι-
κές ανάγκες και να αφαιρούν τη µετακίνηση των πολιτών, τότε
βεβαίως δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας.

Εάν, όµως, οι αρµοδιότητες των γραφείων υποβαθµιστούν,
γιατί θα υπάρξει αναβάθµιση των τµηµάτων και των διευθύνσεων,
τότε, προφανώς, θα υπάρχει πρόβληµα και θα διαπιστωθεί στην
πράξη.

Σαφώς είµαστε υπέρ της ηλεκτρονικής κάλυψης των αιτηµά-
των και µακάρι σε όλα τα ζητήµατα να µπορούσε να λυθεί το
θέµα αυτό, είτε µέσω των ΚΕΠ είτε µέσω των γραφείων. Πρέπει,
όµως, να είναι σαφείς οι αρµοδιότητες και να µπορέσουν να προ-
χωρήσουν αυτές οι αρµοδιότητες µέχρις ότου εφαρµοστούν οι
διαδικασίες ηλεκτρονικής συναλλαγής.

Υπάρχει κι ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να θέσω. Παραδείγµα-
τος χάριν, σήµερα η Κέα εξυπηρετείται από το Λαύριο. Αν στο
Λαύριο καταργηθεί –γιατί νοµίζω ότι υπάρχει µια τέτοια υπόδειξη
στο σχέδιο του οργανογράµµατος-, οι άνθρωποι αυτοί πού θα
πηγαίνουν; Ένα αυτό. 

Δεύτερον, η Άνδρος, έτσι όπως τοποθετείται στο οργανό-
γραµµα, θα πρέπει να ανήκει στην Τήνο. Μέχρι τώρα εξυπηρε-
τούνταν από την Άνδρο ή από την Αττική. Αυτά είναι ζητήµατα
τα οποία µπορούν να λυθούν µε τη µετατροπή κάποιων γραφείων
σε τµήµατα και έτσι να µην υπάρχει ανάγκη µετακίνησης.

Επιπλέον, υπάρχει και ένα θέµα µε τον ΟΑΕΔ. Αυτό νοµίζω έχει
λυθεί µέσω της διάταξης που ψηφίστηκε µε την προγραµµατική
σύµβαση του τότε ΙΚΑ, τώρα ΕΦΚΑ, µε τον ΟΑΕΔ. Αυτό πρέπει
να το δείτε και να αντιµετωπιστεί. Γιατί αντιµετωπίσαµε ζητήµατα
που µετακινούνταν οι άνθρωποι σε άλλα νησιά ή στον Πειραιά ή
αλλού, για να µπορέσουν µε την πρώτη αυτοπρόσωπη παρουσία
τους να δηλώσουν τη µετάβασή τους από την εργασία στην
ανεργία. Άρα είναι ζητήµατα στα οποία, µέχρι να τακτοποιηθούν
όλα µε ηλεκτρονικό τρόπο, θα πρέπει να εφαρµοστούν πολιτικές
τέτοιες, που να ενισχύουν τη νησιωτικότητα και να µην την υπο-
βαθµίζουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Βουλευτή Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ κ. Συρµαλένιο.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Συρ-
µαλένιε, στο Λαύριο δεν θα κλείσουν οι υπηρεσίες και οι δοµές
του ΕΦΚΑ. Υπήρξε µια τέτοια είδηση. Δεν έχει καµµία βασιµό-
τητα.

Το Λαύριο θα παραµείνει, θα ενισχυθεί µε τις νέες λειτουργίες,
θα εξυπηρετούνται όλοι οι φορείς -και οι πρώην- κοινωνικής
ασφάλισης, άρα, κάθε Έλληνας, κάθε άνθρωπος που ζει και ερ-
γάζεται στη χώρα, από όπου υφίστανται υπηρεσίες του ΕΦΚΑ.
Το Λαύριο, από αυτή την άποψη, λοιπόν, θα αναβαθµιστεί και θα
εξυπηρετεί και την Κέα, όπως καλύτερα θα µπορούσε να συµβεί
µε τον σχεδιασµό που έχουµε κάνει.

Αν θα είναι τµήµατα ή όχι, είναι ένα ζήτηµα το οποίο δεν έχει
να κάνει µόνο µε τον πληθυσµό. Έχει να κάνει και µε τον τρόπο
οργάνωσης όλης της δουλειάς. Είναι προτιµότερο να έχουµε
γραφείο κοινωνικής ασφάλισης που εξυπηρετείται από έναν
υπάλληλο. Δεν είναι απαραίτητο να είναι ένας. Αν λείπει, µπορεί
να είναι και ένας δεύτερος. Δεν είναι αυτό που επιδιώκουµε, βέ-
βαια, να έχουµε καταφέρει, δηλαδή, να έχουµε πολυάριθµα ση-
µεία εξυπηρέτησης από άποψη υπαλλήλων. Σκοπός πρέπει να
είναι η κατάργηση της γραφειοκρατίας. Όταν έχεις πολλούς
υπαλλήλους σε µια δοµή, δεν σηµαίνει ότι εξυπηρετείς και καλύ-
τερα. Εξυπηρετείς καλύτερα, όταν έχεις διαµορφώσει συστή-
µατα τα οποία απλουστεύουν τις διαδικασίες και επιταχύνουν την
εξυπηρέτηση. Αυτό θα το κάνουµε. Δεν είναι ακόµα σε πλήρη
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εφαρµογή. Είναι σχεδιασµένο και προχωράει η συγκρότηση των
σχετικών προγραµµάτων. Εµείς το ξέρουµε ότι θα γίνει.

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι θα γίνει και θα γίνει µε έναν τρόπο
που εµείς έχουµε πει -και µακάρι να είχαµε τέτοιες δοµές στη
χώρα, οι οποίες, δυστυχώς, λείπουν-, δηλαδή µε καλή µηχανορ-
γάνωση και ηλεκτρονική εξυπηρέτηση των πολίτων. Ποτέ δεν
έγινε. Από τότε που ακούγατε και νοµίζατε ότι θα έχει κάθε χωριό
και Wi-Fi, πέρασαν τα χρόνια και δεν είχαµε καν µελάνι για εκτύ-
πωση. Λείπουν οι δοµές. Παλεύουµε δύο χρόνια να οργανώ-
σουµε τα µηχανογραφικά συστήµατα του ΕΦΚΑ µε έναν τρόπο
πάρα πολύ ηρωικό.

Τα στελέχη διαθέτουν όλη τους την ηµέρα. Πρέπει να επαινέ-
σουµε τα στελέχη και τους υπαλλήλους του ΕΦΚΑ, που καταβάλ-
λουν κάθε προσπάθεια για να λειτουργήσει όλο αυτό το
σύστηµα, βρίσκοντας πατέντες, πραγµατικά, µε την επινοητικό-
τητα και την ευφυΐα που έχουν, για να λειτουργήσει ένα σύστηµα,
το οποίο δεν δουλεύει µε τίποτα αν δεν παρέµβεις να το φτιάξεις.
Για αυτόν τον λόγο το οργανώνουµε και θα το αντικαταστή-
σουµε. Τώρα, όµως, δουλεύουµε µε τα υπάρχοντα και τα υπάρ-
χοντα συστήµατα είναι προβληµατικά και προσπαθούµε να
επιτύχουµε ό,τι µπορούµε.

Πάρα ταύτα, η επιτυχία στην εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων
θα είναι ο δικός µας ο στόχος και θα πλησιάζουµε όλο και πιο
πολύ στην απόλυτη εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων. Έτσι, άλ-
λωστε, το βλέπουµε το θέµα. Δεν έχω καµµία αντίρρηση να µας
διαθέσουν τα µέσα οι τοπικές κοινωνίες και οι δήµαρχοι, να µπο-
ρούν να υπάρχουν και γραφεία εξυπηρέτησης, η οποία θα παρέ-
χεται και από τους ίδιους τους φορείς της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Το έχουµε πει αυτό. Οι ίδιοι οι φορείς της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης θα µπορούν -εύκολο είναι, γιατί θα είναι πολύ
απλό το σύστηµα και πολύ οικείος ο τρόπος και θα είναι εξοι-
κειωµένοι οι άνθρωποι, για να µπορούν να εξυπηρετούν τις σχε-
τικές ανάγκες- από τα συστήµατα των ίδιων των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης να κάνουν αυτές οι εξυπηρετήσεις. Δεν
χρειάζεται να φτιάξουµε, δηλαδή, περίπλοκη δοµή για σηµεία
εξυπηρέτησης. Αυτό θα το δούµε προσεχώς και µε τη βοήθεια
των Βουλευτών της νησιωτικής χώρας, ώστε να βρούµε λύσεις
για την καλύτερη εξυπηρέτηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Πετρόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µερικά αιτήµατα για έγ-
κριση άδειας απουσίας στο εξωτερικό.

Ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κέλλας ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό από 26 Μαρτίου έως 1η Απριλίου 2017.
Ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου ζητεί άδεια απουσίας
από τις εργασίες της Βουλής για το διάστηµα από 24 Μαρτίου
έως 26 Μαρτίου 2017, λόγω µετάβασης στο εξωτερικό. Επίσης,
ο κ. Φίλης ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό για το διάστηµα
από 24 Μαρτίου έως 28 Μαρτίου 2017 για προσωπικούς λόγους.
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αλίµου (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας ενηµερώσουµε ότι παρακολουθείτε διαδικασία κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, που οι Βουλευτές υποβάλλουν ερωτήσεις,
κρίνουν και ελέγχουν την Κυβέρνηση. Στις ερωτήσεις που υπο-
βάλλουν, προφορικά, µέσα στο Κοινοβούλιο, απαντάει ο αρµό-
διος Υπουργός. Αυτή είναι η µια λειτουργία της Βουλής. Η άλλη
λειτουργία είναι η νοµοθετική εργασία, στην οποία συζητούνται

νοµοσχέδια, ψηφίζονται και γίνονται νόµοι του κράτους. 
Τώρα είµαστε σε εκείνο το σηµείο του κοινοβουλευτικού ελέγ-

χου που λέγεται «επίκαιρες ερωτήσεις». Υποβάλλει, δηλαδή, µια
ερώτηση ένας Βουλευτής και σε µια εβδοµάδα ο Υπουργός είναι
υποχρεωµένος να έλθει να απαντήσει στον Βουλευτή που ρω-
τάει.

Προχωρούµε µε δύο ερωτήσεις, που αφορούν το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στις οποίες και θα απαντή-
σει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγε-
λος Αποστόλου, ο οποίος βρίσκεται εδώ.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η τέταρτη µε αριθµό 608/16-3-2017 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πέλλας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Σαχινίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
πρόβλεψη αντιχαλαζικής προστασίας. 

Κύριε Σαχινίδη, έχετε τον λόγο, για δύο λεπτά, για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά την ταπεινή µου άποψη δύο είναι τα πιο

σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος. Το
ένα έχει να κάνει µε την πρόβλεψη των ακραίων καιρικών φαινο-
µένων και σίγουρα συσχετίζεται άµεσα και η αποζηµίωση από
τον ΕΛΓΑ και το δεύτερο είναι η διασφάλιση των εσόδων από πώ-
ληση της αγροτικής παραγωγής.

Η ερώτησή µου έχει να κάνει µε το πρώτο κοµµάτι, σχετικά µε
την πρόβλεψη αντιχαλαζικής προστασίας. Αφορά φυσικά όχι
µόνο την κεντρική Μακεδονία, στην οποία αναφέροµαι, αλλά στο
σύνολό του τον αγροτικό πληθυσµό, πανελλαδικά.

Λόγω, λοιπόν, της κρίσιµης περιόδου ανθοφορίας ροδάκινων
που διανύουµε, αλλά και γενικότερα για όλες τις αγροτικές καλ-
λιέργειες, επιβάλλεται η άµεση αγορά και τοποθέτηση περισσό-
τερων πιστοποιηµένων καταγραφικών θερµοµέτρων, ώστε να
κατοχυρώνουν στοιχεία για τον παγετό που πλήττει τις παραγω-
γές των αγροτών.

Άλλωστε αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι απαίτηση καθολική όλων
των αγροτικών συλλόγων της Μακεδονίας. Πρόσφατα, µάλιστα,
οι Πρόεδροι των Αγροτικών Συλλόγων Σκύδρας, Αλµωπίας και
Νάουσας, οι οποίοι είναι και µέλη της Οµοσπονδίας Αγροτικών
Συλλόγων Δενδροκαλλιεργητών, επισκέφτηκαν το υποκατά-
στηµα του ΕΛΓΑ ΚΕΜΕ στην περιοχή του αεροδροµίου «Μακε-
δονία» της Θεσσαλονίκης, όπου ζήτησαν και συζήτησαν, έθεσαν
τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουν.

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: 
Πρώτον, πόσο άµεσα υπάρχει η δυνατότητα να αγορασθούν

και να τοποθετηθούν τα καταγραφικά θερµόµετρα και εάν η πο-
σότητα των καταγραφικών θερµοµέτρων θα είναι επαρκής για
την κάλυψη των καλλιεργήσιµων εκτάσεων.

Δεύτερον, εάν υπάρχει µελέτη που να αποδεικνύει ότι το κό-
στος αγοράς αυτών των καταγραφικών θερµοµέτρων θα είναι µι-
κρότερο από τις αποζηµιώσεις που καλείται να δώσει ο ΕΛΓΑ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Σαχινίδη.
Θα απαντήσει τώρα ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου, για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Βρισκόµαστε προς την κατεύθυνση βελτίωσης
των προβλέψεων όσον αφορά την αντιµετώπιση των επιπτώσεων
από τις καιρικές συνθήκες. Όµως, να ξεκαθαρίσουµε από την
αρχή ένα πράγµα: ο ΕΛΓΑ για την εκτίµηση των ζηµιών του από
τις καιρικές συνθήκες βασίζεται στους εκτιµητές - γεωπόνους
του ΕΛΓΑ.

Το λέω αυτό, γιατί τα στοιχεία των πιστοποιηµένων µετεωρολο-
γικών σταθµών, όπως, για παράδειγµα, της Εθνικής Μετεωρολο-
γικής Υπηρεσίας, µπορούµε να τα χρησιµοποιήσουµε συµβουλευ-
τικά, όµως δεν αποτελούν αποκλειστική παράµετρο πάνω στην
οποία θα λάβουµε τις αποφάσεις για την επιτόπια εξέταση, τις επι-
πτώσεις που υπάρχουν µετά από την επιτόπια εξέταση των γεω-
πόνων - εκτιµητών.

Μέσα, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό και για την παροχή µετεωρο-
λογικής πληροφορίας στα υποκαταστήµατα του ΕΛΓΑ -γιατί
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αυτά όντως είναι αρµοδιότητες και πρέπει να γίνουν από τον
ΕΛΓΑ- εµείς έχουµε ήδη προµηθευτεί εξήντα πέντε µονάδες ψη-
φιακής µέτρησης και καταγραφής της θερµοκρασίας. Οι µονά-
δες αυτές διανεµήθηκαν σε υποκαταστήµατα του ΕΛΓΑ στη
βόρεια Ελλάδα -ένα µάλιστα πήγε στην Τρίπολη, στη νότιο Ελ-
λάδα- και οι περιοχές εγκατάστασης είναι όντως σε θύλακες πα-
γετού - υψηλών θερµοκρασιών, σύµφωνα, βεβαίως, µε τα
ιστορικά δεδοµένα που έχουµε από τον ΕΛΓΑ. Το κόστος προ-
µήθειάς τους έφτασε στις 17.500 ευρώ και ο σχεδιασµός που
έχουµε είναι να συνεχίσουµε αυτή την κάλυψη και σε περιοχές
της νότιας Ελλάδας που έχουν ανάλογα προβλήµατα. 

Αντιλαµβάνεστε, όµως -το επαναλαµβάνω- ότι αυτός ο σχεδια-
σµός έχει σχέση και µε τα στοιχεία που έχει ο ΕΛΓΑ για ζηµιές
που υφίστανται οι διάφορες περιοχές.

Επίσης, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΓΑ
βρισκόµαστε αυτή την ώρα στην εξέλιξη µιας προσπάθειας να
πάρουµε πέντε αυτόµατους µετεωρολογικούς σταθµούς, που θα
εγκατασταθούν ιδιαίτερα στα υποκαταστήµατα Βέροιας και Κο-
ζάνης, προϋπολογισµού 60.000 ευρώ, οι οποίοι µαζί µε τους δύο
ήδη υπάρχοντες σταθµούς θα µας βοηθήσουν, θα έλεγα, περισ-
σότερο στο να έχουµε ένα οργανωµένο δίκτυο σε αυτές τις πε-
ριοχές που όντως πλήττονται σε σχέση µε άλλες περιοχές.

Έτσι, λοιπόν, θα έλεγα ότι δείχνουµε ένα ενδιαφέρον και, δε-
δοµένων και των οικονοµικών συνθηκών, προσπαθούµε, όσο το
δυνατόν, να προσεγγίσουµε τα συγκεκριµένα προβλήµατα. 

Ταυτόχρονα, θα αναπτυχθεί στο Κέντρο Μετεωρολογικών
Εφαρµογών του ΕΛΓΑ ο κατάλληλος τεχνολογικός εξοπλισµός
για τη διασύνδεσή του µε τους άλλους µετεωρολογικούς σταθ-
µούς -είναι πάρα πολύ σοβαρό- όπως, για παράδειγµα, µε τον
ΕΜΥ ή και άλλους µετεωρολογικούς σταθµούς. 

Περισσότερα, γιατί προχωράµε συνέχεια σε διαδικασίες, θα
σας πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαχινίδης για τη δευτερολογία του,
για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακριβώς εδώ είναι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, στο ότι είναι

λίγα τα καταγραφικά θερµόµετρα. Οπότε και οι πληροφορίες, τις
οποίες έχουν οι γεωπόνοι, είναι ελλιπέστατες διότι πηγαίνουν να
πιστοποιήσουν ζηµιές ακριβώς εκεί που υπάρχουν µόνο αυτοί οι
σταθµοί. 

Σας είχα αναφέρει και στις επιτροπές επανειληµµένα ότι λόγω
του µικροκλίµατος -και αυτό έχει να κάνει µε τη µορφολογία του
εδάφους πανελλαδικά- υπάρχουν σταθµοί οι οποίοι καταγρά-
φουν σε συγκεκριµένες περιοχές. Σε απόσταση, όµως, πάρα
πολύ µικρή -πολλές φορές θα έλεγα και κάτω των πέντε χιλιοµέ-
τρων- υπάρχει διαφορετικό µικροκλίµα, µε αποτέλεσµα να µην
καταγράφονται όλες οι ζηµιές. Αυτό έχει να κάνει και µε τα ιστο-
ρικά δεδοµένα που αναφέρατε προηγουµένως. Είναι λογικό να
είναι ελλιπή τα ιστορικά δεδοµένα, αφού δεν υπάρχει πραγµα-
τική καταγραφή αυτών των ζηµιών.

Πέρσι ακριβώς τέτοια εποχή είχα επισκεφθεί και εγώ το ΚΕΜΕ,
κύριε Υπουργέ, στο αεροδρόµιο «Μακεδονία», το οποίο θεωρεί-
ται το τρίτο καλύτερο παγκοσµίως. Πράγµατι ο εξοπλισµός που
έχει όσον αφορά την πρόβλεψη, είναι ένας από τους καλύτερους
παγκοσµίως µετά τον Καναδά, που είναι πρώτος και δεύτερη τη
Δανία ή τη Σουηδία, αν δεν κάνω λάθος. Εδώ, όµως, το πρό-
βληµα που προκύπτει είναι ακριβώς αυτό που σας αναφέρω: Ότι
οι προβλέψεις που µπορεί να κάνει το ΚΕΜΕ σε σχέση µε την
πρόβλεψη θεοµηνιών, έχουν να κάνουν ακριβώς µε τον µικρό
αριθµό αυτών των καταγραφικών. 

Θα πρέπει να γίνει αγορά πολύ περισσοτέρων, διότι, όπως
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ο κύκλος εργασιών
των αγροτών έχει να κάνει µε την παραγωγή και τη διάθεση. Για
να µπορέσει να διευρυνθεί αυτός ο κύκλος, ούτως ώστε να µπο-
ρούν να πωληθούν τα ελληνικά προϊόντα και στο εξωτερικό και
σε οποιαδήποτε άλλη αγορά, θα πρέπει να γίνει κάτι πάνω στην
πρόβλεψη. 

Δυστυχώς, ο µόνος κύκλος που υπάρχει αυτή τη στιγµή στην
Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, είναι ο κύκλος των ζηµιών µε την αδυ-

ναµία προστασίας των παραγωγών λόγω καθυστέρησης της αυ-
τοψίας -αυτό που αναφέρατε- από τον ΕΛΓΑ και καθυστέρηση
καταβολής των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ. Και αυτό έχει να
κάνει µε το κόστος παραγωγής, µε την αύξηση φορολογίας, µε
την αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών. Οι αγρότες είναι ανυ-
περάσπιστοι απέναντι στα καρτέλ των εµπόρων, οι οποίοι πάρα
πολλές φορές δεν αποπληρώνουν τις παραγωγές στους παρα-
γωγούς. Δεν υπάρχει διασφάλιση των εσόδων των αγροτών. Και,
δυστυχώς, πρόσφατα ακούσαµε και το εξής: Στην έκθεση του
«ECONOMIST», όπου ήσασταν κι εσείς παρών, ανέφερε ο Επί-
τροπος Φιλ Χόκινς ότι η Ελλάδα καλείται να επιστρέψει 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ ως πρόστιµο από παράνοµες επιδοτήσεις που
έχουν δοθεί. 

Προστατεύστε τον αγροτικό κόσµο, κύριε Υπουργέ. Η πρό-
ταση της Χρυσής Αυγής είναι να προκαλέσετε µια συζήτηση στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, όπου θα δείτε ότι η Χρυσή
Αυγή, πράγµατι, έχει προτάσεις και λύσεις πάνω στον πρωτογενή
τοµέα παραγωγής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου, Υπουργός Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, για τη δευτερολογία του.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να κλείσουµε το θέµα της καταγραφής, της πρόβλεψης των

καιρικών φαινοµένων, γιατί όντως είναι πάρα πολύ σοβαρό.
Όµως, όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό που προέχει για τον ΕΛΓΑ
από την ώρα που υπάρχει µια ασφαλιστική κάλυψη των συγκε-
κριµένων ζηµιών, είναι η εκτίµηση και η όσο το δυνατόν γρηγο-
ρότερη καταβολή των αποζηµιώσεων. 

Αυτή την ώρα εµείς έχουµε εκατόν ογδόντα έναν µετεωρολο-
γικούς σταθµούς. Όντως, αυτοί οι µετεωρολογικοί σταθµοί δεν
έχουν τον απαραίτητο εξοπλισµό και, κυρίως, δεν έχουν την απα-
ραίτητη διασύνδεση µε τους υπόλοιπους µετεωρολογικούς
σταθµούς, όπως είπαµε, του Εθνικού Αστεροσκοπείου, της Εθνι-
κής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας. Συστήσαµε, λοιπόν, µια οµάδα
εργασίας µε κατεύθυνση να µας καταθέσει µια πρόταση πώς θα
υπάρξει αυτή η διασύνδεση και, κυρίως, τι χρειάζεται από πλευ-
ράς εξοπλισµού, ώστε αυτές τις µετεωρολογικές πληροφορίες,
που έχουν οι άλλοι σταθµοί, να µπορούµε κι εµείς να τις αξιοποι-
ήσουµε. Είναι µια διαδικασία που βρίσκεται σε εξέλιξη. Έχει επι-
φορτιστεί ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε τη συγκεκριµένη εργασία.
Πιστεύουµε ότι σύντοµα θα έχουµε καταλήξει. 

Θέσατε, όµως, και άλλα θέµατα που έχουν σχέση ειδικά µε τον
αγροτικό χώρο. Ακολουθεί µια επίκαιρη ερώτηση, όπου θα το-
ποθετηθούµε πάνω στη διαδικασία αντιµετώπισης των αθέµιτων
πρακτικών που εφαρµόζονται στον αγροτικό χώρο σε όλη τη δια-
δικασία, από την παραγωγή µέχρι τον καταναλωτή. 

Επίσης, θέσατε το θέµα των προστίµων, των δηµοσιονοµικών
διορθώσεων -έτσι λέγονται- και των ανακτήσεων. Είναι ένα τερά-
στιο πρόβληµα. Το βρήκαµε, το κληρονοµήσαµε. Όντως είναι πε-
ρίπου 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή την ώρα βρισκόµαστε σε
µία διαπραγµάτευση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να αποµει-
ώσουµε και ταυτόχρονα να µεταφέρουµε τις υποχρεώσεις µας,
που, τουλάχιστον από πλευράς δηµοσιονοµικών διορθώσεων των
προστίµων, δεν υπάρχει πιθανότητα να µπορέσουµε να αφαιρέ-
σουµε ούτε 1 ευρώ, για τον απλούστατο λόγο ότι έχουν τελεσιδι-
κήσει. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι δυσκολίες αντιµετωπίζουµε.

Όµως, τονίζω για ακόµα µια φορά ότι αυτά τα βρήκαµε, αυτά
τα κληρονοµήσαµε από την κακή διαχείριση των ενισχύσεων που
γινόντουσαν όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 2857/24-1-2017 ερώτηση
της Βουλευτού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη θέση των αγροτών στην αλυσίδα
εφοδιασµού τροφίµων.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου. 

Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη για να αναπτύξει την ερώτηση σε
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δύο λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, η συνεισφορά των αγρο-

τικών προϊόντων στο εξωτερικό αγροτικό ισοζύγιο της χώρας
είναι ιδιαίτερα σηµαντική. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι ακόµη και σε
αυτή την περίοδο ύφεσης παρουσιάζει και σταθερότητα και δυ-
ναµισµό. 

Να πω µόνο ότι από το 2008 µέχρι το 2014 η αξία των εξαγω-
γών των ελληνικών προϊόντων αυξήθηκε κατά 22,6%. Μόνο το
2014 τα αγροτικά προϊόντα µε αξία περίπου 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ αποτελούν το 18,7% της συνολικής αξίας των αγροτικών
προϊόντων. Όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, πίσω από αυτούς
τους αριθµούς βρίσκονται οι άνθρωποι της υπαίθρου, βρίσκονται
οι αγρότες µας, οι οποίοι σε ένα περιβάλλον, όπου βλέπουν το
εισόδηµά τους να µειώνεται, έχουν περιορισµένη ή και µηδαµινή
πρόσβαση στη ρευστότητα και το κόστος των εισροών και της
ενέργειας αυξάνεται συνεχώς, καλούνται να καλλιεργήσουν αν-
ταγωνιζόµενοι -όπως αντιλαµβάνεστε- πολλές φορές µεγάλες
καλλιέργειες και µεγάλες παραγωγές και µάλιστα προϊόντα που
είναι γνωστά και για τη θρεπτική τους αξία και για την ποιότητά
τους. Και, βεβαίως, η θέση τους δυσχεραίνει ακόµα περισσότερο
όταν µιλάµε για τη διεκδίκηση θέσης στον παγκόσµιο χάρτη. 

Η παγκοσµιοποίηση, η οποία βοήθησε την εξωστρέφεια της
ελληνική γεωργίας, οδήγησε σε διαδικασίες συγκέντρωσης στην
αλυσίδα εφοδιασµού τροφίµων, οι οποίες µε τη σειρά τους οδή-
γησαν σε ανισορροπίες µεταξύ των επαγγελµατιών που µετέ-
χουν αυτής. 

Ποια είναι τα χαρακτηριστικά σήµερα της αλυσίδας εφοδια-
σµού τροφίµων; Από τη µια µεριά µετέχει ένας πολύ µικρός αριθ-
µός πολύ ισχυρών, όµως, επιχειρήσεων λιανικής πώλησης, οι
οποίοι διαπραγµατεύονται άµεσα ή έµµεσα µε ένα δυσανάλογα
τεράστιο αριθµό και παραγωγών και αγροτικών βιοµηχανιών.
Όπως αναλαµβανόµαστε όλοι, ο αγρότης σε όλη αυτή τη διαδι-
κασία είναι ο αδύναµος κρίκος, ο οποίος βιώνει καθηµερινά αθέ-
µιτες εµπορικές πρακτικές και στην καταβολή του τιµήµατος των
προϊόντων. Επίσης, έχει περιορισµούς στην πρόσβαση στην
αγορά, έχει ζητήµατα σε ό,τι αφορά την αθέµιτη µεταβολή -και
µάλιστα αναδροµική- των όρων της σύµβασης. Επίσης, έχει ζη-
τήµατα σε ό,τι φορά τη µετακίνηση του κινδύνου, ακόµη και του
µεταφορικού κόστους και του κόστους αποθήκευσης των προ-
ϊόντων αυτών, όταν καλείται να διαχειριστεί το εµπορικό κοµµάτι
της παραγωγής του.

Νοµίζω ότι αυτά τα αυτορρυθµιστικά και εθελοντικά συστή-
µατα, κύριε Υπουργέ, έχουν αποδώσει πολύ περιορισµένα απο-
τελέσµατα. 

Να πω εδώ ότι ο παραγωγός, που είναι ο αδύναµος κρίκος της
αλυσίδας, έχει φόβο στο να ασκήσει τα δικαιώµατά του, έχει
φόβο στο να υποβάλει καταγγελία στο ισχυρότερο µέρος της
σύµβασης, γιατί φοβάται ότι θα θέσει σε κίνδυνο την εµπορική
του σχέση, µε αποτέλεσµα να µην έχουµε ούτε κυρώσεις, να µην
έχουµε ούτε έναν µηχανισµό υποβολής καταγγελιών και η θέση
του να δυσχεραίνει. 

Το πρόβληµα όπως αντιλαµβάνεστε και το µέγεθος του προ-
βλήµατος είναι τεράστιο. Νοµίζω ότι η σωστή αντιµετώπισή του
απαιτεί κανόνες και για την εξασφάλιση της ορθής λειτουργίας
της αγοράς, αλλά και για την εξασφάλιση δίκαιων και διαφανών
όρων όλων των µετεχόντων της αλυσίδας εφοδιασµού τροφίµων. 

Κοιτάξτε, το σχήµα «οι τιµές των προϊόντων θα αυξάνονται συ-
νεχώς και το εισόδηµα του παραγωγού θα µειώνεται», πρέπει να
σταµατήσει. Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι θα πρέπει εδώ να υπάρ-
ξουν θεσµικές παρεµβάσεις -είναι αναγκαίες θεσµικές παρεµβά-
σεις- γιατί για τον αγρότη και τον καταναλωτή, που αποτελούν
το πρώτο και το τελευταίο τµήµα της αλυσίδας, θα πρέπει να
εξασφαλίσουµε ίσους όρους και αγοράς και πώλησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζάκρη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι πολλά και σηµαντικά τα θέµατα που έθεσε
η κυρία συνάδελφος. Πιστεύω ότι και µε την ανοχή σας, κύριε
Πρόεδρε, θα απαντήσουµε όσο µπορούµε πιο συγκεκριµένα. 

Στο πρώτο ερώτηµα που αφορά το τι κάνει η Ευρωπαϊκή Επι-

τροπή και, βεβαίως, η Ελλάδα όσον αφορά στην αντιµετώπιση
των αθέµιτων πρακτικών, εµείς υποστηρίζουµε σταθερά την υιο-
θέτηση νοµοθεσίας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί µόνο
µε κοινούς κανόνες σε µια παγκοσµιοποιηµένη αγορά, όπως είναι
η αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορούν να εξασφαλιστούν
οι ορθοί κανόνες λειτουργίας, η διαφάνεια, οι δίκαιες σχέσεις µε-
ταξύ όλων των φορέων της εφοδιαστικής αλυσίδας. 

Tο Συµβούλιο Υπουργών Αλιείας, που έγινε στις 12 Δεκεµ-
βρίου του 2016, είχε ακριβώς αυτό ως θέµα, τι προτάσεις, δη-
λαδή, καταθέτει και κατέθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την
ενίσχυση της θέσης των γεωργών στην αλυσίδα εφοδιασµού.
Προκειµένου να δοθεί συνέχεια σε αυτά τα συµπεράσµατα που
πήραµε τότε στο Συµβούλιο, στο επόµενο Συµβούλιο που έγινε
στις 6 Μαρτίου, εµείς και άλλες επτά χώρες ζητήσαµε να ξανα-
συζητηθεί το συγκεκριµένο θέµα, για να είναι πιο συγκεκριµένη
η θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Αυτό έγινε και εµείς πραγµατικά συµφωνήσαµε ότι, τουλάχι-
στον, το κανονιστικό πλαίσιο, που θα ληφθεί σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης, θα πρέπει να είναι σηµείο αναφοράς στις
χώρες-µέλη, έτσι ώστε να µπορούν, πηγαίνοντας ένα βήµα πα-
ραπέρα, να υπερασπιστούν τον αγροτικό χώρο µέσα και από
εθνικές επιλογές.

Δεύτερο ερώτηµα: Πώς θα χρησιµοποιηθεί το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης για την υπεράσπιση του Έλληνα αγρότη
ιδιαίτερα στο κοµµάτι που αφορά την αλυσίδα; Αποτελεί προτε-
ραιότητα ο αγροτοδιατροφικός τοµέας, αποτελεί προτεραιότητα
η ενθάρρυνση των ιδιωτικών επενδύσεων και, βεβαίως, ιδιαίτερα
η λειτουργία µέσα από συλλογικά σχήµατα, ούτως ώστε να ανα-
διαρθρώσουµε την αγροτική παραγωγή χρησιµοποιώντας το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης την επόµενη πενταετία ως ση-
µείο αναφοράς στην αγροτοδιατροφική αλυσίδα.

Το τρίτο ερώτηµα ήταν ποιους τρόπους θα εφαρµόσουµε
εµείς σε εθνικό επίπεδο. Γίνονται παρεµβάσεις για την υπερά-
σπιση των αγροτικών προϊόντων και θα γίνουν. Έχουµε αυξήσει
τους τελωνιακούς ελέγχους και βρισκόµαστε σε συνεννόηση µε
το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών. Μάλιστα, έχει προ-
γραµµατιστεί τον ερχόµενο Οκτώβρη να εγκατασταθούν σε τέσ-
σερις πύλες εισόδου της χώρας µας, όπου εκεί αντιµετωπίζουµε
ένα µεγάλο πρόβληµα επιθέσεων ελληνοποίησης, συγκροτήµατα
σκαναρίσµατος των αγροτικών προϊόντων που θα µπαίνουν στη
χώρα µας.

Επίσης, προχωράµε σε νοµοθετική ρύθµιση. Εντός των ηµε-
ρών -αύριο, µεθαύριο- θα δοθεί για διαβούλευση, στον χώρο της
κτηνοτροφίας, νοµοθετική ρύθµιση, η οποία θα καθιστά υποχρε-
ωτική την αναγραφή στο γάλα, στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, στη
συσκευασία της χώρας προέλευσης, της χώρας συσκευασίας
και παραγωγής. Δηλαδή, θα αναφέρεται στο γάλα αυτό ότι χώρα
άρµεξης είναι η συγκεκριµένη, ούτως ώστε και ο καταναλωτής
να πληροφορείται και, βεβαίως, να µπορέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε την τεράστια επίθεση που δέχεται ο χώρος από τις ελλη-
νοποιήσεις.

Το ίδιο θα συµβεί και στα προϊόντα κρέατος. Αύριο θα δοθεί η
συγκεκριµένη ρύθµιση. Και, βεβαίως, ακόµη εξετάζουµε και την
περίπτωση της ηλεκτρονικής καταγραφής της διακίνησης των
προϊόντων σε όλη την αλυσίδα, από τον παραγωγό µέχρι τον κα-
ταναλωτή. Θα έλεγα ότι είναι αυτή η καταγραφή, η οποία θα µας
λύσει οριστικά το πρόβληµα της ελληνοποίησης. 

Στα υπόλοιπα ερωτήµατα θα απαντήσω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη για τη δευτερολογία της για τρία
λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σας άκουσα προσεκτικά.
Οι αθέµιτες εµπορικές πρακτικές πλήττουν τον αγρότη κυ-

ρίως, πλήττουν το εισόδηµά του, πλήττουν την προσπάθειά του,
πλήττουν τη βιωσιµότητά του και του στερούν το δικαίωµα και
να επιβιώσει και να αναπτυχθεί.

Υπάρχει ένα παράδοξο: Ο αγρότης είναι και ο πιο αδύναµος
κρίκος της αλυσίδας, αλλά είναι και ο ακρογωνιαίος λίθος αυτής.
Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τις προσπάθειες που καταβάλ-
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λατε για θεσµική επίλυση του ζητήµατος και σε κοινοτικό επίπεδο
αλλά και σε εθνικό επίπεδο. Νοµίζω ότι όλα αυτά που είπατε, δη-
λαδή η εξαγγελία σας για ρυθµίσεις που υποβάλλουν ως υπο-
χρεωτική τη σήµανση της προέλευσης του γάλακτος και στις
συσκευασίες του γάλακτος και στα γαλακτοκοµικά προϊόντα και
στα προϊόντα κρέατος, συµβάλλουν προς την κατεύθυνση αυτή.

Εκτιµώ, όµως, ότι θα πρέπει να υπάρξει και το αντίστοιχο του-
λάχιστον για τα νωπά και τα ευπαθή προϊόντα. Θα πρέπει, δη-
λαδή, να προβλεφθεί -να το πω κατ’ αυτή την έννοια- ένας
χρόνος συγκεκριµένος έγκαιρης καταβολής του τιµήµατος
στους παραγωγούς.

Νοµίζω ότι αυτό είναι το προστατευτικό πλαίσιο που ζητούν οι
παραγωγοί.

Κοιτάξτε, το πρόβληµα δεν είναι εύκολο. Το αντιλαµβάνοµαι.
Είναι πολυσύνθετο και χρειάζεται και µια ολιστική προσέγγιση. 

Αυτό που νοµίζω ότι επιπλέον πρέπει να κάνουµε, είναι να ενη-
µερώσουµε τους αγρότες -κι εκεί είναι πολύ µεγάλη η ευθύνη
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης- για τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία που υπάρχουν στην καινούργια ΚΑΠ, πόσα και ποια είναι
αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Και νοµίζω ότι υπάρχουν αρ-
κετά που µπορούν και να ενισχύσουν και να βελτιώσουν τη θέση
του παραγωγού και να βελτιώσουν -αν θέλετε- τη διαπραγµατευ-
τική του ισχύ, που θα του επιτρέψει να εξασφαλίσει καλύτερες
τιµές στα πωλούµενα προϊόντα του. Και µέσα σε αυτά είναι και
οι οµάδες παραγωγών και οι οργανώσεις παραγωγών και η συµ-
βολαιακή γεωργία και οι βραχείες αλυσίδες, οι τοπικές αγορές,
ακόµα και το ηλεκτρονικό εµπόριο. 

Και πολύ σωστά είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι η ρύθµιση που θα
υπάρξει για την ηλεκτρονική ιχνηλασιµότητα των τροφίµων, είναι
πάρα πολύ σηµαντική και για την ασφάλεια των τροφίµων, αλλά
και για τον έλεγχο των τιµών. Πραγµατικά, είναι µια ρύθµιση που
την αναµένουµε όλοι και µπορεί να συµβάλει καθοριστικά. 

Η καινούργια ΚΑΠ έχει 4,5 δισεκατοµµύρια µόνο κοινοτική
συµµετοχή. Με την εθνική συµµετοχή και τους ιδιωτικούς πό-
ρους µπορεί να φτάσει τα 6,5 δισεκατοµµύρια. 

Αυτό που θα ήταν ευχής έργον -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- είναι στο τέλος της ηµέρας να πάψει να υπάρχει µεί-
ωση της τιµής των αγροτικών προϊόντων που πληρώνεται ο πα-
ραγωγός. Και νοµίζω ότι θα πρέπει κάποια στιγµή οι Έλληνες
παραγωγοί να επωφεληθούν από την προστιθέµενη αξία που
υπάρχει σε όλο το µήκος της αλυσίδας αξίας, που αυτή τη στιγµή
-για να πούµε και την αλήθεια- την επωφελούνται οι µεταποιητές,
την επωφελούνται οι χονδρέµποροι, την επωφελούνται οι έµπο-
ροι λιανικών πωλήσεων και επ’ ουδενί ο αγρότης. Αυτό νοµίζω
ότι είναι το ζητούµενο για όλους µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζάκρη. 

Απαντά και κλείνει την ερώτηση ο Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου, ο οποίος έχει
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα ξεκινήσω από το µεγάλο πρόβληµα της ρευ-
στότητας που αντιµετωπίζει ο αγροτικός χώρος. Βιώσαµε µια πε-
ρίοδο απώλειας του πιστωτικού εργαλείου του αγροτικού χώρου
από τη µεταφορά, τη χαριστική µεταφορά, της Αγροτικής Τρά-
πεζας στην Τράπεζα Πειραιώς. Έµεινε χωρίς πιστωτικό εργαλείο. 

Έχουµε ήδη θεσπίσει -και µάλιστα υπογράψαµε και σχετικό
µνηµόνιο µε τις µεγάλες, τις συστηµικές τράπεζες- τη διαδικασία
χορήγησης της κάρτας του αγρότη µε κύριο στοιχείο αναφοράς
τη βασική ενίσχυση. Ήδη αυτές τις ηµέρες έχουν αρχίσει οι διερ-
γασίες και πιστεύουµε ότι και οι τράπεζες θα ανταποκριθούν για
ένα εργαλείο που τους ενδιαφέρει, γιατί έχουν και εγγύηση -δεν
µπορεί να υπάρξει καλύτερη εγγύηση από τις ενισχύσεις- αλλά,
ταυτόχρονα, είναι και µια δυνατότητα εισόδου σε έναν χώρο, ο
οποίος πραγµατικά -απ’ ό,τι δείχνουν τα στοιχεία- έχει µια πορεία
ανάπτυξης τέτοια, που µπορεί να αποτελέσει το εργαλείο για την
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Δεν είναι µόνο αυτό. Αυτό που φέρνουµε στο σχέδιο νόµου,
το οποίο σας είπα ότι θα δώσουµε για διαβούλευση τις επόµενες
µέρες -ίσως και αύριο- είναι η υποχρεωτική πληρωµή των νωπών,
ευπαθών προϊόντων σε προθεσµία µέχρι εξήντα ηµέρες. Είναι

αδιανόητο αυτό που συµβαίνει σήµερα στον αγροτικό χώρο, να
είναι ο βασικός πιστωτής όλων των πολυκαταστηµάτων -δεδοµέ-
νου ότι έχουµε προϊόντα λήξης έξι, επτά και οκτώ ηµερών- και
να πληρώνονται µε επιταγές συναλλαγµατικές επτά, οκτώ µηνών.
Αυτό θα σταµατήσει. Και, βεβαίως, για να σταµατήσει αυτό, κα-
λούµε και τους Έλληνες αγρότες να µην υποκύπτουν σε πιέσεις,
γιατί, όπως αντιλαµβάνεστε, σε αυτό το πάρε-δώσε ασκούνται
πιέσεις. Και αυτό θα το καταφέρουν µόνο όταν συνεργαστούν.
Θα πρέπει να καταλάβουν ότι η συνέργεια, ειδικά στον αγροτικό
χώρο, είναι το µεγαλύτερο εργαλείο για να αντιµετωπίσουν
αυτές τις καταστάσεις. 

Εµείς προβλέπουµε και διαδικασία κυρώσεων όταν παραβιά-
ζεται η συγκεκριµένη νοµοθεσία. Είναι οδηγία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής που εφαρµόζεται σε άλλες χώρες και θα εφαρµοστεί
και στη χώρα µας. 

Από εκεί και πέρα, όντως πρέπει να δούµε και να παρακολου-
θούµε ιδιαίτερα πώς εφαρµόζεται ο θεσµός του εγκεκριµένου
εµπόρου, να το ξέρουν και οι έµποροι ότι θα τους παρακολου-
θούµε και πως θα υπάρξουν και εκεί κυρώσεις, γιατί προβλέπον-
ται. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, θέλω να πω ότι είναι η ώρα οι αγρότες
να συµµορφωθούν και κυρίως να εκµεταλλευτούν το πλαίσιο λει-
τουργίας των συνεταιριστικών οργανώσεων, που προβλέπονται
από τον νόµο που έχουµε ψηφίσει. Είναι η ώρα όλα τα προνόµια
ιδιαίτερα αυτά που δίνονται στις οµάδες παραγωγών σε σχέση
µε το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης, να µπουν σε αυτή τη
διαδικασία, γιατί αποτελεί µονόδροµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκατέσσερις
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 149ο Δηµοτικό Σχολείο της Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ορισµένες ερωτήσεις
που δεν θα συζητηθούν. 

Η έκτη µε αριθµό 612/17-3-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αττικής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κων-
σταντίνου Κατσίκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την καταβολή αποζηµιώσεων από τις απαλλοτριώσεις ακινήτων,
δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας, καθώς το αρµόδιο
Υπουργείο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Η τρίτη µε αριθµό 616/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
έκδοση προεδρικού διατάγµατος για την αναγνώριση των επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων των πτυχιούχων µηχανικών ΤΕΙ, δεν θα
συζητηθεί λόγω απουσίας του Υπουργού κ. Γαβρόγλου στο εξω-
τερικό. 

Η τέταρτη µε αριθµό 618/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την επικινδυνότητα του
εθνικού δικτύου Αµφιλοχίας – Λευκάδας – Πρέβεζας - Ηγουµενί-
τσας, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του Υπουργού κ. Σπίρτζη
στο εξωτερικό. 

Η δεύτερη µε αριθµό 2787/23-1-2017 ερώτηση του Δ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη δια-
χείριση και αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των Υπουργείων
Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας της κ. Αχτσιόγλου
στο εξωτερικό. 

Η πέµπτη µε αριθµό 617/20-3-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Κωνσταντίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
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λοντος και Ενέργειας, µε θέµα «όχι στην καύση αποβλήτων στην
«ΑΓΕΤ Ηρακλής» Βόλου», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
αρµόδιου Αναπληρωτή Υπουργού και θα επαναπροσδιοριστεί
άλλη ηµέρα για συζήτηση. 

Προχωρούµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 593/13-3-
2017 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τον σχεδιασµό
για την κατάργηση της Εφορείας Αρχαιοτήτων Κιλκίς. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού κ. Λυδία Κονιόρδου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς για να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτησή του για δύο λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, περί τα τέλη του 2014, µε το π.δ.104, εγκρί-

θηκε η σύσταση του νέου Οργανισµού για το Υπουργείο Πολιτι-
σµού. 

Στο πνεύµα αυτού του νέου Οργανισµού δηµιουργήθηκαν
εφορείες αρχαιοτήτων σε κάθε περιφερειακή ενότητα της
χώρας. Έτσι, ιδρύθηκε και η Εφορεία Αρχαιοτήτων για την Πε-
ριφερειακή Ενότητα του Κιλκίς, µε έδρα το Κιλκίς, και προβλέ-
φθηκε µάλιστα η στελέχωσή της µε δεκαεπτά άτοµα. 

Πριν από λίγο διάστηµα ενηµερωθήκαµε για το νέο σχέδιο για
τον Οργανισµό του Υπουργείο Πολιτισµού, το οποίο είδαµε και
διαβάσαµε, στο οποίο δυστυχώς προβλέπονται κάποιες συγχω-
νεύσεις εφορειών αρχαιοτήτων, ελάχιστες στη χώρα είναι η αλή-
θεια, ή τρεις ή τέσσερις, αν θυµάµαι καλά. Μια εξ αυτών αφορά
την Εφορεία Αρχαιοτήτων του Κιλκίς, η οποία συγχωνεύεται στην
Εφορεία Αρχαιοτήτων Θεσσαλονίκης. 

Κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνετε ότι το θέµα αυτό δηµιουργεί
µεγάλο ζήτηµα για την κοινωνία του Κιλκίς µε το εξής σκεπτικό: 

Είναι µια υπηρεσία η οποία ιδρύθηκε πριν από δύο χρόνια.
Είναι µια υπηρεσία, η σκοπιµότητα και η χρησιµότητα της οποίας
είναι δεδοµένη, καθώς και αρχαιολογικό µουσείο υπάρχει στο
Κιλκίς και χώροι στους οποίους έχουν γίνει ανασκαφές, όπως
είναι στην Ευρωπό ή όπως στο Παλατιανό, όπου υπάρχει και εν-
διαφέρον για το µέλλον -φαντάζοµαι- από την πλευρά του
Υπουργείου να γίνουν περισσότερες µελέτες. 

Σε κάθε περίπτωση, για µια ακριτική περιοχή, στην οποία οι
υπηρεσίες λειτουργούν υποστηρικτικά προς κάθε δράση πολιτι-
σµού, νοµίζω ότι η κατάργησή τους και η συγχώνευσή τους στη
Θεσσαλονίκη δεν βοηθάει ούτε στην αποκέντρωση, αλλά βε-
βαίως δεν βοηθάει και σε έναν συµβολισµό, σε ένα επίπεδο
ηθικό, έτσι ώστε να αισθανθούν οι κάτοικοι αυτών των περιοχών
ότι πράγµατι η κεντρική διοίκηση δεν τους αδικεί σε σχέση µε
τους υπόλοιπους. 

Θα περιµένω, κυρία Υπουργέ, τις απαντήσεις σας για το αν
πράγµατι αυτός ο σχεδιασµός πρόκειται να υλοποιηθεί κι αν ναι,
για ποιους λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργαντά.

Τον λόγο έχει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδία
Κονιόρδου για τρία λεπτά, για να απαντήσει στον κ. Γεωργαντά. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Γεωργαντά, πράγµατι, τον Αύγουστο του 2014 η Γενική
Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς συγκρο-
τείται -εκτός από τις κεντρικές υπηρεσίες, τις ειδικές περιφερει-
ακές υπηρεσίες και τα δηµόσια µουσεία- από τις περιφερειακές
υπηρεσίες που περιλαµβάνουν πενήντα δύο εφορείες αρχαιοτή-
των. Μεταξύ αυτών, συστάθηκε και Εφορεία Αρχαιοτήτων Κιλκίς,
µε έδρα το Κιλκίς, όπως αναφέρατε, και χωρική αρµοδιότητα την
Περιφερειακή Ενότητα Κιλκίς. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι από την αρχή ο ισχύων Οργανι-
σµός του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού έγινε αντικεί-
µενο αµφισβητήσεων, διαφωνιών και διαµαρτυριών. Υπήρξαν
κάποιες αλλαγές εύστοχες και κάποιες αλλαγές άστοχες. 

Ο διοικητικός εξορθολογισµός, η διαλειτουργικότητα του δη-
µόσιου τοµέα και η αποτελεσµατικότερη λειτουργία όλων των
δηµόσιων υπηρεσιών αποτελεί προτεραιότητα της Κυβέρνησης
και ειδικότερα του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε

το οποίο συνεργαζόµαστε στενά. 
Στο πλαίσιο της επικαιροποίησης, βελτίωσης και αναµόρφω-

σης όλων των Οργανισµών, όλων των Υπουργείων, το 2016 συ-
στάθηκε ειδική επιτροπή η οποία επεξεργάστηκε αυτό το νέο
σχέδιο, το οποίο έχει προταθεί. Σε αυτό το πλαίσιο, µεταξύ
άλλων, προτάθηκε και η συγχώνευση, όπως είπατε, περιφερει-
ακών υπηρεσιών, όπως της ΕΦΑ Γρεβενών µε την ΕΦΑ Κοζάνης,
της ΕΦΑ Ηλείας µε την ΕΦΑ Ζακύνθου και της ΕΦΑ Κιλκίς µε την
ΕΦΑ Θεσσαλονίκης.   

Ωστόσο, αυτό το σχέδιο είναι ακόµα σε φάση διαβούλευσης.
Ολοκληρώνονται οι προτάσεις και οι παρατηρήσεις όλων των εµ-
πλεκόµενων πλευρών και δεν έχουν ακόµα γίνει αντικείµενο απο-
δοχής και πλήρους ένταξης στον νέο Οργανισµό. 

Εποµένως, µε κύριο γνώµονα την εύρυθµη λειτουργία όλων
των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και
βασικό στόχο την προστασία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς
µε τον αποτελεσµατικότερο δυνατό τρόπο, οι προτάσεις των το-
πικών φορέων λαµβάνονται ιδιαιτέρως και πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς για τη δευτερολογία του για
τρία λεπτά.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Υπουργέ, λόγω του αντικει-
µένου της ερώτησής µου και λόγω και της ιδιότητάς σας, προ-
σπάθησα, πράγµατι, να κρατήσω ένα επίπεδο στην τοποθέτησή
µου, χωρίς να αφήσω αιχµές ή µοµφές σε κανέναν γι’ αυτή την
εξέλιξη η οποία διαφαίνεται.

Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να πω το εξής: Υπάρχει η αίσθηση
στην κοινωνία του Κιλκίς και σε εµένα, ότι ο βασικός λόγος για
τον οποίο επιδιώκεται αυτή η συγχώνευση είναι γιατί αυτό απο-
τελεί αίτηµα αριθµού υπαλλήλων που πρέπει να στελεχώσουν
αυτή την υπηρεσία στο Κιλκίς και οι οποίοι διαµένουν στη Θεσ-
σαλονίκη, καθώς αποφεύγεται η µετάβασή τους στο Κιλκίς. 

Επειδή πρέπει να υπάρχει µία συνέχεια στη δηµόσια διοίκηση
και νοµίζω πολύ περισσότερο στο Υπουργείο Πολιτισµού και να
υπάρχει και µια συνολική αποδοχή των πρακτικών και των επιλο-
γών της -και µάλιστα κανόνες οι οποίοι να λειτουργούν- εγώ,
πραγµατικά, θα ήθελα τη θέση σας σήµερα περί του συγκεκρι-
µένου αυτού ζητήµατος.  

Κατανοώ ότι θα πρέπει να συνδιαµορφωθεί αυτή η απόφαση
και από πολλούς άλλους παράγοντες. Η τελική ευθύνη, όµως,
είναι δική σας. Έχουµε µια υπηρεσία η οποία συστάθηκε µόλις
πριν από δύο χρόνια. Μάλιστα, υπάρχει δηµόσιο κτήριο το οποίο
ήταν έτοιµο για να γίνει η µεταστέγαση, ώστε να µην υπάρχουν
και µισθώµατα από την πλευρά του δηµοσίου και να µην υπάρχει
κόστος γι’ αυτό. Δεν γίνεται κατανοητό, λοιπόν, για ποιον λόγο
να γίνει αυτή η συγχώνευση σε µια υπηρεσία, η οποία τώρα δη-
µιουργήθηκε. Εάν είχε λειτουργήσει αρκετά χρόνια και βλέπαµε
ότι εκλείπει ο λόγος και η σκοπιµότητα για την οποία δηµιουρ-
γήθηκε ή υπάρχει κάποια άλλη υπέρτερη ανάγκη για να καλυφθεί
και να πρέπει αυτοί οι υπάλληλοι να µετακινηθούν στη Θεσσα-
λονίκη, να το κατανοήσω, να το καταλάβω, να ειπωθεί. Εδώ,
όµως, δεν προλάβαµε να δούµε τα αποτελέσµατα από την εφαρ-
µογή, από την υλοποίηση της απόφασης της προηγούµενης κυ-
βέρνησης. 

Παρακαλώ, λοιπόν, πραγµατικά να το δείτε και µε την ευαισθη-
σία η οποία πρέπει να διακρίνει έναν Υπουργό Πολιτισµού -και
πολύ περισσότερο εσάς- και µε την προσέγγιση της ιδιαιτερότη-
τας που σας έδωσα, ότι είναι µια ακριτική περιοχή από την οποία,
πραγµατικά, λείπουν όλες εκείνες οι δοµές οι οποίες θα µπορού-
σαν να βοηθήσουν και στην αναβάθµιση του πολιτιστικού επιπέ-
δου της περιοχής, αλλά βεβαίως και µε βάση το αντικείµενο της
ίδιας υπηρεσίας, το οποίο θεωρώ ότι είναι πλούσιο για την ευρύ-
τερη περιοχή της Περιφερειακής Ενότητας του Κιλκίς.

Θα ήθελα, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, την τοποθέτησή σας. δη-
λαδή, προκρίνετε ή δεν προκρίνετε εσείς κάτι τέτοιο; Νοµίζω ότι
είναι καλό να ακουστούν κάποια πράγµατα, για να βγάζουµε όλοι
τα συµπεράσµατά µας. Και, πραγµατικά, χωρίς καµµία προσω-
πική αιχµή, όπως σας είπα και πάλι, αναµένω πραγµατικά την
απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Γεωργαντά.
Θα κλείσει µε την απάντησή της η Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού κ. Λυδία Κονιόρδου.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Γεωργαντά, είναι σαφές ότι όλες αυτές οι δοµές που δη-
µιουργούνται, χρειάζεται να υποστηριχτούν από τον ανθρώπινο
παράγοντα. Εµείς ακούµε και αυτή την παράµετρο. Η πρώτιστη,
όµως, µέριµνά µας είναι η καλύτερη και πιο αποτελεσµατική προ-
στασία της κληρονοµιάς µας.

Όπως σας είπα, είναι προφανές ότι το περιεχόµενο του σχε-
δίου δεν έχει ακόµα υιοθετηθεί. Είµαστε στη φάση της συνεκτί-
µηση των διαφορετικών απόψεων και δείχνουµε ιδιαίτερη
ευαισθησία στη στήριξη των περιφερειακών δοµών. Μας απα-
σχολεί ιδιαίτερα πώς η πολιτιστική µας κληρονοµιά συνδιαλέγε-
ται µε τις τοπικές κοινωνίες και µε τους τοπικούς φορείς. Και
αυτό το λαµβάνουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν µας.

Μας συγκινεί ιδιαίτερα το ενδιαφέρον των ανθρώπων που κα-
τοικούν και έχουν αγκαλιάσει αυτή την εξέλιξη, δηλαδή, να δηµι-
ουργηθεί ένα κέντρο που θα προστατεύει την πολιτιστική µας
κληρονοµιά στο Κιλκίς και το λαµβάνουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αυτή τη στιγµή, όµως, µέχρι να ολοκληρωθεί η συνεκτίµηση
όλων των παραγόντων, δεν µπορούµε να δεσµευτούµε ή να ανα-
κοινώσουµε κάτι. Ωστόσο, λαµβάνεται πολύ σοβαρά υπ’ όψιν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση.

Πρόκειται για την πρώτη µε αριθµό 614/20-3-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε το καθεστώς εντοπιότητας των
αστυνοµικών υπαλλήλων.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Τόσκας.
Ορίστε, κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προχωράει το σχέδιο αναδιάρθρωσης των πε-

ριφερειακών υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας, η οποία ολο-
κληρώθηκε νοµοθετικά µε το π.δ.7/2017. Ωστόσο, απ’ αυτή τη
διαδικασία, όπως ανέδειξε από 23-2-2017 η Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Λακωνίας, αναδεικνύεται το ζήτηµα της εντοπιότητας. 

Εδώ τι έχουµε; Έχουµε µία διάταξη του ν.1234/1982. Με το
άρθρο 6 γίνεται σαφώς αναφορά ότι οι αστυνοµικοί υπάλληλοι,
οι οποίοι γεννήθηκαν και κατοικούν ή κατοικούσαν αυτοί ή σύζυ-
γοί τους σε πόλεις κάτω των είκοσι χιλιάδων κατοίκων, δεν µπο-
ρούν να υπηρετήσουν στο αστυνοµικό τµήµα που εδρεύει στην
πόλη. Και λέω στην πόλη, γιατί είναι σηµαντικό.

Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι µε την αναδιάρθρωση των
υπηρεσιών, όπως αναφέρουν και οι αστυνοµικοί υπάλληλοι της
Λακωνίας, µε τη συγχώνευση των τµηµάτων, µια σειρά από αστυ-
νοµικούς, οι οποίοι υπηρετούσαν στο γειτονικό ή σε όµορο
τµήµα, θα αναγκαστούν να φύγουν, να αλλάξουν τµήµα και να
πάνε στο πλησιέστερο, ενδεχοµένως, το οποίο θα είναι αρκετά
χιλιόµετρα µακριά. Αυτό δηµιουργεί πρόβληµα τόσο κοινωνικό
όσο και επιχειρησιακό κυρίως. 

Και εδώ υπάρχει και µια άλλη ανισότητα, κύριε Υπουργέ. Το
1998 η ελληνική πολιτεία, στην τότε πρόσκληση και πρόσληψη
των συνοριακών φυλάκων, πριµοδοτούσε ακριβώς την εντοπιό-
τητα. Μάλιστα, το 2008, όταν έγινε η οµογενοποίηση των αρµο-
διοτήτων των συνοριακών φυλάκων και των ειδικών φρουρών,
τους έδωσε ίδια καθήκοντα και ίδιες υποχρεώσεις. Ωστόσο, δη-
µιούργησε δύο ξεχωριστές κατηγορίες όσον αφορά την εντοπιό-
τητα. Δηλαδή, οι συνοριακοί φύλακες και οι ειδικοί φρουροί θα
µπορούσαν να υπηρετήσουν -αφού είχαν προσληφθεί ήδη µε
πριµοδότηση της εντοπιότητας- στην πόλη όπου γεννήθηκαν και
µεγάλωσαν µέχρι τα δεκαοκτώ τους οι ίδιοι ή οι σύζυγοι αυτών,
ενώ όσοι είχαν πάει µε τη διαδικασία της πρόσληψης στην Αστυ-
νοµία, δεν µπορούσαν να υπηρετήσουν. 

Εδώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, µια απάντηση στο αν έχετε εν-
τοπίσει το πρόβληµα και πώς προτίθεστε να το αντιµετωπίσετε. 

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τόσκα, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αραχωβίτη, πράγµατι υπάρχει το άρθρο 6 του
ν.1234/1982 -παρωχηµένος θα έλεγα- ο οποίος απαγορεύει την
υπηρέτηση σε αστυνοµικούς σε πόλεις µικρότερες των είκοσι χι-
λιάδων κατοίκων, εφόσον είναι τόπος καταγωγής των ιδίων ή της
συζύγου τους. 

Το ζήτηµα, βέβαια, και το ερώτηµα που προκύπτει είναι τι γι-
νόταν µέχρι τώρα, µιας και όλες οι πόλεις της Λακωνίας, όπως
σωστά αναφέρατε, έχουν πληθυσµό λιγότερο από είκοσι χιλιά-
δες κατοίκους. Άρα δεν είναι κάτι που έχει σχέση µόνο µε την
αναδιοργάνωση, η οποία αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη, έχει
σχέση και µε το τι γινόταν µέχρι τώρα. Βλέπουµε µια αντιφατι-
κότητα στην εφαρµογή του νόµου και στην κατάσταση η οποία
υπάρχει µετά τη συνένωση δήµων και κοινοτήτων, την αναδιά-
ταξη-αναδιοργάνωση των περιφερειακών υπηρεσιών και δεδο-
µένου ότι έχουν αυξηθεί και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί της
Ελληνικής Αστυνοµίας, οι οποίοι µπορούν να ελέγχουν περιπτώ-
σεις κατάχρησης της εντοπιότητας, προκειµένου κάποιοι να πε-
τύχουν άλλα πράγµατα. 

Νοµίζω ότι πράγµατι είναι παρωχηµένη αυτή η διάταξη, η
οποία υπάρχει από το 1982. Πολύ νερό έχει τρέξει στο ποτάµι
από τότε. Πολλά πράγµατα έχουν διαφοροποιηθεί. Οι δήµοι και
οι κοινότητες µε τον «Καλλικράτη» έχουν διαφοροποιηθεί, έχουν
συνενωθεί, έρχεται και η αναδιοργάνωση της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, προκειµένου να πετύχουµε καλύτερη αποτελεσµατικότητα
τώρα. 

Εποµένως, για να µη λέµε πολλά πάνω σ’ αυτό το θέµα, θα κα-
ταθέσουµε νοµοθετική διάταξη που θα ρυθµίζει αυτό το ζήτηµα,
γιατί η ισχύουσα διάταξη είναι παρωχηµένη και θα διορθώσουµε
αυτές τις προϋποθέσεις, για να µην υπάρχουν τέτοια προβλή-
µατα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αραχωβίτης. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε πολύ µεγάλη

χαρά βλέπω ότι ανταποκρίνεστε άµεσα σε αυτό το πρόβληµα,
γιατί το τι γινόταν µέχρι τώρα είναι γεγονός ότι δεν το θίξαµε
στην παρούσα ερώτηση, δηλαδή κατά πόσο εξυπηρετούσε τε-
λικά ο νόµος -ο οποίος, όπως πολλές φορές είπατε, είναι παρω-
χηµένος- τις σύγχρονες ανάγκες και κατά πόσο ανταποκρινόταν
στη σύγχρονη εγκληµατικότητα. Οι µορφές της εγκληµατικότη-
τας του 1982, που φτιάχτηκε ο νόµος, µε τις σηµερινές είναι τε-
λείως διαφορετικές. Ένα βασικό σηµείο είναι ότι τότε
αναφερόταν ο νόµος στην πόλη και όχι στην ελεγχόµενη ή αστυ-
νοµευόµενη περιοχή. 

Ελπίζω στη νοµοθετική ρύθµιση που µόλις µας αναγγείλατε
όλα αυτά να προβλέπονται, έτσι ώστε και επιχειρησιακά να είναι
σύγχρονο και κοινωνικά δίκαιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε να πείτε κάτι

άλλο, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Όχι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαί-

ρων ερωτήσεων. 
Θα εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, αφού κάνουµε µια

προσωρινή διακοπή για δέκα λεπτά, γιατί βλέπω ότι οι εισηγητές,
οι αγορητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δεν είναι στην
Αίθουσα στη συντριπτική τους πλειοψηφία. 

Παρακαλώ τις Γραµµατείες των κοµµάτων που παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση να ειδοποιήσουν τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, τους εισηγητές και τους αγορητές να προσέλ-
θουν εντός δεκαλέπτου εις την Αίθουσα για να µην έχουµε µετά
προβλήµατα για το τι ώρα θα τελειώσουµε το βράδυ. Όσο νωρί-
τερα αρχίσουµε, τόσο νωρίτερα θα τελειώσουµε. Διακόπτουµε
για δέκα λεπτά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Μέτρα µείωσης του κό-
στους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών
επικοινωνιών - Εναρµόνιση της νοµοθεσίας στην Οδηγία
2014/61/ΕΕ και άλλες διατάξεις».

Το ανωτέρω σχέδιο νόµου χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον και οι συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές Δηµό-
σιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης και
Παραγωγής και Εµπορίου αποδέχθηκαν κατά πλειοψηφία τον χα-
ρακτηρισµό του ως επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 16 Μαρτίου 2017, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µια συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου. Για
να είµαι απόλυτα ακριβής, η Διάσκεψη των Προέδρων είχε απο-
φασίσει τη συζήτηση του νοµοσχεδίου την Τρίτη το απόγευµα
και την Τετάρτη το πρωί. Συνέβη, όµως, ένα θλιβερό γεγονός
στον Υπουργό κ. Παππά -απεβίωσε η µητέρα του και η Βουλή
τού εκφράζει τα θερµά συλλυπητήριά της- και άλλαξε η σειρά.
Εποµένως ενσωµατώσαµε την Τρίτη το απόγευµα και την Τε-
τάρτη το πρωί σε µια ολοήµερη συζήτηση, που θα ξεκινήσει
τώρα και θα πάει όσο χρειαστεί, µέχρι να τελειώσουµε και νοµίζω
ότι θα έχω την οµόφωνη συναίνεση του Σώµατος ως προς τη δια-
δικασία. 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι στην επιτροπή µίλησαν επτά συ-
νάδελφοι. Ακόµη κι αν φτάσουµε στον αριθµό είκοσι, που δεν το
βλέπω, έχοντας κάνει χρονοµέτρηση των οµιλιών µε µια σχετική
ανοχή, γιατί είναι επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών, λογικά γύρω στις 16.00’ µε 17.00’ το απόγευµα, βάζοντας
και τον χρόνο των εκπροσώπων και των εισηγητών και ειδικών
αγορητών, θα έχουµε τελειώσει. Στο χέρι µας, λοιπόν, είναι να
έχουµε τελειώσει, για να πάτε και για το εορταστικό διήµερο στις
εκλογικές έδρες σας. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως.
Οι εγγραφές θα γίνουν ηλεκτρονικά. Θα ανοίξει η εγγραφή

µόλις ανέβει στο Βήµα ο κ. Κάτσης και θα τελειώσει µόλις κατέ-
βει από το Βήµα η κ. Ασηµακοπούλου. 

Κύριε Κάτση, πριν σας δώσω τον λόγο έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας -
Πλαισίου για εταιρική σχέση και συνεργασία µεταξύ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών της, αφενός, και της Μογ-
γολίας, αφετέρου».

Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την το-

ποθέτησή µου µε µια γενικότερη αναφορά στη χάραξη εθνικής
ψηφιακής πολιτικής και στη συνέχεια θα αναφερθώ αναλυτικά
στις διατάξεις του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Με τον όρο ψηφιακή πολιτική και εθνική ψηφιακή στρατηγική
εννοούµε εκείνες τις ενέργειες που θα διαµορφώσουν το θε-
σµικό πλαίσιο, τους όρους αλλά και τα κίνητρα, ούτως ώστε να
αναπτυχθούν και να ενταχθούν στον οργανικό ιστό της χώρας
µας επιτεύγµατα της τεχνολογίας στους κλάδους της πληροφο-
ρικής, των τηλεπικοινωνιών και των δικτύων.

Σε συνδυασµό µε τη χάραξη πολιτικής στην έρευνα και την και-
νοτοµία έχουµε τους εξής µεσοµακροπρόθεσµους στόχους: 

Πρώτος στόχος είναι να υπάρξει στροφή του παραγωγικού
µοντέλου της χώρας προς τοµείς υψηλής εξειδίκευσης, στους
οποίους έχουµε το µεγαλύτερο ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα σε

σχέση µε άλλες χώρες λόγω του πολύ καλού επιπέδου που
έχουµε σε νέους επιστήµονες, για τους οποίους είµαστε υποχρε-
ωµένοι να κάνουµε το παν, προκειµένου να σταµατήσουν να απο-
τελούν το εξαγωγικό µας κεφάλαιο. Πρέπει να εµπλέξουµε αυτά
τα κοµµάτια της κοινωνίας να συµβάλουν σε αυτή τη µεγάλη
προσπάθεια και για το ατοµικό αλλά και για το συλλογικό συµ-
φέρον. 

Δεύτερος στόχος είναι να υπάρξει ψηφιακή σύγκλιση σε
σχέση µε τις ανεπτυγµένες χώρες, πράγµα που δεν έγινε ποτέ,
µε αποτέλεσµα να είµαστε εικοστοί έκτοι από τους είκοσι οκτώ
στην ενσωµάτωση νέων τεχνολογιών πληροφορικής και επικοι-
νωνιών, αλλά και η αξιοποίηση αυτών των τεχνολογιών από
όλους τους πολίτες. 

Θα το τονίζουµε αυτό ξανά και ξανά, κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης, που κυβερνούσατε τόσα χρόνια χωρίς σχέδιο, προκειµένου
να αντικρύσετε θαρραλέα το είδωλό σας στον καθρέφτη.

Να υπενθυµίσω εδώ στους πολίτες που µας ακούν ότι η πα-
ρούσα Κυβέρνηση είναι η πρώτη που ίδρυσε δύο ξεχωριστά
Υπουργεία, το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης και το Υπουργείο Έρευνας και Καινοτοµίας γι’
αυτά τα ζητήµατα και από την επικοινωνία και τις προσλαµβά-
νουσες που έχουµε µε νέους επιστήµονες, ερευνητές, αλλά και
παράγοντες της αγοράς, µικρές µικροµεσαίες επιχειρήσεις κ.λπ.,
λαµβάνουµε ιδιαίτερα ενθαρρυντικά µηνύµατα και διάθεση προ-
σφοράς.

Τρίτος στόχος είναι η ψηφιακή πολιτική να αποτελέσει τον βα-
σικό επιταχυντή για την παραγωγική ανασυγκρότηση και την
ανάπτυξη της χώρας, καθώς είναι η οµπρέλα που σκεπάζει
όλους τους υπόλοιπους τοµείς της οικονοµίας. 

Για να σκεφθούµε πόσο σηµαντικό είναι αυτό, θα αναφέρω εν-
δεικτικά τρία στοιχεία σε σχέση µε αυτά που ακούστηκαν στις
επιτροπές και που επιβεβαιώθηκαν και από τους φορείς. 

Πρώτο στοιχείο είναι ότι για κάθε 10% αύξηση της διείσδυσης
της ευρυζωνικότητας σε µια χώρα, δηµιουργείται αύξηση κατά
1% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.

Δεύτερο στοιχείο είναι ότι για κάθε διπλασιασµό της ταχύτη-
τας ευρυζωνικότητας παρατηρείται αύξηση του ΑΕΠ κατά 0,3%,
ενώ για κάθε χίλιες νέες ευρυζωνικές συνδέσεις δηµιουργούνται
ογδόντα νέες θέσεις εργασίας. Κατανοούµε, λοιπόν, όλοι πλή-
ρως την ανάγκη της χάραξης της εθνικής ψηφιακής πολιτικής,
στην οποία είναι ενταγµένο και το παρόν σχέδιο νόµου, στο
οποίο και έρχοµαι αµέσως.

Όπως προείπα, η χώρα µας βρίσκεται πολύ χαµηλά στα δίκτυα
υψηλών ταχυτήτων. Άρα υπάρχει η ανάγκη για πρόσβαση όλων
των Ελλήνων πολιτών, να µη µείνει κανένας πίσω και να έχουν
πρόσβαση στα ευρυζωνικά δίκτυα πολύ υψηλών ταχυτήτων, κα-
τανοώντας τη σηµασία της εγκατάστασης των υψίρρυθµων ευ-
ρυζωνικών στοιχείων στην Ευρώπη και στη χώρα µας, αλλά και
σε όλους τους πολίτες, στον καθένα και στην καθεµία ξεχωρι-
στά.

Με την εγκατάσταση εξασφαλίζεται η επίτευξη του στόχου
έως το 2020 όλοι οι Ευρωπαίοι πολίτες να έχουν πρόσβαση σε
διαδικτυακές ταχύτητες άνω των 30 Mbps και το 50% των νοικο-
κυριών να έχει ταχύτητες άνω των 100 Mbps, µε την υποσηµεί-
ωση ότι ενδεχοµένως αυτές οι ταχύτητες να είναι ήδη
συντηρητικές και ότι στοχεύουµε σε ακόµη υψηλότερες. Με την
παρούσα οδηγία και την κύρωσή της στην ενσωµάτωσή της συγ-
κλίνουµε στην επίτευξη των στόχων του ψηφιακού θεµατολογίου. 

Για να καταλαβαίνουν απλά οι πολίτες και ο κόσµος που µας
παρακολουθεί, το νοµοσχέδιο αυτό ανοίγει τον δρόµο, ώστε η
χώρα µας να προχωρήσει γοργά στην ανάπτυξη δικτύων νέας
γενιάς, τα οποία θα βασίζονται στις οπτικές ίνες, αφήνοντας πίσω
τα σηµερινά περιορισµένων δυνατοτήτων δίκτυα µε οµοαξονικά
καλώδια χαλκού. Το να ξεπεράσουµε αυτούς τους περιορισµούς
των δικτύων χαλκού είναι το απαραίτητο βήµα, αν θέλουµε να
απαντήσουµε στις προκλήσεις, τόσο του παρόντος όσο και του
µέλλοντος. 

Το παρόν σχέδιο νόµου συµβάλλει επίσης στην επίτευξη των
στόχων του σχεδίου εθνικής ψηφιακής στρατηγικής 2016 - 2020,
η δηµόσια διαβούλευση του οποίου ολοκληρώθηκε στις 21 Νο-
εµβρίου του 2016 µε επισπεύδοντα φορέα το Υπουργείο Ψηφια-
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κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Η ενσωµάτωση
στο Εθνικό Δίκαιο των προβλέψεων της παρούσας οδηγίας µε
τις δράσεις που τη συνοδεύουν και τις πολιτικές στο επίπεδο της
Ένωσης για την παροχή καλύτερης ευρυζωνικής κάλυψης,
καθώς και της µείωσης του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων
δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών σ’ ολόκληρη την επικράτεια
της Ένωσης, συµβάλλει στον σωστό προγραµµατισµό και συν-
τονισµό των έργων, στη µείωση του διοικητικού φόρτου και στην
ψηφιοποίηση του δηµόσιου τοµέα που θα επιφέρει, πέρα από τη
µείωση των δαπανών για τη δηµόσια διοίκηση, και την παροχή
πιο αποτελεσµατικών υπηρεσιών προς τους πολίτες, ένα ψη-
φιακό αποτέλεσµα µόχλευσης σ’ όλους τους τοµείς της οικονο-
µίας.

Το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει κανονιστικές διατάξεις,
οι οποίες έχουν στόχο να διευκολύνουν τη συνεργασία µεταξύ
φορέων κοινής ωφέλειας, µε σκοπό την είσοδο νέων φορέων εκ-
µετάλλευσης δικτύου για τη χρήση και εγκατάσταση υλικών υπο-
δοµών για υψίρρυθµα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών,
θεσπίζοντας ορισµένα ελάχιστα δικαιώµατα και υποχρεώσεις για
ολόκληρη την Ένωση, ώστε να µειωθεί το κόστος εγκατάστασής
τους.

Μεγάλο ποσοστό -είναι γνωστό- για την εγκατάσταση των δι-
κτύων νέας γενιάς και την αντικατάσταση των καλωδίων µε οπτι-
κές ίνες αντιπροσωπεύει το κόστος των έργων του πολιτικού
µηχανικού. Ενδεικτικά εκτιµάται γύρω στο 75% της όλης επέν-
δυσης. Πάνω σε αυτό ακριβώς έρχεται να δώσει λύσεις και απαν-
τήσεις το παρόν σχέδιο νόµου.

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Να το πούµε µε απλά λόγια. Εάν
για οποιονδήποτε φορέα, παραδείγµατος χάριν κάποια ΔΕΚΟ ή
κάποιον Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού,
εκτελούνται έργα για δίκτυα και γίνονται εκσκαφές, θα δίνεται η
δυνατότητα στις εταιρείες τηλεπικοινωνιών να εγκαθιστούν και
το δικό τους δίκτυο παράλληλα µε τις εργασίες που ήδη εκτε-
λούνται, χωρίς επιπλέον κόστος των αρχικών έργων. Έτσι απο-
φεύγουµε αυτό που ίσχυε έως σήµερα, όπου έργα δικτύων
πραγµατοποιούνταν στον ίδιο χώρο, σε διαφορετικό, όµως,
χρόνο, µε αποτέλεσµα και την ταλαιπωρία του πολίτη, που βρι-
σκόταν συνεχώς µπροστά σε ένα «ράβε-ξήλωνε», αλλά και το αυ-
ξηµένο κόστος που δυσκόλευε την ανάπτυξη των δικτύων νέας
γενιάς.

Για τη διευκόλυνση του συντονισµού των τεχνικών έργων δη-
µιουργείται η υποχρέωση στους φορείς που εκτελούν ή προ-
γραµµατίζουν να εκτελέσουν νέα έργα εγκατάστασης υποδοµών,
να διαθέτουν στοιχεία για τα έργα αυτά µέσω ενός ενιαίου ση-
µείου πληροφόρησης, δηλαδή µιας διαδικτυακής πύλης που θα
τηρείται από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Θα συµπεριλαµ-
βάνει όλες τις συνέργειες και τον προγραµµατισµός της εκτέλε-
σης των έργων, καθώς και την πρόβλεψη για εγκατάσταση
υψίρρυθµων δικτύων και θα έχει προφανώς ένα συνεπαγόµενο
κοινωνικό, οικονοµικό και περιβαλλοντικό όφελος

Κάθε φορέας εκµετάλλευσης του δικτύου υποχρεούται, µε την
επιφύλαξη των προβλέψεων, οι οποίες περιλαµβάνονται στο
παρόν σχέδιο νόµου, να ικανοποιεί κάθε αίτηση πρόσβασης στην
υλική του υποδοµή. Σε περίπτωση µη συµφωνίας, οποιοσδήποτε
από τους φορείς δύναται να ζητήσει την παρέµβαση του εθνικού
οργάνου επίλυσης διαφορών, το οποίο είναι όργανο να αποφα-
σίσει για την επίλυση της διαφοράς και ως τέτοιο όργανο ορίζε-
ται η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η
Ανεξάρτητη αυτή Αρχή.

Η ύπαρξη υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών ως
τον τελικό χρήστη επιβάλλεται ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι
του ψηφιακού θεµατολογίου, εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα τε-
χνολογική ουδετερότητα ιδίως µε την υλική υποδοµή εντός του
κτηρίου, η οποία θα είναι προσαρµοσµένη σε υψηλές ταχύτητες. 

Κατά συνέπεια όλα τα νέα κτήρια ή όσα έχουν υποστεί µείζονα
ανακαίνιση θα πρέπει να είναι εξοπλισµένα µε υλική υποδοµή τέ-
τοια, ούτως ώστε να είναι δυνατή η σύνδεση των τελικών χρη-
στών µε τα υψίρρυθµα δίκτυα.

Θα κάνω µια αναφορά και στο άρθρο 13, που αφορά κάποια
επιπλέον ζητήµατα που λύνονται, τα οποία αφορούν θέµατα ορο-
λογίας αλλά και σαφούς προσδιορισµού των αρµοδιοτήτων του

Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, καθώς και ερµηνευτικά ζητή-
µατα κατά την εναρµόνιση της νοµοθεσίας επί των ηλεκτρονικών
επικοινωνιών. Ρυθµίζονται δράσεις που αφορούν, µεταξύ άλλων,
στην ενηµέρωση, στην εξοικείωση και την εκπαίδευση των πολι-
τών µε τις νέες τεχνολογίες. Επίσης, µε τις προτεινόµενες ρυθ-
µίσεις του νοµοσχεδίου επιχειρείται να διασφαλιστεί και η
εύρυθµη λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων.

Με το παρόν σχέδιο νόµου εκπληρώνεται η υποχρέωση της
χώρας µας να ενσωµατώσει την οδηγία 61/2014 στο Εθνικό Δί-
καιο, περιλαµβάνοντας επίσης και την επικαιροποίηση του νοµο-
θετικού πλαισίου. Με την επικαιροποίηση αυτή ρυθµίζεται
πλήρως και απλοποιείται η διαδικασία για τη χορήγηση δικαιω-
µάτων διέλευσης.

Κλείνοντας -γιατί δεν θέλω να κουράσω- κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η συζήτηση που διεξήχθη τις προηγούµενες ηµέρες
στις επιτροπές µάς έδειξε ότι µπορεί να βρεθεί ο κοινός τόπος
και η απαραίτητη εκείνη συναίνεση, προκειµένου όλοι οι πολίτες
της χώρας να προχωρήσουν µπροστά στην ανάπτυξη των δι-
κτύων νέας γενιάς, να συµβάλουµε στη µόχλευση της οικονο-
µίας, σε µια σειρά από τοµείς -γιατί είναι διατοµεακό το θέµα σε
όλη την οικονοµία- να δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, να
επιτύχουµε την ψηφιακή σύγκλιση και να αφήσουµε πίσω τον ψη-
φιακό αναλφαβητισµό, στον οποίο η χώρα µας έχει περιέλθει
λόγω απαξίωσης των προηγούµενων κυβερνήσεων.

Καλώ όλες και όλους να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, καθώς
µε αυτόν τον τρόπο θα δείξουµε ότι δεν χρειάζεται να θέτουµε
διαχωριστικές γραµµές σε ζητήµατα ουσίας, αλλά µόνο σε ζητή-
µατα τα οποία πραγµατικά µπορεί να δηµιουργούν αντιπαραθέ-
σεις και είναι πολύ φυσιολογικό να συζητούνται αυτά στο
επίπεδο της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Καλό θα είναι, όµως, να
αποφύγουµε πάνω απ’ όλα τις κινήσεις και τις φρασεολογίες εν-
τυπωσιασµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Κάτση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ελευθερίου
Βενιζέλου Χανίων (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μέχρι να ανέλθει στο Βήµα η συνάδελφος και γενική εισηγή-
τρια της Νέας Δηµοκρατίας Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου, την
οποία και καλώ, δείτε, κύριε Υπουργέ, την τροπολογία των συ-
ναδέλφων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που αφορά στο Υπουργείο
Πολιτισµού. Δεν ξέρω αν µπορείτε εσείς να την υποστηρίξετε -
εγώ τη διάβασα και είναι ένα αρκετά σοβαρό θέµα- ή αν θα πρέ-
πει κάποια στιγµή να ειδοποιηθεί η κ. Κονιόρδου να έλθει και να
πει αν την αποδέχεται ή όχι επί της ουσίας και όχι τυπικά, γιατί
τυπικά είστε εσείς υπεύθυνος.

Κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάναµε µια διε-

ξοδική συζήτηση για το θέµα της προσαρµογής της νοµοθεσίας
στη συγκεκριµένη οδηγία στην επιτροπή. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει
κανένας λόγος να επαναλάβουµε τα οφέλη τα οποία έχουν οι τε-
χνολογίες πληροφορικής για την ανάπτυξη στην οικονοµία της
χώρας, την υγειονοµική περίθαλψη, την επιχειρηµατικότητα, την
εκπαίδευση. Αυτά µας τα είπε και ο Υπουργός χθες και τα είπε
τώρα και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας. Ας µην παραβιάζουµε,
λοιπόν, ανοιχτές θύρες. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε στη µε-
γάλη σηµασία που έχει αυτό το θέµα για τη χώρα µας.

Είναι, επίσης, γνωστό λίγο-πολύ ότι η χώρα µας είναι ουραγός
σε αυτά τα θέµατα. Θα αναφέρω µερικούς δείκτες, οι οποίοι δεν
θα είναι ευχάριστοι. Σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση της επιτρο-
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πής, η Ελλάδα είναι µεταξύ των τελευταίων χωρών όσον αφορά
στην ευρυζωνική κάλυψη νέας γενιάς. Για τον στόχο που ανα-
φέρθηκε, δηλαδή να φθάσει η Ευρώπη στην 100% κάλυψη µε
30% Mbps µέχρι το 2020, δυστυχώς εµείς βρισκόµαστε στο
36,3%, που είναι φυσικά κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Στον DESI INDEX, τον γνωστό δείκτη, ο οποίος δείχνει πού βρι-
σκόµαστε το 2017, από τις είκοσι οκτώ χώρες είµαστε εικοστοί
έβδοµοι όσον αφορά τη συνδεσιµότητα, αλλά και τη µετάβαση
στις πιο γρήγορες συνδέσεις, είµαστε εικοστοί πρώτοι στη
χρήση του διαδικτύου, εικοστοί τρίτοι στην ενσωµάτωση της ψη-
φιακής τεχνολογίας και εικοστοί τέταρτοι στις ψηφιακές δηµό-
σιες υπηρεσίες. Το είπα ότι δυστυχώς δεν είναι ευχάριστα αυτά
τα στοιχεία. Αυτός, λοιπόν, είναι ένας λόγος που πρέπει να προ-
χωρήσουµε γρήγορα.

Αν σήµερα, κύριε Υπουργέ, συµφωνούµε µε την ενσωµάτωση
της συγκεκριµένης κοινοτικής οδηγίας στο Εθνικό µας Δίκαιο
είναι γιατί, όπως είπε και ο αρµόδιος Επίτροπος Ψηφιακής Οικο-
νοµίας και Κοινωνίας κ. Ότινγκερ, η συνδεσιµότητα αποτελεί βα-
σική προϋπόθεση για το ψηφιακό µέλλον της Ευρώπης. 

Συµφωνούµε επίσης µε τη δήλωση του Αντιπροέδρου της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, του κ. Άνσιπ, που είναι αρµόδιος για την
ψηφιακή ενιαία αγορά, ότι χωρίς δίκτυα επικοινωνίας πρώτης
τάξης δεν θα υπάρξει ενιαία ψηφιακή αγορά.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, συνδεσιµότητα. Και τι χρειαζόµαστε;
Χρειαζόµαστε η συνδεσιµότητα αυτή να είναι οικονοµικά προσιτή
για τους καταναλωτές και διαθέσιµη παντού. 

Η εναρµόνιση, λοιπόν, της νοµοθεσίας µας µε την οδηγία
2014/16 της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει ως στόχο τη λήψη µέτρων
µείωσης του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών που θα διευκολύνουν τις εγκαταστάσεις
αυτές και θα προωθήσουν και την κοινή χρήση της υπάρχουσας
υλικής υποδοµής, την κινητροδότηση και διευκόλυνση της απο-
τελεσµατικότερης εγκατάστασης νέας υλικής υποδοµής, προ-
κειµένου η εγκατάσταση να πραγµατοποιηθεί µε χαµηλότερο
κόστος. 

Καταλήγω ότι η Νέα Δηµοκρατία συµφωνεί µε το Μέρος Α’ του
νοµοσχεδίου, δηλαδή συγκεκριµένα, κύριε Πρόεδρε, µε τα
άρθρα 1 έως 12, διότι η συνδεσιµότητα αποτελεί βασική προϋπό-
θεση για το ψηφιακό µέλλον της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, αισθάνοµαι ότι δεν έχω την αµέριστη προσοχή
σας. Σίγουρα δεν έχω την αµέριστη προσοχή σας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Σας προσέχω, κυρία Ασηµακο-
πούλου.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρά το γεγονός ότι
εσείς ισχυρίζεστε, κύριε Υπουργέ, ότι έχει συντελεστεί µια ψη-
φιακή επανάσταση και δεν πρέπει να χάσουµε το τρένο και όλες
αυτές τις επικοινωνιακές µεγαλοστοµίες που ακούµε και παρά
το γεγονός ότι µεριµνάτε εσείς και ο εισηγητής σας τα στοιχεία,
στα οποία µόλις αναφέρθηκα, φέρνετε αυτή την οδηγία για να
την ενσωµατώσετε στο Εθνικό µας Δίκαιο µε τεράστια καθυστέ-
ρηση. 

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε το άρθρο 13 της οδηγίας, έπρεπε
η οδηγία αυτή να ενσωµατωθεί στο Εθνικό µας Δίκαιο από την
1η Ιανουαρίου του 2016.

Μας έχουν απευθύνει δύο φορές προειδοποιητική επιστολή
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τον Μάρτιο του 2016 και στις 29
Σεπτεµβρίου του 2016 που µας έδωσαν τελικά δύο µήνες για να
προσαρµοστούµε, και τώρα έχουµε Μάρτιο του 2017. Μάλιστα,
το φέρνετε µε τη διαδικασία του επείγοντος. Και σας ρωτάω:
πότε έγινε επείγον αυτό το πράγµα, κύριε Υπουργέ;

Ξέρετε, στην τοποθέτησή σας στην επιτροπή -σας το είπα
εξάλλου- δείξατε µια υπέρµετρη σπουδή να µεγιστοποιήσετε το
γεγονός ότι υπάρχει µια θετική αντιµετώπιση από το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και από άλλα κόµµατα όσον αφορά
τη σηµερινή, που είναι η πρώτη σας, νοµοθετική πρωτοβουλία
στο νέο Υπουργείο. Η αλήθεια είναι ότι δεν θα µπορούσε η Νέα
Δηµοκρατία, το κόµµα που έβαλε την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και την οποία εσείς όψιµα υπερασπίζεστε τώρα, να είναι
αντίθετη, ιδεολογικά και µόνον, στην ενσωµάτωση µιας κοινοτι-

κής οδηγίας.
Σας θυµίζω την προ πολιτικής σας κυβίστησης εποχή, όταν

ήσασταν εσείς αξιωµατική αντιπολίτευση και ψηφίζατε κατά
κόρον «όχι» σε ενσωµατώσεις κοινοτικών οδηγιών που φέρναµε
στο Κοινοβούλιο ως πλειοψηφία. Εµείς, παραµένουµε σταθεροί
και στην ιδεολογία µας και στις αρχές µας και στις αξίες µας και
στην προσήλωση στον ευρωπαϊκό προσανατολισµό της Ελλά-
δας. Αντιθέτως, ακόµα και τώρα που έχουµε ξεχάσει να σκίζουµε
τα µνηµόνια και τα «go back, κυρία Μέρκελ» και δεν ξέρω κι εγώ
τι, εσείς δεν µπορείτε να ξεφύγετε από τα δύο κύρια χαρακτηρι-
στικά γνωρίσµατα τις διακυβέρνησή σας, τα οποία δεν είναι άλλα
από την ιδεοληψία και την ανικανότητα.

Πάντα, όταν συζητάµε κάτι, αναρωτιέµαι στη συγκεκριµένη πε-
ρίσταση ποιο από τα δύο είναι. Ιδεοληψία ή ανικανότητα; Εν προ-
κειµένω, καθυστερείτε λόγω ιδεοληψίας, γιατί δεν πιστεύετε
πραγµατικά ότι πρέπει να στηρίξετε την ιδιωτική πρωτοβουλία
και να ενσωµατώσετε την οδηγία, οπότε δεν θέλατε και οπότε
δεν τη φέρνατε; Αυτό είναι το ένα σενάριο: η ιδεοληψία. Ή
µήπως είναι απλώς ότι δεν ασχολείστε µε τα θέµατα του Υπουρ-
γείου σας; Ποιο από τα δύο είναι; Γιατί η καθυστέρηση έχει γίνει
πλέον το πιο χαρακτηριστικό γνώρισµα της διακυβέρνησής σας.

Δεν µπορώ να αποφύγω το τρανταχτό παράδειγµα της καθυ-
στέρησης του κλεισίµατος της δεύτερης αξιολόγησης. Θα µου
πείτε τώρα «καθυστέρηση», ποια καθυστέρηση; Λέµε και καµµιά
υπερβολή καµµιά φορά. Φέρνω ένα παράδειγµα από το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οι κανόνες που βά-
ζουµε τώρα για το cost reduction θα µειώσουν κατά 30% το κό-
στος για την ανάπτυξη του διαδικτύου υψηλής ταχύτητας.

Βεβαίως, εσείς, κύριε Παππά, στην «Τεχνόπολη» πρόσφατα,
στις 16 Μαρτίου, είπατε ότι έχει υπολογιστεί ότι το κόστος ανά-
πτυξης των δικτύων µειώνεται κατά 60% - 80% µε το νοµοσχέδιο
αυτό. Τι είναι αυτό το 2,5% παραπάνω; Εντάξει, δυόµισι φορές
παραπάνω. 

Έτσι και για την αξιολόγηση. Ο κ. Τσίπρας µας έλεγε στις 6
Νοεµβρίου 2016: «Κλείνουµε, λοιπόν, έγκαιρα και χωρίς εκπτώ-
σεις αλλά και χωρίς άσκοπες κωλυσιεργίες τη δεύτερη αξιολό-
γηση». 

Ο κ. Τσακαλώτος στις 8 Δεκεµβρίου 2016 έλεγε: «Η δεύτερη
αξιολόγηση έχει σχεδόν τελειώσει». 

Ο κ. Τσίπρας την 1η Φεβρουαρίου 2017 έλεγε: «Θα κλείσει η
αξιολόγηση χωρίς υποχωρήσεις σε θέµατα αρχών». 

Εσείς, κύριε Παππά, στις 2 Φεβρουαρίου 2017 δηλώνατε αι-
σιόδοξος ότι θα κλείσει η αξιολόγηση και χωρίς νέα µέτρα. 

Ο κ. Τσίπρας πάλι στις 3 Μαρτίου 2017 έλεγε: «Είναι απολύτως
εφικτό να γίνει µέχρι τις 20 Μαρτίου». Τα ίδια κι εσείς, κύριε
Παππά, στις 15 Μαρτίου 2017: «Θα ολοκληρωθεί σύντοµα». Στις
20 Φεβρουαρίου µάς είπατε ότι φέρατε, λοιπόν, τη συµφωνία
που έφερε το τέλος της λιτότητας.

Παρακαλώ, καταθέτω για τα Πρακτικά τις δηλώσεις, τις οποίες
προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες δηλώσεις,
οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Παππά, είναι γνωστό ότι είστε το alter ego του Πρωθυ-
πουργού. Και γι’ αυτούς που λένε ότι έχει χαλάσει η σχέση σας
κ.λπ., εγώ πάλι δεν το έχω πιστέψει αυτό. Νοµίζω ότι έχετε έναν
συγκεκριµένο ρόλο και είστε ο πρωτεργάτης της πολιτικής και
σε πολιτικό και σε στρατηγικό και σε επικοινωνιακό επίπεδο.
Ασχέτως µε το αν χρειάστηκε ο Πρωθυπουργός να φτιάξει ένα
υπερυπουργείο µε αυτές τις τρεις νέες γραµµατείες στα µέτρα
σας, µετά από το φιάσκο µε το ΕΣΡ και Σ.τ.Ε., µε διττό στόχο να
βάλει λίγη απόσταση µεταξύ σας, τουλάχιστον για τα µάτια του
κόσµου, και να σας επιτρέψει να συνεχίσετε απρόσκοπτα τον βα-
σικό σας ρόλο που είναι αυτή η καθεστωτική προσπάθεια να
ελέγξετε τα µέσα ενηµέρωσης µε τη ψηφιακή στρατηγική στο
Υπουργείο σας και στο πορτφόλιό σας για ξεκάρφωµα, εγώ θέλω
να µου πείτε: Πότε θα κλείσει η αξιολόγηση;

Αλήθεια, έχετε καταλάβει το κόστος της καθυστέρησης σε
οποιονδήποτε τοµέα, όχι µόνον στην ψηφιακή πολιτική και σε
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αυτά που θα αναφερθώ για το Υπουργείο σας; Γενικώς, έχετε
καταλάβει ότι έχουµε βυθιστεί ξανά στην ύφεση, ότι έχει επιστρέ-
ψει η ανασφάλεια στην οικονοµία, ότι έχουν φύγει 4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ καταθέσεις από τις τράπεζες στο πρώτο δίµηνο του
2017;

Έχετε καταλάβει ότι έχετε κηρύξει στάση πληρωµών, ότι τα κόκ-
κινα δάνεια έχουν βυθίσει σε απόγνωση τα νοικοκυριά, τις επιχει-
ρήσεις και πλήττουν το τραπεζικό σύστηµα; Ότι οι άνεργοι το
τελευταίο πεντάµηνο έχουν αυξηθεί κατά εκατόν δεκατέσσερις χι-
λιάδες, ότι το ασφαλιστικό διαλύεται µε αυτό το πρωτοφανές φιά-
σκο µε τον ΕΦΚΑ; Αυτό είναι το κόστος της διακυβέρνησής σας.
Όµως, δεν ιδρώνει το πολιτικό σας αφτί. Να είναι καλά η καρέκλα. 

Να επανέλθω στο Υπουργείο σας. Πού είναι το έργο του
Υπουργείου, κύριε Παππά; Στον αυτόµατο πιλότο το Υπουργείο.
Ακόµα δεν υπάρχει προεδρικό διάταγµα για το πώς θα λειτουρ-
γήσουν µαζί οι τρεις γραµµατείες. Σας έχουµε κάνει µια σειρά
δεκαοκτώ ερωτήσεων για την εθνική ψηφιακή πολιτική και
παίρνω απαντήσεις-κονσέρβα, copy-paste από το βασικό σας κεί-
µενο, το οποίο προσοµοιάζει πάρα πολύ µε το δικό µας, το οποίο
σας παραδώσαµε. Και στις 15 Μαρτίου έχω καταθέσει µια πολύ
συγκεκριµένη ερώτηση και περιµένω µια πολύ συγκεκριµένη
απάντηση, σχετικά µε τα εγκεκριµένα έργα: Πόσα είναι, πότε θα
γίνουν, πόσα χρήµατα είναι, πότε θα πέσουν χρήµατα στην
αγορά; 

Δεν µου απαντήσατε για τον σχεδιασµό, για το 5G. Δεν µου
απαντήσατε για τη διεκδίκηση του µερίσµατος φάσµατος από
την Ελλάδα. Δεν ξέρουµε τι έγινε τις προάλλες στη διάσκεψη του
SEDDIF, που πραγµατοποιήθηκε στην Αθήνα. Σας ρωτάµε για το
«ΣΥΖΕΥΞΙΣ», µας παραπέµπετε στην κ. Γεροβασίλη. Σας προλα-
βαίνω, γιατί ξέρω ότι η απάντηση είναι σταθερή σε όλα αυτά. Η
απάντηση είναι η γνωστή: Εµείς φταίµε, σας δώσαµε καµένη γη!
Διάβασα και το δελτίο Τύπου του Γραµµατέα σας σε απάντηση
της συνέντευξης που έδωσα στις Βρυξέλλες προχθές.

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, αυτό το χαρτί για την αιρε-
σιµότητα έχει έρθει τελικά; Σας ζήτησα χθες στην επιτροπή να
το καταθέσετε. Σήµερα είναι ευκαιρία να το καταθέσετε στα
Πρακτικά. 

Και όσον αφορά το τι κάναµε εµείς στη διακυβέρνησή µας για
την ψηφιακή πολιτική, µιλάω συγκεκριµένα µε νούµερα: Αυξή-
σαµε τις εντάξεις κατά 287 εκατοµµύρια ευρώ, τις συµβασιοποι-
ήσεις κατά 525 εκατοµµύρια ευρώ και τις δαπάνες κατά 217
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή η σύγκριση είναι για τα έτη 2012 έως
2015. 

Και στέκοµαι και στο Rural Broadband. Και στέκοµαι σ’ αυτό,
γιατί περιφέρεστε ανά την Ελλάδα, στήνοντας επικοινωνιακές
φιέστες για το θέµα του Rural Broadband, ένα έργο το οποίο
προκηρύχθηκε στο τέλος Νοεµβρίου του 2013, µέσα σε επτά
µήνες - που είναι χρόνος ρεκόρ για όσους καταλαβαίνουν- συµ-
βασιοποιήθηκε, στο τέλος του 2014, και εξασφάλισε 160 εκατοµ-
µύρια ευρώ, το οποίο χρηµατοδοτείται και µε τη µορφή ΣΔΙΤ και
αφορά στην εγκατάσταση και τη λειτουργία ευρυζωνικής διαδι-
κτυακής υποδοµής σε περίπου πεντέµισι χιλιάδες λευκές αγρο-
τικές και νησιωτικές περιοχές, καλύπτοντας σχεδόν το 50% της
ελληνικής επικράτειας. 

Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και φτάνει
πια µε την κοροϊδία. Και φτάνει, επίσης, µε τις φωτογραφικές δια-
τάξεις και τα ρουσφέτια σας. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου. Δεν µου
απαντήσατε στην επιτροπή και δεν πρόκειται να ψηφίσουµε τα
άρθρα αυτά, εάν δεν έχουµε τις εξής διευκρινίσεις: 

Παράγραφος 3 του άρθρου 13: Συντονίζετε την παρουσία της
Ελλάδος στο διάστηµα. 

Δεν ξέρω τι είναι αυτό, κύριε Υπουργέ. Είναι ότι έχετε εγκατα-
λείψει το σχέδιο για την περίφηµη Διαστηµική Υπηρεσία και ανα-
λαµβάνετε τον συντονισµό; Τι γίνεται µε το Αστεροσκοπείο, µε
την ΓΓΕΤ, µε τις αρµοδιότητες που υπάρχουν εκεί; Πώς θα λει-
τουργήσει αυτό; Με τι πόρους; Με τι προσωπικό; Με τι στό-
χευση; Με τι στρατηγική; 

Παράγραφος 7 του άρθρου 13: Κανονίζετε τα θέµατα των δο-
ρυφόρων µε απευθείας αναθέσεις. Γιατί το κάνετε αυτό, όταν το
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο προβλέπει άλλα πράγµατα; Γιατί

αυτή η εξαίρεση, κύριε Υπουργέ; Περιµένω µια απάντηση στην
Ολοµέλεια.

Παράγραφος 10. Εξυπηρετείτε -έτσι φαίνεται φωτογραφικά-
τους δικούς σας υπαλλήλους στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρω-
σης εκεί που υπηρετούν, δίνοντας παρατάσεις. Εξηγήστε µας:
Είναι κάτι διαφορετικό; Επίσης -σας το είπα και στην επιτροπή-
δεν θέλουµε να φανούµε µικρόψυχοι, αλλά κοιτάζοντας κάθε
µέρα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», βλέπω ότι είστε όλο ταξίδια και εσείς και
ο κ. Κρέτσος και οι υπάλληλοι: Βαρκελώνη, Παρίσι, Βρυξέλλες,
Στοκχόλµη, Μάλτα, Νίκαια, Πράγα, Γενεύη. Μάλιστα. Να κάνετε
ταξίδια, αλλά κρίνεστε από το εάν είστε αποτελεσµατικοί και εάν
φέρνετε κάτι, το οποίο έχει σχέση µε το δηµόσιο συµφέρον, το
οποίο προωθεί το χαρτοφυλάκιό σας, την ψηφιακή στρατηγική,
τα συµφέροντα της χώρας. Μπορούµε να µάθουµε τι κάνατε σε
όλα αυτά τα ταξίδια, τι κάνατε στο «THALES ALENIA SPACE»; 

Κύριε Πρόεδρε, το προτελευταίο θέµα που θα θίξω είναι οι
διατάξεις για την ΕΕΤΤ. Συµφωνούµε µε αυτές τις διατάξεις και
έχουµε τοποθετηθεί. Αναφέροµαι στο γεγονός ότι αναδεικνύεται
πέρα από την ιδεοληψία σας και από την ανικανότητά σας και η
περίσσεια υποκρισία σας. Ξαφνικά σας πήρε ο πόνος για τις ανε-
ξάρτητες αρχές. Σας πήρε ο πόνος µετά το ΕΣΡ, σας πήρε ο
πόνος για την ΕΕΤΤ. Καταθέτω στα Πρακτικά το πόρισµα του ει-
σαγγελέα Εφετών Αθηνών, το οποίο καταρρίπτει πλήρως τις ει-
κασίες και τις κατηγορίες του κ. Σπίρτζη, όσον αφορά το µεγάλο
υποτιθέµενο σκάνδαλο της «DIGEA». Πάει και αυτό! 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σταµατήστε να επιτίθεστε στις ανεξάρτητες αρχές, επειδή στέ-
κονται εµπόδιο στην καθεστωτική σας νοοτροπία, είτε επιχειρών-
τας να τους αφαιρέσετε αρµοδιότητες, είτε συκοφαντώντας τα
µέλη τους. Ελπίζω ότι αυτό µε την «DIGEA» έχει γίνει µάθηµα. 

Φέρατε µια τροπολογία σήµερα για τα ΕΛΤΑ, για την καθολική
υπηρεσία. Σας είχαµε κάνει µια ερώτηση για την καθολική υπη-
ρεσία. Ο προκάτοχός σας, ο κ. Σπίρτζης δεν ήταν µεγάλος «φαν»
της καθολικής υπηρεσίας και τορπίλισε την όλη κατάσταση. Έρ-
χεστε εσείς σήµερα να προσπαθήσετε να το γιάνετε µε βάση τις
µεταβατικές διατάξεις µέχρι το 2015. Και σας ρωτάω: Από τις 19-
4-2015 που έχει λήξει η σύµβαση τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Θα
ήταν ενδιαφέρον να ακούσουµε για τα ΕΛΤΑ, γιατί εάν λάβει υπ’
όψιν κανείς τι κάνετε στη ΔΕΗ νοµίζω ότι τα ίδια κάνετε και στα
ΕΛΤΑ. Οπότε πείτε µας τι σκοπεύετε να κάνετε µε τον µηχανισµό
αντιστάθµισης, τι θα ισχύει για το 2016-2017 που δεν προβλέπε-
ται στην τροπολογία; 

Όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, θα είµαστε θετικοί επί της αρχής,
θετικοί επί των άρθρων 1 έως 12 του Μέρους Α’ και εάν δεν λά-
βουµε διευκρινίσεις από τον Υπουργό θα είµαστε αρνητικοί στα
άρθρα του Μέρους Β’. 

Επειδή είµαστε θετικοί, κλείνω λέγοντας το εξής: Στην επι-
τροπή ο Υπουργός µίλησε πάρα πολύ και προσπάθησε να ανα-
δείξει το θέµα ότι υπάρχει µια συναίνεση στο θέµα της ψηφιακής
στρατηγικής. Σας λέω, κύριε Υπουργέ, ευθαρσώς, µην παρεξη-
γείτε τη θετική µας στάση για συναίνεση. Η συναίνεση δεν είναι
κάτι απλό. Η συναίνεση δεν είναι κάτι που δίνει κανείς στο πρώτο
ραντεβού. Είναι κάτι το οποίο απαιτεί µια σχέση η οποία χτίζεται
στη βάση της ειλικρίνειας και στη βάση της αξιοπιστίας. Και ου-
δόλως έχετε επιδείξει ειλικρίνεια, ούτε αξιοπιστία προφανώς,
απέναντί µας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, οπότε µην περιµέ-
νετε συναίνεση στα µέτρα τα οποία θα έρθουν. Το προϊόν της
διαπραγµάτευσης θα πρέπει µόνοι σας να το κουβαλήσετε στους
ώµους σας. 

Η δικιά µας συναίνεση πείτε ότι δεν σας ενδιαφέρει. Το πιο ση-
µαντικό είναι ότι έχετε χάσει -και είναι πασιφανές- τη συναίνεση,
στον τρόπο που κυβερνάτε, του ελληνικού λαού.  

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Ιωάννης Μανιά-
της µου ζήτησε την άδεια για µια επείγουσα δουλειά που του
έτυχε. Δεν θα χάσουµε, όµως, τον χρόνο. Θα πάµε στον αµέσως
επόµενο ειδικό αγορητή που είναι ο συνάδελφος από τη Χρυσή
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Αυγή κ. Ευάγγελος Καρακώστας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εάν ο οποιοσδήποτε συµπατριώτης µας παρακολουθούσε την

πορεία της συζήτησης του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου από
τις συνεδριάσεις στην αρµόδια επιτροπή µέχρι και σήµερα, θα
εξήγαγε το συµπέρασµα ότι η ψήφιση του εν λόγω σχεδίου
νόµου θα εκτοξεύσει την ελληνική οικονοµία, θα εισρεύσουν στη
χώρα επενδύσεις δισεκατοµµυρίων ευρώ, χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας θα ανοίξουν και θα λυθεί σηµαντικό µέρος των προβληµά-
των των Ελλήνων πολιτών. Αυτά, βεβαίως, ανήκουν στη σφαίρα
της φαντασίας, τόσο των φιλελεύθερων όσο και των µαρξιστών,
µε τους τελευταίους να τείνουν να ξεπεράσουν σε φιλελευθερι-
σµό τους πρώτους. 

Η πραγµατικότητα είναι τελείως διαφορετική από εκείνη που
επιχειρήθηκε να προβληθεί κατά τη συζήτηση του σχεδίου
νόµου. Η ελληνική οικονοµία εξαιτίας της εγκληµατικής πολιτι-
κής, τόσο της σηµερινής όσο και της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, οδηγείται προς αργό και βασανιστικό θάνατο. 

Εύλογα, λοιπόν, οι θριαµβολογίες και οι διθύραµβοι της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µας φέρνουν στο νου τις αντίστοιχες
θριαµβολογίες της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου για το περί-
φηµο δωρεάν Wi-Fi.

Συνεπώς -και µακάρι να κάνουµε λάθος αλλά δυστυχώς δεν
κάνουµε λάθος- όπως διαφήµιζε η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας το δωρεάν Wi-Fi, έτσι και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ παρουσιάζει το σηµερινό νοµοσχέδιο για την ενσωµάτωση
µιας κοινοτικής οδηγίας και για τη µείωση του κόστους εγκατά-
στασης των υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών ως
τρόπο τινά τον πυλώνα µιας µελλοντικής οικονοµικής ανάπτυξης,
µιας οικονοµικής ανάπτυξης, όµως, η οποία δεν πρόκειται ποτέ
να έρθει. Και δεν πρόκειται ποτέ να έρθει, διότι απλούστατα η
Κυβέρνησή σας είναι η εγγύηση της ολοκληρωτικής αποτυχίας
σε κάθε τοµέα πολιτικής.

Εξηγήσαµε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, πως η Χρυσή
Αυγή σαφώς και θεωρεί σηµαντική την οργάνωση και ανάπτυξη
της ψηφιακής υποδοµής στη χώρα, σαφώς και επιδιώκει την δι-
ευκόλυνση των διαδικασιών οι οποίες θα ενισχύσουν την παρα-
γωγικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων και θα κινούνται στην
κατεύθυνση της συνολικής υποστήριξης ουσιωδών µέτρων ανά-
πτυξης της ελληνικής οικονοµίας προς όφελος πάντοτε του ελ-
ληνικού λαού. Όµως τα δίκτυα υψηλής ταχύτητας από µόνα τους
δεν φέρνουν σε καµµία περίπτωση την πολυπόθητη ανάπτυξη
της οικονοµίας, όπως επί µαταίω επιχειρούν να µας πείσουν οι
µνηµονιακές δυνάµεις της Κυβέρνησης και των υπολοίπων κοµ-
µάτων.

Καλές, λοιπόν, οι υψηλές ταχύτητες των δικτύων επικοινωνιών
για τις επιχειρήσεις µόνο που υπάρχει ένα µείζον πρόβληµα, σε
λίγο δεν θα υπάρχουν καθόλου επιχειρήσεις και αιτία αυτής της
εξέλιξης δεν είναι, βεβαίως, οι χαµηλές ταχύτητες των δικτύων
αλλά η αντιπαραγωγική πολιτική των µνηµονίων που επιβάλλεται
στον ελληνικό λαό.

Στις διατάξεις του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου παρατηρείται
η παντελής έλλειψη αναφοράς σε οποιασδήποτε µορφής λέξη ή
έννοια κρατικού ελέγχου και εποπτείας, σε οποιασδήποτε µορ-
φής λέξη ή έννοια εθνικού συµφέροντος ως του βασικού και κρί-
σιµου εκείνου γνώµονα, του βασικού και κρίσιµου εκείνου
κριτηρίου για τη λήψη των πολιτικών αποφάσεων. 

Θέτουµε, συνεπώς, ξανά ένα ρώτηµα καίριο: Πώς διασφαλίζε-
ται ο επαρκής έλεγχος των ψηφιακών αυτών υποδοµών και της
λειτουργίας τους από το ελληνικό κράτος και τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του;

Στο σχέδιο νόµου συγκεκριµένα στο άρθρο 6, διαβάζουµε ότι
οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου έχουν δικαίωµα διαπραγµά-
τευσης συµφωνιών συντονισµού τεχνικών έργων µε φορείς που
παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµένοι να παρέχουν δίκτυα ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών, προκειµένου να εγκατασταθούν στοι-
χεία υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

Από τα ανωτέρω µπορεί -επαναλαµβάνω µπορεί- να εξαιρούν-
ται µε κοινή υπουργική απόφαση τεχνικά έργα που αφορούν σε
κρίσιµες εθνικές υποδοµές. 

Και εδώ ακριβώς βρίσκεται η ουσιώδης διαφορά στην προσέγ-
γιση του ζητήµατος ανάµεσα σε εσάς τους µνηµονιακούς µαρξι-
στές και τους φιλελεύθερους και σε εµάς τους εθνικιστές. Για
εµάς τους εθνικιστές δεν µπορεί να εξαιρούνται µε κοινή υπουρ-
γική απόφαση τεχνικά έργα που αφορούν σε κρίσιµες εθνικές
υποδοµές, αλλά πρέπει να εξαιρούνται.

Προτείναµε ως Χρυσή Αυγή κατά τη συζήτηση στην επιτροπή,
να κληθεί στην ακρόαση των φορέων η Αρχή Διασφάλισης του
Απορρήτου των Επικοινωνιών, ώστε να ενηµερωθούµε τόσο
εµείς όσο και οι Έλληνες πολίτες για συγκεκριµένα ουσιώδη ζη-
τήµατα, τα οποία αφορούν την ασφάλεια και την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων.

Το αποφύγατε κακήν κακώς, αποδεικνύοντας εν τοις πράγµασι
πως οι επιφυλάξεις και τα ζητήµατα τα οποία καταθέσαµε στην
αρµόδια επιτροπή, βασίζονται σε απολύτως αληθή γεγονότα. Κα-
θίσταται σαφές πως οι φορείς εκµετάλλευσης των ψηφιακών δι-
κτύων στη χώρα µας όπως και των λοιπών υπηρεσιών και
δηµοσίων αγαθών, οι οποίοι θα παρέχουν δηµόσια δίκτυα επικοι-
νωνιών και υλική υποδοµή για την παροχή όσων προβλέπει το
προτεινόµενο σχέδιο νόµου, θα είναι το ιδιωτικό κεφάλαιο, εγ-
χώριο και διεθνές. 

Ουδέποτε απαντήθηκε το ερώτηµα, αναφορικά µε το εάν οι
ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας θα δια-
θέτουν το δικό τους αυτόνοµο, ανεξάρτητο και συνεπώς ασφα-
λές ψηφιακό δίκτυο. Ας βγάλει, συνεπώς, ο καθένας τα
συµπεράσµατά του.

Αυτός, όµως, είναι ένας εκ των βασικών λόγων και µάλλον ο
σηµαντικότερος, για τον οποίο διαφωνούµε ριζικά µε σχέδια
νόµου όπως το συγκεκριµένο, µέσω του οποίου επιχειρείται η ει-
σαγωγή ρυθµίσεων και η ενσωµάτωση µιας κοινοτικής οδηγίας
στην εσωτερική νοµοθεσία, δίχως προηγουµένως να έχουν
σαφώς καθοριστεί οι απαραίτητες εκείνες δικλίδες ασφαλείας
για την προάσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. 

Τι επιχειρεί στην πράξη η Κυβέρνηση; Όπως ξεπουλήσατε
τόσο εσείς όσο και εκείνοι, οι οποίοι κυβέρνησαν πριν από εσάς,
τις βασικές υποδοµές για την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας
στους ξένους αλλά και σε ισχυρά εγχώρια οικονοµικά συµφέ-
ροντα, µε χαρακτηριστικά παραδείγµατα τα αεροδρόµια τα
οποία ξεπουλήθηκαν στους Γερµανούς, τους σιδηροδρόµους
που ξεπουλήθηκαν στους Ιταλούς, τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων, η οποία δόθηκε στον εθνικό σας εργολάβο, έτσι και στην
περίπτωση αυτή ανοίγετε τον δρόµο για το ξεπούληµα της ψη-
φιακής υποδοµής. Περί αυτού πρόκειται και επ’ αυτού θριαµβο-
λογείτε, όπως άλλωστε κάνατε και πολλές φορές κατά το
παρελθόν, όταν παραδίδατε βασικής σηµασίας υποδοµές στον
ιδιωτικό παράγοντα, παραχωρώντας επί της ουσίας τον έλεγχο
που όφειλε να έχει ένα κυρίαρχο κράτος. 

Υποδείξαµε και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή ως παρά-
δειγµα προς µίµηση, τη στάση την οποία τήρησε το ρωσικό κρά-
τος, το οποίο και έθεσε σε µια από τις µεγαλύτερες διαδικτυακές
εταιρείες επαγγελµατικής δικτύωσης, το δίληµµα να αποδεχθεί
την άκρως προστατευτική για τους Ρώσους πολίτες απαίτηση
περί περιορισµού της διαθεσιµότητας των προσωπικών δεδοµέ-
νων τους, αυστηρώς εντός της ρωσικής επικράτειας ή αλλιώς
την αποχώρησή της από τη ρωσική επικράτεια. Καθώς αποδει-
κνύεται, η ρωσική κυβέρνηση εργάζεται και δρα µε γνώµονα το
συµφέρον του ρωσικού κράτους και του ρωσικού λαού, σε αντί-
θεση µε τη δική σας Κυβέρνηση η οποία εξυπηρετεί όχι τα συµ-
φέροντα του ελληνικού κράτους και του ελληνικού λαού αλλά
εκείνα των πολυεθνικών εταιρειών και της εγχώριας ολιγαρχίας
του πλούτου. 

Συνοψίζοντας, η ανάπτυξη των δικτύων και εν γένει της ψηφια-
κής υποδοµής της χώρας µας θα γίνει µε όρους ελεύθερης αγο-
ράς, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους τελικούς καταναλωτές.
Διαπιστώσαµε εξάλλου τη δήθεν ωφέλεια την οποία είχαν οι Έλ-
ληνες πολίτες από τη µέχρι τώρα ελεύθερη αγορά επικοινωνιών
και ενέργειας, όπου δεν ωφελήθηκαν πραγµατικά από τον δήθεν
ελεύθερο ανταγωνισµό όπως θα περίµενε κανείς, µε τα τέλη και
τις χρεώσεις των αντίστοιχων υπηρεσιών να παραµένουν σε
υψηλά επίπεδα. 

Επιπρόσθετα ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχθηκε στην αρµόδια
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επιτροπή επεξεργασίας του νοµοσχεδίου, ότι στόχος είναι να δι-
ευκολυνθεί η συνεργασία µεταξύ φορέων κοινής ωφέλειας µε
σκοπό την είσοδο νέων φορέων εκµετάλλευσης δικτύου για τη
χρήση και εγκατάσταση υλικών υποδοµών για υψίρρυθµα δίκτυα
ηλεκτρονικών επικοινωνιών. Στόχος, δηλαδή, είναι η περαιτέρω
απελευθέρωση της ήδη ελεύθερης αγοράς τηλεπικοινωνίων, εις
βάρος της εθνικής ασφάλειας και της τσέπης των καταναλωτών
αλλά πάντοτε υπέρ του ιδιωτικού κεφαλαίου. 

Η Χρυσή Αυγή, όπως έχει καταδειχθεί πολλάκις κατά το πα-
ρελθόν, είναι πάγια ενάντια στην πρακτική των µνηµονιακών κυ-
βερνήσεων, καθώς πιστεύει ακράδαντα και αµετακίνητα, πως οι
ιδιαιτερότητες της πατρίδας µας επιβάλλουν την ανάπτυξη, δια-
µόρφωση και διατήρηση µιας καθαρά εθνικής πολιτικής και στον
τοµέα των επικοινωνιών, τον οποίο και θεωρούµε υψίστης σηµα-
σίας για τη διατήρηση και εδραίωση της εθνικής µας κυριαρχίας,
την ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας, την ευηµερία και την
πρόοδο του ελληνικού λαού. 

Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους, τους οποίους σας εξηγή-
σαµε ανωτέρω, ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή καταψηφίζει
το παρόν σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδος κ. Ιωάννης Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως προκύπτει από την ίδια την

αιτιολογική του έκθεση, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί τη φυ-
σική συνέχεια του ν.4070/2012 ενός µνηµονιακού, δηλαδή, νόµου
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Και αυτό από µόνο του
λέει πολλά. Το ποιο σηµαντικό; Οι διαχειριστές της αστικής δια-
κυβέρνησης µπορεί να αλλάζουν, όχι όµως και η κεντρική πολι-
τική κατεύθυνση και στρατηγική της αστικής εξουσίας. 

Ποιο είναι το περιεχόµενο του σχεδίου νόµου που σήµερα συ-
ζητάµε στην Ολοµέλεια και χτες και προχτές στην επιτροπή, και,
µάλιστα, µε την προσφιλή στον ΣΥΡΙΖΑ διαδικασία του επείγον-
τος; Τα δώδεκα από τα δεκατρία άρθρα του µεταφέρουν και εν-
σωµατώνουν στο Ελληνικό Δίκαιο την οδηγία 2014/61/ΕΕ της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µεταγενέστερης βέβαια του ν. 4070/2012,
εξ ου και η ανάγκη επικαιροποίησης και προσαρµογής αυτού του
νόµου σύµφωνα µε την ευρωενωσιακή στρατηγική για τον κλάδο
µάλιστα των τηλεπικοινωνιών που εξελίσσεται συνεχώς και ρα-
γδαία. 

Το δέκατο τρίτο άρθρο του νοµοσχεδίου µε τον τίτλο «λοιπές
διατάξεις» όπως και τα εκτενή παραρτήµατα που περιέχονται στο
νοµοσχέδιο, αποτελούν την ουρά και το αναγκαίο συµπλήρωµα
της κοινοτικής οδηγίας. Σε αυτή αναφέρονται, αυτή υπηρετούν
και αυτά δεν αναιρούνται από τα όποια θετικά σηµεία του άρ-
θρου 13 για τους εργαζόµενους στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπι-
κοινωνιών και Ταχυδροµείων. 

Ποιος είναι ο στόχος αυτού του νοµοσχεδίου; Αυτός γράφεται
φαρδιά-πλατιά στον τίτλο του. Πέρα από την εναρµόνιση µε την
κοινοτική οδηγία αναγράφεται επί λέξει: «Μέτρα µείωσης του κό-
στους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών». Μέτρα µείωσης, δηλαδή, του επιχειρηµατικού κόστους
των µονοπωλίων του κλάδου, στα χέρια των οποίων βρίσκονται
πια εξολοκλήρου οι τηλεπικοινωνίες της χώρας. Και αυτά τα µο-
νοπώλια είναι που θα κερδίσουν από τη µείωση του κόστους. 

Αντίθετα τα λαϊκά νοικοκυριά θα επιβαρυνθούν µε το επιπλέον
κόστος κατασκευής της υποδοµής ψηφιακής τεχνολογίας σε
κάθε καινούργιο κτήριο σήµερα και σε όλα τα παλιά ενδεχοµέ-
νως αύριο, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του νοµοσχεδίου. 

Το νοµοσχέδιο, δηλαδή, επιχειρεί φόρα παρτίδα µέσα στο
πλαίσιο της λεγόµενης απελευθέρωσης των τηλεπικοινωνιών, το
βάθεµα της ιδιωτικοποίησης του κλάδου και τη διευκόλυνση της
ακόµα µεγαλύτερης κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων
που δραστηριοποιούνται σε αυτόν. 

Φυσικό και επόµενο, λοιπόν, ήταν οι εκπρόσωποι του Συνδέ-
σµου Επιχειρήσεων Τηλεπικοινωνιών να τρίβουν τα χέρια τους
από χαρά, αφού όπως είπαν χθες στην Επιτροπή Ακρόασης Φο-
ρέων, το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί τα πλάνα των επιχειρήσεών
τους και κινείται, όπως είπαν, στη σωστή κατεύθυνση. 

Και επειδή τρώγοντας έρχεται η όρεξη, οι ίδιοι εκπρόσωποι
των επιχειρήσεων δεν παρέλειψαν να υποδείξουν και επιπλέον
τροποποιήσεις στο νοµοσχέδιο -πάντα προς το συµφέρον τους-
όπως για παράδειγµα τη δραστική µείωση του ποσού της εγγυη-
τικής επιστολής εκτέλεσης έργων, τη γρήγορη επίλυση των δια-
φορών που προκύπτουν και, κυρίως, το γρήγορο ξεπέρασµα του
εµποδίου της τοπικής αυτοδιοίκησης που φοβάται, όπως είπαν
οι εκπρόσωποι των επιχειρήσεων, το πολιτικό κόστος και αυτό
τους δένει τα χέρια. 

Άµεση ήταν βέβαια και η ανταπόκριση του αρµόδιου Υπουρ-
γού, ο οποίος µέσα σε λίγες ώρες ικανοποίησε τα περισσότερα
αιτήµατα των επιχειρήσεων στον ένα ή τον άλλο βαθµό. 

Υπερακόντισε, µάλιστα, ο κύριος Υπουργός στη χθεσινή του
τοποθέτηση και υποσχέθηκε την επίσπευση των διαδικασιών για
τη δηµιουργία των απαιτούµενων τεχνικών υποδοµών ακόµα και
µέσω ΣΔΙΤ. Έτσι για να µη µένει και καµµιά αµφιβολία, δηλαδή,
για το ποιον υπηρετεί κατά προτεραιότητα αυτό το αστικό κρά-
τος. 

Λογικό και αναµενόµενο θα έλεγε κανείς, αν άκουγε στην ίδια
συνεδρίαση της επιτροπής τον ίδιο τον Υπουργό, να οµολογεί
για το τελικό νοµοσχέδιο -όπως και για το αρχικό- ότι αυτό συν-
τάχθηκε σε πνεύµα απόλυτης συνεργασίας µε τις ενδιαφερόµε-
νες επιχειρήσεις ή αν άκουγε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ να
παινεύει το νοµοσχέδιο, µε το επιχείρηµα ότι αυτό το θέλει τόσο
πολύ η αγορά τα µεγαθήρια δηλαδή του κλάδου. 

Μετά από όλα αυτά πώς να µην εκδηλωθεί και το πνεύµα της
συναίνεσης ανάµεσα στα αστικά κόµµατα, που υποδέχθηκαν θε-
τικά και υπερψηφίζουν το νοµοσχέδιο µε ανακούφιση; Τι δείχνει
αυτό; Μα φυσικά τι άλλο από τη στρατηγική συµπόρευση αυτών
των πολιτικών δυνάµεων -κυβερνητικών και αντιπολιτευόµενων-
στον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης τον οποίο σχεδιάζει και επι-
βλέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε γνώµονα τα συµφέροντα του κε-
φαλαίου; 

Βεβαίως υπήρξε και µια µικρή σχετική γκρίνια από αυτή την
Αντιπολίτευση προς την Κυβέρνηση για το αργοπορηµένο του
νοµοσχεδίου και ορισµένες ήπιες αλληλοκατηγορίες στο µοίρα-
σµα των ευθυνών για τη ψηφιακή καθυστέρηση της χώρας. Τε-
λικά, όµως, όλα αυτά υποχώρησαν, µπρος στο συναινετικό κλίµα
που επικράτησε. 

Η Νέα Δηµοκρατία, µάλιστα, φώναζε και φωνάζει και για το
πότε, επιτέλους, θα πέσουν τα πρώτα χρήµατα στην αγορά του
τηλεπικοινωνιακού κλάδου, όπως είπε. Και τα χρήµατα αυτά
όπως είναι γνωστό, κατευθύνονται τελικά πάντα στη στήριξη των
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Από την άλλη κυβερνητικοί Βουλευτές αγωνιούν στις οµιλίες
τους για το τεχνολογικό χάσµα των ελληνικών επιχειρήσεων.
Μόνο που αυτή τους η αγωνία δεν αφορά, βέβαια, τους χιλιάδες
αυτοαπασχολούµενους των µικρών επιχειρήσεων, τους οποίους
καταστρέφει µαζικά η κυβερνητική πολιτική. Κάποιοι άλλοι κυ-
βερνητικοί και µη Βουλευτές -ακόµα και ο Υπουργός- προσκα-
λούν του αγρότες στην εποχή της ψηφιακής γεωργίας,
πρόσκληση που απευθύνεται, βεβαία, στους µεγαλοαγρότες των
µεγάλων αγροτικών καπιταλιστικών εκµεταλλεύσεων και όχι
στους φτωχοµεσαίους αγρότες που τους θερίζει το δρεπάνι της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και
της κυβερνητικής πολιτικής.

Συµφωνείτε, λοιπόν, όλοι σας να είναι οι τηλεπικοινωνίες και η
επικοινωνία εµπόρευµα κερδοφόρο στα χέρια των επιχειρηµατι-
κών οµίλων και όχι δικαίωµα κοινωνικό. Τότε, όµως, δεν µπορείτε
να µιλάτε για καθολική πρόσβαση στην ψηφιακή τεχνολογία, η
οποία λόγω κόστους είναι απαγορευτική για εκτεταµένα λαϊκά
στρώµατα, που τα σπρώχνει η πολιτική σας ολοένα και πιο βαθιά
στη φτώχια. 

Μήπως η εφαρµογή της τηλεϊατρικής, για παράδειγµα, στην
οποία κι εσείς αναφέρεστε, δικαιώνει την πολιτική σας; Πράγµατι
η αξιοποίηση του διαδικτύου στην υγεία, µέσω της τηλεϊατρικής,
φυσικά και πολλαπλασιάζει τις δυνατότητες της υγειονοµικής κά-
λυψης του συνόλου του πληθυσµού, δρώντας επικουρικά και
συµπληρωµατικά µέσα σε ένα επαρκώς στελεχωµένο, δωρεάν,
αποκλειστικά κρατικό σύστηµα υγείας, επιτρέποντας ακόµα και
τη διεξαγωγή περίπλοκων ιατρικών πράξεων σε αποµακρυσµέ-
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νες περιοχές. 
Τέτοιο, όµως, σύστηµα υγείας όπως έχει αποδειχθεί και ιστο-

ρικά, προϋποθέτει σοσιαλιστικές συνθήκες, όπου η υγεία αντι-
µετωπίζεται ως κοινωνικό αγαθό κι όχι ως πανάκριβο εµπόρευµα. 

Αντίθετα στις σηµερινές συνθήκες κυριαρχίας των καπιταλι-
στικών, των εκµεταλλευτικών σχέσεων η τηλεϊατρική αξιοποιείται
και αυτή ως όχηµα για την περαιτέρω εµπορευµατοποίηση της
υγείας, για την αύξηση της κερδοφορίας των οµίλων της υγείας,
για τη δραστική περικοπή κρατικών δαπανών, καταργώντας πε-
ριφερειακές υπηρεσίες υγείας και αντικαθιστώντας τες µε την
τηλεϊατρική. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα σε αποµονωµένα µέρη
ακόµα και ο αγροτικός γιατρός να αντικαθίσταται µε µια τηλεϊ-
ατρική σύνδεση, που φυσικά δεν καλύπτει ούτε στοιχειωδώς τις
ανάγκες. 

Άλλο παράδειγµα από το εµπόριο. Μήπως η προώθηση του ηλε-
κτρονικού εµπορίου δεν επιταχύνει τη συγκεντροποίηση σε µια
σειρά κλάδους, εκτοπίζοντας και καταστρέφοντας τους µικρούς
της αγοράς; Τελικά οι ωφεληµένοι από την προώθηση του διαδι-
κτυακού εµπορίου, δεν είναι οι µεγάλοι όµιλοι που ελέγχουν το
διαδίκτυο και τη σχετική τεχνογνωσία, οι τραπεζικοί όµιλοι που πω-
λούν τα πιστωτικά προϊόντα τους και οι µεγάλοι εµπορικοί όµιλοι; 

Η όποια σεβαστή -και είναι πράγµατι σεβαστή- εξοικονόµηση
πόρων που προκύπτει από το ηλεκτρόνιο εµπόριο, δεν καταλήγει
τελικά σε µείωση στις τιµές των εµπορευµάτων αλλά σε αύξηση
της κερδοφορίας των οµίλων που ελέγχουν το ηλεκτρονικό εµ-
πόριο.

Τι δείχνουν αυτά τα παραδείγµατα; Μα τι άλλο από την αντι-
κοινωνική φύση ενός συστήµατος, του καπιταλισµού, που ό,τι εµ-
πορευµατοποιεί και το υποτάσσει στο µόνο νόµο που γνωρίζει,
στο κέρδος, το διαστρεβλώνει κοινωνικά. Γι’ αυτό και οι καταιγι-
στικές τεχνολογικές εξελίξεις στον κλάδο των τηλεπικοινωνιών
όχι µόνο δεν αξιοποιήθηκαν και δεν αξιοποιούνται προς όφελος
της λαϊκής κοινωνικής πλειοψηφίας αλλά αντίθετα αποτέλεσαν
και αποτελούν τους µοχλούς για την εκτίναξη της κερδοφορίας
των µεγαθηρίων του κλάδου σε βάρος αυτής της λαϊκής πλει-
οψηφίας.

Και σε αυτή την επιδίωξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας -το
ξέρετε πάρα πολύ καλά- κανένα χαλινάρι δεν µπορεί τελικά να
µπει. Όσες εποπτικές αρχές του κράτους κι αν θεσπίσετε, όσες
ρυθµιστικές διατάξεις και εάν νοµοθετήσετε, αυτές καταλήγουν
αργά ή γρήγορα απλοί τροχονόµοι στην άγρια λεωφόρο του κα-
πιταλιστικού ανταγωνισµού, µιας και το κυνήγι του καπιταλιστι-
κού κέρδους δεν γνωρίζει ούτε όρια ούτε φραγµούς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι δείχνει τελικά η ίδια η πείρα,
απ’ όλη αυτή την εξελισσόµενη από τη δεκαετία του ’90 ακόµα
πολιτική της απελευθέρωσης και ιδιωτικοποίησης στο χώρο των
τηλεπικοινωνιών; Κέρδισαν τα λαϊκά στρώµατα ή βγήκαν ζηµιω-
µένα; Η σηµερινή πραγµατικότητα απαντά. Η µονοπώληση της
αγοράς των τηλεπικοινωνιών στη χώρα µας από τρεις, τέσσερις
-µετρηµένες στα δάχτυλα είναι- µεγάλες ιδιωτικές εταιρείες -ως
αποτέλεσµα, βέβαια, του άγριου ανταγωνισµού- αφ’ ενός εκτί-
ναξαν το κόστος των τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών για τα λαϊκά
νοικοκυριά και αφ’ ετέρου οδήγησαν τις εργασιακές σχέσεις και
τα εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα των εργαζοµένων
στον κλάδο αυτό στην κατάσταση της ζούγκλας. Μια επίσκεψη
µόνο στα κάτεργα των call centers είναι αρκετή.

Το δικό µας καθολικό και βασικό κριτήριο είναι η ικανοποίηση
των συνδυασµένων και σύγχρονων λαϊκών αναγκών και για τις
τηλεπικοινωνίες -έτσι κρίνουµε εµείς ως ΚΚΕ και αυτό το νοµο-
σχέδιο-, για το εάν διασφαλίζονται φθηνές και καθολικές επικοι-
νωνίες για όλους, για το εάν διασφαλίζεται το απόρρητο και η
προστασία της προσωπικής ζωής, για το εάν προστατεύονται και
ενισχύονται οι εργασιακές σχέσεις και οι συνθήκες εργασίας των
εργαζοµένων στον κλάδο αυτό, για το εάν προστατεύεται η υγεία
των κατοίκων, για το εάν προστατεύεται το περιβάλλον. Τίποτα
απ’ όλα αυτά! 

Το ταξικό πρόσηµο του νοµοσχεδίου είναι υπέρ του κεφα-
λαίου, µε το να παρέχονται επιπλέον διευκολύνσεις και να προ-
ωθούνται έργα και σχεδιασµοί οµίλων µε γνώµονα τη δική τους
κερδοφορία, η οποία, βεβαίως, αντικειµενικά αντιστρατεύεται τις
λαϊκές ανάγκες.

Για παράδειγµα η προώθηση ασύρµατων δικτύων τέταρτης και
πέµπτης γενιάς δεν γίνεται µετά από απόλυτη διασφάλιση για τη
µη επικινδυνότητα τους για τα λαϊκά στρώµατα. Αντίθετα νέες
πηγές ακτινοβολίας -ίσως µικρότερης ισχύος, αλλά άλλων συ-
χνοτήτων- και σε πολύ µικρότερη απόσταση θα εγκατασταθούν
πολύ ευκολότερα µε το παρόν σχέδιο νόµου, ενώ και στο άρθρο
4 οι εργαζόµενοι επιβαρύνονται και µε επιπλέον δαπάνες για την
υποχρεωτική κατασκευή µέσα στις οικοδοµές στοιχείων συνδε-
σιµότητας υψηλών ταχυτήτων. 

Το πραγµατικό ερώτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
είναι αν θέλουµε ή όχι την ευρυζωνικότητα και την ψηφιακή ανά-
πτυξη της χώρας. Φυσικά και τη θέλουµε και πριν απ’ όλους εµείς
οι κοµµουνιστές. Το πραγµατικό ερώτηµα είναι κάτω από ποιους
πολιτικούς και κοινωνικούς όρους θα γίνει αυτή. Με άλλα λόγια
ευρυζωνικότητα και ψηφιακή ανάπτυξη από ποιον και για ποιον;
Ποιος και µε ποιο κριτήριο αποφασίζει για τις προτεραιότητες;
Ποιος πληρώνει και ποιος καρπώνεται τη µερίδα του λέοντος
από τα οφέλη; Η λαϊκή πλειοψηφία ή οι επιχειρηµατικοί όµιλοι; 

Το νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση, όλα τα αστικά κόµµατα, απαν-
τάτε µε ένα στόµα: «Οι όµιλοι». Να γιατί το ΚΚΕ καταψηφίζει το
νοµοσχέδιο και επί της αρχής και επί των άρθρων.

Αν θέλουν τα λαϊκά στρώµατα να δουν ήλιο στη µοίρα τους
στην ψηφιακή εποχή, που ξεκίνησε, αν θέλουν και αυτοί να λει-
τουργήσει σε όφελος των δικών τους σηµερινών αναγκών, τότε
δεν έχουν παρά να παλέψουν για τον ριζικά διαφορετικό τρόπο
ανάπτυξης, όπου τα συγκεντρωµένα µέσα παραγωγής θα απο-
τελούν κοινωνική -δηλαδή δική τους- ιδιοκτησία, θα ελέγχουν οι
ίδιοι της λειτουργία τους και θα τη σχεδιάζουν κεντρικά στο πλαί-
σιο της σοσιαλιστικής οικονοµίας. 

Τότε και µόνο τότε µέσα από τον Ενιαίο Φορέα Τηλεπικοινω-
νιών θα έχουν φθηνή, εύκολη, γρήγορη, ασφαλή και καθολική
πρόσβαση στην επικοινωνία, στη νέα γνώση, στην ενηµέρωση
και στην ψυχαγωγία µέσω διαδικτύου. Μόνο τότε µπορεί να δια-
σφαλιστεί η πλήρης και σταθερή εργασία, µόνο τότε µπορεί να
αξιοποιείται η αύξηση της παραγωγικότητας για τη συνεχή βελ-
τίωση της κατάστασης της εργατικής τάξης και του λαού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, ειδικός αγορητής των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πάντα ακούω µε σεβασµό -και το εννοώ- τις απόψεις του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος. Υπάρχει ένα σηµείο αναφοράς που θα
συµφωνήσω µαζί του, δηλαδή στο ότι σήµερα -όσο ποτέ άλλοτε-
λίγοι άνθρωποι πολύ λίγοι -σύµφωνα µε την τελευταία δηµοσκό-
πηση της Oxfam οκτώ µεγιστάνες- έχουν περιουσιακά στοιχεία
όσο τα φτωχότερα τριάµισι δισεκατοµµύρια του πλανήτη. Αυτό
είναι µια πραγµατικότητα. Γι’ αυτό δεν µπορώ να µη σέβοµαι ή
να µην ακούω, τουλάχιστον, αυτά που λέει µερικές φορές το
ΚΚΕ. 

Ξεφεύγω, όµως, απ’ αυτό και έχω την εξής άποψη. Θέλω να
θυµίσω, ότι ένα µαχαίρι µπορεί να κόβει δεσµά και να είναι χρή-
σιµο αλλά µπορεί και να σκοτώνει. Μια τηλεόραση µπορεί να
αποχαυνώνει αλλά µπορεί και να ενηµερώνει. Το λέω αυτό γιατί
το είπα και στην επιτροπή, αλλά θέλω να το επαναλάβω, όταν
πρωτοεµφανίστηκαν στη βιοµηχανική επανάσταση οι πρώτες µη-
χανές, κάποιοι εργαζόµενοι νοµίζοντας ότι θα χάσουν τη δουλειά
τους, έµπαιναν νύκτα µέσα στα εργοστάσια και τις κατέστρεφαν,
οι γνωστοί λουδίτες και ο λουδιτισµός εκείνης της εποχής. Σή-
µερα ξέρουµε ότι είχαν άδικο. 

Τι θέλω να πω. Η επόµενη επανάσταση µετά τη βιοµηχανική
στις αρχές του προηγούµενου αιώνα, είναι αυτή εδώ που ζούµε.
Είναι η πληροφορική επανάσταση, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση
και η ψηφιακή εποχή. Αυτά πάνε µαζί ξέρετε, για να µην τα µπερ-
δεύουµε. Στο πώς θα χρησιµοποιήσουµε αυτά τα δεδοµένα, εκεί
διαφοροποιούµαι από άλλες απόψεις και λέω ότι έχουµε πολλή
δουλειά, γιατί βρισκόµαστε σε µια νηπιακή ακόµα κατάσταση.
Δεν είπε κανείς ότι θα λυθούν ως διά µαγείας όλα τα προβλή-
µατα, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι να προσαρµοστούµε στη νέα
πραγµατικότητα. 



Και είτε το θέλουµε είτε όχι υπάρχουν πολλές προκαταλήψεις.
Και έχουν όλα τα δίκια του κόσµου. Θέλω, όµως, να αναφερθώ
σε µια δήλωση που έκανε ο καγκελάριος της Αυστρίας, την οποία
χάρηκα που την άκουσα. Είπε ότι πέρα από τους ισολογισµούς,
τους τραπεζικούς λογαριασµούς, τις offshore κ.λπ., ξέρετε,
υπάρχουν και οι άνθρωποι. Ένας άνθρωπος που πάλεψε µέχρι
την τελευταία στιγµή, για να µην αναδειχθεί καγκελάριος στην
Αυστρία κάποιος διαµετρικά αντίθετος και που πιστεύω ότι την
τελευταία στιγµή βοήθησε όλος ο κόσµος της Αυστρίας σε αυτό
το πράγµα. Εκεί θέλω να αναφερθώ και να πω το εξής: Στο χέρι
µας είναι πώς θα µπούµε και πώς θα χρησιµοποιήσουµε την και-
νούρια ψηφιακή εποχή. 

Εγώ θα κάνω µια αναφορά στον φίλο µου τον Μίµη Ανδρου-
λάκη. Πριν είκοσι χρόνια έκανε µια εκποµπή κάθε Παρασκευή.
Είναι ένα φωτισµένο, κατά τη γνώµη µου, µυαλό, που µε εντυπω-
σίαζε όταν τον άκουγα και τον παρακολουθούσα κάθε Παρα-
σκευή µε ένα δηµοσιογράφο, όπου αυτά που σήµερα γίνονται
σχεδόν το ήξερε και τα έλεγε.

Και χαιρόµουν, γιατί ένα µυαλό που προέρχεται από την Αρι-
στερά -και µπράβο του- σχεδόν µε µαθηµατική ακρίβεια έλεγε
ότι θα τα κάνουµε όλα µε µια συσκευή κ.λπ.. 

Σήµερα βρισκόµαστε µπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα
και νοµίζω ότι είναι χρέος µας, να την αξιοποιήσουµε µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο. Αυτό το σχέδιο νόµου δεν κάνει τίποτα
περισσότερο και τίποτα λιγότερο, από το να ανοίγει την πόρτα
της ψηφιακής πραγµατικότητας. 

Δεν θέλω να ξύνω πληγές ούτε να γυρίσω πίσω, αλλά είµαι
υποχρεωµένος, µετά από αυτά που άκουσα από τη σεβαστή συ-
νάδελφο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να θυµίσω τα ακό-
λουθα. Πράγµατι η ψηφιακή, ξέρετε, εποχή η ηλεκτρονική
διακυβέρνηση στην πληροφοριακή επανάσταση δεν είναι ιστορία
δύο ετών -θα σας το επαναλάβω- αλλά κατάκτηση των τελευ-
ταίων σαράντα χρόνων. Πολλές χώρες µπήκαν σε αυτή την πραγ-
µατικότητα πριν από τριάντα χρόνια, πριν από είκοσι πέντε
χρόνια, πριν από είκοσι χρόνια. Μπήκαν όµως. Και µερικές µάλι-
στα όπως η Εσθονία και η Λιθουανία που δεν ήταν καν χώρες,
όταν εµείς ήµασταν µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της τότε
ΕΟΚ, έχουν κάνει µία επανάσταση χρησιµοποιώντας την ψηφιακή
εποχή. 

Θέλω, λοιπόν, να κάνω µερικά ρητορικά ερωτήµατα. Τι εµπό-
διζε τις προηγούµενες διακυβερνήσεις, να φτάσουν σε επίπεδο
ηλεκτρονικών πληρωµών και να µαζεύουµε τον ΦΠΑ, να µην
έχουµε φοροδιαφυγή; Είναι κάτι που έγινε επί των ηµερών αυτής
της Κυβέρνησης. Τι εµπόδιζε η κάρτα πολλαπλών εφαρµογών,
το εθνικό σύστηµα ταυτοτήτων που επίσης ψηφίσαµε στο νοµο-
σχέδιο για την κινητικότητα, που δίνει τη δυνατότητα γρήγορης
διεκπεραίωσης σε όλες τις δηµόσιες υπηρεσίες, που επίσης ψη-
φίσαµε; Τι τους εµπόδιζε, επίσης, να εφαρµόσουν τις «υπηρεσίες
µιας στάσης», όπου χρειαζόµαστε όχι τρεις και τέσσερις µήνες
αλλά πάνω από έξι και πάνω από τριάντα τρεις υπογραφές για
να στήσουµε µία εταιρεία; Κι αυτό ψηφίστηκε, ξέρετε, επί των
ηµερών µας. 

Κι επειδή είµαι δίκαιος, έκανα αγώνα για την ηλεκτρονική συν-
ταγογράφηση κόντρα στο κόµµα µου και κόντρα σε όσους τότε
την αντιπάλευαν. Έγινε πριν από εµάς και σωστά έγινε. Καµµία
αντίρρηση. 

Μας περιµένει ακόµα -έχει µεγάλη σηµασία- η ηλεκτρονική δι-
καιοσύνη. Ξέρουµε όλοι ότι έχουµε απίστευτες καθυστερήσεις
χρόνια ολόκληρα. Βλέπουµε υποθέσεις που ξεκίνησαν πριν από
δέκα χρόνια και τελείωσαν χθες. Δεν αναφέροµαι στη γνωστή
υπόθεση. Μιλάω γενικά τώρα. Αυτό κάποτε πρέπει να σταµατή-
σει. E-justice λέγεται και είναι στα σπάργανα και πιστεύω ότι είναι
κάτι που θα µας απασχολήσει ίσως στους επόµενους µήνες. 

Επίσης η ηλεκτρονική κατοικία όπου ένας άνθρωπος δεν είναι
απαραίτητο να κατοικεί κάπου για να έρθει να επενδύσει στη
χώρα µας.

Στην Αµερική υπάρχει on line διακυβέρνηση. Μπορεί ο πολί-
της, να ελέγχει ανά πάσα στιγµή µία κυβέρνηση τι προγραµµατί-
ζει, τι θέλει να κάνει. Όλα είναι αναρτηµένα. 

Για να δούµε, δηλαδή, για τι πράγµα µιλάµε σήµερα, θα προ-
σθέσω τα ηλεκτρονικά τιµολόγια –ξέρουµε όλοι το πόσα πλαστά

τιµολόγια κυκλοφορούν στην αγορά- κάτι που είναι επί θύραις
και πιστεύω ότι πολύ σύντοµα θα εφαρµοστεί.

Ηλεκτρονικά συστήµατα πάταξης του λαθρεµπορίου. Δισεκα-
τοµµύρια χάνονται. 

Αυτά προαναγγέλλει το νοµοσχέδιο αυτή τη στιγµή. Ξαναλέω
ότι είναι ένα πρώτο βήµα. Δεν είπαµε ότι λύσαµε κανένα πρό-
βληµα. Αγώνα κάνουµε, να προσαρµοστούµε σε αυτή την και-
νούργια εποχή. Και δεν θέλω να βλέπω µίζερα τι έγινε ή τι δεν
έγινε, απλώς θέλω να δώσω δύο παραδείγµατα. 

Ενώ, πράγµατι, υπήρχε η νοµοθεσία -είχε νοµοθετηθεί από
προηγούµενη κυβέρνηση- ωστόσο ενώ έλεγε, ας πούµε, η πρό-
βλεψη στο νοµοθετικό πλαίσιο που υπήρχε, διαδικασία χορήγη-
σης δικαιωµάτων διέλευσης δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών,
µέσα σε τριάντα µέρες ήταν υποχρεωµένη η υπηρεσία να εκδώ-
σει απόφαση κ.λπ., ξέρετε πόσο τραβάει αυτή η ιστορία; Οκτώ
µήνες. Έχουµε τη βούληση, λοιπόν, να προσαρµοστούµε στη νέα
πραγµατικότητα; Πιστεύω πως ναι.

Δεύτερο παράδειγµα. Ψηφιακό µητρώο. Οι µόνες εταιρείες
που είχαν γραφτεί, είναι αυτές που ασχολούνται µε τις επικοινω-
νίες. Καµµία άλλη. Ύδρευση, υποδοµές, φυσικό αέριο, κατα-
σκευές καµµία σχέση. Κάποτε πρέπει να γίνουν αυτά και να
τελειώσουν.

Θέλω ακόµα να πω το εξής. Είναι πολύ σηµαντικό να γίνει κα-
τανοητό ότι πρέπει να έχουµε τη συναίνεση των πολιτών και ει-
δικότερα των αποκεντρωµένων πολιτών. Γιατί αυτές οι
υπηρεσίες οι οπτικές ίνες κάποτε δεν ξέραµε τι ήταν και τώρα εί-
µαστε στο 4G και µιλάµε για 5G σε πολύ λίγο καιρό. Απίστευτες
ταχύτητες! Δεν µιλάµε για αποστάσεις πια, µιλάµε για gigabytes,
για κοινωνία των gigabytes. Δηλαδή είναι µια καινούργια πραγ-
µατικότητα, που πάρα πολλοί από εµάς –και βάζω και τον εαυτό
µου µέσα- µπορεί να µην έχουµε καλά καλά καταλάβει. Ιερή υπο-
χρέωση έχουµε και δεν έχουµε καµµία πολυτέλεια για µιζέρια,
για αντιρρήσεις, για αντιπαλότητες κ.λπ.. 

Θέλω να πω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, που νοµίζω ότι ανοίγει
πόρτες και στην κυριολεξία στέλνει τη χώρα κάπου αλλού, για
όσους, πραγµατικά, θέλουν να ξεφύγουµε από τη µιζέρια, από
τη δυστυχία. Γιατί εµείς δεν έχουµε τη δυνατότητα ούτε τανκς
να φτιάχνουµε ούτε καλά αυτοκίνητα. Δεν µπορούµε, όπως δεν
µπορούσαν και η Εσθονία και η Λιθουανία και αυτή τη στιγµή
έχουν ανάπτυξη, που θα την ζήλευαν και οι πιο προηγµένες
χώρες. Αξιοποίησαν πολύ γρήγορα αυτή την ψηφιακή εποχή,
που έχει σχέση µε την πληροφορική και την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέ-
διο-σταθµός. Θα πρέπει να το αγκαλιάσουµε όλοι. Μπορούµε να
κάνουµε πολλές προτάσεις για να το βελτιώσουµε. Τι άλλο να
πω, όταν ξέρω ότι πέντε ή έξι χιλιάδες οικισµοί απόµακροι ή δυό-
µισι χιλιάδες αποµακρυσµένα µέρη, θα έχουν τη δυνατότητα των
οπτικών ινών; Είναι κάτι, που για εµάς δεν λέει τίποτα αυτή τη
στιγµή; 

Άκουσα µε πολύ σεβασµό τους φορείς που είχαν έρθει χθες
στην επιτροπή. Θέλω να πω ότι µου έκαναν φοβερή εντύπωση
δύο στοιχεία και θέλω να τα επαναλάβω. Πρώτον, το 4% του ΑΕΠ
είναι οι πέντε χιλιάδες τριακόσιες επιχειρήσεις που έχουν σχέση
µε την ηλεκτρονική, πληροφορική, ψηφιακή εποχή, για να µην
µπερδευόµαστε, όπου εργάζονται αυτή τη στιγµή διακόσιες
εξήντα χιλιάδες εργαζόµενοι. Κάποιοι χάνουν τη δουλειά τους,
το ξέρω. Κάποιοι, όµως, νέοι βρίσκουν εκεί δουλειά και συνέχεια
αυξάνονται. Θέλω να θυµίσω πάλι το νούµερο που το είπα στην
επιτροπή και θέλω να το επαναλάβω. Κάθε φορά που έχω αύ-
ξηση 10% στη διείσδυση της ευρυζωνικότητας σε µια χώρα, το
ΑΕΠ αυξάνεται 1%. Και όταν διπλασιάζεται η ταχύτητα της ευ-
ρυζωνικότητας, έχουµε αύξηση του ΑΕΠ 0,3%. Είναι πολύ ση-
µαντικό, συνεπώς, κοµµάτι. 

Επίσης για κάθε χίλιες νέες ευρυζωνικές συνδέσεις έχουµε θέ-
σεις εργασίας για την απασχόληση, κάτι που µας απασχολεί
πάρα πολύ και αναρωτιούνται όλοι πώς θα κτυπήσουµε την ανερ-
γία, τι θα κάνουµε. Ιδού ένα βήµα δυνατό. 

Τελειώνω λέγοντας πάλι ότι µπορεί να περιµένουµε από τον
τουρισµό, που είναι η ατµοµηχανή της ανάπτυξης, γύρω στα 25
δισεκατοµµύρια αυτό το καλοκαίρι και πράγµατι θα πάει καλά.
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Είµαστε αδιάφοροι, όµως, για τα 16 δισεκατοµµύρια -δεν λέω
πολλά, λέω 16 δισεκατοµµύρια- µέχρι το 2020; Και µόνο για το
γεγονός ότι θα µπορούσαµε να κερδίσουµε τουλάχιστον 5 δισε-
κατοµµύρια από εξοικονόµηση κόστους, 5 δισεκατοµµύρια από
την αύξηση της παραγωγής που θα είναι άµεσο αποτέλεσµα και
δεκάδες δισεκατοµµύρια από το γεγονός ότι είναι πολλαπλασια-
στικό το αποτέλεσµα στην οικονοµία, όταν καθιερώσουµε αυτό
το πράγµα, είµαστε αδιάφοροι; 

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι µπροστά µας είναι αυτή η εποχή. Στο
χέρι µας είναι να τη χειριστούµε µε σωστό τρόπο και όχι άλλος
αρνητισµός, όχι άλλη καταστροφολογία, όχι άλλη υποτίµηση της
πραγµατικότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Ιωάννης Μα-
νιάτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
δεν συζητούµε δα και το συµβόλαιο του αιώνα. Συζητούµε µια
τρέχουσα ενσωµάτωση µιας τρέχουσας οδηγίας, για να προσ-
γειωνόµαστε όλοι στα µεγέθη του θέµατος που συζητάµε. Είναι
µια κοινοτική οδηγία, την οποία εµείς σε πολιτικό επίπεδο στο
αντίστοιχο Συµβούλιο Υπουργών το 2014 τη στηρίξαµε και τη
βελτιώσαµε. Συµφωνούµε. 

Τι λέει µε δύο λόγια; Λέει πως οι ιδιώτες πάροχοι τηλεπικοινω-
νιακών υπηρεσιών, θα κάνουν συνέργειες µεταξύ τους και µε
τους δήµους, προκειµένου τα καλώδια –οι οπτικές ίνες που τα
περνούν- να µην έχουν παραπανίσια κόστη ή παραπανίσια ταλαι-
πωρία προς τους πολίτες των τοπικών κοινωνιών. Και αυτό ασφα-
λώς είναι ένα θετικό στοιχείο, γιατί βοηθάει και διευκολύνει την
επέκταση της νέας τεχνολογίας, κυρίως για τα δίκτυα άνω των
30 Mbps, τα ευρυζωνικά υψηλών ταχυτήτων. 

Τώρα θα µου επιτρέψετε να κάνω έναν σχολιασµό, για το τι
συµβαίνει στον ευρύτερο πολιτικό µας ορίζοντα και τι γίνεται µε
τη διαπραγµάτευση. Έχουµε για άλλη µια φορά καθυστέρηση.
Ξανά καθυστέρηση µετά το 90’ και το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι
ο προπονητής δεν έχει σχέδιο στο µυαλό του. Κανείς δεν ξέρει,
φαντάζοµαι ότι δεν ξέρουν ούτε οι Υπουργοί, αλλά στα σίγουρα
δεν ξέρει ο ελληνικός λαός ποιος είναι ο σχεδιασµός της Κυβέρ-
νησης γι’ αυτή την καθυστέρηση, που το πιθανότερο απ’ όλα
είναι ότι θα καταλήξει στην πλήρη παράδοση, στην παράδοση
του ηττηµένου που µας έχει συνηθίσει ο κ. Τσίπρας να κάνει. Και
θα είναι η παράδοση ενός ηττηµένου, που θα είναι για πρώτη
φορά ο ηττηµένος που θα έχει υπογράψει δύο µνηµόνια. Δεν έχει
ξαναϋπάρξει κυβέρνηση, που να έχει υπογράψει δύο µνηµόνια.
Ο κ. Τσίπρας υπέγραψε το τρίτο, το µνηµόνιο Τσίπρα-Βαρου-
φάκη, και τώρα έχει συµφωνήσει και θα προνοµοθετήσει το µνη-
µόνιο 4, για το τι θα ισχύει στη χώρα µετά το 2018, το 2019 και
το 2020 και µάλιστα χωρίς χρηµατοδότηση. 

Τελικά η εκποµπή «Ράδιο Αρβύλα» στον «ΑΝΤ1» είχε δίκιο. Θυ-
µάστε αυτό το σκετσάκι, που έδειχνε τον κ. Τσίπρα µε τα πρό-
σωπα του Ιανού, το πώς το παίζει ήρωας στην εσωτερική
πολιτική σκηνή, ότι δήθεν διαπραγµατεύεται ηρωικά, και µε πόσο
δουλικό τρόπο συµπεριφέρεται στους δανειστές. Και το λέω
αυτό, γιατί έχω µια βαθιά αισθητικού χαρακτήρα διαφωνία, µε
αυτό που συµβαίνει σήµερα. 

Η Κυβέρνηση Τσίπρα εξελέγη τον Ιανουάριο του 2015, λέγον-
τας ότι αυτό το µιάσµα, η τρόικα, δεν θα ξαναπατήσει το πόδι
της στα ελληνικά Υπουργεία. Γι’ αυτό δεν θα τους βλέπουµε στα
Υπουργεία µας, θα τους βλέπουµε στο πολυτελές ξενοδοχείο
«Χίλτον». Αποδεκτό. Αφού το επιλέγει η Κυβέρνηση, γίνεται. 

Μετά από αυτό είχαµε µια καινούργια εξέλιξη. Οι Έλληνες
Υπουργοί αφού δεν έβγαλαν άκρη µε τις συναντήσεις στο «Χίλ-
τον», άρχισαν να πηγαίνουν απευθείας στο Eurogroup -και ένας
και δύο και τρεις Υπουργοί- προκειµένου να πείσουν τους δανει-
στές, για αυτά που θέλουν να διαπραγµατευτούν. 

Η τρόικα κάποια στιγµή, µετά την 20η Φεβρουαρίου, επέ-
στρεψε. Είχαµε διθυράµβους και non papers θριαµβολογίες από
το Μέγαρο Μαξίµου, αλλά µετά από λίγες µέρες η τρόικα έφυγε
και είπε ότι δεν πρόκειται να ξαναγυρίσει. 

Και τι κάνει τώρα η ελληνική Κυβέρνηση; Πηγαίνει η ίδια η ελ-

ληνική Κυβέρνηση στα ξενοδοχεία των Βρυξελλών τώρα και εκλι-
παρεί την τρόικα να αποδεχθεί τα όσα ισχυρίζεται η Κυβέρνηση,
µπας και επιστέψει σε κάθε περίπτωση στην Αθήνα, για να δια-
πραγµατευτεί µε την ελληνική Κυβέρνηση. Αυτό δεν τιµά σε καµ-
µία περίπτωση την κυβέρνηση οποιασδήποτε ευρωπαϊκής
χώρας, πολύ περισσότερο µιας χώρας που είναι επτά χρόνια σε
ύφεση. 

Και επειδή το µεγάλο θέµα του επόµενου Σαββατοκύριακου
στην Ευρώπη θα είναι ο εορτασµός των εξήντα ετών από τη Συν-
θήκη της Ρώµης, εµείς από τη θέση αυτή από το επίσηµο Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη θέ-
λουµε να δηλώσουµε ότι διαφωνούµε απολύτως και µε την Ευ-
ρώπη των πολλών ταχυτήτων που είναι ένα από τα σενάρια, ίσως
το επικρατέστερο που έχει προταθεί, αλλά και µε την Ευρώπη
των δήθεν πολλαπλών επιλογών που προτείνει ο κ. Τσίπρας.

Εµείς πιστεύουµε ότι η πατρίδα µας πρέπει να έχει µία καθαρή,
πεντακάθαρη στρατηγική, την περισσότερη Ευρώπη, την προ-
οδευτική Ευρώπη, την Ευρώπη των λαών, αυτό που έλεγε ο Ζακ
Ντελόρ, δηλαδή ότι θέλουµε µια δηµοκρατική Ευρώπη εθνικών
κρατών. Για αυτό και µόνο για αυτό έχει χρέος να αγωνιστεί η
ελληνική Κυβέρνηση και ας αφήσει όλες τις άλλες επιλογές.

Κύριε Υπουργέ, πριν περάσω στο σώµα του νοµοσχεδίου, να
περάσω σε ένα άλλο θέµα. Καταθέσατε µια τροπολογία, την τρο-
πολογία για τα ΕΛΤΑ, για τις υπηρεσίες γενικού οικονοµικού συµ-
φέροντος, για 15 εκατοµµύρια τον χρόνο. Στους ισολογισµούς
των ΕΛΤΑ το ’13, το ’14 και το ’15 έχουν εγγραφεί 50 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Εδώ υπάρχει ένα θέµα ουσίας, που πρέπει να µας
απαντήσετε, πώς θα το αντιµετωπίσετε.

Όταν τα ίδια κεφάλαια είναι κάτω από ένα όριο, τότε υπάρχει,
µε βάση τη νοµοθεσία, το ζήτηµα της χρεοκοπίας της εταιρείας.
Εγώ λέω κάτι πάρα πολύ απλό. Η Κυβέρνηση καταθέτοντας σή-
µερα τη συγκεκριµένη τροπολογία, πρέπει να απαντήσει στο
εθνικό Κοινοβούλιο για το εξής: Η κατάθεση αυτής της τροπο-
λογίας σηµαίνει ότι τα ΕΛΤΑ θα συνεχίσουν στους ισολογισµούς
τους να εγγράφουν τα 50 εκατοµµύρια και θα δούµε κάποια
στιγµή τι θα γίνει ή θα εξαφανίσουν αυτή την πρόβλεψη από τα
οικονοµικά τους µεγέθη, οπότε τότε τα πράγµατα αλλάζουν;
Εδώ, κύριε Υπουργέ, απαιτείται µια πολύ καθαρή απάντηση.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να σηµειώσω το
εξής: Μπορεί µεν το νοµοθέτηµα που συζητούµε σήµερα, να
είναι µια απλή ενσωµάτωση µιας τρέχουσας κοινοτικής οδηγίας,
όµως το γενικότερο πλαίσιο µέσα στο οποίο εκτυλίσσεται η συγ-
κεκριµένη οδηγία, είναι απίστευτα σοβαρό. Η Ευρώπη έχει προς
το παρόν µια κυρίαρχη ένωση, την ένωση των τραπεζών που στη-
ρίζουν το νόµισµα, το ευρώ, ηµιτελή, ατελή, που πρέπει να ολο-
κληρωθεί και µε την πλήρη οικονοµική και πολιτική ένωση.

Παράλληλα, όµως, παλεύει για µια δεύτερη ένωση, πλην της
τραπεζικής, για την ενεργειακή ένωση, προκειµένου να απεξαρ-
τηθεί από εισαγωγές ορυκτών πόρων από τρίτες χώρες εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Υπάρχει και ένα τρίτο όραµα, η λεγόµενη ψηφιακή ένωση,
αυτό το γενικό πλαίσιο το γενικό όραµα µέσα στο οποίο ένα
µικρό πετραδάκι είναι και η τρέχουσα οδηγία, την οποία σήµερα
συζητούµε. Ναι η ψηφιακή ένωση µπορεί και πρέπει να αποτελεί
όραµα των Ευρωπαίων πολιτών και των ευρωπαϊκών λαών. Μια
απόδειξη των λόγων µου, των ισχυρισµών µου είναι ότι ενώ στην
προηγούµενη θητεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής επέλεξε ο Γερ-
µανός Επίτροπος να έχει το χαρτοφυλάκιο της ενέργειας, σή-
µερα η Γερµανία επέλεξε ο Γερµανός Επίτροπος να έχει το
χαρτοφυλάκιο της ψηφιακής οικονοµίας. Αυτό σηµαίνει ότι αναµ-
φισβήτητα, τουλάχιστον, η ισχυρότερη οικονοµία της Ευρώπης
βλέπει µεγάλο ορίζοντα επενδύσεων και θέσεων απασχόλησης
στη συγκεκριµένη αγορά και εµείς συµφωνούµε απολύτως σε
αυτό. Μάλιστα οι εκτιµήσεις µιλούν για 415 δισεκατοµµύρια
ευρώ το έτος και δηµιουργία εκατοντάδων χιλιάδων νέων θέσεων
εργασίας στα κράτη-µέλη.

Όµως –σηµειώνω τούτο και, κύριε Υπουργέ, αν έχετε την κα-
λοσύνη στην τοποθέτησή σας θα ήθελα µια απάντηση-, οι νέες
τεχνολογίες, η ροµποτική, όλη η µετεξέλιξη, η τέταρτη βιοµηχα-
νική επανάσταση ασφαλώς φέρνει απίστευτα θετικά στοιχεία
στην καθηµερινότητα των πολιτών, στις οικονοµίες και στη δηµι-
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ουργία νέων θέσεων εργασίας, όµως παράλληλα και ταυτόχρονα
δηµιουργεί και ένα τεράστιο αριθµό θέσεων ανεργίας. Βγάζει
στην ανεργία ανθρώπους, που µέχρι να εισαχθούν οι νέες τεχνο-
λογίες εκτελούσαν εργασίες µε χειρωνακτικό τρόπο.

Εµείς στη µεγάλη οικογένεια των Ευρωπαίων δηµοκρατών και
σοσιαλιστών έχουµε πει ότι αποτελεί προτεραιότητα της ευρω-
παϊκής σοσιαλδηµοκρατίας, η άσκηση ενεργητικών πολιτικών
απασχόλησης στους τοµείς ακριβώς αυτούς όπου οι νέες τεχνο-
λογίες δηµιουργούν ένα µεγάλο ποσοστό απασχόλησης. Θα
ήθελα να δω, πώς η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετωπίζει το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα, έτσι ώστε να ελαχιστοποιούνται οι αρνητικές
επιπτώσεις από την εισαγωγή των νέων τεχνολογιών.

Είναι προφανές ότι την τροπολογία -και το επαναλαµβάνω-, τη
στηρίζουµε - στο µεγαλύτερο µέρος τουλάχιστον- γιατί είναι µια
οδηγία, η οποία είναι και δικό µας δηµιούργηµα στο Συµβούλιο
Υπουργών του 2014. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι άλλο, επίσης, συνάδελφοι, το οποίο το
είπα και στην επιτροπή. Ανήκω σε αυτούς, που δεν είναι ευχαρι-
στηµένοι από το πώς οι προηγούµενες κυβερνήσεις, την τελευταία
δεκαπενταετία, χειρίστηκαν το θέµα των νέων τεχνολογιών και την
εισαγωγή των νέων τεχνολογιών κυρίως στα θέµατα της δηµόσιας
διοίκησης. Το στοίχηµα το είχαµε χάσει και το έχουµε χάσει. Έγι-
ναν προσπάθειες και θα πω γι’ αυτές. Όµως οφείλαµε να έχουµε
πολλαπλάσιες ταχύτητες. 

Με ενδιαφέρει πάρα πολύ να τονίσω -ειδικά από αυτό το Βήµα-
ότι ιδιαίτερα οι κινητές τεχνολογίες το 2016, σε παγκόσµιο επί-
πεδο, συνεισέφεραν κατά 4,4% στο παγκόσµιο ΑΕΠ, ένα συνο-
λικό προϋπολογισµό 3,3 τρισεκατοµµυρίων δολαρίων. Και,
βεβαίως, µέσα στα επόµενα χρόνια εκτιµάται ότι το 60% του παγ-
κόσµιου πληθυσµού θα είναι χρήστες κινητής τεχνολογίας. Άρα
µιλάµε για κάτι πάρα πολύ σπουδαίο.

Έρχοµαι, όµως, τώρα για να προσγειωθούµε, στο πώς η ση-
µερινή Κυβέρνηση ακόµα και αυτά τα σωστά που βρήκε, τα κα-
ταστρέφει. Θα σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, δύο παρα-
δείγµατα. 

Το δεύτερο εξάµηνο του 2014, εφαρµόσαµε δύο από τις µε-
γαλύτερες διοικητικές µεταρρυθµίσεις στη χώρα. Η πρώτη µε-
ταρρύθµιση ήταν αυτό που ονοµάζουµε «ηλεκτρονική
πολεοδοµία». Δηλαδή αντί ο πολίτης ή ο µηχανικός να πηγαίνει
στην πολεοδοµία και να γίνεται ό,τι ξέρουµε πολύ καλά ότι γίνε-
ται αρκετές φορές στις πολεοδοµίες, διαµορφώσαµε µια ηλε-
κτρονική πλατφόρµα ανοιχτή στους µηχανικούς, ανοιχτή στις
πολεοδοµίες, µέσω της οποίας ανοιχτής web πλατφόρµας -ψη-
φιακής, διαδικτυακής- γινόταν η υποβολή της οικοδοµικής
άδειας, ο έλεγχος της άδειας από τον πολεοδόµο, έτσι ώστε µε
διαφάνεια µε χρήση νέων τεχνολογιών και χωρίς να χρειάζεται
κανένας να πηγαίνει στο γραφείο του πολεοδόµου, να τρέχει η
διαδικασία οικοδόµησης ή ελέγχου των παρανοµιών στην οικο-
δοµή σε όλη την χώρα.

«Έτρεξε» για έξι µήνες πιλοτικά σε αρκετά πολεοδοµικά γρα-
φεία. Απαιτείτο η έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης, την
οποία παραδώσαµε τον Ιανουάριο του 2015 έτοιµη για υπο-
γραφή, προκειµένου αυτό να µπει σε πλήρη εφαρµογή σε όλη
τη χώρα. Μετά από δύο χρόνια η περίφηµη αυτή κοινή υπουργική
απόφαση που θα υλοποιούσε µια εφαρµογή που «έτρεξε» µε
απόλυτη επιτυχία επί έξι µήνες, περιµένει ακόµη την υπογραφή
από τους συναδέλφους σας Υπουργούς, κύριε Υπουργέ Ψηφια-
κής Πολιτικής.

Και θα πω και µια δεύτερη αρνητική εµπειρία. Ένα από τα τε-
ράστια προβλήµατα του επενδυτικού κλίµατος των επενδυτών
της χώρας είναι το ότι αργούν να πάρουν τις περίφηµες περιβαλ-
λοντικές αδειοδοτήσεις. Τι κάναµε; Τουµπάραµε όλη τη νοµοθε-
σία. Αλλάξαµε είκοσι τρεις νόµους. Υπογράψαµε και
δηµοσιεύσαµε είκοσι τρία νέα προεδρικά διατάγµατα και κοινές
υπουργικές αποφάσεις που έχουν µια άλλη φιλοσοφία. Η φιλο-
σοφία είναι η εξής: «Δεν θέλουµε να µας καταθέσεις άλλα χαρτιά
και µελέτες. Σε εµπιστευόµαστε. Θα µας υπογράψεις µια υπεύ-
θυνη δήλωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο. Δεν θα χρησιµοποιήσω

την δευτερολογία µου. 
Αν δηλώνεις ψευδώς, θα τιµωρηθείς αυστηρά και θα σε κλεί-

σουµε. Όµως κατ’ αρχάς σε εµπιστευόµαστε. Ταυτόχρονα την
πρόταση σου αυτή, την αίτησή σου, την αναρτούµε στο διαδί-
κτυο, σε ένα ανοιχτό γεωγραφικό σύστηµα πληροφοριών, σε µια
ανοιχτή πλατφόρµα ανοιχτή και στον κάθε πολίτη, για να ξέρει ο
κάθε πολίτης, ποιες επιχειρηµατικές δράσεις γίνονται στον τόπο
του». Και την αναρτήσαµε την πλατφόρµα αυτή στο site του
Υπουργείου. 

Αν µπείτε, κύριε Υπουργέ, αν βάλετε κάποιο συνεργάτη σας,
θα δείτε ότι η συγκεκριµένη πλατφόρµα έχει κατέβει από την
ιστοσελίδα του Υπουργείου. 

Λέω, λοιπόν, ότι ακόµη και αυτά τα καλά που βρήκατε, είχατε
χρέος να τα συνεχίσετε, να τα βελτιώσετε, να τα αναβαθµίσετε,
να τα κάνετε ακόµα καλύτερα.

Και το λέω αυτό για τούτο. Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, το «HORIZON 2020» είναι ένα µεγάλο, φιλόδοξο πρόγραµµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε προϋπολογισµό 60 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που στηρίζει ανταγωνιστικά προγράµµατα των εφαρµογών
των νέων τεχνολογιών για όλη την Ευρώπη.

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Οι δικές σας υπηρεσίες
ποια συνεργασία έχουν µε τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Τεχνολογίας που υπάγεται στο Υπουργείο Παιδείας αλλά που
είναι ο κεντρικός φορέας στήριξης της καινοτοµίας και των νέων
τεχνολογιών στη χώρα; Πόσα χρήµατα από κοινού έχετε συµφω-
νήσει ότι θα επενδυθούν στη χώρα, προκειµένου νεοφυείς επι-
χειρήσεις, καινοτοµικές επιχειρήσεις να έχουν τη δυνατότητα να
ενταχθούν σε αυτό το µεγάλο πρόγραµµα, το «HORIZON 2020»;

Τελειώνοντας, πρέπει να σας πω ότι ασφαλώς οι έξυπνες πό-
λεις που είναι το µεγάλο όραµα όλων των δηµάρχων της χώρας,
αλλά και το internet of thinks, εκεί που πια θα διασυνδεθούν όλες
οι συσκευές των σπιτιών µας µε ένα ενιαίο σύστηµα, ώστε να µη-
δενίσουµε πρακτικά την κατανάλωση και του χρόνου µας και της
ενέργειας από τέτοιου είδους χρήσεις, αποτελεί ασφαλώς µια
επόµενη µετεξέλιξη της εθνικής οικονοµίας αλλά και της καθη-
µερινής διαβίωσης των νοικοκυριών της χώρας µας.

Τι ακριβώς έχει γίνει από την πλευρά της Κυβέρνησης αυτά τα
χρόνια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Μανιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Διότι αρκετοί δήµαρχοι, τα Τρίκαλα, το Ηράκλειο και άλλες πό-

λεις έχουν µπει στη λογική των έξυπνων πόλεων. Βρίσκουν όµως
κλειστές πόρτες, όταν προσπαθούν να βρουν χρηµατοδότηση.

Και να τελειώσω µε το πρόγραµµα «Rural Broadband», αυτό
που µε 201 εκατοµµύρια ευρώ χρηµατοδοτήσαµε, προκειµένου
οι περίπου επτακόσιες χιλιάδες κάτοικοι της ελληνικής επαρχίας
σε πεντέµισι χιλιάδες οικισµούς να έχουν τη δυνατότητα να αξιο-
ποιήσουν τις νέες τεχνολογίες.

Κύριε Υπουργέ, το συγκεκριµένο πρόγραµµα έγινε από εµάς
µε ένα κακό εργαλείο, αυτό που εσείς απεχθάνεστε ως Κυβέρ-
νηση, τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, τα λεγόµενα
ΣΔΙΤ. Όµως σήµερα αυτά τα 200 εκατοµµύρια ευρώ έχουν δώσει
τη δυνατότητα στους επτακόσιους χιλιάδες κατοίκους της ελλη-
νικής επαρχίας, να απολαµβάνουν τα πλεονεκτήµατα των ευρυ-
ζωνικών ταχυτήτων και των δικτύων υψηλής ποιότητας. Θα
συνεχίσετε σε αυτή την κατεύθυνση ή θα ανακρούσετε πρύµναν
και θα γυρίσετε πίσω, σε αυτό που µέχρι τώρα σε όλη την Κυ-
βέρνηση επικρατεί, ότι θα πρέπει το κράτος να τα κάνει όλα;

Θα εκτιµούσα ιδιαίτερα, για να τελειώσω, και καταθέτω για τα
Πρακτικά, εάν είχαµε το συντοµότερο δυνατό την απάντηση στην
ερώτηση που σας έχουµε καταθέσει, για το πώς εξελίσσεται η
απορροφητικότητα των 450 εκατοµµυρίων ευρώ της νέας προ-
γραµµατικής περιόδου, που ανήκουν στη δική σας αρµοδιότητα,
στα ζητήµατα της ψηφιακής τεχνολογίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
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ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί
καθηγητές από το (1ο Γυµνάσιο Ελευθερίου Βενιζέλου Χανίων
δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Φτάνουµε στο τέλος των ειδικών αγορητών, καλώντας στο
Βήµα τον κ. Ιωάννης Σαρίδη από την Ένωση Κεντρώων.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι οι Έλληνες

καταλαβαίνουν και αναγνωρίζουν, πόσο σηµαντικό είναι να µη
µένει πίσω ένας άνθρωπος στη ζωή του. Αυτός είναι και ο λόγος
που το υπό συζήτηση σηµερινό νοµοσχέδιο παρουσιάζει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον για τη νεολαία µας, η οποία είναι βέβαιο πως
κατανοεί πολύ καλύτερα από όλους εµάς, τη σηµασία των όσων
πραγµατεύεται η ευρωπαϊκή οδηγία 61/2014 και την οποία αφού
την προσαρµόσαµε όσο το δυνατόν στα ελληνικά δεδοµένα, θα
την ενσωµατώσουµε µε την υπερψήφισή της σήµερα στην ελλη-
νική νοµοθεσία.

Στα δώδεκα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου τα οποία σε αντί-
θεση µε το άρθρο 13 έτυχαν και δηµόσιας διαβούλευσης πέρυσι
τον Μάη, γίνεται πολύς λόγος για όρους και έννοιες όπως είναι
η ευρυζωνικότητα και οι ταχύτητες που αυτή προσφέρει. Όπως
ανέφεραν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, ο ευρωπαϊκός στό-
χος είναι να έχουµε πιάσει έως το 2020 ταχύτητες από 30 Mbps
έως 100 Mbps και το vectoring, δηλαδή το πώς οι καινοτόµες
εφαρµογές µπορούν πια να µειώσουν σηµαντικά τον θόρυβο στα
καλώδια του χαλκού. 

Ίσως τη διαφορά από το 1 Mbps έως τα 30 Mbps ή τα 100
Mbps να τις αντιλαµβάνονται καλύτερα οι νέοι µας, αλλά µέσα
στο σηµερινό νοµοσχέδιο ρυθµίζονται και ζητήµατα τα οποία
είµαι βέβαιος πως αδυνατούν να καταλάβουν, όπως το γιατί είναι
απαραίτητο να είναι πολύ αυστηρός ο νόµος και πολύ καλά δο-
µηµένος, ώστε να µην παρατηρηθεί ξανά το φαινόµενο, όπου
κάθε τρεις και λίγο ανοίγουµε και κλείνουµε τρύπες στους δρό-
µους χωρίς πρόγραµµα, χωρίς ενηµέρωση, χωρίς έλεγχο του κό-
στους, χωρίς σχεδιασµό και τελικά χωρίς σεβασµό προς τους
πολίτες. 

Η δική µας εµπειρία οφείλει να αποτελέσει την αφορµή αλλά
και την πολιτική βάση κοινοβουλευτικής συναίνεσης, ώστε να
παρθούν όλες οι απαραίτητες προφυλάξεις και να µην εµποδί-
σουν τα κακώς κείµενα και οι άθλιες πρακτικές της Μεταπολίτευ-
σης τον δρόµο όσων πράγµατι καταλαβαίνουν τα σηµαντικά
οφέλη που έχει σήµερα η Ελλάδα, συγχρονίζοντας τον βηµατι-
σµό της µε την Ευρώπη στην πορεία προς µια νέα εποχή, αυτή
που ήδη αποκαλείται συχνά «τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση».
Η εµπειρία µπορεί να αφαιρέσει τα εµπόδια από την ικανότητα. 

Εµείς πρέπει σήµερα να φροντίσουµε, να δοθεί στις επόµενες
γενιές η ευκαιρία να συµµετέχουν επί ίσοις όροις στη διεκδίκηση
των νέων οριζόντων που ανοίγονται για το σύνολο της ανθρωπό-
τητας. 

«Μη µένεις πίσω» ήταν πάντα η συµβουλή της ελληνικής οικο-
γένειας στα παιδιά της. Έτσι καταφέραµε σήµερα, να έχουµε το
µεγαλύτερο ποσοστό µορφωµένων Ελλήνων που είχαµε ποτέ ως
χώρα, παρά το τραγικό γεγονός πως, δυστυχώς, δεν µπορούν
να βρουν εργασία στον τόπο τους. 

Θεµέλιο της ελληνικής οικογένειας παραµένει η επιδίωξη κάθε
γενιά να είναι καλύτερη από την προηγούµενη, κάθε γενιά να
είναι πιο µορφωµένη, πιο ικανή από την προηγούµενη, µε ισχυ-
ρότερη θέληση για προκοπή και πρόοδο, µέσω φυσικά της δια-
τήρησης και της ενίσχυσης της ειρήνης και των θεσµών της
δηµοκρατίας. 

Όλοι θέλουµε για τα παιδιά µας το καλύτερο. Τα µεγαλώ-
νουµε, όµως, σε ένα κοινωνικό περιβάλλον παραδοµένο στις ορέ-

ξεις των παγκοσµιοποιηµένων αγορών, το οποίο τελεί υπό τη δι-
οίκηση πολιτικών δυνάµεων, οι οποίες αδυνατούν να τα προστα-
τεύσουν. 

Σε συνέχεια αυτής της σκέψης συνεχίζω σήµερα να θεωρώ,
πως καλώς έπραξε η παρούσα Βουλή όταν πήραµε τη σωστή
απόφαση και δώσαµε το δικαίωµα ψήφου στους εφήβους µας,
τους δεκαεφτάρηδες, που θα κληθούν σύντοµα να διαχειριστούν
δύσκολες καταστάσεις, για τις οποίες, όµως, δεν φέρουν καµµία
απολύτως ευθύνη. 

Στηρίζοντας το δικαίωµα της ψήφου στα δεκαεφτά, σε συν-
δυασµό, βεβαίως, και µε τον εκδηµοκρατισµό που είναι ικανή να
πραγµατώσει η εφαρµογή της απλής αναλογικής, στείλαµε το
σωστό µήνυµα στη νεολαία µας, πως η ενηλικίωση συνοδεύεται
από πολύ µεγάλες απαιτήσεις και ευθύνες και πως πρέπει να πά-
ρουν οι ίδιοι το µέλλον στα χέρια τους. Για να είναι σε θέση να
το κάνουν αυτό, θα πρέπει εµείς να φροντίσουµε, να έχουν την
ευκαιρία έστω να παλέψουν. 

Η Ένωση Κεντρώων, έχει από νωρίς αναδείξει ως µεγάλο πο-
λιτικό ζήτηµα τον συγχρονισµό µας και τον βηµατισµό µας µε τον
βηµατισµό της υπόλοιπης Ευρώπης στην ανάπτυξη έργων υπο-
δοµής για την ανάπτυξη νέων τεχνολογιών. Στο πλαίσιο αυτό δεν
θα µπορούσαµε, παρά να είµαστε θετικοί, τουλάχιστον, απέναντι
στα δώδεκα πρώτα άρθρα του υπό εξέταση νοµοσχεδίου, καθώς
µε αυτά εξασφαλίζονται τα εξής: 

Η Ελλάδα θα έχει µια ευκαιρία να προλάβει το χρονοδιά-
γραµµα και να είναι µια από τις ευρωπαϊκές χώρες, που ως το
2020 η συντριπτική πλειοψηφία του πληθυσµού της θα µπορεί
να απολαµβάνει διαδικτυακές ταχύτητες έως 100 Mbps.

Θα κινηθεί ο κατασκευαστικός κλάδος που τελεί υπό κατάρ-
ρευση, καθώς τα έργα που απαιτούνται είναι πολλά και έχουν
εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από τις επενδύσεις των εται-
ρειών που θα δραστηριοποιηθούν στον χώρο αυτό. Χωρίς την
εγκατάσταση των περίφηµων υψίρρυθµων ευρυζωνικών δικτύων,
δεν µπορούµε να κάνουµε λόγο ούτε για διασύνδεση επιχειρη-
µατικότητας πανεπιστηµίων ούτε για startups του διαδικτύου
ούτε για πολιτικές εξωστρέφειας και ανάπτυξης καινοτοµιών.
Αποτελεί, λοιπόν, προϋπόθεση της εξόδου της χώρας από την
κρίση ο συντονισµός της µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα. 

Άλλωστε όπως ειπώθηκε επανειληµµένως, αποτελεί υποχρέ-
ωση της χώρας µας η ενσωµάτωση της νοµοθεσίας της ευρω-
παϊκής οδηγίας 61/2014, η οποία όχι µόνο προβλέπει και
οραµατίζεται το διαδικτυακό µέλλον της Ευρώπης αλλά επιβάλ-
λει το να γίνει αυτό µε το µικρότερο δυνατό κόστος.

Η οδηγία αυτή τεκµηριώνει την κεντρική πολιτική επιλογή των
ευρωπαϊκών κρατών, να ευνοήσουν την ανάπτυξη νέων τεχνολο-
γιών και να προτάξουν την καινοτοµία ως σκοπό, ως µεσοµακρο-
πρόθεσµη προτεραιότητα και γι’ αυτό προβλέπει µέτρα για την
µείωση του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών.

Με λίγα λόγια στηρίζουµε την συµπόρευση της χώρας µας µε
τους υπόλοιπους λαούς του δυτικού ανεπτυγµένου κόσµου στην
ανάπτυξη του διαδικτύου, καθώς αυτό είναι ικανή και αναγκαία
συνθήκη για να ξεφύγουµε από την µέγγενη των µνηµονίων.
Χωρίς διαδίκτυο δεν υπάρχει ανάπτυξη, δεν υπάρχουν επενδύ-
σεις. Χωρίς διαδίκτυο δεν θα σταµατήσουµε το brain drain ούτε
και θα προσελκύσουµε ποτέ σοβαρούς και µεγάλους επενδυτές.

Κλείνω την κατ’ άρθρο τοποθέτησή µου µε λίγα σχόλια για το
άρθρο 13, που από νωρίς, η αλήθεια να λέγεται, αποτέλεσε και
σηµείο κάποιων τριβών. 

Με χαρά ακούσαµε τον κ. Τσαµάκη, Πρόεδρο της Εθνικής Επι-
τροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, αυτής της τόσο ση-
µαντικής όσο και ιστορικής Ανεξάρτητης Αρχής, ο οποίος
επέµενε στη σηµασία του ρυθµιστικού και εποπτικού ρόλου της,
υπενθύµισε την αξία των συµβουλευτικών προς το Κοινοβούλιο
υπηρεσιών της και εξήγησε µε σαφήνεια τη δυνατότητα µεταφο-
ράς και αξιοποίησης της τεχνογνωσίας.

Θα κρατήσουµε την επισήµανση που έκανε, πως είναι λάθος
να προσπαθούµε να ποσοτικοποιήσουµε την πιθανή ενίσχυση
της ελληνικής οικονοµίας από την ψήφιση του παρόντος νοµο-
σχεδίου σε απόλυτες µονάδες του ΑΕΠ. Το τεκµηρίωσε, ισχυρι-
ζόµενος πως δεν είναι γραµµική η σχέση ανάµεσα στην
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εφαρµογή του νοµοσχεδίου και την αύξηση του ΑΕΠ. Χρειάζεται
η καλλιέργεια ευρύτερου σταθερού περιβάλλοντος οικονοµικού,
φορολογικού και θεσµικού πλαισίου. Με λίγα λόγια εξέφρασε και
την δική µας ανησυχία και την δική µας αγωνία, πως δεν φτάνει
η ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και ας χαίρει ισχυρής
διακοµµατικής υποστήριξης.

Πρέπει να αξιοποιήσουµε την συναίνεση αυτή στο όνοµα της
υπεράσπισης του δηµοσίου συµφέροντος και να φροντίσουµε να
γίνουν όλα αυτά στους χρόνους που πρέπει και µε τον τρόπο που
πρέπει, ακυρώνοντας γραφειοκρατικές αγκυλώσεις.

Αναφέραµε και χθες το παράδειγµα της «DIGEA» και το γεγο-
νός πως στη δυτική Μακεδονία δεν έχουν πρόσβαση σε ελληνικά
τηλεοπτικά προγράµµατα, αποδεικνύει πως καλώς βάλαµε επι-
πλέον κανόνες και καλώς εξετάσαµε τις επιπλέον διασφαλίσεις.

Παρ’ όλα αυτά -και κλείνω µε τον σχολιασµό µου για το άρθρο
13- τελικά καταλήξαµε ως Ένωση Κεντρώων, πως δεν δόθηκαν
επαρκείς εξηγήσεις για τις δαπάνες που προβλέπονται στο
άρθρο αυτό και έτσι η ασάφεια σχετικά µε την επιβάρυνση του
κρατικού προϋπολογισµού θα µας οδηγήσει στην καταψήφισή
του.

Σε µια εποχή κρίσης που µειώνονται οι µισθοί και οι συντάξεις,
που δεν πληρώνονται οι προµήθειες του δηµοσίου, που δεν συµ-
ψηφίζονται οφειλές, που υπερφορολογούµε ό,τι κινείται και ανα-
πνέει, δεν µπορούµε να έχουµε ασάφειες και αναιτιολόγητες
επιβαρύνσεις.

Τέλος θα πω δυο λόγια για τις τροπολογίες. Η πρώτη µε γενικό
αριθµό 985 και θέµα: «Συµπλήρωση διατάξεων του ν.4053/2012,
σχετικά µε την λειτουργία της ταχυδροµικής αγοράς και ρύθµιση
του τρόπου υπολογισµού του καθαρού κόστους παροχής καθο-
λικής υπηρεσίας», είναι στη σωστή κατεύθυνση και θα την υπερ-
ψηφίσουµε, εφόσον µας διευκρινίσετε τα εξής: Γιατί επιλέχθηκε
τελικώς η µεταβατική περίοδος να φτάνει µέχρι το 2015 κι όχι
µέχρι το 2014; 

Δεύτερον, γιατί ορίστηκε, µε ποια κριτήρια, το ανώτατο ποσό
των 15 εκατοµµυρίων ετησίως και όχι άλλο µικρότερο ή µεγαλύ-
τερο ποσό; 

Η δεύτερη µε γενικό αριθµό 986 που αφορά τη διαδικασία εξυ-
γίανσης της ΑΕΠΙ, µας βρίσκει απολύτως σύµφωνους και θα τη
στηρίξουµε, υπό την προϋπόθεση ότι θα κάνετε δεκτή την πρό-
τασή µας, την οποία σας καταθέτω από εδώ, να ορίσετε ένα ανώ-
τατο όριο στα κόστη επιβολής επιτροπείας στην ΑΕΠΙ.
Συγκεκριµένα θα θέλαµε να γίνει πιο σαφής ο αριθµός των προσ-
λήψεων και το ύψος των αντίστοιχων µισθών των εξωτερικών νο-
µικών και οικονοµικών συµβούλων. 

Ο λαός, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτεί
αλήθεια, σχεδιασµό, δικαιοσύνη. Ο δρόµος δεν είναι εύκολος.
Ό,τι είναι κρυστάλλινο, ειλικρινές, δίκαιο, ρεαλιστικό και σωστά
σχεδιασµένο και έχει µοναδικό σκοπό την έξοδο από την κρίση,
εµείς στην Ένωση Κεντρώων θα το στηρίξουµε, χωρίς λαϊκισµό,
χωρίς κοµµατικά οφέλη, χωρίς υποκριτικό λόγο. 

Ουσιαστικά σήµερα στηρίζουµε µια ευρωπαϊκή οδηγία, η
οποία µας έχει έρθει από το 2014. Θλιβόµαστε για το γεγονός
ότι τρία χρόνια µετά ερχόµαστε να την ενσωµατώσουµε στο Ελ-
ληνικό Δίκαιο. 

Η Ένωση Κεντρώων θα στηρίξει επί της αρχής, όπως είπαµε,
το νοµοσχέδιο, θα υπερψηφίσει τα άρθρα 1 έως 12, θα καταψη-
φίσει το άρθρο 13 και ανάλογα µε αυτά που έχουµε πει από τη
δική µας την πλευρά για τις τροπολογίες, θα αποφανθούµε στο
τέλος. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Ποτάµι έκανε µια

αµοιβαία αλλαγή. Ο κ. Δανέλλης θα µιλήσει ως ειδικός αγορητής
και στη θέση του θα πάει ο κ. Αµυράς, εφόσον χρειαστεί, ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή πολύ συχνά τίτλοι εφη-

µερίδων ή τηλεοπτικών ρεπορτάζ, όπως «εθισµένοι Έλληνες
έφηβοι στο διαδίκτυο» ή «εξαρτηµένοι Έλληνες από τα smart
phones» δηµιουργούν µια ψευδαίσθηση ψηφιακής πραγµατικό-
τητας στην Ελλάδα, όπου οι περισσότεροι πολίτες αξιοποιούν

τις δυνατότητες των τεχνολογιών για να βελτιώσουν την καθη-
µερινότητά τους, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε πως πρόκειται για
µια ψευδαίσθηση. 

Η χώρα µας, δυστυχώς, παραµένει στην εικοστή έκτη θέση µε-
ταξύ των είκοσι οκτώ χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στον δεί-
κτη ψηφιακής οικονοµίας και κοινωνίας, DESI, καθώς ο ρυθµός
διείσδυσης των ψηφιακών τεχνολογιών συντελείται µε βραδείς
ρυθµούς τόσο σε επίπεδο συνδεσιµότητας όσο και σε επίπεδο
ψηφιοποίησης επιχειρήσεων και δηµοσίων υπηρεσιών. 

Παράλληλα το επίπεδο ψηφιακών δεξιοτήτων παραµένει εξαι-
ρετικά χαµηλό, καθώς σε πρόσφατη έρευνα του Εθνικού Κέν-
τρου Κοινωνικών Ερευνών το 40% των ερωτηθέντων δεν
χρησιµοποιεί το διαδίκτυο είτε γιατί δεν ξέρει τον τρόπο είτε γιατί
δεν το βρίσκει χρήσιµο. 

Όµως εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην ευρύτερη γειτονιά
µας στη Σλοβενία, τη Σλοβακία σε χώρες τέτοιων χαρακτηριστι-
κών, αλλά πολύ περισσότερο σε κάποιες χώρες στο βορρά -και
δεν αναφέροµαι στις σκανδιναβικές αλλά στις βαλτικές χώρες-
βλέπουµε ότι κερδίζουν την πρωτιά εντός της ηπείρου µας, αλλά
και προηγούνται παγκοσµίως ακόµα και χωρών όπως η Νότια
Κορέα, η Ιαπωνία, οι Ηνωµένες Πολιτείες, που έχουν µια παρά-
δοση σε αυτούς τους τοµείς. 

Η Λιθουανία, βλέπουµε να ηγείται εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε υπηρεσίες υψηλών ταχυτήτων και σε διείσδυση διαδικτύου
οπτικών ινών, ενώ παράλληλα διαθέτει την ταχύτερη δηµόσια
ασύρµατη πρόσβαση στο διαδίκτυο παγκοσµίως. Στην πρω-
τεύουσα της, το Βίλνιους, εκπροσωπούνται ήδη οι περισσότερες
από τις ενδιαφερόµενες εταιρείες από το Ηνωµένο Βασίλειο, τις
Ηνωµένες Πολιτείες ή τη Σκανδιναβία. 

Η δε Εσθονία, έχει αναπτυχθεί σε προηγµένη ψηφιακή κοινω-
νία µε εξαιρετικές δυνατότητες στους τοµείς των τεχνολογιών
επικοινωνιών και πληροφορίας αλλά και στην κυβερνοασφάλεια.
Πρέπει να πούµε ότι το Ταλίν φιλοξενεί και το κέντρο αριστείας
για την κυβερνοασφάλεια του ΝΑΤΟ. 

Η Εσθονία –καθόλου τυχαίο µε αυτά τα χαρακτηριστικά- κα-
τατάσσεται, όπως είδαµε πρόσφατα, στην τρίτη θέση σε παγκό-
σµιο επίπεδο και στην πρώτη θέση εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε ό,τι αφορά τις συνολικές επιδόσεις των µαθητών ηλικίας δε-
καπέντε ετών. 

Στα καθ’ ηµάς αποτελεί µια ακόµα καλή ιδέα για ρεπορτάζ, το
ότι τέσσερις-πέντε πόλεις όπως τα Τρίκαλα, τα Ιωάννινα, η Λά-
ρισα, η Βέροια και το Ηράκλειο έχουν φέρει τον τίτλο της έξυ-
πνης πόλης, προσφέροντας ένα σύγχρονο περιβάλλον
διαβίωσης και εργασίας στους δηµότες τους, στις επιχειρήσεις
αλλά και τους επισκέπτες. 

Υπηρεσίες όπως η τηλεϊατρική, ο οπτικός δακτύλιος, οι ευ-
φυείς µεταφορές, οι online συνδέσεις, µέχρι και e-αναζητήσεις
χαµένων κατοικίδιων, που για τις περισσότερες πόλεις µπορεί να
φαντάζουν επιτεύγµατα του µακρινού µέλλοντος, ήδη προσφέ-
ρονται στους παραπάνω δήµους, αποδεικνύοντας πως µια άλλη
ψηφιακή πραγµατικότητα είναι εφικτή. 

Τι συζητούµε σήµερα; Σίγουρα δεν συζητούµε την επίτευξη ως
διά µαγείας όλων των παραπάνω που έχουν επιτευχθεί σε άλλες
χώρες. Αντίθετα καθυστερηµένα εισάγουµε στο Εθνικό µας Δί-
καιο µια κοινοτική οδηγία, ως συνήθως στο παρά πέντε των οι-
κονοµικών κυρώσεων και κατόπιν δύο προειδοποιήσεων από την
Κοµισιόν. 

Συγκεκριµένα ενσωµατώνουµε την οδηγία 2014/61/ΕΕ, περι-
λαµβάνοντας επίσης και την επικαιροποίηση του νοµοθετικού
πλαισίου σχετικά µε τη διαδικασία χορήγησης δικαιωµάτων διέ-
λευσης δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

Σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η διευκόλυνση της εγκατάστα-
σης υψίρρυθµων ευρυζωνικών δικτύων, ώστε να εξασφαλιστεί η
πρόσβαση ως το 2020 σε διαδικτυακές ταχύτητες άνω των 30
Mbps και τη συνδροµή του 50% των νοικοκυριών της Ένωσης σε
ταχύτητες άνω των 100 Mbps. 

Αυτό προβλέπει και η εν λόγω κοινοτική οδηγία, ώστε να συµ-
βάλει στην επίτευξη των στόχων του ψηφιακού θεµατολογίου
αλλά και του Σχεδίου Εθνικής Ψηφιακής Στρατηγικής 2016-2020.

Το σχέδιο νόµου ενθαρρύνει την ανάπτυξη των ευρυζωνικών
δικτύων πολύ υψηλών ταχυτήτων και κυρίως των δικτύων οπτι-
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κών ινών που θα φτάνουν µέχρι τα κτήρια και τα σπίτια, καθώς
και τη µείωση του κόστους των τηλεπικοινωνιακών δικτύων νέας
γενιάς. 

Η παροχή καλύτερης ευρυζωνικής κάλυψης καθώς και η µεί-
ωση του κόστους εγκαταστάσεων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρο-
νικών επικοινωνιών σε όλη την επικράτεια της Ένωσης, είναι
σαφές πως συµβάλλει στον σωστό προγραµµατισµό και συντο-
νισµό έργων, στη µείωση του διοικητικού φόρτου και στη ψηφιο-
ποίηση του δηµοσίου τοµέα, ένα ζητούµενο µε όλο και
µεγαλύτερη ένταση τα τελευταία χρόνια. 

Βέβαια συνεπακολούθως θα φέρει, πέρα από τη µείωση των
δαπανών για τη δηµόσια διοίκηση, την παροχή πιο αποτελεσµα-
τικών υπηρεσιών προς τους πολίτες, ψηφιακό αποτέλεσµα µό-
χλευσης σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας. 

Στρατηγικό υπόβαθρο του σχεδίου νόµου αποτελεί η Εθνική
Ψηφιακή Στρατηγική 2016-2021 της Γενικής Γραµµατείας Ψη-
φιακής Πολιτικής του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, που περιλαµβάνει και το Εθνικό
Σχέδιο Ευρυζωνικής Πρόσβασης Επόµενης Γενιάς 2014-2020
της Γενικής Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών, το οποίο εκπονήθηκε
το καλοκαίρι του 2015. 

Για εµάς, ωστόσο, είναι απαραίτητο το Εθνικό Σχέδιο Ευρυζω-
νικής Πρόσβασης να επικαιροποιηθεί, γιατί η ΕΠΣ είναι ένα θεω-
ρητικό προγραµµατικό σχέδιο δράσης, το οποίο στην ουσία µόνο
αποτυπώνει τη στρατηγική του ΕΣΠΑ. Δεν έχει, δηλαδή, επιχει-
ρησιακό πλάνο οργάνωσης, εφαρµογής και αξιολόγησης των πο-
λιτικών. 

Η Ελλάδα, όµως, χρειάζεται να γίνει απολύτως ψηφιακή σε
όλους τους τοµείς και ειδικά στους κρίσιµους, µε πρώτον απ’
όλους βεβαίως τη διοίκηση, διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε, πως η
τεχνολογία από µόνη της λειτουργεί µε πολύ χαµηλότερο κόστος
από οποιαδήποτε άλλη µορφή συνδιαλλαγής και απαλλάσσει
από πάρα πολλές παρενέργειες, που ως κακοήθειες έχουµε δει
να αναπτύσσονται τα τελευταία χρόνια έντονα στη δηµόσια ζωή.
Η εξυπηρέτηση από απόσταση που προσφέρει η τεχνολογία,
είναι αρωγός στα µειωµένα κονδύλια µε τα οποία είµαστε υπο-
χρεωµένοι να ζήσουµε από εδώ και πέρα. 

Συνεπακολούθως η αποτελεσµατικότητα της οδηγίας που ει-
σάγουµε σήµερα στο Εθνικό µας Δίκαιο, θα έχει αξία µόνο αν
εφαρµοστεί στο σύνολό της, διότι ως έχει, ως κανονιστικό περί-
γραµµα, δεν συνιστά αυτούσια και ολοκληρωµένη πολιτική. 

Το «Παράρτηµα Χ» επιχειρεί µεν να συµπυκνώσει ως υπερσύ-
νολο τις βασικές παραµέτρους της οδηγίας, όµως απαιτείται
ένας πρακτικός καταστατικός οδηγός εφαρµογής µε πλήρη απο-
τύπωση των µέτρων σε αντιστοίχιση µε θεσµικές αρµοδιότητες. 

Εµείς, το Ποτάµι, υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και θα
τοποθετηθούµε στη συνέχεια και διά του Κοινοβουλευτικού µας
Εκπροσώπου στις τροπολογίες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
1ο Γυµνάσιο Ελευθερίου Βενιζέλου Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έφυγε η κ. Κονιόρδου; Είχα σκοπό να της
δώσω τον λόγο για να µην την καθυστερούµε, για να µιλήσει για
την τροπολογία και να φύγει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Να την ειδοποιήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε να µιλήσετε
εσείς και θα της δώσω τον λόγο αµέσως µετά εφόσον το επιθυ-
µεί, για να µη χάνουµε χρόνο. Πάµε καλά. Άρα στην ώρα που σας
είπα, θα έχουµε τελειώσει. 

Έχετε τον λόγο να κάνετε την τοποθέτησή σας για την υπουρ-
γική τροπολογία και η κ. Κονιόρδου θα κάνει τη δική της µετά.
Ξεκινήστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για
την υπουργική τροπολογία µόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µιλήσετε για το
νοµοσχέδιο και στο τέλος, εφόσον θέλετε, µιλάτε και για την τρο-
πολογία, επειδή τοποθετήθηκαν κάποιοι συνάδελφοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Νοµίζω –και παίρνω αφορµή να
το πω αυτό επειδή συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει ευ-
ρύτατη στήριξη- ότι οι καλές κοινοβουλευτικές σχέσεις προϋπο-
θέτουν και µία συνεννόηση ως προς το εξής: Είδα εδώ µία
τακτική η οποία λέει: «Συµφωνώ µε το νοµοσχέδιο αλλά θα σας
πω άλλα µε τα οποία διαφωνώ». Δεν χρειάζεται, νοµίζω ότι αυτό
τώρα υπηρετεί µία πολιτική σκοπιµότητα, η οποία έχει πάρα πολύ
µικρό ορίζοντα. Δεν µιλάω για τα γενικά πολιτικά ζητήµατα.
Μιλάω για θέµατα της αρµοδιότητας του Υπουργείου µου, τα
οποία, όµως, είναι εκτός της ύλης του νοµοσχέδιου που ψηφί-
ζουµε και στα οποία αντιπολιτευτικές φωνές αναφέρθηκαν εκτε-
νώς. 

Θέλω τώρα να πω για το ζήτηµα της διαπραγµάτευσης, στο
οποίο αναφέρθηκαν διεξοδικά και η κ. Ασηµακοπούλου και ο κ.
Μανιάτης. Κατηγορηθήκαµε εµείς ότι έχουµε –λέει- το πρόσωπο
του Ιανού. Πρόκειται για την πλήρη αντιστροφή της πραγµατικό-
τητας. Εκστοµίστηκε αυτή η κριτική από κόµµατα τα οποία, την
ίδια στιγµή που µας λένε «υπογράψτε όπως-όπως», µας λένε ότι
είναι και επώδυνα τα µέτρα. 

Ο κ. Μανιάτης είπε ότι «ο Τσίπρας θα φέρει και το επόµενο
µνηµόνιο». Επόµενο µνηµόνιο θα είχε φέρει ο Τσίπρας, κύριοι
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, εάν υπέγραφε όταν φωνάζατε
κι εσείς και άλλοι «υπογράψτε, υπογράψτε», ενώ στο τραπέζι
ήταν οι µονοµερείς απαιτήσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου για 4,5 δισεκατοµµύρια µέτρα. Διανύσαµε µια απόσταση
από την απαίτηση για έξτρα λιτότητα µέχρι το µηδενικό δηµο-
σιονοµικό αποτέλεσµα. Όταν, όµως, η απαίτηση ήταν έξτρα λι-
τότητα, µας ζητούσατε να υπογράψουµε.  

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι θα πρέπει, πραγµατικά, να κάτσετε και
να σκεφτείτε ειλικρινώς, το πώς θα πολιτευτείτε από εδώ και
µπρος, διότι η αξιολόγηση θα κλείσει και θα κλείσει µε µηδενικό
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα και είµαι βέβαιος ότι οι ακραίες
φωνές οι οποίες λόγω πολιτικών σκοπιµοτήτων και µόνο καθυ-
στερούν αυτή τη στιγµή τη διαπραγµάτευση, πολλές φορές προ-
φασιζόµενοι πράγµατα ανήκουστα, δεν θα επικρατήσουν.  

Φαίνεται ότι εγείρονται ζητήµατα µέσα στην Ευρώπη και η συ-
ζήτηση γίνεται πιο πλούσια. Οποιοσδήποτε αυτή τη στιγµή λέει
ότι είναι υπέρ της ιδέας ότι η χώρα αποτελεί αναπόσπαστο κοµ-
µάτι της Ευρώπης, οφείλει να απαντά και στην ερώτηση: «Ποια
Ευρώπη;». Δεν µπορεί να απογυµνώνεται ή να περνάει σε δεύ-
τερη κατηγορία αυτή η συζήτηση. Αυτό είναι ο πυρήνας της Ευ-
ρώπης. 

Χθες είχε στην «Frankfurter Allgemeine Zeitung» ο κ. Γκάµ-
πριελ, ο Υπουργός Εξωτερικών της Γερµανίας, ένα άρθρο, όπου
παρουσιάζει µία ιδέα, η οποία σε σχέση µε την προσέγγιση της
κρίσης µέχρι τώρα, αποτελεί πάρα πολύ σοβαρή µετατόπιση.
Έγραψε ο Γερµανός Υπουργός Εξωτερικών ότι η Γερµανία επω-
φελείται από τη συµµετοχή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν
είναι η χώρα η οποία πληρώνει τους άλλους.

Η ιδέα ότι η Γερµανία είναι µία χώρα η οποία πληρώνει τους
άλλους µε τη διαµεσολάβησης της «κακής» Κοµισιόν, ήταν το θε-
µέλιο για την εφαρµογή των πολιτικών που εφαρµόστηκαν στην
Ευρώπη. Και αυτή η ιδέα δοκιµάζεται. Και εδώ καλούνται όλες
οι πολιτικές δυνάµεις να τοποθετηθούν. Δεν µπορεί να τυρβά-
ζουµε περί άλλων.

Όποιος λέει ότι η θέση της χώρας είναι µέσα στην Ευρώπη,
αυτή τη στιγµή που η Ευρώπη βρίσκεται σε θεµελιώδη διλήµ-
µατα, θα πρέπει να τοποθετηθεί και µε ποια Ευρώπη. 

Και θα έλεγα, βέβαια, ειδικά στους φίλους της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, όταν τοποθετούνται µε τόση ευθύτητα και µε
πάρα πολύ αιχµηρή κριτική απέναντί µας, να βλέπουν πώς τοπο-
θετούνται οι σύντροφοί τους στο Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό
Κόµµα, όταν ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας βρίσκεται διαρ-
κώς και κατ’ επανάληψη καλεσµένος στα λεγόµενα «pre-summit»
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στις συναντήσεις των σοσιαλιστών πριν από τις συνόδους κορυ-
φής. Είναι απολύτως ασύµβατη η τακτική και ο τόνος της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης αυτή τη στιγµή απέναντι στην
Κυβέρνηση, σε σχέση µε το τι ακούγεται εκεί.

Και για τη Νέα Δηµοκρατία, επίσης, θα ήθελα να πω ότι το αν-
τιπολιτευτικό vertigo θα πρέπει κάποια στιγµή να λάβει τέλος.
Καθώς, όµως, περνούν οι µέρες, αντιλαµβάνεται και ο κόσµος
ποιες είναι οι προτεραιότητες. Διότι η Νέα Δηµοκρατία πήγε από
το «θα ψηφίσουµε τόσα και άλλα τόσα» -προσέξτε- στο «δεν ψη-
φίζουµε τίποτα». Πότε έγινε αυτή η µετατόπιση; Όταν καταφέ-
ραµε να έχουµε µηδενικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα. 

Τι δεν ψηφίζει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία; Τα θετικά αντίµε-
τρα. Αυτό είναι πολύ απλά το πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Διότι όταν στο τραπέζι ήταν τα 4,5 δισεκατοµµύρια παραπάνω
λιτότητα, η Νέα Δηµοκρατία έλεγε «κλείστε και εάν ήµασταν
εµείς, θα λέγαµε τόσα και άλλα τόσα».

Και έρχεται αυτή τη στιγµή, ενώ έχει γίνει µετατόπιση του ση-
µείου ισορροπίας στη διαπραγµάτευση προς το µηδενικό δηµο-
σιονοµικό αποτέλεσµα, να πει ότι δεν ψηφίζει τίποτα. Όχι γιατί
έχει πρόβληµα µε την περαιτέρω λιτότητα την τόση και άλλη
τόση, αλλά γιατί, προφανώς, έχει πρόβληµα µε τα θετικά αντίµε-
τρα.

Αυτά είναι, λοιπόν, ζητήµατα τα οποία θα πρέπει πάρα πολύ
σύντοµα να λύσει -νοµίζω- η Αντιπολίτευση σε σχέση µε τη µε-
σοπρόθεσµη στρατηγική της.

Τώρα θα µπω σε ένα ένα τα ζητήµατα που αφορούν το νοµο-
σχέδιο και έχουν αναφερθεί κατά τη διάρκεια της συζήτησης. Για
το ζήτηµα του Rural. Το Rural είχε ξεκινήσει και είχε βαλτώσει
και ολοκληρώθηκε επί δικής µας Κυβέρνησης. Αύριο θα παρα-
δώσουµε τους αυτοκινητόδροµους. Τι θα κάνετε, δηλαδή, θα
λέτε ότι είναι δικό σας έργο; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εσείς το κάνατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Οι βαλτωµένοι αυτοκινητόδρο-
µοι, το Κόρινθος-Πάτρα; Σας παρακαλώ, δηλαδή! Πρέπει να
υπάρχει ένα µέτρο. Εδώ µιλάµε για έργα τα οποία για δεκαετίες
εξαγγέλλονταν –έβγαιναν και οι Πρωθυπουργοί φωτογραφία µε
τις µπουλντόζες- και ποτέ δεν παραδίδονταν. Άρα νοµίζω ότι
πρέπει ένα ένα τα πράγµατα να µπαίνουν στη θέση τους.

Αναφέρθηκε η κ. Ασηµακοπούλου στα θέµατα της διαστηµικής
υπηρεσίας. Την καλώ να µην ανησυχεί καθόλου. Η ρύθµιση για
τη διαστηµική υπηρεσία έρχεται και θα έρθει µε τέτοιο τρόπο,
που όπως διαφάνηκε στην αρχή, την έχει αγκαλιάσει και η επι-
στηµονική κοινότητα και η κοινότητα των ελληνικών επιχειρή-
σεων οι οποίες ασχολούνται µε τις εφαρµογές διαστήµατος.
Έτσι θα έρθει και στη Βουλή προς ψήφιση. 

Και είµαι βέβαιος ότι όπως τώρα στην περίπτωση του νοµο-
σχεδίου για τη µείωση του κόστους εγκατάστασης των υψίρρυθ-
µων δικτύων έχουµε πάρα πολύ ευρεία συναίνεση, θα έχουµε
πολύ ευρεία συναίνεση και κατά την ψήφιση της διαστηµικής
υπηρεσίας. Και τις γλυκές ή τις λιγότερες γλυκές «χαζοµαρού-
λες» τις οποίες εκστόµιζαν ορισµένα στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας, όταν εξαγγείλαµε αυτή την πολιτική, θα τις θυµόµαστε
και θα χαµογελάµε. Διότι καλό είναι το χιούµορ αλλά καλύτερο
είναι να έχει κάποιος να πει κάτι.

Αυτά σε σχέση µε την παράγραφο 3 του άρθρου 13. 
Σε σχέση µε την παράγραφο 7 του άρθρου 13, δεν υπάρχει

καµµία απευθείας ανάθεση. Δεν πρόκειται περί αυτού. Πρόκειται
περί της δυνατότητας διαπραγµάτευσης για τα δικαιώµατα της
Ελλάδας σε σχέση µε την ελληνική τροχιακή θέση.

Όταν πωλήθηκε ο ΟΤΕ, κακώς, κάκιστα πωλήθηκε µαζί του και
ο δορυφόρος, ενώ υπήρχαν εισηγήσεις να µη συµβεί αυτό. Συ-
νεπώς αυτή την στιγµή θα πρέπει η Ελλάδα να διασφαλίζει µε
κάποιο τρόπο, τα δικαιώµατα που απορρέουν από την κατοχή
της ελληνικής τροχιακής θέσης. Την ελληνική τροχιακή θέση –
γιατί αναρωτήθηκε η Αντιπολίτευση, γιατί ταξιδέψαµε και πήγαµε
στη Νίκαια- την χάνεις, εάν εγκαίρως δεν υπάρχει σε αυτή δορυ-
φόρος.

Δεν έπρεπε, δηλαδή, ο Υπουργός, δεν έπρεπε η Κυβέρνηση
να επισκεφθεί τον χώρο στον οποίο θα κατασκευάζεται ο δορυ-
φόρος, ο οποίος θα καταλάβει την ελληνική τροχιακή θέση; Ή

µήπως δεν έπρεπε το Υπουργείο, να πάει στην παγκόσµια έκθεση
κινητών τηλεπικοινωνιών της Βαρκελώνης, όπου για πρώτη φορά
η Ελλάδα δεν είχε επαρκή αλλά είχε αξιοπρεπή παρουσία; 

Και δεσµεύοµαι ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας να
εξαντλήσω κάθε δυνατότητα και εγώ και άλλοι συναρµόδιοι φο-
ρείς, για να έχουµε του χρόνου ακόµα µεγαλύτερη και ακόµα πιο
ισχυρή παρουσία. Διότι και οι επιχειρήσεις οι ελληνικές υπάρ-
χουν και οι δυνατότητες για να διεκδικήσει η Ελλάδα τον χώρο,
που όλοι νοµίζω ότι πρέπει να πιστεύουµε ότι µπορεί και πρέπει
να διεκδικεί και να καταλαµβάνει σε αυτές τις εκδηλώσεις και τις
πάρα πολύ σηµαντικές παγκόσµιες συναντήσεις.

Ακούστηκε µια κριτική από το ΚΚΕ, σε σχέση µε το τι αποτέ-
λεσµα θα έχει η ανάπτυξη αυτών των δικτύων, µια κριτική η οποία
απορρέει από τη γενικότερη θεωρία την οποία σέβοµαι αλλά µε
την οποία διαφωνώ βαθύτατα. Διότι δεν αφήνει κανένα περιθώ-
ριο αυτή η λογική για παρέµβαση της πολιτικής, για παρέµβαση
των αριστερών και προοδευτικών πολιτικών, για παρεµβάσεις οι
οποίες ακριβώς την τεχνολογική ανάπτυξη και τα τεχνολογικά
άλµατα µέσα σε συνθήκες, βεβαίως, καπιταλιστικής οικονοµίας,
µπορούµε να τις ρυθµίσουµε και να διασφαλίσουµε ελάχιστα δι-
καιώµατα για τον πολίτη. 

Και θα σας πω και ένα παράδειγµα, διότι καπιταλισµός υπήρχε
και στη Χιλή του Πινοσέτ, καπιταλισµός υπήρχε και στη Σουηδία.
Το σύστηµα υγείας στη µία και στην άλλη χώρα δεν θα µπορούσε
κανείς να το συγκρίνει στα σοβαρά. Άρα νοµίζω ότι εδώ υπάρ-
χουν πολιτικές διαφωνίες, οι οποίες αποτυπώθηκαν και σε αυτή
τη συζήτηση, τις οποίες προσπάθησα να περιγράψω.

Σχετικά µε την τροπολογία για τα ΕΛΤΑ πρόκειται για µία ευ-
ρωπαϊκή υποχρέωση την επιδότηση της καθολικής υπηρεσίας.
Όπως το κάνουµε για τα έτη µέχρι το 2015, θα το κάνουµε και
για τα επόµενα. Θα είµαστε απολύτως συνεπείς στην υποχρέωσή
µας για τη διασφάλιση της καθολικής υπηρεσίας. 

Είµαστε σε διαρκή επαφή και µε τη διοίκηση του οργανισµού
και µε το συνδικάτο των εργαζοµένων και νοµίζω ότι µπορούµε
να βάλουµε, πραγµατικά, ένα τέλος στην πορεία απαξίωσης των
ΕΛΤΑ, η οποία κατά τη γνώµη µου ήταν απολύτως µεθοδευµένη
και είχε στόχο την ενίσχυση πάρα πολύ συγκεκριµένων συµφε-
ρόντων. Δηλαδή το γεγονός ότι τα ΕΛΤΑ δεν προτεραιοποίησαν
τη διείσδυσή τους στην αγορά του πακέτου ήταν επιλογή. Ή το
γεγονός ότι οικειοθελώς αποχώρησαν από τη δυνατότητα να
απορροφήσουν ευρωπαϊκά κονδύλια στο τέλος του 2014 ήταν
επιλογή. 

Τα ΕΛΤΑ έχουν το πιο επαρκές και αναπτυγµένο δίκτυο. Αυτό
το δίκτυο πρέπει και είναι, κατά τη γνώµη µας, σε θέση να το
αξιοποιήσουν βεβαίως στο πλαίσιο της λειτουργίας της ανοικτής
αγοράς, αλλά δεν θα αγκαλιάσουµε και εµείς, επιλογές οι οποίες
συνειδητά και µεθοδευµένα θέλουν να βάλουν τα ΕΛΤΑ στη
γωνία και να τα απαξιώσουν προς όφελος των ανταγωνιστών
τους. Αυτό το πράγµα δεν πρόκειται να γίνει και νοµίζω ότι αυτή
η τροπολογία είναι µία πάρα πολύ σηµαντική ένδειξη, σε σχέση
µε την απόφασή µας να στηρίξουµε τον οργανισµό. Και χαίροµαι
που ακούω, κατ’ αρχάς, θετικές τοποθετήσεις και από κόµµατα
της Αντιπολίτευσης.

Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρίσκεται στην ουρά
της Ευρώπης σε ό,τι αφορά τις ευρυζωνικές υποδοµές δικτύων
νέας γενιάς. Δεν είναι εικοστή έκτη στους είκοσι οκτώ. Δηµοσι-
εύθηκαν προχθές οι νέοι δείκτες DESI και αν τους δει κανείς, θα
διαπιστώσει ότι ο συγκεκριµένος δείκτης που αφορά αποκλει-
στικά τη διείσδυση των δικτύων νέας γενιάς, µας κατατάσσει
στην εικοστή όγδοη θέση. 

Δηλώνω εδώ ενώπιον και της Εθνικής Αντιπροσωπείας ότι ο
δείκτης κατάταξης δεν είναι κατ’ ανάγκη ο καταλληλότερος, ο
αρτιότερος για να περιγράψει την κατάσταση. Δηλαδή θα µπο-
ρούσαµε να βρεθούµε σε µία κατάσταση σε ένα ή δύο χρόνια
από τώρα, που να έχουµε εντυπωσιακά αυξήσει τη διείσδυση των
δικτύων νέας γενιάς αλλά άλλες χώρες, επίσης, να έχουν κάνει
βήµατα και να µην έχει βελτιωθεί δραµατικά η κατάταξή µας.

Αυτό που, πραγµατικά, θα πρέπει να αξιολογούµε κατ’ αρχάς
και µε προσήλωση, είναι η παραγωγικότητα της εφαρµοζόµενης
πολιτικής σε σχέση µε την απόλυτη διείσδυση των νέων τεχνο-
λογιών στην ελληνική οικονοµία και στην ελληνική κοινωνία δη-
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λαδή οι απόλυτοι δείκτες διείσδυσης. Οι άλλοι είναι συγκριτικοί,
οι οποίοι έχουν βεβαίως τη χρησιµότητά τους και δείχνουν ένα
µέτρο, για το κατά πόσον µπορεί η χώρα να σταθεί ανταγωνι-
στικά στο διεθνές στερέωµα, αλλά και οι άλλοι δείκτες νοµίζω
ότι έχουν την ουσία τους.

Είµαστε πολύ πίσω, βεβαίως, και στον βαθµό διείσδυσης στη
χρήση του πληθυσµού σε αυτές τις τεχνολογίες, στις τεχνολο-
γίες του πάρα πολύ γρήγορου ίντερνετ. Και µάλιστα θα σας πή-
γαινα και ένα βήµα πιο πίσω, λέγοντας ότι είµαστε χαµηλά στο
ποσοστό χρήσης έξυπνων κινητών τηλεφώνων, δηλαδή έχουµε
ένα φαινόµενο, όπου άνθρωποι µεγαλύτερης ηλικίας δεν εξοι-
κειώνονται µε τη χρήση αυτών των κινητών τηλεφώνων. Προ-
σέξτε, όµως, υπάρχουν δυνατότητες -και εδώ είναι η κρίσιµη
πρόκληση στην εφαρµογή πολιτικής- έχουν αναπτυχθεί εφαρµο-
γές και κινητά τηλέφωνα από ελληνικές εταιρείες, τα οποία έχουν
σχεδιαστεί ακριβώς για να καλύπτουν αυτού του τύπου τις ανάγ-
κες, δηλαδή να µπορεί ο ηλικιωµένος άνθρωπος να κάνει χρήση
των ανεπτυγµένων αυτών σύγχρονων εφαρµογών, χωρίς να είναι
σε ένα περιβάλλον το οποίο είναι τόσο σύνθετο όσο είναι ένα τυ-
πικό έξυπνο τηλέφωνο. Συνεπώς εδώ εγείρεται ένα ζήτηµα, τι
µπορεί και τι πρέπει να κάνει η πολιτεία για να µπορέσει να διευ-
κολύνει και τη χώρα, ούτως ώστε να µπορέσουµε να πιάσουµε
τους στόχους αλλά και κυρίως να βελτιώσουµε τη ζωή των πολι-
τών µας.

Υστερούµε στον βαθµό αξιοποίησης των νέων τεχνολογιών
από τις εταιρείες µας δραµατικά. Νοµίζω ότι είναι γύρω στο 4%,
δεν µπορώ αυτή τη στιγµή να ανακαλέσω το ακριβές νούµερο,
αλλά πρόκειται για το ποσοστό του ηλεκτρονικού εµπορίου σε
σχέση µε τους συνολικούς τζίρους. Είναι ποσοστά πάρα πολύ
χαµηλά. Και εδώ εγείρεται και το ζήτηµα του συντονισµού, βε-
βαίως, και της Κυβέρνησης και των κοµµάτων και των επαγγελ-
µατικών ενώσεων, ούτως ώστε αυτές οι τεχνολογίες να
διαχυθούν. 

O Mαρκ Γουάιζερ, ο πατέρας της πανταχού παρούσης υπολο-
γιστικής, έλεγε ότι οι πιο βαθιές τεχνολογίες είναι αυτές που γί-
νονται αόρατες, αυτές που ενσωµατώνονται µέσα στον ιστό της
καθηµερινής ζωής και γίνονται τόσο αθόρυβες που είναι αυτο-
νόητες. Κατ’ αναλογία, πολύ παλαιότερα, όταν ήταν καινούργια
η τεχνολογία του ηλεκτρισµού, ήταν πολύ θορυβώδης και επιβα-

ρυντική για την καθηµερινή χρήση. Σήµερα θεωρείται αυτονόητη.
Ο στόχος, λοιπόν, θα πρέπει να είναι να καταστήσουµε αυτή τη
νέα τεχνολογία, την τεχνολογία που άπτεται των συνδέσεων υψη-
λής ταχύτητας και των συνεπαγόµενων εφαρµογών, «αόρατη»,
δηλαδή αυτονόητη για την καθηµερινή ζωή του πολίτη. Και αυτή
νοµίζω ότι είναι η ουσία της στόχευσης την οποία βάζουµε. 

Μειώνουµε το κόστος εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Αναρωτηθήκατε γιατί µιλάµε
για µείωση του κόστους κατά 60% µε 80%. Στο κόστος εγκατά-
στασης δικτύων έχει αποδειχθεί ότι αυτό το κοµµάτι, το 60% µε
70% -καµµιά φορά και παραπάνω- είναι το κόστος των εκσκα-
φών, το κόστος δηλαδή του να πάει η µπουλντόζα, να σκάψει, να
ανοίξει τρύπα, να απλωθεί και να περάσει µετά το καλώδιο. Εάν
αυτό το κόστος φύγει από τη µέση αξιοποιώντας τις υπάρχουσες
υποδοµές αλλά και επιβάλλοντας έναν συντονισµό, για να µην
κάνουµε διπλή δουλειά και µάλιστα µε µικρή χρονική απόσταση,
βεβαίως οι εξοικονοµήσεις µπορεί να είναι αυτές. 

Και εκεί ακριβώς έρχεται να πατήσει και η απόλυτη αξιοποίηση
των διαθέσιµων ευρωπαϊκών πόρων, οι οποίοι µπορούν υπό το
φως και υπό το κράτος αυτών των ρυθµίσεων να έχουν πολλα-
πλασιαστικό αποτέλεσµα. Διότι αντιλαµβάνεστε ότι εάν το µε-
γάλο κοµµάτι των ευρωπαϊκών κονδυλίων που προβλέπονταν για
αυτές τις δράσεις δαπανιόνταν κατά το µεγαλύτερο του µέρος
σε έργα τέτοιου τύπου, θα είχαµε µάλλον χαµηλότερη ανάπτυξη
των δικτύων, για τα οποία συζητούµε. Διευκολύνουµε, λοιπόν,
και τις συνέργειες µεταξύ των φορέων. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο αίρονται οι περιορισµοί για την αξιο-
ποίηση των υφιστάµενων υποδοµών και βεβαίως αποφεύγονται
οι χρονοβόρες και δαπανηρές δικαστικές διαµάχες, αφού το
εθνικό όργανο επίλυσης διαφορών, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπι-
κοινωνιών και Ταχυδροµείων µπορεί να αποφασίζει σύντοµα µε
σαφείς και διαφανείς κανόνες. 

Δεν ξέρω εάν χρειάζεται η επανάληψη των νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων, τις οποίες ανέφερα χθες αναλυτικά. Τις καταθέτουµε
στα Πρακτικά, για να διανεµηθούν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Επειδή υπάρχουν πάρα πολλές
νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες είναι και φραστικές, νοµίζω
ότι η ουσιαστική νοµοτεχνική βελτίωση είναι αυτή που δίνει τη
δυνατότητα στην ΕΕΤΤ να συγκροτεί τις επιτροπές η ίδια. Νοµίζω
ότι αυτό είναι κάτι το οποίο θα βελτιώσει την αποτελεσµατικό-
τητά της.

Χαίροµαι ιδιαιτέρως που βρίσκοµαι στην ευχάριστη θέση να
εισηγούµαι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει τόσο ευρεία συναίνεση
στην υπερψήφισή του και εύχοµαι ειλικρινώς αυτό να µας κάνει
όλους ακόµα πιο ώριµους, ούτως ώστε αυτά τα πράγµατα να τα
συζητάµε, µε βάση τις αρχές του, βεβαίως, ο καθένας, αλλά µε
απόλυτη συνείδηση διακοµµατική ότι είναι πάρα πολύ µεγάλη
ανάγκη αυτή τη φορά η χώρα το τρένο των νέων τεχνολογιών να
µην το χάσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με βάση την κοινο-

βουλευτική τάξη, θα ξεκινήσω από την κ. Βάκη. 
Κυρία Βάκη, θέλετε να µιλήσετε πρώτη ή να ακούσετε και µετά

να κλείσετε, ως κάνετε, σαν κυβερνητική Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα µιλήσω τώρα, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχω
µια ανειληµµένη υποχρέωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συνεχίσουµε µετά
µε τη σειρά, παρεµβάλλοντας ενδιαµέσως και τρεις συναδέλ-
φους από τους οκτώ που έχουν εγγραφεί. 

Μετά την κ. Βάκη θα µιλήσουν ο κ. Τζαβάρας και η κ. Χριστο-
φιλοπούλου. Θα παρεµβληθούν τρεις συνάδελφοι µετά, που µε
τη σειρά είναι η κ. Καββαδία, ο κ. Δήµας και η κ. Κεφαλίδου. 

Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα ένα σηµαν-

τικό νοµοσχέδιο, το οποίο συµβάλλει ουσιαστικά στην ενίσχυση
των ψηφιακών υποδοµών της χώρας, ένα νοµοσχέδιο µε το
οποίο η πολιτεία αποκτά σηµαντικά εργαλεία για την καταπολέ-
µηση του ψηφιακού αποκλεισµού. 

Είναι θετικό το γεγονός ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το
στηρίζουν και άλλες πτέρυγες της Βουλής και σ’ αυτή την κατεύ-
θυνση δεν θα ήθελα να αναλώσω τον χρόνο µου σε αντιδικίες µε
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης. 

Εν τούτοις, δεν θα µπορούσα να µην υπογραµµίσω ότι το
παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµη λιθαράκι στον εκσυγχρο-
νισµό της ψηφιακής πολιτικής που ξεκίνησε αυτή η Κυβέρνηση.
Ακούστηκαν σχόλια –γι’ αυτό το λέω αυτό- περί καθυστερήσεων,
περί έλλειψης σχεδιασµού στα θέµατα ψηφιακής πολιτικής και
θα ήθελα πραγµατικά να αναφερθώ σε µια σειρά από δεδοµένα,
τα οποία είναι φυσικά γνωστά σε όλους µας. 

Ποια ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφιακή πολιτική
της χώρας όλο το προηγούµενο διάστηµα, πριν αναλάβει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τη διακυβέρνηση; Προφανώς θα τα θυµάστε όλοι. Ας πάµε
στο 2013. Η Ελλάδα το 2013 ήταν µια φτωχή ψηφιακά χώρα, σύµ-
φωνα µε τον ευρωπαϊκό δείκτη ψηφιακής οικονοµίας και κοινω-
νίας. 

Τι έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, λοιπόν, για να θεραπεύ-
σει –υποτίθεται- αυτή την υστέρηση; Να θυµίσουµε µερικά πράγ-
µατα;

Η πρώτη κίνηση ήταν να κλείσει την ΕΡΤ και να φράξει την
πρόσβαση των πολιτών στο ελεύθερο ψηφιακό τηλεοπτικό
φάσµα. Η τεράστια ψηφιακή υποδοµή της ΕΡΤ ακυρώθηκε και η
ψηφιακή εκποµπή της δηµόσιας τηλεόρασης στην Ελλάδα και
στο εξωτερικό έπαψε. 

Η δεύτερη κίνηση ήταν να εκχωρήσει όλο το ψηφιακό πακέτο
στη «DIGEA», µε συµβατικούς όρους που δεν υποχρέωναν στους
µεγαλοµέτοχους καναλάρχες της κοινοπραξίας να παράσχουν
ψηφιακό σήµα σε ολόκληρη την Ελλάδα, παρά την ορεινότητα
και τη νησιωτικότητα της χώρας για την προστασία της οποίας,
υποτίθεται, µάχονταν τόσο πολύ τα τότε κόµµατα της συγκυβέρ-
νησης.

Το αποτέλεσµα είναι σήµερα να είναι αποκλεισµένες ολόκλη-
ρες περιοχές από το τηλεοπτικό ψηφιακό φάσµα µε το κόστος

σύνδεσης να µεταφέρεται στους ίδιους τους πολίτες, προς όφε-
λος, βεβαίως, των επιχειρήσεων που παρέχουν τις εν λόγω συν-
δέσεις. 

Τι κάναµε σε αντίθεση εµείς; Όλα είναι γνωστά, δεν πρόκειται
να αποκαλυφθεί κάτι καινούργιο. Ο ΣΥΡΙΖΑ ανασυγκρότησε την
ψηφιακή πολιτική της χώρας, ξεκινώντας από την αποκατάσταση
της λειτουργίας της ΕΡΤ. Ταυτόχρονα δροµολογήσαµε τη δηµι-
ουργία του ανεξάρτητου ψηφιακού δικτύου της δηµόσιας τηλε-
όρασης, ώστε όλα τα νοικοκυριά, ακόµα και στα πιο
αποµακρυσµένα χωριά της Ελλάδας, να µπορούν να έχουν πρό-
σβαση στην ενηµέρωση. Αυτές τις πολιτικές βεβαίως τις πολέ-
µησε λυσσαλέα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία θυσίασε
την ψηφιακή πολιτική  στο βωµό των απολύσεων και των συµφε-
ρόντων των καναλαρχών. Και στο διοικητικό επίπεδο, όµως, το
έργο που επιτελέστηκε ήταν σηµαντικό. Δηµιουργήθηκαν από το
µηδέν εκείνες οι διοικητικές δοµές που ήταν απαραίτητες για την
εφαρµογή µιας προοδευτικής και σύγχρονης ψηφιακής πολιτι-
κής. Οι απαραίτητες γενικές γραµµατείες, οι οποίες όχι µόνο
απαντούν αποτελεσµατικά στις κρίσιµες διοικητικές ανάγκες,
αλλά και διασφαλίζουν την απορρόφηση σηµαντικών ευρωπαϊ-
κών πόρων για την ενίσχυση της ψηφιακής πολιτικής. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν αυτού του σηµαντικού έργου, δηµιουργή-
θηκε τέλος και το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, καθιστώντας
έτσι αυτόν τον κρίσιµο τοµέα, αυτόνοµο διοικητικά και δηµιουρ-
γώντας τις βάσεις για την ανάπτυξη ολοκληρωµένων παρεµβά-
σεων στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, γίνεται ένα ακόµα βήµα προς
την κατεύθυνση της καταπολέµηση της ψηφιακής ένδειας. Με τη
µείωση του κόστους εγκατάστασης των υψίρρυθµων δικτύων
ηλεκτρονικών επικοινωνιών, οι πολίτες θα αποκτήσουν ευκολό-
τερη και φθηνότερη πρόσβαση στο διαδίκτυο και στις εφαρµο-
γές του. 

Δεν θα ήταν, λοιπόν, υπερβολή να πούµε ότι και µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, όπως και µε µια σειρά άλλων παρεµβάσεων και σε νο-
µοθετικό και σε διοικητικό επίπεδο, η ψηφιακή πολιτική γίνεται η
βάση για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, συµβάλ-
λοντας στην πρόοδο σε τοµείς από τον τουρισµό και τις υπηρε-
σίες, µέχρι τη γεωργία, τη βιοµηχανία αλλά και τη διαστηµική
τεχνολογία, η οποία δεν φαίνεται να αποτελεί προτεραιότητα για
την Αντιπολίτευση, αν κρίνει κανείς και από τις αντιδράσεις της
στους σχετικούς σχεδιασµούς. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είχα σκοπό να αναφερθώ στα
θέµατα της τρέχουσας πολιτικής επικαιρότητας, εν τούτοις,
επειδή ακούστηκαν διάφορα, ιδιαίτερα από την πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, επιτρέψτε µου πολύ σύντοµα να σηµει-
ώσω τα εξής:

Θα ήταν χρήσιµο να υπογραµµισθεί ότι σε µια εξαιρετικά κρί-
σιµη συγκυρία για τη χώρα, η προσπάθεια της Κυβέρνησης δεν
θα µπορούσε να είναι άλλη από την κατάληξη των συζητήσεων
και των διαπραγµατεύσεων σε µια συµφωνία εντός του κοινοτι-
κού κεκτηµένου και κυρίως σε µια συµφωνία η οποία θα επιτρέ-
ψει την οικονοµική ανάπτυξη µε την κοινωνία όρθια.

Αυτή τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεξάγεται µια
εξαιρετικά κρίσιµη συζήτηση για το µέλλον της Ευρώπης. 

Στη συζήτηση αυτή η Ελλάδα επιδιώκει να εγγράψει ρητά στην
κοινή διακήρυξη των ηγετών στη Ρώµη για τα εξήντα χρόνια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης το ζήτηµα του σεβασµού του ευρωπαϊκού
κοινωνικού κεκτηµένου. 

Εσείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δυστυχώς φαίνεται να αντιµάχεστε το ευρωπαϊκό κοινωνικό
κεκτηµένο. Αντιµάχεστε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και
στηρίζετε το εκτός ευρωπαϊκού πλαισίου αίτηµα του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου για απελευθέρωση των οµαδικών απολύ-
σεων. Άλλωστε, εσείς τα νοµοθετήσατε όλα αυτά για πρώτη
φορά και τώρα είστε οι θιασώτες αυτού του άγριου νεοφιλελεύ-
θερου µοντέλου εντός της χώρας.

Να απευθύνω, εποµένως, ευθέως το ερώτηµα και θα έχετε την
ευκαιρία µετά να απαντήσετε: Στηρίζετε την προσπάθεια της Ελ-
λάδας για ρητή αναφορά στο κείµενο των συµπερασµάτων της
Συνόδου Κορυφής, της αρχής του σεβασµού της προστασίας
του ευρωπαϊκού κοινωνικού κεκτηµένου; Δεν σας άκουσα να
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απαντάτε σε αυτό το θέµα. Συµφωνείτε µε το ευρωπαϊκό κοινω-
νικό κεκτηµένο; Χρήσιµο θα ήταν να µας το πείτε, κυρίως να το
ακούσει και ο ελληνικός λαός.

Η δική µας η στάση στο ζήτηµα της διαπραγµάτευσης είναι ξε-
κάθαρη. Τα όριά µας, τα όρια της διαπραγµάτευσης είναι τα όρια
που θέτει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Και το ίδιο υποστηρίζουν και
πολλοί συντελεστές των ευρωπαϊκών θεσµών. Και θα συνεχί-
σουµε να παλεύουµε για την αποκατάσταση του ευρωπαϊκού δι-
καίου και των βέλτιστων ευρωπαϊκών πρακτικών στο εργασιακό
δίκαιο. Και θα συνεχίσουµε να µαχόµαστε για την κοινωνική προ-
στασία των αδυνάτων. Θα συνεχίσουµε να πορευόµαστε µε γνώ-
µονα τη δίκαιη ανάπτυξη µε κοινωνικό πρόσηµο. Οι αρχές αυτές,
ξέρετε, πολλές φορές δεν ακούγονται ιδιαίτερα ευχάριστα σε
διάφορους νεοφιλελεύθερους κύκλους. Άρα, ας µην παριστά-
νουν και τους υπερ-επαναστάτες κάποιοι σε αυτήν την Αίθουσα,
διότι ο κ. Σόιµπλε, ο κ. Βέµπερ, ο κ. Φιγιόν και όλοι οι υπόλοιποι
πολιτικοί συγγενείς σας, ε δεν βρίσκονται στην ίδια µεριά του
τραπεζιού µε την Ελλάδα. Είναι παραδοσιακά απέναντι στα δι-
καιώµατα του ελληνικού λαού.

Εσείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, θα πρέπει να διαλέξετε µε ποιους είστε. Με τους συντηρη-
τικούς πολιτικούς συντρόφους σας είστε ή µε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο; Με το ΔΝΤ και τον Σόιµπλε ή µε τα κοινωνικά δικαιώ-
µατα και την αξιοπρέπεια στην εργασία; Καλό θα ήταν τις απαν-
τήσεις αυτές να τις δώσετε -και να τις δώσετε σύντοµα- όχι γιατί
τις ζητάµε εµείς, αλλά για να τις ακούσει ο ελληνικός λαός, ο
οποίος έχει καταλάβει την αµηχανία σας και ξέρει ότι στο παρελ-
θόν εσείς ήσασταν πάντα πρόθυµοι για όσα ζητούν οι δανειστές
και για άλλα τόσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Τζαβάρας, για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η µόλις κατελθούσα του Βήµατος εκλεκτή συνάδελφος έχει
αφήσει πολλά ανοικτά ζητήµατα. Βέβαια, δεν έχω τη δύναµη να
τα κλείσω όλα, αλλά τουλάχιστον στο µέτρο και στον βαθµό που
απηύθυνε προς τη Νέα Δηµοκρατία συγκεκριµένα ερωτήµατα
και κυρίως ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας για τα θέ-
µατα τα ευρωπαϊκά που πλέον έχουν πάρει χαρακτήρα εθνικής
διακινδύνευσης από τον τρόπο µε τον οποίο διαπραγµατεύεται
η Κυβέρνηση τα ζητήµατα αυτά, εγώ θα ήθελα απλώς να ρω-
τήσω και τον κύριο Υπουργό και την κ. Βάκη: Αυτά που λέτε εδώ
στη Βουλή και αυτά που µας απευθύνετε, τα έχετε πει στους συ-
νοµιλητές σας στις διαπραγµατεύσεις;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εσείς τι λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Λέτε, δηλαδή, ότι τους θεω-

ρείτε τιποτένιους; Λέτε ότι ο κ. Σόιµπλε είναι ο εχθρός της Ελλά-
δας; Του τα έχετε πει κατάµουτρα αυτά;

Μα, επιτέλους, σταµατήστε να διαπραγµατεύεστε στο εσωτε-
ρικό µε αυτόν τον υπερφίαλο και αλαζονικό τρόπο και ακολου-
θείστε µια σοβαρή και υπεύθυνη στάση για τα µεγάλα εθνικά
θέµατα.

Θα σας πω κάτι ακριβώς όπως το λέει ο Θουκυδίδης σε εκεί-
νην την πολύ όµορφη σκηνή που έχουν µαζευτεί στην Κόρινθο
οι σύµµαχοι των Σπαρτιατών και µιλάνε για το τι πράγµα είναι οι
Αθηναίοι.

Εκεί, λοιπόν, υπάρχει µια πολύ όµορφη φράση: «Είστε πράγ-
µατι παρά γνώµην κινδυνευταί», αλλά δυστυχώς όχι για το καλό
της Ελλάδας. Για το καλό του κόµµατός σας, για το καλό της τα-
ξικής πολιτικής που κάνετε, για το καλό µιας εξουσίας που την
υπηρετείτε και τη βλέπετε σαν όνειρο και προσπαθείτε µέσα από
αυτήν τη χρήση της εξουσίας να µας πείσετε ότι κυβερνάτε, δη-
λαδή ότι διευθύνετε και διοικείτε θεσµούς που έχουν φιλελεύ-
θερο περιεχόµενο.

Κυρία Βάκη, ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα, γιατί είστε κα-
θηγήτρια της πολιτικής επιστήµης, ότι αυτό το Σύνταγµα που
υπηρετούµε όλοι, έχει ιδεολογία και η ιδεολογία του είναι φιλε-
λεύθερη. Το µεγάλο πρόβληµα για εσάς είναι η µεγάλη δυσκολία

από την οποία πλέον υποφέρει όλο το κράτος. Όλη η κοινωνία,
όλοι οι θεσµοί, υποφέρουν από τη δυσκολία που έχετε να προ-
σαρµοστείτε στη λειτουργία των φιλελεύθερων θεσµών, να προ-
σαρµοστείτε στη λογική της ελεύθερης αγοράς. Δεν µπορείτε
να διαπραγµατευτείτε, είστε εγγενώς ανίκανοι να το κάνετε και
γι’ αυτό επισωρεύετε συνεχώς δυσκολίες σε αυτήν τη χώρα. 

Η µεγαλύτερη ιδέα από όλες, θεωρώ, που ταυτόχρονα είναι
και απρέπεια, είναι να προσπαθήσετε να πείσετε στην επετειακή
εκδήλωση τους εταίρους µας ότι θα ασκήσετε βέτο στην ανακοί-
νωση του ανακοινωθέντος για τα εξήντα χρόνια από την ίδρυση
της Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Κοινότητας που έγινε στις 25 Μαρ-
τίου του 1957, γιατί δήθεν η Ευρώπη δεν σέβεται το κοινωνικό
κεκτηµένο. 

Αλήθεια, τι σηµαίνει κοινωνικό κεκτηµένο; Γιατί δεν έρχεστε να
µας το πείτε; Κοινωνικό κεκτηµένο σηµαίνουν οι κρατικοδίαιτοι
συνδικαλιστές που σας απαιτούν επιτέλους ότι πρέπει να εκσυγ-
χρονίσετε επί το ευρωπαϊκότερον τον νόµο για το συνδικαλισµό
στην Ελλάδα; Αυτό είναι κεκτηµένο; Κεκτηµένο είναι η προσφυγή
στα διαιτητικά διοικητικά δικαστήρια για να τελειώνουν οι συλ-
λογικές διαπραγµατεύσεις µε αυτό τον κρατικό τρόπο, που δεν
έχει καµµία σχέση µε το σεβασµό της συλλογικής αυτονοµίας;
Αυτό είναι το κοινωνικό κεκτηµένο; Κοινωνικό κεκτηµένο είναι,
επιτέλους, το να διαχειρίζεστε εσείς κατά το δοκούν, εική και ως
έτυχε, ζητήµατα για τα οποία κανένας από εσάς δεν ενδιαφέρ-
θηκε να δει πώς έχει διαµορφωθεί συγκεκριµένα το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο στα ζητήµατα που έχουν σχέση µε την κοινωνική πο-
λιτική; 

Επιτέλους, σταµατήστε. Έλεος! Δεν αντέχουµε πια να ακούµε
ασυναρτησίες, ανοησίες στερηµένες νοήµατος, γνώσεις τις
οποίες τις παίρνετε, τις µηρυκάζετε, τις παπαγαλίζετε, χωρίς να
έχουν κανένα αντίκρισµα στην πραγµατικότητα. Επιτέλους, πρέ-
πει όλοι να σοβαρευτούµε!

Δυστυχώς, ενώ είχα σκοπό να απευθυνθώ στον κ. Παππά, κα-
ταφέρατε να αποσπάσετε την προσοχή µου. Αυτό, όµως, κύριε
Παππά, που σας αξίζει είναι το ότι σήµερα εδώ ήλθατε να πανη-
γυρίσετε µια δηµοκρατική κοινοβουλευτική νίκη γιατί φέρατε
µετά από πολύ µεγάλη καθυστέρηση και ενσωµατώνετε µια οδη-
γία, κάτι το οποίο έπρεπε να το έχετε κάνει προ ενός χρόνου και
πλέον. Συγχαρητήρια! 

Αυτό όµως, από το οποίο δεν µπορείτε να κρυφτείτε είναι το
άρθρο 13. Είναι αυτό που λέει «θέλει κάποιος να κρυφτεί, αλλά
η χαρά δεν τον αφήνει». Εσείς, λοιπόν, θέλετε να κρύψετε τις
πραγµατικές διαθέσεις που έχετε για τους θεσµούς, για τη λει-
τουργία του κράτους όπως ακριβώς την ανέφερα, αλλά είναι
αυτό το κάτι που κάνει την Αριστερά να πάλλεται και να δονείται
απέναντι στη µηχανοποίηση των µερικών ατοµικών αιτηµάτων. 

Μα, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε αντιληφθεί ή τουλάχιστον δεν
έχετε ακούσει από σοφούς να λένε ότι αν φθάσαµε σε αυτήν τη
δεινή κρίση, που είναι κρίση συστηµική, ένας από τους λόγους
ήταν γιατί το κράτος στη Μεταπολίτευση δεν ικανοποιούσε το
γενικό συµφέρον, το καθ’ όλου συµφέρον, αλλά ικανοποιούσε
µερικά αιτήµατα, αιτήµατα ατοµικά, αιτήµατα µερικοτήτων κοι-
νωνικών που είχαν µια έκφραση συνδικαλιστική στις ΔΕΚΟ και
τις κρατικοδίαιτες εκείνες περιπτώσεις, όπου πίσω τους έχουν
αφήσει ερείπια στο ασφαλιστικό σύστηµα; Αυτά δεν έτυχε ποτέ
να τα ακούσετε;

Και µας φέρνετε, λοιπόν, σήµερα µια σειρά ρυθµίσεις οι
οποίες δεν κάνουν τίποτα άλλο από το να συνδέουν τη σηµερινή
µεγάλη αριστερή Κυβέρνηση µε την πιο σκληρή παράδοση ενός
αναχρονισµού ο οποίος έχει προκαλέσει την κρίση. Τι έχετε να
πείτε γι’ αυτό; Mου προκαλεί εντύπωση που έρχεστε εδώ και
επαναλαµβάνετε τα λόγια µε τα οποία ο λαός σας εµπιστεύτηκε.

Κοιτάξτε να δείτε: Tότε που λέγατε αυτά τα πράγµατα, τότε
που βρίζατε τη Νέα Δηµοκρατία, τότε που λέγατε ότι εσείς είστε
το καινούργιο και εµείς είµαστε το παλιό, ο λαός πράγµατι βρι-
σκόταν σε µια σύγχυση. Aυτή τη σύγχυση την εκµεταλλευτήκατε
και πήρατε πράγµατι την εξουσία. Εσείς, όµως, θέλατε να πάρετε
την εξουσία. Tο έχετε πει επανειληµµένως.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Εννοείται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και γι’ αυτό ακριβώς, σε αυτό

το παιχνίδι που κάνετε για την πλήρη κάρπωση, µε ταξικούς
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όρους, της εξουσίας, θα βρείτε απέναντί σας όλους της δηµο-
κράτες αυτής της χώρας. Σιγά-σιγά ένα αντιστασιακό µέτωπο
µιας φιλελεύθερης δηµοκρατίας ογκώνεται καθηµερινά και βλέ-
πει ακριβώς ότι τα λόγια που µονίµως επαναλαµβάνετε, αυτά δη-
λαδή που είναι ένα αφήγηµα πληρότητας, αυτάρκειας,
αλαζονείας, πλέον δεν έχουν καµµία αξία, καµµία σηµασία, κα-
νένα αντίκρισµα στην πραγµατικότητα.Το µόνο που κάνουν είναι
να γινόσαστε κακόφωνοι επαναληπτές ενός µοτίβου πολιτικού
λόγου που πλέον έχει οδηγηθεί στον σκουπιδοτενεκέ της ιστο-
ρίας, µαζί µε όλα τα άλλα λαϊκίστικα στερεότυπα από τα οποία
υποφέρουµε.

Γι’ αυτό, όµως, θα περίµενα από την Κυβέρνηση σήµερα,
επειδή πράγµατι από όλα όσα έχετε φέρει και σήµερα ψηφί-
ζουµε, η πιο σπουδαία είναι η τροπολογία για την ΑΕΠΙ και λυ-
πάµαι γιατί ενώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει κάνει δήλωση πριν
από µερικές ηµέρες ότι θα λυθεί αυτό το ζήτηµα που έχει κάνει
όλους τους δηµιουργούς της χώρας να αισθάνονται ανασφαλείς,
ακόµα και τους χρήστες τους έχει κάνει να έχουν αβεβαιότητα
και να µην έχουν την εντύπωση ότι κυβερνώνται από µία σοβαρή
Κυβέρνηση, παρ’ όλα αυτά, παρά τη δήλωσή του, σήµερα ούτε
η αρµόδια Υπουργός δεν ήρθε εδώ να υποστηρίξει αυτή τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Εδώ είµαι, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το ξέρω, αλλά όταν διανεµή-
θηκε δεν ήταν εδώ η Υπουργός και µας στερεί και το δικαίωµα
να την αντικρούσουµε. 

Θα µου επιτρέψει, όµως, η Υπουργός να της πω: Να την απο-
σύρετε, κυρία Υπουργέ. Αυτή είναι ένα γονατογράφηµα, το έχετε
γράψει πρόχειρα οι εκλεκτοί Βουλευτές, ο κ. Ξυδάκης που τον
σέβοµαι και τον υπολήπτοµαι, θεωρώ όµως ότι αυτή τη συγκε-
κριµένη διάταξη δεν µπορεί να την ψηφίσει η Βουλή για τους
εξής λόγους:

Πρώτον, γιατί δεν προβλέπεται από καµµία διάταξη της νοµο-
θεσίας η χρήση του προληπτικού ή κατασταλτικού µέτρου του
ορισµού επιτρόπου σε ανώνυµη εταιρεία. Να σκεφτείτε ότι µέχρι
το 2007 ίσχυαν διατάξεις του ν.2190, του νόµου δηλαδή περί
ανωνύµων εταιρειών, οι οποίες προέβλεπαν ότι σε περίπτωση
που το παθητικό γίνει διπλάσιο από το ενεργητικό µιας ανώνυµης
εταιρείας, δηλαδή η καθαρή θέση δώσει διπλάσιο παθητικό από
το ενεργητικό, τότε µε απόφαση του Υπουργού Εµπορίου ανα-
καλείται η άδεια λειτουργίας. Αυτό έχει τελειώσει. Δεν υπάρχει
πλέον. Έχει καταργηθεί.

Επίσης, σε καµµία περίπτωση το κράτος δεν µπορεί να επέµβει
στη ζωή των ανωνύµων εταιρειών, γιατί οι ανώνυµες εταιρείες
είναι νοµικά πρόσωπα και όπως τα φυσικά πρόσωπα, έχει και
αυτό το νοµικό πρόσωπο της ανώνυµης εταιρείας δικαίωµα στη
ζωή, δικαίωµα στον σεβασµό των ατοµικών ελευθεριών και των
ατοµικών δικαιωµάτων που καθορίζει στο άρθρο 5 το Σύνταγµα
των Ελλήνων, αυτό το Σύνταγµα που εσείς προφανώς και δεν εν-
διαφέρεστε να το κάνετε ρυθµό δηµοκρατικής και πολιτικής
ζωής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα σας παρακαλέσω...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το δεύτερο και σοβαρότερο

είναι ότι αυτή τη διάταξη ακριβώς την έχετε ουσιαστικά αντιγρά-
ψει από τη µοναδική διάταξη που υπάρχει στην ελληνική νοµο-
θεσία και είναι η διάταξη του άρθρου 137 του ν.42/1961 περί
εποπτείας του πιστωτικού συστήµατος.

Εκεί πράγµατι η Τράπεζα της Ελλάδας, εάν υπάρξει µείωση
ιδίων κεφαλαίων που φτάνει στο µισό του µετοχικού κεφαλαίου
σε οποιοδήποτε πιστωτικό ίδρυµα, παίρνει απόφαση και ορίζει
επίτροπο.

Αλλά ο επίτροπος θα πρέπει να διακρίνεται εάν είναι επίτρο-
πος που θα συµπράξει µε τη διοίκηση ή είναι επίτροπος που θα
αντικαταστήσει τη διοίκηση, εάν είναι δηλαδή επίτροπος από τις
ηµέρες του οποίου εξαρτάται η λειτουργία και το ενεργό των
αποφάσεων της διοίκησης που παραµένει παραλλήλως λειτουρ-

γούσα ή θα αντικαταστήσει τα όργανα της διοίκησης. 
Εσείς, λοιπόν, µε αυτήν την τροπολογία που κατατέθηκε κά-

νετε και τα δύο. Έχετε και τον επίτροπο ο οποίος παίρνει µέτρα
παράλληλα µε τη διοίκηση και ταυτόχρονα ακυρώνει κατά το δο-
κούν τις αποφάσεις της διοικήσεως. Αυτά, κυρία Υπουργέ,
όποιος προσφύγει στα δικαστήρια πράγµατι θα τα κατεδαφίσει
δικαστικά και τότε θα έχετε κάνει ακόµα µεγαλύτερη ζηµιά στην
ΑΕΠΙ, γιατί ακριβώς δεν φέρατε µέχρι στιγµής τον νόµο για την
προστασία των πνευµατικών δικαιωµάτων, τον νόµο που ξέρω
ότι ήταν έτοιµος. Τον είχε νοµίζω ο κ. Ξυδάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ο κ. Μαντάς. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι νόµος που πραγµατικά σε

ένα πολύ µεγάλο µέρος του απηχεί τις βουλήσεις, τις προθέσεις,
τα αιτήµατα των δηµιουργών και ανταποκρίνεται βεβαίως και στα
δικαιολογηµένα συµφέροντα των χρηστών. Μέχρι σήµερα, λοι-
πόν, το πάτε και το φέρνετε και η Βουλή δεν το έχει δει. 

Όσο καθυστερείτε να ρυθµίσετε αυτό το τοπίο, αυτό το φαι-
νόµενο της ΑΕΠΙ µπορεί να δηµιουργήσει παρενέργειες. Και µία
από τις παρενέργειες που θα δηµιουργήσει είναι ότι εάν τελικά
µε αυτόν τον τρόπο που προτείνουν σήµερα οι συνάδελφοι -και
εσείς ενδεχοµένως θα τον αποδεχτείτε, γιατί δεν ξέρω εάν έχετε
πλήρως αντιληφθεί τι πάτε να κάνετε- θα δηµιουργήσετε αυτό
που είναι προσφιλές στην Κυβέρνηση της Αριστεράς του ΣΥΡΙΖΑ.
Θα δηµιουργήσετε έναν θύλακα µέσα σε ένα ιδιωτικό πεδίο, έναν
υπηρεσιακό θύλακα που θα προσλαµβάνονται στελέχη µε από-
φασή σας που θα πηγαίνουν δικηγόροι να αµείβονται εις βάρος
των εσόδων της ΑΕΠΙ και εκεί θα είστε ευχαριστηµένοι, γιατί
ακόµα µια φορά επιβεβαιώσατε την ιδεολογική σας φυσιογνω-
µία, δηλαδή δηµιουργήσατε εις βάρος του ελληνικού λαού θέ-
µατα που έχουν σχέση µε προσλήψεις ηµετέρων. 

Όµως, θεωρώ –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για την ανοχή σας- ότι αυτή τη συγκεκριµένη διάταξη πράγµατι
θα πρέπει να την αποσύρετε. Όλοι µαζί είµαστε πρόθυµοι να σας
βοηθήσουµε να κάνετε µια ρύθµιση, αλλά στο πλαίσιο µιας συ-
στηµατικής νοµοθετικής προσέγγισης όπου εκεί θα υπάρξει σε-
βασµός στα δικαιώµατα των δηµιουργών και βεβαίως σεβασµός
και στα συµφέροντα των χρηστών. Για αυτό πιστεύω ότι και το
άρθρο 45 σας έχει δηµιουργήσει πολλά προβλήµατα στο νοµο-
σχέδιο. Δεν είναι τυχαίο ότι εκεί δεν µπορείτε να ισορροπήσετε
τις αντίπαλες γνώµες που έχουν εκδηλωθεί στο εσωτερικό του
κόµµατός σας. 

Όµως, επιµένω ότι εάν συνεχίσετε θα δηµιουργήσετε πολύ µε-
γαλύτερο πρόβληµα από αυτά τα προβλήµατα που πάτε να λύ-
σετε, γιατί δεν µπορείτε µε αυτόν τον τρόπο να προκαλέσετε
οποιαδήποτε µεταβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω. 
Υπάρχει το άρθρο 69, όµως, του Αστικού Κώδικα -εγώ σας

δίνω µια ιδέα- όπου εκεί µπορείτε να ορίσετε προσωρινή διοί-
κηση της ΑΕΠΙ, γιατί είναι ανώνυµη εταιρεία, για τον λόγο ότι
είναι αποδεδειγµένο από την έκθεση της Ernst & Young ότι τα
συµφέροντα των διοικούντων αυτό το νοµικό πρόσωπο συγ-
κρούονται µε τα συµφέροντα του νοµικού προσώπου. 

Μπορείτε, λοιπόν, στο Ειρηνοδικείο αύριο να πετύχετε τον διο-
ρισµό της προσωρινής διοίκησης. Βάλτε όποιους θέλετε, αρκεί
να είναι άνθρωποι εγνωσµένου κύρους και δώστε τους ακριβώς
τη δυνατότητα είτε να οδηγήσουν το νοµικό πρόσωπο στην ανά-
καµψη είτε εάν αυτό δεν γίνει, να το οδηγήσουν στην εκκαθά-
ριση. 

Διαφορετικοί τρόποι δεν υπάρχουν, γιατί εάν επιµείνετε,
θεωρώ ότι οι συνέπειες θα αφορούν αποκλειστικά και µόνο τη
δικιά σας υπαιτιότητα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν παραδώσω στον
συνάδελφό µου τον κ. Βαρεµένο, θα ήθελα κάποια κυρία από τα
Πρακτικά να έρθει να πάρει κάτι. Επειδή άκουσα πολλές κουβέν-
τες για την Ευρώπη, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά ένα
άρθρο που είχε γραφτεί στις 2 Μαΐου του 1998 -και µόνο ο
Μάκης Κουρής δέχθηκε να το φιλοξενήσει- µε τίτλο: «Η κοινω-
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νική Ευρώπη πέθανε...ζήτω η Ευρώπη των τραπεζιτών!» και
έφερε την υπογραφή ενός Ευρωβουλευτή, που αν και κεντροδε-
ξιός δεν ψήφισε το ευρώ στις 2 Μαΐου του 1998 στο Ευρωκοινο-
βούλιο και την εποµένη µέρα εδώ το τι άκουσε δεν λέγεται,
Λεπέν της Ελλάδος, ακροδεξιός, αντιευρωπαϊστής. Το όνοµά
του: Νικήτας Κακλαµάνης. Έτσι για να µην µονοπωλούµε την
ιστορία µε το ποιος είναι κεντροαριστερός ή κεντροδεξιός.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Νικήτας
Κακλαµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.
Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου κάνοντας
µια αναφορά στο τραγικό τροµοκρατικό χτύπηµα που έγινε χθες
στην πόλη του Λονδίνου, ένα τροµοκρατικό χτύπηµα που ακόµα
διερευνώνται οι συνθήκες, τα αίτια από την Scotland Yard.

Είναι ώρα, όµως, να πούµε όχι µόνο ότι καταδικάζουµε και
αυτό, όπως κάναµε και για τα τροµοκρατικά χτυπήµατα στη Γαλ-
λία και στις Βρυξέλλες, αλλά ότι καταδικάζουµε αυτή την απειλή
στις αξίες του ανοικτού κόσµου, γιατί εµείς ανήκουµε στη µε-
γάλη οικογένεια που θέλει ανοικτές κοινωνίες, δηµοκρατικές δια-
δικασίες, ελευθερίες του λόγου, των απόψεων, της διακίνησης
ιδεών, ανθρώπων, αγαθών και αυτές απειλούνται από την τρο-
µοκρατία.

Περνώντας τώρα στα πολιτικά ζητήµατα που έχουν εγερθεί
κατά τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, θα επιθυµούσα να
απαντήσω στον Υπουργό τον κ. Παππά, ο οποίος φάνηκε να ενο-
χλείτε από την επισήµανση του κ. Μανιάτη περί καθυστέρησης
της διαπραγµάτευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο αυτό που ζούµε είναι
ακριβώς η καθυστέρηση και το σούρσιµο. Κυριολεκτικά σέρνεται
η χώρα, σέρνεται η αξιολόγηση µήνες επί µηνών. Αποτέλεσµα;
Νέα µέτρα, περισσότερες επιβαρύνσεις και δέσµευση της χώρας
για πολλά χρόνια. Κατ’ ουσίαν, κύριε Παππά, ένα τέταρτο µνη-
µόνιο χωρίς χρηµατοδότηση. 

Μας κουνάτε και το δάχτυλο στην Αντιπολίτευση και τουλάχι-
στον σε εµάς στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη γιατί, λέει, δεν ψη-
φίζουµε. Και προσέξτε. Δεν ψηφίζουµε τα αντίµετρα, τα οποία
είναι θετικά και µέτρα και αντίµετρα θα έχουν µηδενικό δηµοσιο-
νοµικό αποτέλεσµα.

Δεν µου λέτε, κύριε Υπουργέ, το είπατε αυτό στον κ. Τσακα-
λώτο; Για βρείτε τα µεταξύ σας στον ΣΥΡΙΖΑ πρώτα, γιατί ο κ.
Τσακαλώτος είπε -και πολύ σωστά- ότι κάποιοι θα χάσουν και κά-
ποιοι θα κερδίσουν. Και ο κ. Χουλιαράκης, αν θυµάµαι καλά, είπε
-και πολύ σωστά- ότι όσο καθυστερεί η διαπραγµάτευση τόσο
χειροτερεύουν τα πράγµατα. Δεν τα είπαµε εµείς, οι συνάδελφοί
σας τα λένε στο Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν ξέρω ακριβώς τι
εννοούν, φαντάζοµαι όµως.

Σήµερα είδαν το φως της δηµοσιότητας νέα στοιχεία για το
βάθεµα της ύφεσης που αφορούν έρευνα για την πτώση του τζί-
ρου στα σούπερ µάρκετ έναντι του προηγουµένου έτους. ΣΥΡΙΖΑ
φέτος, ΣΥΡΙΖΑ πέρσι, µείον 15% η πτώση του τζίρου από τον
περσινό Μάρτη, µείον 10% από τον περσινό Ιανουάριο. Υπάρχει
το σχετικό δηµοσίευµα στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». 

Υπάρχουν και νέα στοιχεία για την ακριβή δανειοδότηση των
τραπεζών µέσω του ELA. Συνεχίζουν, επιπλέον, 400 εκατοµµύρια
µέσω του ELA για να έχουν ρευστότητα οι ελληνικές τράπεζες.
Και, βέβαια, όχι µόνο πληρώνουµε το πανάκριβο ELA αντί να
πάµε στο QE, για να το πάω στους όρους, αντί να πάµε µέσω του
κλεισίµατος της αξιολόγησης να επωφεληθούµε εγκαίρως από
την ποσοτική χαλάρωση, τα συνολικά δεδοµένα της οικονοµίας
που προοιωνίζουν, δυστυχώς, µια υφεσιακή κατάσταση και για
το πρώτο τρίµηνο δεν διευκολύνουν κανέναν και πρώτα από όλα
δεν διευκολύνουν την Κυβέρνηση, η οποία υποτίθεται ότι δια-
πραγµατεύεται. 

Μην µας κουνάτε το δάχτυλο, λοιπόν, διότι τόσο η διαπραγ-
µατευτική σας αβελτηρία όσο και η εχθρότητα προς οτιδήποτε

έχει να κάνει µε ανάπτυξη, επενδύσεις, επιχειρηµατικότητα, µας
οδηγούν στον κατήφορο. Η φτωχοποίηση συνεχίζεται, η κοινω-
νική ισοπέδωση συνεχίζεται. Δεν ξέρω αν σας βολεύει, κύριε
Παππά. Δείτε το!

Και όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα, για το
οποίο επαίρεστε, έχω να σας πληροφορήσω ότι δεν είναι ο κ. Τσί-
πρας ο µόνος Πρωθυπουργός ως παρατηρητής από άλλες κυ-
βερνήσεις που έχει µετάσχει σε προσυνόδους των σοσιαλιστών,
συµµετείχε και ο κ. Χριστόφιας, ο Πρόεδρος της Κύπρου, και ότι
εµείς ως πλήρη µέλη συµµετέχουµε σε όλες αυτές τις προσυνό-
δους των ηγετών διά της κ. Γεννηµατά και προσωπικά και εγώ
και ο κ. Μανιάτης και άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ µετέχουµε και στα υπουρ-
γικά. Ίσως έχουµε συναντηθεί, όχι µαζί, αλλά µε άλλους
Υπουργούς διότι εµείς ως πλήρη µέλη των σοσιαλιστών ξέρουµε
να χτυπάµε. Και νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή έχει καταλάβει η µε-
γάλη σοσιαλδηµοκρατική και σοσιαλιστική οικογένεια στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ότι πρέπει επιτέλους να τελειώνουµε µε τις
πολιτικές λιτότητας, γιατί αλλιώς, αν δεν αλλάξει αυτό το µείγµα,
δεν θα µπορέσει να αλλάξει ο συσχετισµός των δυνάµεων στην
Ευρώπη και θα απειλούµεθα συνεχώς από τον ευρωσκεπτικισµό,
τον λαϊκισµό, δεξιό και αριστερό, αλλά και την ακροδεξιά, τον
ρατσισµό και την ξενοφοβία. 

Άρα, λοιπόν, είναι άσφαιρα αυτά που λέτε. Κι επειδή το νοµο-
σχέδιο που καταθέσατε και που ψηφίζουµε και εµείς, όπως ακού-
σατε από τον εισηγητή µας κ. Μανιάτη, είναι ένα νοµοσχέδιο που
υπό άλλες συνθήκες θα µπορούσε κι αυτό να συµβάλει στην ευ-
ρύτερη επένδυση των ψηφιακών τεχνολογιών, στη διευκόλυνση
της διασύνδεσης µεταξύ πόλεων, ανθρώπων, κοινωνιών εντός
και εκτός Ελλάδος. Αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να είναι
πράγµατι ένα έναυσµα και η συναίνεσή µας πάνω σε αυτό για να
συζητήσουµε πάνω στα αναπτυξιακά. Και θα µπορούσαµε και να
συµφωνήσουµε προς περίεργες και εχθρικές φωνές στην Ευ-
ρώπη που προέρχονται από το κόµµα, στο οποίο ανήκω εγώ, το
Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα. 

Ο κ. Ντάισελµπλουµ λοιπόν, φαίνεται στενοχωρήθηκε πάρα
πολύ επειδή το κόµµα του δεν πήγε καλά στις ολλανδικές εκλο-
γές και από την πολύ του στενοχώρια έκανε αυτήν την απαρά-
δεκτη δήλωση για τις χώρες του Νότου. Δεν σεβάστηκε ο κ.
Ντάισελµπλουµ ούτε τις θυσίες των χωρών του Νότου ούτε ιδι-
αίτερα τις θυσίες που έκαναν οι Έλληνες πολίτες χρόνια τώρα
και µε πολύ σκληρή λιτότητα και τεράστια δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή, την οποία συνεχίζετε, επαυξάνετε και όπως σας είπα
φέρατε και το τέταρτο µνηµόνιο. 

Αν δεν καταλάβει, λοιπόν, ο κ. Ντάισελµπλουµ, που κακώς δεν
καταλαβαίνει αυτά που του λέµε, στο Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό
Κόµµα ότι πρέπει να τελειώσει η λιτότητα κι αν δεν καταλάβει ότι
δεν µπορεί να ηθικολογεί και να κουνά το δάχτυλο στις χώρες
του Νότου, τότε δεν µπορεί να αλλάξει το µείγµα πολιτικής και η
Ευρώπη δεν µπορεί να προχωρήσει. 

Εξηγούµαι: Οι χώρες του Νότου µπορεί όλες τους να έχουν
και σπαταλήσει αλλά έχουν και επενδύσει. Οι χώρες του Βορρά,
όµως, οι οποίες εµφανίζονται δήθεν αλληλέγγυες -όντως δανεί-
ζουν και όντως δάνεισαν µε χαµηλά επιτόκια και έγινε αυτό και
το 2012 και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- ο τρόπος µε τον οποίο
πολιτεύονταν δεν ήταν µόνο µόνο διά της λιτότητας, αλλά ήταν
συνεπακόλουθα και διά της σώρευσης τροµερών πλεονασµάτων
-και ιδιαίτερα η Γερµανία- δεκάδων δισεκατοµµυρίων πλεονα-
σµάτων. Αυτά τα πλεονάσµατα έπρεπε να διοχετευθούν στις
χώρες του Νότου και να τονώσουν τη ζήτηση και τα προϊόντα
των χωρών του Νότου. 

Αν δεν µπούµε σε αυτήν τη συζήτηση και διακοµµατικά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τότε δεν µπο-
ρούµε να βρούµε καµµιά διέξοδο. Διότι όταν κουνάει ο ένας το
δάχτυλο στον άλλον και πετάει ο ένας την µπάλα των ευθυνών
στον άλλον, δεν µπορεί να βρεθεί λύση. Και η Ευρώπη θα κινδυ-
νεύσει να παραδοθεί σε δυνάµεις ακραίες, δυνάµεις λαϊκισµού,
δυνάµεις εθνικισµού, δυνάµεις που, αντίθετα από εµάς, πι-
στεύουν στις κλειστές κοινωνίες και είναι δυνάµεις που επεν-
δύουν στον φόβο. Αυτά για τα γενικότερα ζητήµατα που τέθηκαν
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. 
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Έρχοµαι λίγο στα κοινοβουλευτικά. Κύριε Υπουργέ, µας ψέ-
ξατε ότι δεν τηρούµε την κοινοβουλευτική τάξη και σας ασκούµε
αντιπολίτευση, ενώ ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο σε παρεµφερή ζη-
τήµατα. 

Θέλω να σας πω ότι είναι πια κατακτηµένη κοινοβουλευτική
πρακτική όταν έρχεται ένα νοµοσχέδιο να µην κάνουµε
άσφαιρη τοποθέτηση. 

Εγώ δεν σας λέω να λέµε γενικολογίες, αλλά επί των συγκε-
κριµένων συναφών του χαρτοφυλακίου σας ζητηµάτων δεν είναι
η πρώτη φορά. Διαχρονικά γίνεται αυτό. Το κάνατε κι εσείς ως
Αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ και πολύ καλά κάνατε. 

Μάλιστα, εσείς κάνατε και το άλλο. Καταψηφίζατε σχεδόν τα
πάντα. Τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», ας πούµε, την έχετε καταψηφίσει. Ευτυ-
χώς, ψηφίσατε το 2014 µια διάταξη δική µας που διεύρυνε τη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και υπάρχει αυτή τη στιγµή. 

Άρα, εµείς δεν θεωρούµε κακή κοινοβουλευτική πρακτική να
τίθενται συναφή ζητήµατα µε το χαρτοφυλάκιο του Υπουργού
και τα οποία δεν είναι τελείως ασύνδετα µε το νοµοσχέδιο. Το
αντίθετο. 

Επειδή η Υπουργός η κ. Κονιόρδου, είναι εδώ, πραγµατικά διε-
ρωτώµαι. 

Αν επείγεστε και έπρεπε να φέρετε, κυρία Υπουργέ, τροπολο-
γία για την ΑΕΠΙ και να µην περιµένετε το νοµοσχέδιο, που φαί-
νεται ότι το καθυστερείτε, δεν θα έπρεπε αυτή η τροπολογία να
είναι υπουργική. Θα έπρεπε, αφού είδατε ότι υπάρχει διάθεση
να λυθεί το πρόβληµα από πολλές πτέρυγες της Βουλής, να
έχετε πει στα κόµµατα ότι «αυτή είναι η πρόθεσή µου». 

Άκουσα τον κ. Τζαβάρα. Διαφωνώ σε πάρα πολλά πράγµατα
µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η κ. Κεφαλίδου θα τοποθετηθεί επί της
ουσίας για τις δικές µας θέσεις. 

Μπορούµε, όµως, να συµβάλουµε στην επίλυση ενός διαχρο-
νικού προβλήµατος. Έτσι πρέπει να γίνεται. Αυτό δεν είναι πρώτη
φορά που συµβαίνει και δεν συµβαίνει µόνο µε την κ. Κονιόρδου.
Συµβαίνει κατά κόρον να έρχονται τροπολογίες από Βουλευτές
και να γίνονται δεκτές από Υπουργούς.

Είναι άλλο πράγµα να πει ο Υπουργός ότι «τη δέχοµαι, αλλά
θα φέρω τη γενική», αν κάτι είναι επιµέρους ζήτηµα, αλλά για ένα
τόσο σηµαντικό ζήτηµα µια τροπολογία να δέχεται κατά την ώρα
κατάθεσής της σειρά νοµοτεχνικών διορθώσεων αυτό δεν έχει
ξαναγίνει. 

Τέλος, έχω να πω ότι και εσείς, κύριε Υπουργέ, κύριε Παππά,
σε ενσωµάτωση οδηγίας έχετε καταθέσει τρεις, τέσσερις σελί-
δες νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Ιδού τα κοινοβουλευτικά σας επι-
τεύγµατα! 

Έρχεστε στη Βουλή και καταθέτετε ακόµα και σε νοµοσχέδιο
που έχει ενσωµάτωση οδηγίας τελευταία στιγµή σειρά νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων. Ατέλειωτη σειρά! Δεν έχει νόηµα να το κα-
ταθέσω. Το έχουν πάρει όλοι οι συνάδελφοι. 

Τελειώνω µε µια ερώτηση στον κ. Παππά για τα Ελληνικά Τα-
χυδροµεία. Προφανώς, πάτε µε την τροπολογία να λύσετε ένα
ζήτηµα των καθολικών υπηρεσιών. Όµως, όπως σας είπε ο κ. Μα-
νιάτης ο εισηγητής µας, στον ισολογισµό των ΕΛΤΑ έχουν εγ-
γραφεί 50 εκατοµµύρια. 

Κατανοώ ότι πρέπει να προχωρήσετε γρήγορα και το κατανο-
ούµε αυτό, όπως ακούσατε, και στην Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Πρέπει να προχωρήσετε γρήγορα, αλλιώς θα έχουµε πρόβληµα
κρατικών ενισχύσεων. Θα πάτε ως τα 15 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σας ρωτάµε, όµως, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τα 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ που έχουν εγγραφεί στον ισολογισµό των ΕΛΤΑ;
Επειδή οι καιροί ου µενετοί και δεν θέλουµε τα ΕΛΤΑ να καταν-
τήσουν και να πάρουν τον δρόµο που ήδη πήρε η ΔΕΗ, µε τερά-
στιες ευθύνες της Κυβέρνησής σας, σας ερωτώ: Έχετε πρόθεση
να µην χρεοκοπήσουν τα ΕΛΤΑ και τι θα κάνετε γι’ αυτό; 

Κατά τα άλλα, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και, βεβαίως,
διατηρούµε όλο το δικαίωµα να καταγγέλλουµε όλα τα άλλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εί-
κοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 27ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Παππά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
καθώς και το Σώµα για την κατανόηση. Μια διευκρίνιση θέλω να
κάνω σχετικά µε τα ΕΛΤΑ. 

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, καλώ και εσάς να δείτε την πα-
ρούσα τροπολογία ως ένα πρώτο βήµα αναγνώρισης των υπο-
χρεώσεων του κράτους προς τον Φορέα Παροχής Καθολικών
Υπηρεσιών Ταχυδροµείων. 

Προφανέστατα, η κατάθεση της τροπολογίας -και θέλω αυτό
να το υπογραµµίσω µε την τοποθέτησή µου- είναι µια κίνηση η
οποία υπογραµµίζει την αποφασιστικότητά µας για να αποτρέ-
ψουµε οποιοδήποτε ενδεχόµενο χρεοκοπίας ή άλλες κακοτοπιές
που σχετίζονται µε τα ΕΛΤΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Αν-
νέτα Καββαδία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για ποιο πράγµα;

Ελάτε, κύριε Μανιάτη, σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό να πω

κάτι ως εισηγητής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με ποια διαδικασία;

Δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία. Σας παρακαλώ, κύριε Μανιάτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τι είναι αυτά που κάνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει τέτοια

διαδικασία. 
Τον λόγο έχει η κ. Καββαδία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Συγχαρητήρια! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε τώρα να αν-

ταλλάξουµε συγχαρητήρια; Υποθέτω, για την εφαρµογή του Κα-
νονισµού!

Ορίστε, κυρία Καββαδία έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δεν θα µπω στον πειρασµό να σχολιάσω τα όσα ακού-
στηκαν διά στόµατος της εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας
περί απόπειρας χειραγώγησης των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όταν είναι το δικό της κόµµα
που έχει γράψει λαµπρές σελίδες µε το κλείσιµο της ΕΡΤ, µε το
µαύρο της ΕΡΤ, όταν είναι το κόµµα της αυτό που σε αγαστή συ-
νεργασία και σε στενό σφιχταγκάλιασµα µε γνωστούς και µη
εξαιρετέους επαγγελµατίες καναλάρχες έχουν δώσει απτά δείγ-
µατα γραφής για το πώς αντιλαµβάνονται την έννοια της δηµο-
σιογραφίας.

Θα µπω, όµως, στον πειρασµό και θα βγω για πολύ λίγο εκτός
θέµατος για να εκφράσω την έκπληξη αλλά και την αγανάκτησή
µου για το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία σφυρίζει ακόµα αδιά-
φορα, δεν έχει ψελλίσει ούτε µία λέξη καταδίκης για τη χυδαία,
εξωφρενική, σεξιστική επίθεση του διευθυντή της ΟΝΝΕΔ Θεσ-
σαλονίκης εναντίον της συναδέλφου κ. Σίας Αναγνωστοπούλου.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Διεγράφη, κυρία Καββα-
δία. Δεν ψελλίσαµε.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Διεγράφη; Εάν διεγράφη,
µε καθυστέρηση βέβαια, συγχαρητήρια. Χαίροµαι πάρα πολύ.
Ήµουν στην Αίθουσα και δεν το αντιλήφθηκα. Έστω και αργά,
τα ανακλαστικά σας…

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Τι αργά; Πέντε λεπτά αρ-
γότερα έγινε.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Όχι, χθες το απόγευµα
γράφτηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγκαίρως.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Πώς το λέτε αυτό δηµόσια;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Σας είπα, συγχαρητήρια
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εάν το κάνατε, έστω και µε καθυστέρηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το κάναµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι έγινε τώρα; Εγώ

λέω ότι εµείς τα φάγαµε στα ποτά και ο κ. Ντάισελµπλουµ έχασε
τη νηφαλιότητά του. Τώρα βλέπω και άλλες παρενέργειες.

Συνεχίστε, κυρία Καββαδία.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Θέλω επίσης να εκφράσω

την έκπληξή µου για το γεγονός ότι κανείς και καµµιά από τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης δεν συνυπέγραψαν τη δήλωση διαµαρ-
τυρίας και καταδίκης των δηλώσεων Ντάισελµπλουµ που
διακίνησε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Και µάλιστα
µου έκανε εντύπωση ότι η εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ από αυτό
εδώ το Βήµα στηλίτευσε τις δηλώσεις αυτές, αλλά δεν βλέπουµε
καµµία υπογραφή από το κόµµα της. Θα µπορούσε κάποιος να
µιλήσει για διγλωσσία αλλά και για υποκρισία.

Σε ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προχωρά σε γενναίες και σηµαντικές ρυθ-
µίσεις στα υψίρρυθµα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών,
προκειµένου να προσφερθούν επιτέλους ποιοτικές υπηρεσίες
τηλεπικοινωνιών σε καταναλωτές, κράτος και επιχειρήσεις σε
προσιτές τιµές. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό κάνουµε ένα µεγάλο βήµα, µια απα-
ραίτητη τοµή που έπρεπε να είχε γίνει εδώ και χρόνια προκειµέ-
νου να εξαλείψουµε τη ψηφιακή υστέρηση της χώρας µας, το
χάσµα που έχουµε συγκρινόµενοι µε τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες στα δίκτυα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, προκειµένου
να εναρµονιστούµε µε τον στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
πρόσβαση όλων των πολιτών σε υψηλές ταχύτητες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργείται επιτέλους –και τη λέξη
«επιτέλους» θα την επαναλάβω πολλές φορές στην οµιλία µου-
το Μητρώο Δικτύων σε όλη την επικράτεια. Ένα µητρώο πολλα-
πλά χρήσιµο στο διαδίκτυο για οποιονδήποτε ενδιαφερόµενο,
πρωτίστως για το δηµόσιο. Έτσι η υλική υποδοµή θα καταγραφεί
επιτέλους πλήρως, θα υπάρξει διαφάνεια και θα δροµολογηθεί
µε αυτόν τον τρόπο η διαδικασία χορήγησης δικαιωµάτων διέ-
λευσης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο σταµατάµε επιτέλους τη συνεχή
όχληση, τη συνεχή ταλαιπωρία των κατοίκων των µεγάλων αστι-
κών κέντρων, αλλά και των επιβατών των µέσων µαζικής µετα-
φοράς από τα αλλεπάλληλα έργα. Το φαινόµενο –για να το
πούµε απλά- να σκάβεται ο ίδιος δρόµος ξανά και ξανά κάθε
φορά από µία άλλη εταιρεία, θα πάρει πλέον τέλος. 

Αναγκαστικά θα υπάρξει ο επιθυµητός συντονισµός, αφού νο-
µοθετείται η υποχρέωση της ανάρτησης έξι µήνες πριν του υπό
κατασκευή τεχνικού έργου, ώστε να ενηµερώνονται εγκαίρως
όλοι οι ενδιαφερόµενοι, να καταθέτουν αίτηση και να έχουµε
πολλά δίκτυα σε ένα µόνο έργο. Με άλλα λόγια θα µπορούν να
περνάνε όλοι οι πάροχοι από ένα σηµείο τα δίκτυά τους µε µόνο
µία πράξη.

Με τον τρόπο αυτό δεν µειώνεται µόνο η όχληση. Το σηµαντι-
κότερο είναι ότι µειώνεται επί της ουσίας το κόστος εγκατάστα-
σης και διέλευσης και δίνουµε έτσι τη δυνατότητα της αύξησης
του δικτύου οπτικών ινών, ώστε αυτό να φτάσει σύντοµα σε όλη
την επικράτεια της χώρας.

Πρόκειται για ένα µεγάλο βήµα περιορισµού του κινδύνου δη-
µιουργίας µονοπωλίων στον τοµέα των τεχνολογιών, της Πληρο-
φορικής και της επικοινωνίας, ένα βήµα συνεπές µε την αριστερή
αντίληψη αυτής της Κυβέρνησης, ένα βήµα κρατικού ελέγχου και
εποπτείας στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών, ένα βήµα το οποίο,
βεβαίως, αναµένουµε να συµπληρωθεί και από άλλα µέτρα σε
επόµενα νοµοσχέδια. 

Πρόκειται ταυτοχρόνως, όµως, και για ένα µεγάλο βήµα άρσης
του αποκλεισµού πολλών παραµεθόριων περιοχών µε σοβαρά
παράπλευρα οφέλη. Οι κάτοικοι σε πολλές αποµακρυσµένες πε-
ριοχές της χώρας θα πάψουν να είναι πολίτες δεύτερης κατηγο-
ρίας. Σχολεία και κέντρα υγείας θα γίνει εφικτό να διασυνδεθούν
µε ταχύτητες που να επιτρέπουν από τηλεκπαίδευση µέχρι πρό-
ληψη νοσηλείας. Υπηρεσίες ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, αλλά
και πολλών ειδών υπηρεσίες γίνονται σε όλους προσβάσιµες. Η
κοινωνία της γνώσης µπορεί να φτάσει σε κάθε σπίτι. Οι δυνατό-
τητες ενηµέρωσης και ψυχαγωγίας πολλαπλασιάζονται. Η ανά-

πτυξη νέων και καινοτόµων επιχειρήσεων και η τηλεργασία προ-
ωθείται χωρίς γεωγραφικό περιορισµό. Η τοπική κλιµατική πρό-
βλεψη, που έχει µεγάλη σηµασία βεβαίως για την αγροτική
παραγωγή, γίνεται πιο εφικτή, όπως επίσης και οι περιβαλλοντι-
κές µετρήσεις. 

Όλα τα παραπάνω δεν θα επιδράσουν θετικά µόνο στην ποι-
ότητα της καθηµερινότητας των πολιτών, πράγµα που βεβαίως
είναι πολύ σηµαντικό, αλλά θα έχουν ως αποτέλεσµα πολλαπλα-
σιαστικές θετικές συνέπειες στην ανταγωνιστικότητα της ελλη-
νικής οικονοµίας και στην ανάπτυξη της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περισσότεροι και οι περισσό-
τερες σε αυτήν την Αίθουσα δεν αµφισβήτησαν την ανάγκη της
νοµοθέτησης του παρόντος νοµοσχεδίου. Στη διαβούλευση και
στις συνεδριάσεις της επιτροπής φάνηκε µια γενική θετική υπο-
δοχή του, παρά τις επιµέρους αντιρρήσεις, τις οποίες βεβαίως
δεν παραγνωρίζω. Αντιλαµβανόµαστε όλοι και όλες τη σηµασία
της ψηφιακής επανάστασης και την ανάγκη η χώρα µας να είναι
στην πρώτη γραµµή των σχετικών εξελίξεων. Οι οθόνες και τα
δίκτυα εξαπλώνονται σε όλα τα επίπεδα της ζωής µας πολλές
φορές δυστυχώς, ιδιαιτέρως στις νέες γενιές, καταπίνοντας ου-
σιαστικά κοµµάτια της πραγµατικής ζωής και αυτό είναι κάτι που
πρέπει να δούµε ως Κυβέρνηση και ως Βουλή. 

Ας θεωρήσουµε λοιπόν τα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου
ως µέρος µιας συνολικότερης δέσµης µέτρων και ενεργειών, που
πρέπει να συζητήσουµε και να αναλάβουµε όχι µόνο ως Κυβέρ-
νηση αλλά ευρύτερα ως πολιτικές δυνάµεις, προκειµένου οι τε-
χνολογίες να υπηρετήσουν τις κοινωνικές ανάγκες και όχι την
ανθρώπινη αποµόνωση, προκειµένου οι νέες µορφές κοινωνικής
δικτύωσης να εµβαθύνουν τη δηµοκρατία και τη συµµετοχή του
πολίτη στα κοινά, προκειµένου οι τεχνολογίες τηλεπικοινωνιών
και πληροφορικής να συµβάλουν στη δικαιότερη κατανοµή πλού-
του και όχι στην αύξηση της φτώχειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και για

τη διαχείριση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δήµας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα την ενσωµάτωση µιας κοι-

νοτικής οδηγίας του 2014 µε τη διαδικασία του επείγοντος. Το
ξέρετε και εσείς, το ξέρω και εγώ, το ξέρουµε και όλοι µας ότι
είναι κοινοτική οδηγία του 2014. Είχατε τρία χρόνια µπροστά σας
για να την ενσωµατώσουµε. Το ότι τη συζητάµε µε την διαδικασία
του επείγοντος είναι ένα ζήτηµα. Δυστυχώς η Κυβέρνησή σας
έχει φέρει περισσότερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες µε ειδικές
διαδικασίες παρά µε την τακτική διαδικασία. Αυτό είναι ένα
δείγµα γραφής το οποίο ακολουθεί την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. 

Δεύτερον, αναφερθήκατε στους αυτοκινητοδρόµους. Πράγ-
µατι η δική σας κυβέρνηση είναι αυτή που κόβει τις κορδέλες και
στον Κορίνθου - Πατρών. Ξέρετε, όµως, είναι αρετή ενός µεγά-
λου άνδρα και µιας γυναίκας η ειλικρίνεια και η γενναιοδωρία.
Εγώ δέχοµαι, λοιπόν, ότι έχει συµβάλει και η δική σας Κυβέρνηση
στην ολοκλήρωση των αυτοκινητοδρόµων. Να υπενθυµίσω,
όµως, κύριε Υπουργέ, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν στην αντιπολί-
τευση, είχε καταψηφίσει τα νοµοσχέδια για τους αυτοκινητοδρό-
µους και φυσικά κανένας δεν πιστεύει ότι σχεδιάστηκαν και
ολοκληρώθηκαν οι αυτοκινητόδροµοι σε δυόµισι χρόνια. Το ξέ-
ρετε και εσείς, το ξέρω και εγώ, το ξέρουµε όλοι µας. 

Πάµε τώρα όµως στο αντικείµενο της συζήτησης σήµερα. Με
την οδηγία 2014/61ΕΕ θεσµοθετείται ηλεκτρονικό πληροφοριακό
σύστηµα µέσω του οποίου δηµιουργείται ένα νέο πλαίσιο προ-
σαρµογής στην ψηφιακή εποχή. 

Στόχος είναι η λήψη µέτρων µείωσης του κόστους εγκατάστα-
σης υψίρρυθµων δικτύων, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν πολλα-
πλά οφέλη για πολίτες και επιχειρήσεις. Ως Νέα Δηµοκρατία
συµφωνούµε µε την οδηγία, διότι το µέλλον της οικονοµίας αλλά
και γενικότερα της ζωής µας είναι ψηφιακό. Γι’ αυτό οφείλει το
ελληνικό κράτος να προσαρµοστεί το συντοµότερο στη νέα
εποχή. Αυτό σηµαίνει σύγχρονες υποδοµές, χαµηλά κόστη για
τους καταναλωτές και ψηφιακό αλφαβητισµό, δηλαδή καλύτερη
εκπαίδευση.
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Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, αναγνωρίζω σε αυτό δύο βασικά
χαρακτηριστικά του DNA της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ: πρώ-
τον, την καθυστέρηση. Όπως είπα και πιο πριν, η οδηγία ψηφί-
στηκε το 2014 και έπρεπε ως 1-1-2016 να έχει ενταχθεί στο
Εθνικό Δίκαιο, πράγµα που δεν κάνατε, µε αποτέλεσµα για µία
ακόµη φορά να εκτεθούµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Δεύτερον,
την παντελή έλλειψη µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής για την
ψηφιακή οικονοµία.

Θα γίνω πιο συγκεκριµένος: Σύµφωνα µε τους στόχους της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που ενσωµατώθηκαν στο εθνικό σχέδιο
ευρυζωνικής πρόσβασης επόµενης γενιάς 2014-2020, όλοι οι Έλ-
ληνες µέχρι το 2020 θα πρέπει να έχουν τη δυνατότητα πρόσβα-
σης στο διαδίκτυο µε ταχύτητες άνω των 30 Mbps και
τουλάχιστον το 50% των νοικοκυριών να διαθέτει σύνδεση στο
διαδίκτυο µε ταχύτητα άνω των 100 Mbps. Αντιλαµβάνοµαι ότι η
τεχνική ορολογία µπορεί να µην είναι κατανοητή στο σύνολο της
κοινωνίας. Η ουσία είναι όµως ότι για την ανάπτυξη των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών, την εξωστρέφεια χιλιάδων ελληνικών επιχει-
ρήσεων, η πρόσβαση σε ένα γρήγορο, ασφαλές και αξιόπιστο
δίκτυο ίντερνετ, µε χαµηλό κόστος, είναι κάτι παραπάνω από ζω-
τική. 

Για µία ακόµα χρονιά όµως οι επιδόσεις της χώρας είναι κάτι
παραπάνω από απογοητευτικές και η ευθύνη πλέον βαραίνει
εσάς. Είστε δυόµισι χρόνια στη διακυβέρνηση του τόπου και δεν
έχετε κάνει το παραµικρό βήµα προς τα εµπρός. Παραλάβατε
έναν σχεδιασµό έτοιµο, τον οποίον αγνοήσατε εντελώς. Σύµ-
φωνα µε τον δείκτη ψηφιακής οικονοµίας –έχετε αναφερθεί αρ-
κετές φορές στον δείκτη και χαίροµαι που τους παρακολουθείτε,
εσείς είπατε ότι είµαστε πλέον, µε τα νεότερα στοιχεία, στην τε-
λευταία θέση µεταξύ είκοσι οκτώ χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης- έχουµε ιδιαίτερα χαµηλό επίπεδο ψηφιακών δεξιοτή-
των, το οποίο λειτουργεί ως τροχοπέδη για την περαιτέρω ανά-
πτυξη της ψηφιακής οικονοµίας και κοινωνίας, όπως
χαρακτηριστικά αναφέρει η έκθεση. Σύµφωνα µε την έκθεση, η
Ελλάδα παρουσιάζει µεν ευρεία διαθεσιµότητα σταθερών ευρυ-
ζωνικών συνδέσεων, αλλά η διείσδυσή τους προχωρά µε αργούς
ρυθµούς, η τιµή είναι σχετικά υψηλή, η µετάβαση σε γρήγορες
ευρυζωνικές συνδέσεις είναι πιο αργή από τις άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελλάδα παραµένει τελευταία στην κά-
λυψη δικτύων NGA ανά νοικοκυριό. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε τα στοιχεία, σε ό,τι αφορά το ανθρώ-
πινο κεφάλαιο, περισσότεροι άνθρωποι συνδέονται στο διαδί-
κτυο, αλλά το επίπεδο δεξιοτήτων παραµένει χαµηλό. Η
ενσωµάτωση της ψηφιακής τεχνολογίας στην Ελλάδα προχω-
ράει µε πολύ αργούς ρυθµούς. Όπως χαρακτηριστικά αναφέρε-
ται στην έκθεση, «Στην Ελλάδα οι εταιρείες χρησιµοποιούν τα
µέσα κοινωνικής δικτύωσης, αλλά είναι λιγότερο πρόθυµες να
υιοθετήσουν νέες τεχνολογίες, όπως το υπολογιστικό νέφος και
το RFID. Παρατηρείται αφ’ ενός αύξηση των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων που χρησιµοποιούν ηλεκτρονικούς διαύλους για
πωλήσεις, αλλά όχι για διασυνοριακές πωλήσεις και κατ’ επέ-
κταση άνοιγµα σε νέες αγορές». 

Σε ό,τι αφορά την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, η προσφορά
ηλεκτρονικών δηµόσιων υπηρεσιών στη χώρα µας είναι πολύ
κάτω από τον µέσο όρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι προφα-
νές, από όσα βλέπουµε, πως δεν διαθέτετε κανέναν σχεδιασµό
για το πώς η χώρα µπορεί να προχωρήσει στην ψηφιακή εποχή
και αυτό αποτυπώνεται και στα στοιχεία για την αξιοποίηση των
αντίστοιχων ευρωπαϊκών πόρων που είχε εξασφαλίσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. 

Θέλω να υπογραµµίσω ενδεικτικά δύο έργα τα οποία έχουν εν-
ταχθεί στο ΕΣΠΑ, στο πρόγραµµα ΕΠΑνΕΚ. Πρώτον, είναι η υλο-
ποίηση του super fast broadband, ένα έργο προϋπολογισµού 200
εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο αποσκοπεί στην προσπάθεια σύν-
δεσης των µισών τουλάχιστον νοικοκυριών της χώρας µε ταχύ-
τητες τουλάχιστον 100 Mbps και συµβάλλει στην ανάπτυξη
ευρυζωνικών υποδοµών νέας γενιάς. Η ύπαρξη τέτοιων υποδο-
µών, πέρα από τις δυνατότητες που προσφέρει στους οικιακούς
καταναλωτές, δηµιουργεί ευνοϊκό περιβάλλον και για τις επιχει-
ρήσεις. Σύµφωνα µε πληροφορίες, το έργο αυτό, κύριε Υπουργέ,
ανασχεδιάζεται, µε απλά λόγια δηλαδή έχει κολλήσει.

Δεύτερον, σε αντίστοιχη φάση είναι και το έργο Regional
Broadband Extension, το οποίο -πάλι έπειτα από πρόσφατη ενη-
µέρωση- και αυτό επανασχεδιάζεται. Έχει κολλήσει, συνεπώς. 

Θεωρητικά, εάν αυτά τα δυο έργα ανασχεδιάζονταν για να
αποτελέσουν µέρος µιας ευρείας καινοτόµου στρατηγικής της
Κυβέρνησης, την οποία θα µας παρουσιάζατε σύντοµα, θα µπο-
ρούσα να το δεχθώ. Φοβάµαι, όµως, πως ούτε νέα στρατηγική
υπάρχει, αλλά ούτε και αυτά τα έργα πραγµατικά ανασχεδιάζον-
ται.

Αυτό που περιµένουµε από την Κυβέρνηση και από το Υπουρ-
γείο σας είναι να αντιστρέψετε το κλίµα στην ψηφιακή οικονοµία.
Το είπατε και εσείς, κύριε Υπουργέ. Δυστυχώς, όµως, φοβάµαι
ότι δεν έχετε κανέναν σχεδιασµό για να το καταφέρετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Η κ. Χαρά Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει

τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ

µόνο στην τροπολογία, η οποία έχει κατατεθεί µε τίτλο: «Επιβολή
διοικητικού µέτρου σε Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης».

Είµαστε οι πρώτοι και ως πρόσφατα ήµασταν οι µόνοι που
εξαρχής, από την ηµέρα δηµοσίευσης του πορίσµατος της ελεγ-
κτικής εταιρείας που αποκάλυψε το σκάνδαλο διαχείρισης από
το Διοικητικό Συµβούλιο της ΑΕΠΙ –θυµάστε, µε µισθούς δυσθε-
ώρητους, µε αδιανέµητα κέρδη στους δηµιουργούς, µε παρά-
νοµα δάνεια στα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου- επιµείναµε
για την ανάγκη να υπάρξει άµεσα διορισµός κρατικού επιτρόπου,
µε ουσιαστικές όµως αρµοδιότητες, προκειµένου για την εξυ-
γίανσή της, ώστε να µην καταρρεύσει και να µη συµπαρασύρει
το σύνολο των δηµιουργών.

Θυµίζω ότι εγώ η ίδια σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα αρχές Φλε-
βάρη κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση, στην οποία απάντησε η κυρία
Υπουργός, η οποία δυστυχώς όµως έδειχνε να µην κατανοεί την
αναγκαιότητα διορισµού κρατικού επιτρόπου.

Η γλώσσα µας, είναι αλήθεια ότι µάλλιασε µέχρι να καταλάβει
η πολιτεία το µέγεθος του προβλήµατος και την ανάγκη για την
άµεση αντιµετώπισή του. 

Κύριοι Υπουργοί, όταν τα λέγαµε αυτά, είχαµε µάλλον προβλέ-
ψει την τακτική του ΣΥΡΙΖΑ να βολεύει στις πιο καίριες θέσεις τα
«δικά του παιδιά». Άλλωστε, µας έχετε συνηθίσει σ’ αυτό, είναι
αλήθεια. Γι’ αυτό και σε πρόσφατο άρθρο µου για τα πνευµατικά
δικαιώµατα πριν από λίγες ηµέρες αλλά και σήµερα τόνισα και
εξακολουθώ να τονίζω την ανάγκη συναίνεσης των κοµµάτων,
ώστε να υπάρξει επιλογή ενός υπερκοµµατικού κρατικού επιτρό-
που, που δεν θα κάνει κάτι άλλο πέρα από τη δουλειά τού να εξυ-
γιάνει την ΑΕΠΙ. Το είχαµε προαίσθηµα; Σας ξέρουµε πια πάρα
πολύ καλά; 

Μετά απ’ όλα αυτά, λοιπόν, εσείς τι µας φέρνετε σήµερα; Μας
φέρνετε µια τροπολογία στο ποδάρι, εκπρόθεσµη, διότι κατατέ-
θηκε σήµερα στις 11 το πρωί, που σας εξυπηρετεί µεν από όλες
τις απόψεις, αλλά εξυπηρετεί µόνον εσάς. Ούτε τους δηµιουρ-
γούς ούτε τους χρήστες.

Φέρνετε µια τροπολογία που δεν πρόλαβε, προφανώς, να πε-
ράσει ούτε από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και ας µιλάτε
για αµοιβές επιτρόπου και προσλήψεις συµβούλων. 

Για την τροπολογία, που έφεραν οι Βουλευτές σας η πρώτη
ερώτηση που έχω να κάνω είναι εάν γίνεται αποδεκτή από την
αρµόδια Υπουργό, από την Υπουργό Πολιτισµού. Και αν ναι, πού
είναι ο Υπουργός Οικονοµικών; Γιατί εδώ δηµιουργείται ένα κον-
δύλι που θα προέρχεται από την αµοιβή τους. Συµφωνεί ο κ. Τσα-
καλώτος;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κάνετε λάθος, κυρία συνάδελφε. Δεν
υπάρχει θέµα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Περιµένω να ακουστούν όλα
αυτά. 

Όλα αυτά, λοιπόν, πότε σκέφτεστε να µας τα απαντήσετε; Ή
δεν θα µπείτε καν στον κόπο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα µπούµε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Και για να σοβαρευτούµε
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λίγο, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται
για µια πάρα πολύ πρόχειρη και θα έλεγα και ασυνάρτητη τρο-
πολογία, που δεν πρόκειται να λειτουργήσει. Διαβάζω χαρακτη-
ριστικά: «Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού δύναται, µετά
από τη γνώµη του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας και εφό-
σον συντρέχει σοβαρή πιθανολόγηση…». Τι θέλει να πει ο ποι-
ητής εδώ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σφοδρή θέλει να πει. Πιθανο-
λογείται σφόδρα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Και λέτε: «…λόγω ενδεικτικά
αρνητικών ιδίων κεφαλαίων». Δηλαδή, συνδέετε τον διορισµό του
επιτρόπου µε την αδυναµία είσπραξης και διανοµής. 

Προσθέσατε ενδεικτικά τα αρνητικά κεφάλαια. Όµως, τα αρ-
νητικά κεφάλαια δεν έχουν σχέση µε την αδυναµία είσπραξης και
διανοµής. Θέλουµε πιο ξεκάθαρα να πείτε αυτό που έχετε στο
µυαλό σας.

Εµείς, λοιπόν, για να σας διευκολύνουµε, λέµε ότι θα έπρεπε
να το πείτε τόσο απλά: «Ο Υπουργός Πολιτισµού δύναται, όταν
το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων οργανισµού συλλογικής διαχεί-
ρισης που λειτουργεί µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας γίνει κα-
τώτερο από το µισό του µετοχικού κεφαλαίου».

Είναι κρίσιµο να είναι ξεκάθαρες οι προϋποθέσεις διορισµού
επιτρόπου, αν θέλουµε να γίνει η δουλειά και για να µην κουκου-
λώσουµε για άλλη µια φορά τα πράγµατα, εξυπηρετώντας µόνο
τη διαφθορά. 

Δεύτερον, ο επίτροπος διορίζεται χωρίς να καταργείται το δι-
οικητικό συµβούλιο, µε αρµοδιότητα την είσπραξη και τη δια-
νοµή. Όλες οι υπόλοιπες αρµοδιότητες παραµένουν στην
υφιστάµενη διοίκηση. Θεσπίζεται, δηλαδή, µια µορφή συνδιοίκη-
σης, χωρίς να ξεκαθαρίζεται απολύτως κανένα θέµα. Ποιος παίρ-
νει τις αποφάσεις και σε ποια θέµατα; Ποιος προΐσταται του
προσωπικού; Ποιος λαµβάνει αποφάσεις στα οικονοµικά ζητή-
µατα; Ποιος αποφασίζει για τις δαπάνες; Ποιος διαπραγµατεύε-
ται; Ποιος συνάπτει συµβάσεις; Ποιος υπογράφει τις συµβάσεις;
Ποιος προσλαµβάνει ή απολύει προσωπικό; 

Η προτεινόµενη διάταξη φοβούµαι ότι θα φέρει µόνο χάος και
δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει η ΑΕΠΙ. 

Επίσης, η διάταξη που ορίζει ότι ο επίτροπος µπορεί να επεµ-
βαίνει και να ακυρώνει πράξη της διοίκησης θεωρούµε ότι είναι
εντελώς έωλη. Ξανασκεφθείτε το. 

Τρίτο σηµείο. Δεν προκύπτει από την τροπολογία από πότε και
µετά αναλαµβάνει αυτός ο επίτροπος. Θεωρούµε ότι η θητεία
του πρέπει να είναι µάξιµουµ δώδεκα µήνες. Και τέλος, το τελευ-
ταίο που είναι και το κερασάκι στην τούρτα, ο διορισµός επιτρό-
που –λέτε- γίνεται µε απόφαση Υπουργού. Εδώ δεν συζητάµε για
επίτροπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εδώ συζητάµε για κο-
µισάριο. Απαιτούµε η διαδικασία ορισµού επιτρόπου να έχει δια-
κοµµατικό χαρακτήρα,  όπως πρέπει φυσικά να έχει παντού σ’
αυτές τις θέσεις. Τι το φοβάστε, κυρία Υπουργέ; Τι έχετε να συγ-
καλύψετε; Ποιους έχετε να βολέψετε, ποιους να εξυπηρετήσετε;
Γιατί από την κατατεθείσα τροπολογία µόνο αυτή η βούληση
προκύπτει. Το σίγουρο είναι πως άλλη µια φορά µε τον µανδύα
της ανταπόκρισης της Κυβέρνησης σε ένα µείζον ζήτηµα, εσείς
κοιτάτε να βολέψετε καταστάσεις και τους κοµµατικούς σας φί-
λους. Ε, ντροπή επιτέλους, φτάνει αυτή η αισχρή τακτική σας!
Τη µάθαµε, την ξέρουµε και τη βαρεθήκαµε. Αν θέλετε πράγµατι
να λύσετε το ζήτηµα, φέρτε µια σοβαρή πρόταση, µια πρόταση
της προκοπής. Αυτήν δεν την ψηφίζουµε και παρακαλούµε πολύ
να την αποσύρετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Ο κ. Σαχινίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρίνω σκόπιµο να ξεκινήσω µε δυο - τρία θεµατάκια της επι-

καιρότητας. Το ένα έχει να κάνει µε τις δηλώσεις του κ. Ντάι-
σελµπλουµ. Εις ό,τι αφορά τις δηλώσεις του κ. Ντάισελµπλουµ,
να χαίρεστε τους φίλους σας, εταίρος σας είναι, ένας εξ αυτών
που υποτίθεται ότι εργάζονταν για να διασωθεί η ελληνική οικο-
νοµία. Για µας ήταν απλά µια επιβεβαίωση του πώς ακριβώς βλέ-
πουν οι εταίροι σας τον ελληνικό λαό και βεβαίως των επιδιώξεών
τους από τα εθνοκτόνα µνηµόνια, επιδιώξεις, που δεν έχουν σε

τίποτα να κάνουν µε την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας,
αλλά έχουν  να κάνουν µε ξεκάθαρη προσπάθεια οριστικής κα-
ταστροφής της και εξαθλίωσης του ελληνικού λαού. Και το χει-
ρότερο απ’ όλα είναι ότι δεν είδαµε κάποια απάντηση από
κάποιον κυβερνητικό εκπρόσωπο απέναντι στη δήλωση αυτή. 

Επίσης, εντύπωση µου έκανε χθες το βράδυ σε κάποιο περι-
φερειακό κανάλι που άκουσα εµβρόντητος, θα έλεγα, τον Υφυ-
πουργό Οικονοµικών κ. Μάρδα να υποστηρίζει ότι οι Σύριοι
µετανάστες οι οποίοι πήγαν στη Γερµανία µετέφεραν 80 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Αλήθεια, ξέρετε εσείς κάποιον ο οποίος προέρ-
χεται από µια χώρα σε εµπόλεµη κατάσταση να µπορεί να βγάλει
εκτός της χώρας του τόσα χρήµατα; Κι αν είναι πράγµατι αυτό
αληθινό, για ποιον λόγο η ελληνική Κυβέρνηση τους έδωσε χρή-
µατα και συνεχίζει να τους βοηθάει εφόσον αυτοί οι πρόσφυγες
είχαν αυτά τα κεφάλαια που υποστηρίζει ο Υπουργός; Πράγµατι
είναι παράξενο και παράλογο.

Να περάσουµε στο σχέδιο νόµου. Ακούσαµε κατά τη δεύτερη
συνεδρίαση -και πράγµατι αυτό µας έκανε εντύπωση- έναν εκ
των φορέων του ΕΕΤΤ, ο οποίος υποστήριξε ότι θα πρέπει να
δοθεί αύξηση στους µισθούς τους για την αποφυγή τού να φεύ-
γουν στο εξωτερικό νέοι άνθρωποι, όπως επίσης και να γίνουν
προσλήψεις. Αυτό δικαιολογεί το πόσο ένθερµα στήριξαν το ση-
µερινό σχέδιο νόµου. 

Χθες µάλιστα, στην τρίτη συνεδρίαση ο κύριος Υπουργός, ο
οποίος απουσιάζει κιόλας –θα έπρεπε να είναι εδώ-, ανέφερε ότι
η πατρίδα µας βρίσκεται σε γεωστρατηγικό κόµβο εις ό,τι αφορά
τις τηλεπικοινωνίες. 

Εδώ έχω να του κάνω ένα ερώτηµα του κυρίου Υπουργού: Η
Ελλάδα βρίσκεται σε γεωστρατηγικό κόµβο µόνο για τις τηλεπι-
κοινωνίες; Γιατί δεν το εκµεταλλεύεστε αυτό στο σύνολο της
εξωτερικής σας πολιτικής, ούτως ώστε να διεκδικήσετε αυτά που
πράγµατι αξίζουν στην Ελλάδα;

Επίσης, χθες ανέφερε ο κύριος Υπουργός ότι όλες οι τεχνικές
υποδοµές έχουν αναπτυχθεί µε δηµόσια στήριξη, παρέµβαση και
επίβλεψη, γιατί δεν µπορούσαν οι ιδιώτες. Για αυτό τις ξεπου-
λάει;

Να περάσουµε στις τροπολογίες.
Έρχοµαι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 985 και ειδικό 1.

Με την παρούσα τροπολογία η συγκυβέρνηση προσπαθεί µε
προχειρότητα να κερδίσει χρόνο και συγκεκριµένα µέχρι τις 30
Ιουνίου του 2017, ώστε να καλυφθούν οι οικονοµικές υποχρεώ-
σεις των ΕΛΤΑ. Είναι γνωστό ότι τα Ελληνικά Ταχυδροµεία πρό-
κειται να ενταχθούν στο ΕΔΗΣ, στην Εταιρεία Δηµοσίων
Συµµετοχών, ένα από τα υπερταµεία ξεπουλήµατος της εθνικής
περιουσίας. Με την παρούσα τροπολογία η Κυβέρνηση αποπει-
ράται µε προχειρότητα να επιλύσει τα οικονοµικά προβλήµατα
των Ελληνικών Ταχυδροµείων που «τρέχουν» µε έλλειµµα 4,5
εκατοµµύρια ευρώ τον µήνα.

Η Χρυσή Αυγή δεν πρόκειται να ψηφίσει τροπολογίες οι οποίες
άλλο σκοπό δεν έχουν παρά την πρόχειρη επίλυση χρόνιων προ-
βληµάτων στους οργανισµούς κοινής ωφέλειας, όπως στην προ-
κειµένη περίπτωση αυτήν που αφορά τα Ελληνικά Ταχυδροµεία.

Την επόµενη βουλευτική τροπολογία, τη µε γενικό αριθµό 986
και ειδικό 2 καλό θα ήταν, κυρία Υπουργέ, να µην την υποστηρί-
ξετε εσείς, αλλά να ήταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός για να την
υποστηρίξει, γιατί αυτός ήταν που την περασµένη εβδοµάδα είχε
ανακοινώσει ότι η Κυβέρνηση θα διορίσει έναν ειδικό κρατικό επί-
τροπο για να επιβλέψει τις λειτουργίες της εταιρείας και να αν-
τιµετωπίσει τις τωρινές της ελλείψεις.

Ο παγκόσµιος οργανισµός που εκπροσωπεί τους οργανισµούς
συλλογικής διαχείρισης δηµιουργών, η «CISAC» και ο οργανι-
σµός που εκπροσωπεί τους ευρωπαϊκούς οργανισµούς συλλογι-
κής διαχείρισης δηµιουργών, η «GESAC», εντείνουν τις
προσπάθειές τους για να βοηθήσουν την αποκατάσταση του
προβληµατικού καθεστώτος είσπραξης δικαιωµάτων στην Ελ-
λάδα.

Η «CISAC» και η «GESAC» ζητούν από τον εθνικό οργανισµό
συλλογικής διαχείρισης, την ΑΕΠΙ, να εισάγει επείγουσες µεταρ-
ρυθµίσεις προς συµµόρφωση µε τις παγκόσµιες βέλτιστες πρα-
κτικές της «CISAC» και των επαγγελµατικών της κανόνων. Το
διοικητικό συµβούλιο της «CISAC» αξιολογεί, επίσης, νέα µέτρα
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για να αντιµετωπίσει τα ευρήµατα του πρόσφατου κρατικού οι-
κονοµικού ελέγχου του πορίσµατος για την ΑΕΠΙ. Αυτά θα µπο-
ρούσαν να περιλαµβάνουν, µάλιστα, κυρώσεις όπως η αποβολή
της ΑΕΠΙ από µέλος της «CISAC» και της «GESAC».

Οι απόψεις, λοιπόν, των διοικητικών συµβουλίων των δύο
αυτών φορέων αναπτύχθηκαν σε µια επιστολή η οποία εστάλη
στη διοίκηση της ΑΕΠΙ, εκφράζοντας σοβαρές ανησυχίες για
αυτήν την κατάσταση µεταξύ της κοινότητας των οργανισµών
συλλογικής διαχείρισης δηµιουργών σε όλον τον κόσµο. Οι φο-
ρείς αυτοί διερευνούν διάφορους τρόπους, προκειµένου να εξα-
σφαλίσουν ότι οι δηµιουργοί στην Ελλάδα θα καταλήξουν µε
έναν διαφανή οργανισµό συλλογικής διαχείρισης, τον οποίο θα
ελέγχουν µε κατάλληλη εποπτεία και στον οποίο τα δικαιώµατα
που εισπράττονται θα καταλήγουν στους δηµιουργούς, οι οποίοι
και τα δικαιούνται.

Εδώ, όµως, έχουµε αρκετές αντιρρήσεις σε σχέση µε την τρο-
πολογία που κατατέθηκε. Αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση
ότι ο προσωρινός επίτροπος αναλαµβάνει την οµαλή είσπραξη
από τους χρήστες και την απόδοση προς τους δικαιούχους των
ποσών που οι τελευταίοι εισπράττουν. Πώς διασφαλίζεται αυτό,
κυρία Υπουργέ;

Επίσης, αναφέρει στη σελίδα 3 ότι ο προσωρινός επίτροπος
επεµβαίνει αποφασιστικώς ακυρώνοντας κάθε πράξη ή απόφαση
της διοίκησης,  κάτι το οποίο είναι απαραίτητο προκειµένου να
µη χειροτερεύσει η οικονοµική θέση του οργανισµού ή διακοπεί
η λειτουργία του. Δηλαδή θα «κόβει» και θα «ράβει» όπως θέλει.
Έχει όλες τις αρµοδιότητες. Θα είναι ένας υπουργός, κατ’ ου-
σίαν.

Ο προσωρινός επίτροπος, επίσης, θα επιλέγεται από τον
Υπουργό Πολιτισµού. Γράφει από κάτω ποια θα έπρεπε να είναι
τα κριτήρια για να γίνει η πρόσληψή του. Εδώ, όµως, πιστεύουµε
ότι θα µας προκύψει ένας ακόµα Καρανίκας, ο οποίος θα έχει
µάλιστα την ευχέρεια να προσλαµβάνει όχι µόνο βοηθητικό προ-
σωπικό για την υποβοήθηση του έργου του, αλλά και εξωτερι-
κούς νοµικούς ή οικονοµικούς συµβούλους.

Με την παρούσα, λοιπόν, τροπολογία το αρµόδιο Υπουργείο
επιχειρεί να επιλύσει τα προβλήµατα, όπως ανέφερα και πριν,
που έχουν δηµιουργηθεί αναφορικά µε το προβληµατικό καθε-
στώς είσπραξης δικαιωµάτων των δηµιουργών. Ο νοµοθετικός
τραγέλαφος που έχει δηµιουργηθεί µε τη διαχρονική συνεργασία
των εκάστοτε Υπουργών Πολιτισµού και µερικών φερόµενων ως
δηµιουργών και δισκογραφικών εταιρειών, ώστε να καταλη-
στεύονται από ανύπαρκτους ελεγκτές του ΑΕΠΙ τα χρήµατα κάθε
λογής επιχειρήσεων, από αναψυκτήρια µέχρι και περίπτερα, και
να καταλήγουν σε υπαρκτές τσέπες, πρέπει τέλος πάντων να
λάβει τέλος.

Ο εθνικός, λοιπόν, οργανισµός συλλογικής διαχείρισης, η
ΑΕΠΙ, έχει καταστεί ιδιαιτέρως προβληµατικός και είναι γεγονός
ότι πρέπει να επανεξεταστεί το νοµοθετικό πλαίσιο, που ρυθµίζει
τη λειτουργία του. Είναι σαφές, όµως, ότι µε τέτοιου είδους τρο-
πολογίες που προτάσσουν ως λύσεις των σχετικών προβληµά-
των τους διορισµούς -όπως ανέφερα και πριν- προσωρινών
επιτρόπων και λοιπού βοηθητικού προσωπικού µε απροσδιόρι-
στο το ύψος των αµοιβών τους, δεν θα επιλυθούν τα προβλή-
µατα. Ήδη, όπως ανέφερα πριν η «CISAC», ο παγκόσµιος
οργανισµός, και η «GESAC», ο ευρωπαϊκός οργανισµός, έχουν
εντείνει τις προσπάθειές τους, αλλά δεν υπάρχει φως στο τού-
νελ.

Η θέση της Χρυσής Αυγής σε ό,τι έχει να κάνει µε την ΑΕΠΙ
είναι πάγια. Δεν θα πρέπει οι κάτοικοι των χωριών κάτω των τριών
χιλιάδων κατοίκων να πληρώνουν και να επιβαρύνονται µε επι-
πλέον εισφορές. Συν το ότι πρόσφατα πέρασε νοµοσχέδιο και
ίσχυσε από την πρώτη του µηνός, σύµφωνα µε το οποίο αυτά τα
χωριά έχουν επιβαρυνθεί και µε επιπλέον ασφαλιστικές εισφο-
ρές, έχουν επιβαρυνθεί µε επιπλέον φόρους. Κοιτάξτε να νοµο-
θετείτε όπως πρέπει για τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς για τη διαχεί-

ριση του χρόνου εκ µέρους σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µέλη από το Σώµα Ελλήνων Οδηγών
Δράµας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζητή-
σουµε επί του πρώτου σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής
Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Αρχικά επιτρέψτε
µου να υπογραµµίσω τη σηµασία της ύπαρξης του εν λόγω
Υπουργείου, η ίδρυση του οποίου ήλθε να καλύψει ένα κενό δε-
καετιών. Οι κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης συνήθιζαν να δί-
νουν «δωράκια», τα οποία πληρώνει σήµερα ο ελληνικός λαός,
φροντίζοντας πάντοτε για τη προχειρότητα και την απουσία θε-
σµικού πλαισίου, ώστε η ευθύνη να περιστρέφεται σε χαµηλό-
βαθµα στελέχη οργανισµών και να µη φθάνει ποτέ σε πολιτικά
πρόσωπα.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτέλεσε η ψηφιοποίηση των
τηλεφωνικών κέντρων του ΟΤΕ από τη «SIEMENS» και την «IN-
TRACOM», µεταξύ του 1990 και του 1997. Η σύσταση του Υπουρ-
γείου, λοιπόν, ήλθε να διασφαλίσει ότι πλέον οι αρµοδιότητες για
την κατανοµή της κατά γενική οµολογία ακριβής ψηφιακής
«πίτας» είναι συγκεκριµένες, ενώ και οι πρωτοβουλίες λαµβάνουν
χώρα µε µεθοδολογία συγκροτηµένη και σύγχρονη.

Το παρόν σχέδιο νόµου βάζει δυναµικά την Ελλάδα στον ευ-
ρωπαϊκό ψηφιακό χάρτη µε την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας στο ελληνικό δίκαιο, ενώ δεν στέκεται µόνο εκεί. Εισάγει
όλες τις αναγκαίες κανονιστικές πράξεις, προκειµένου όσα προ-
βλέπονται στην οδηγία ως γενικές κατευθύνσεις να καταστούν
αµέσως και πλήρως υλοποιήσιµα και λειτουργικά. Το διακύβευµα
είναι η παροχή καλύτερης ευρυζωνικής κάλυψης, καθώς και η
µείωση του κόστους των επενδύσεων στον τοµέα της εγκατά-
στασης υψίρρυθµων δικτύων, ηλεκτρονικών επικοινωνιών, των
γνωστών σε όλους οπτικών ινών.

Ο εν λόγω στόχος επιτυγχάνεται µέσω του συντονισµού των
έργων του πολιτικού µηχανικού, όπως εκσκαφές, αδειοδοτήσεις,
το κόστος των οποίων είναι και το σηµαντικότερο. Όπως ανέ-
φερα και στην αρχή, αυτό που έλειπε επί σειρά ετών ήταν η επι-
τελική διαχείριση της ψηφιακής πολιτικής της χώρας. 

Ο συντονισµός των φορέων, λοιπόν, αποτελεί το κλειδί και
αυτό ακριβώς προτάσσεται από το παρόν σχέδιο νόµου. Παρά-
πλευρα οφέλη του εν λόγω συντονισµού θα αφορούν το οικονο-
µικό και περιβαλλοντικό επίπεδο, καθώς και εκείνο της
διατήρησης της κοινωνικής γαλήνης. Είναι εύλογη η αναστάτωση
η οποία δηµιουργείται στις τοπικές κοινωνίες µε επαναλαµβανό-
µενα κατά περιόδους και µεγάλης διάρκειας έργα στις γειτονιές
των πόλεων, ζήτηµα το οποίο σήµερα αντιµετωπίζεται. Πλέον,
ελαχιστοποιούνται τέτοιου είδους εργασίες, ενώ υπάρχει υπο-
χρέωση για τα νέα κτήρια να είναι εξαρχής εξοπλισµένα µε την
αναγκαία υλικοτεχνική υποδοµή. 

Το παρόν σχέδιο νόµου συνεπώς έχει πολυδιάστατη σηµασία
και αξία. Είναι βέβαιο ότι οι επενδύσεις στο ψηφιακό χώρο είναι
ασύµφορες, ιδιαιτέρως για τον προϋπολογισµό µιας χώρας σε
διαδικασία πολυετούς δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Γι’ αυτόν
τον λόγο καθίσταται σαφές ότι τα υψίρρυθµα δίκτυα κατασκευά-
ζονται από τους παρόχους µε βάση δικά τους επενδυτικά σχέδια
και δεν επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό. Αν και δεν θε-
ωρούµε ότι αποτελεί είδος πολυτελείας, εντούτοις αναγνωρί-
ζουµε την αδυναµία κρατικής χρηµατοδότησης. 

Η Κυβέρνηση, ως όφειλε, υποβοηθά τη δηµιουργία ευνοϊκών
συνθηκών µειωµένου κόστους, προκειµένου να καταστούν ελκυ-
στικότερες οι επενδύσεις από πλευράς των παρόχων υπηρεσιών
τηλεπικοινωνιών. Σε µια εποχή που η Ελλάδα βρίσκεται σε ανα-
ζήτηση επενδύσεων για τη χρηµατοδότηση της οικονοµίας της,
η καλλιέργεια ευνοϊκών συνθηκών συνιστά όχι απλά άµεση κα-
νάγκη αλλά αδιαπραγµάτευτη προϋπόθεση.

Η ανάπτυξη της οικονοµίας δεν µπορεί να έρθει µέσα από ευ-
χολόγια ή ευφυολογήµατα. Θα έρθει µέσα από την αναζήτηση
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της καινοτοµίας, την είσοδο στον ευρωπαϊκό ψηφιακό χάρτη και
την εύρεση των επιλογών του µέλλοντος.

Περαιτέρω, θα ήθελα να προσθέσω ότι ο συντονισµός των
δράσεων απαιτεί καλή θεσµοποιηµένη γνώση της πραγµατικό-
τητας. Σε αυτό, λοιπόν, συµβάλλει το Μητρώο Υποδοµών στο
οποίο θα συµπεριληφθεί το σύνολο των εγκαταστάσεων δικτύων
της ΔΕΗ, της ΕΥΠΑΔ και των τηλεπικοινωνιακών δικτύων. Παύει
πλέον η ανεξέλεγκτη διέλευση πάσης φύσεως υποδοµών δίχως
στόχευση, δίχως έλεγχο, δίχως λογοδοσία και συχνά µε επιβά-
ρυνση των οικείων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Ο καθέ-
νας προκαλούσε ζηµιές στα πεζοδρόµια και στα οδοστρώµατα
και η Κυβέρνηση, οι περιφέρειες και οι δήµοι δεν γνώριζαν τί-
ποτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Ελλάδα είναι ουρα-
γός όσον αφορά τις υποδοµές υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονι-
κών επικοινωνιών. Τολµώ να πω ότι είναι αυτοκαταστροφική
πρακτική για µια χώρα η οποία βρίσκεται σε παρατεταµένη
ύφεση το να µην επενδύει στις τεχνολογίες αιχµής, ιδιαίτερα αν
αναλογιστεί κανείς το σπουδαίο ανθρώπινο κεφάλαιο το οποίο
διαθέτουµε και µέρος του οποίου συχνά δυστυχώς αναζητά την
τύχη του στο εξωτερικό.

Η λειτουργία προηγµένων τηλεπικοινωνιακών δικτύων αποτε-
λεί σήµερα ένα στοίχηµα ίσως µεγαλύτερο και από εκείνο της
κατασκευής αυτοκινητοδρόµων. Ζούµε στην εποχή της κοινω-
νίας της πληροφορίας, των µεγάλων ταχυτήτων, των εξ αποστά-
σεως σηµαντικότατων εφαρµογών όπως η τηλεϊατρική. Δεν
δικαιούµαστε να κλείνουµε τα µάτια µας ενώπιον των καταιγιστι-
κών εξελίξεων. 

Για τους παραπάνω λόγους, θεωρώ αυτονόητη και χαιρετίζω
τη συµπόρευση του συνόλου σχεδόν των πολιτικών κοµµάτων
και πολιτικών φορέων στο ζήτηµα της ουσιαστικής απόκτησης
εθνικής ψηφιακής πολιτικής εναρµονισµένης µε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο.

Αδυνατώ να αντιληφθώ πώς θα βγούµε από την κρίση όταν δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε στα αυτονόητα. Ψηφίζω, λοιπόν,
το παρόν νοµοσχέδιο, προτρέποντας όλα τα κόµµατα και τους
φορείς του δηµοκρατικού τόξου να παραµερίσουν τις µικροπο-
λιτικές σκοπιµότητες και να βρούµε πλέον ένα κοινό πεδίο συ-
νεννόησης για τα προφανή και αδιαπραγµάτευτα ζητήµατα όπως
το σηµερινό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Οι οµιλητές δείχνουν τον δρόµο και στους Κοινοβουλευτικούς

Εκπροσώπους για την τήρηση του χρόνου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, για ακόµη µια φορά  ενώ ο κατελθών του Βήµατος

συνάδελφος µε έναν τρόπο, θα έλεγα, σύννους αναφέρθηκε και
έκλεισε την τοποθέτησή του µε την ανάγκη της συνεννόησης,
όπως και ο Υπουργός αρχικά, κατά τη δική του τοποθέτηση στην
επιτροπή ανέφερε ότι επιτέλους υπάρχει µια εκκίνηση συνεννόη-
σης, όµως στη συνέχεια και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις
επιτροπές αλλά και σήµερα εδώ κάθε άλλο παρά σε κάτι τέτοιο
κανείς µπορεί να καταλήξει. Και φαίνεται και από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ που θυµήθηκε, κύριε Ξυδάκη,
τα κοινωνικά φρονήµατα. Νοµίζω ότι είµαστε σε µια άλλη εποχή.
Είµαστε, όπως τονίζεται εδώ, σε µια ψηφιακή εποχή, αλλά δυ-
στυχώς συνεχίζουµε και λειτουργούµε µε έναν παλαιοκοµµατικό
τρόπο σε κάθε επίπεδο και δεν δίνετε τη δυνατότητα παρά...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Παλαιοκοµµατικός εγώ;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν είπα εσάς. Δεν αναφέροµαι

σε εσάς. Είπα λειτουργείτε –δεν αναφέροµαι σε εσάς, αλλά η
αναφορά στα κοινωνικά φρονήµατα νοµίζω ότι...

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Πότε ειπώθηκε αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λείπατε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εγώ έλειπα; Για κοινωνικά φρονήµατα δεν

ακούστηκε ποτέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πείτε το στον κ. Ξυδάκη, δίπλα

σας είναι. Ρωτήστε τον κύριο Ξυδάκη, συνάδελφε. Για να συννε-

νοούµαστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είπα ότι η Αριστερά ήταν πρωτοπόρα

στην επιχειρηµατικότητα σε όλη τη µεταπολιτευτική Ελλάδα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εµείς δεν τα θυµόµαστε αυτά. Εν

πάση περιπτώσει, µας τα ανακαλεί στη µνήµη. Όµως θα τα πω
και στη συνέχεια, για να δούµε και όλο αυτό. 

Βλέπετε ότι συνεχίζετε να κάνετε µια προσπάθεια εγκαθίδρυ-
σης ενός κρατικίστικου τρόπου λειτουργίας σε κάθε επίπεδο. Και
σε αυτό το νοµοσχέδιο, αγαπητέ συνάδελφε, ξαναβλέπουµε
αυτόν τον παλαιοκοµµατικό τρόπο, της παρέµβασης, σε πολιτικό
επίπεδο εννοώ, µε τις αναθέσεις. Και στο δεύτερο µέρος, στο
άρθρο 13 τα ίδια γίνονται. Δεν υπάρχει νοµοσχέδιο που να µην
έρχεται διάταξη µε τον τρόπο των αναθέσεων, που είναι κατά πα-
ρέκκλιση της όποιας νοµοθεσίας, ελληνικής ή ευρωπαϊκής, προ-
κειµένου να τοποθετήσετε τους δικούς σας ανθρώπους. 

Άλλωστε, το ίδιο γίνεται και µε τον διορισµό του κοµµατικού
επιτρόπου σε ό,τι αφορά την τροπολογία που φέρατε το πρωί
αναφορικά µε την ΑΕΠΙ. Αυτό ακριβώς δεν κάνατε; Διορίζετε
ξανά. Με αυτόν τον τρόπο το επιχειρείτε και θα έλεγα µε αντι-
συνταγµατικό τρόπο, κύριε κοινοβουλευτικέ εκπρόσωπε και δί-
νετε έτσι πάλι το δικαίωµα των προσφυγών -είναι επόµενο-  αφού
θα κηρυχθεί η συγκεκριµένη διάταξη αντισυνταγµατική και θα
υπάρχουν προσφυγές. Θα δώσετε χρόνο σε αυτούς που ενδε-
χοµένως δεν θέλετε –σε εισαγωγικά- προκειµένου να συνεχίσουν
να παράγουν αυτό που παράγουν µέχρι σήµερα, δηλαδή, καµµιά
διασφάλιση των πνευµατικών δικαιωµάτων των δηµιουργών αλλά
και των δικαιωµάτων των χρηστών. Είναι µεγάλο ζήτηµα. Θα το
δούµε στη συνέχεια και θα το βρούµε µπροστά µας. 

Από τη δική µας πλευρά υποδείχθηκε ένας τρόπος. Υπάρχει ο
Αστικός Κώδικας, υπάρχει η δυνατότητα αυτή σε ένα νοµικό πρό-
σωπο να διοριστεί µε τον τρόπο που πρέπει να διοριστεί µε από-
φαση του δικαστηρίου, έτσι ώστε να µην έχουµε άλλου είδους
ζητήµατα. Άλλωστε, έχετε δεσµευτεί σε ένα νοµοσχέδιο. Είµαστε
συνακόλουθοι σε αυτό. Γιατί δεν το φέρνετε αυτό και δίνετε
χρόνο –αυτό θα συµβεί, θα δώσετε χρόνο- στους «αντίδικούς»
σας µε αυτήν την τροπολογία να προσφύγουν; Θα έχουµε χά-
σιµο χρόνου σε βάρος όλης αυτής της υπόθεσης. 

Βεβαίως, έρχοµαι στο ζήτηµα αναφορικά µε µια άλλη τροπο-
λογία µε τα Ελληνικά Ταχυδροµεία. Δυστυχώς, αργήσατε και στο
σηµείο αυτό µε την έννοια της αναγνώρισης των υποχρεώσεών
σας ως πολιτεία αλλά ως Κυβέρνηση σήµερα, της αναγκαιότητας
της εύρυθµης λειτουργίας των Ελληνικών Ταχυδροµείων. Έχω
µια απόφαση -που θα την καταθέσω- σχετικά µε ένα ταχυδροµείο
σε µια δύσβατη περιοχή του Νοµού µας, της Δράµας, µε τρεις
χιλιάδες κατοίκους. Από 15-2-2017 υπάρχει αναστολή λειτουρ-
γίας του ταχυδροµικού καταστήµατος. Λείπει ο Υπουργός ενώ
έχει δεσµευτεί. 

Πιστεύω ότι ύστερα από τη σηµερινή τροπολογία και την ανά-
ληψη των οικονοµικών σας υποχρεώσεων έναντι των Ελληνικών
Ταχυδροµείων όπου συνεργάζονται και µε την συγκεκριµένη τρά-
πεζα και διευκολύνονται έτσι παραµεθόριες αποµακρυσµένες πε-
ριοχές να δώσετε τη δυνατότητα παραµονής σε αυτές τις
περιοχές αυτών των ανθρώπων έτσι ώστε µέσω του συγκεκριµέ-
νου συστήµατος –µιας και µιλάµε για τη ψηφιακή εποχή- να µπο-
ρούν να εξυπηρετούν τις υποχρεώσεις τους σε κάθε επίπεδο,
ακόµη και στα φορολογικά και άλλα ζητήµατα που έχουν οι κά-
τοικοι αυτών των περιοχών. Θέλω να πιστεύω ότι θα υπάρξει πα-
ρέµβασή σας. Καταθέτω και τη σχετική ερώτησή µου για το
ζήτηµα αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός λείπει, βεβαίως, αλλά είπε  ότι θα υπάρξει
παρέµβασή του προκειµένου να παραµείνει σε ένα δύσβατο, πα-
ραµεθόριο δήµο της χώρας ακριβώς αυτή η αναγκαιότητα λει-
τουργίας του συγκεκριµένου ταχυδροµείου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
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Ο κ. Απόστολος Καραναστάσης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.  
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου έχει σκοπό
την ενσωµάτωση στο εθνικό δίκαιο των προβλέψεων της οδηγίας
61 του 2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τα µέτρα µείωσης
του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών
επικοινωνιών. Το νοµοσχέδιο φυσικά αυτό είναι θέµα ουσίας και
όχι τυπικό. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Υπηρεσίας η
χώρα µας παρουσιάζει υστέρηση σε πολλούς δείκτες του ψηφια-
κού θεµατολογίου για την Ευρώπη του 2020, που αφορούν στη
χρήση νέων τεχνολογιών και ηλεκτρονικών υπηρεσιών. Ένας από
τους σηµαντικότερους λόγους στους οποίους οφείλεται η στέ-
ρηση είναι η έλλειψη διαθεσιµότητας ευρυζωνικών υποδοµών,
ενώ ο παράγοντας αυτός επηρεάζει επίσης την ανάπτυξη ευρυ-
ζωνικών υπηρεσιών από το δηµόσιο αλλά και από τις επιχειρή-
σεις. 

Η εν λόγω οδηγία συµβάλει στην επίτευξη των στόχων του ψη-
φιακού θεµατολογίου, αλλά και του σχεδίου Εθνικής Ψηφιακής
Στρατηγικής 2016 - 2020. Συγκεκριµένα, δύο από τις απαιτούµε-
νες δράσεις για την υλοποίηση των προτεραιοτήτων του σχεδίου
εστιάζονται στους τοµείς της µείωσης του κόστους επένδυσης
για τις ευρυζωνικές εγκαταστάσεις και της απλοποίησης των δι-
οικητικών διαδικασιών.

Επίσης, στην ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε τίτλο
«το Ψηφιακό Θεµατολόγιο για την Ευρώπη», η οποία έχει εγκρι-
θεί από τα κράτη - µέλη, περιλαµβάνονται δύο στόχοι, που αφο-
ρούν την ευρυζωνικότητα και συγκεκριµένα αναφέρεται µέχρι το
2020 θα πρέπει το σύνολο των πολιτών να έχουν δυνατότητα
πρόσβασης σε ευρυζωνικές υπηρεσίες µε ταχύτητες τουλάχι-
στον 30 Mbps, ενώ το 50% του πληθυσµού κάθε χώρας θα πρέ-
πει να έχει σύνδεση σε υπηρεσίες υπερ υψηλής ταχύτητας
τουλάχιστον 100 Mbps.

Η χώρα µας παρουσιάζει υστέρηση όλα αυτά τα χρόνια σε
σχέση µε το ευρωπαϊκό µέσο όρο και κάθε προσπάθεια µείωσης
του κόστους ανάπτυξης των υποδοµών, αλλά και απλοποίησης
των σχετικών διαδικασιών αδειοδότησης και από κοινού χρήσης
υποδοµών αναµένεται να ωφελήσει σηµαντικά στην ανάπτυξη ευ-
ρυζωνικών υποδοµών και να προσεγγίσει τους φιλόδοξους στό-
χους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, ανοίγω µια παρένθεση για να θυµίσω
στους παριστάµενους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης τη δέσµευση του πρωθυπουργού τότε, κ. Σαµαρά, για
την παροχή ελεύθερης πρόσβασης στο διαδίκτυο σε όλους τους
πολίτες µέχρι το 2014, δέσµευση που εξακολουθεί να διασκεδά-
ζει τους Έλληνες τρία χρόνια µετά. 

Και για να µην µείνουν αναπάντητες οι κορώνες που εκτοξεύ-
τηκαν στην συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής, αλλά και στη
σηµερινή Ολοµέλεια από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ότι
δήθεν η σηµερινή Κυβέρνηση είναι κατά της τεχνολογικής εξέλι-
ξης και δεν στηρίζει την έρευνα ως Πρόεδρος της Επιτροπής
Έρευνας και Τεχνολογίας της Βουλής θα πρέπει να σηµειώσω
ότι όσον αφορά στις πηγές χρηµατοδότησης για την έρευνα
είναι, κατ’ αρχάς, οι δηµόσιες δαπάνες, ο προϋπολογισµός των
οποίων παρά την κρίση αυξήθηκε το 2016 κατά 30% και είναι ένα
ποσό πολύ σηµαντικό. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
αυξήθηκε από 97 εκατοµµύρια ευρώ το 2014 σε 148 εκατοµµύ-
ρια ευρώ το 2016. 

Μια δεύτερη πηγή χρηµατοδότησης είναι ο «Ορίζοντας 2020»,
το Κοινοτικό Πρόγραµµα για την έρευνα, το «Horizon 2020». Εκεί
η Ελλάδα -και παρακαλώ για αυτό, γιατί έγινε πάρα πολύ µεγάλη
κριτική για το Horizon- σήµερα βρίσκεται στη δέκατη θέση και
όσον αφορά στην προσέλκυση πόρων και όσον αφορά στην προ-
σέλκυση αριθµού προγραµµάτων. Βρισκόµαστε µεταξύ Αυ-
στρίας και Ολλανδίας, πράγµα πάρα πολύ σηµαντικό.

Από την άλλη πλευρά η χρηµατοδότηση για έρευνα και καινο-
τοµία µε βάση τη στρατηγική της έξυπνης εξειδίκευσης είναι αρ-
κετά υψηλή, 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επταετία του
ΕΣΠΑ που κατεξοχήν στηρίζει αυτό που λέµε εφαρµοσµένη
έρευνα. 

Πρόσφατα έγινε και η µεγάλη προκήρυξη, για να µην το ξε-

χνάµε, για 280 εκατοµµύρια ευρώ το «Δηµιουργώ - Ερευνώ - Και-
νοτοµώ», ενώ τέλος ιδρύσαµε το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και
Καινοτοµίας, το ΕΛΙΔΕΚ, που θα στηρίζει το ερευνητικό δυναµικό
της χώρας που θα χρηµατοδοτείται µε 240 εκατοµµύρια από τα
οποία τα 180 εκατοµµύρια προέρχονται από µια σύµβαση µε την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και δεν είναι για δρόµους και
για γέφυρες, αλλά για έρευνα και για καινοτοµία και τα 60 εκα-
τοµµύρια προέρχονται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων της χώρας. Αυτό προς αποκατάσταση της αλήθειας και
νοµίζω ότι εδώ κλείνει η παρένθεση.

Θα πω και κάτι άλλο. Αλήθεια, τι αποσκοπεί η κριτική της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης για την παρουσία του Υπουργού σε συ-
ναντήσεις που στηρίζουν την ψηφιακή σύγκλιση της χώρας µας
στο εξωτερικό που εκ του αποτελέσµατος φαίνεται ότι πραγµα-
τικά όλα αυτά τα χρόνια ήταν φτωχή; Πρέπει να είµαστε απόντες
από αυτές τις συναντήσεις; Νοµίζω ότι οι φτηνές πολιτικές ανα-
φορές για ταξίδια κάνουν κακό για τη χώρα µας. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εγκατάσταση υψίρ-
ρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών στη χώρα µας -δη-
λαδή οπτικών ινών, οπτικές ίνες είναι- και κατ’ επέκταση η
θεσµοθέτηση των όρων που θα διευκολύνουν την εγκατάσταση
αυτή αποτελεί επιτακτική ανάγκη ώστε να υλοποιηθεί η ψηφιακή
στρατηγική της χώρας.

Για την επίτευξη εξάλλου των στόχων του ψηφιακού θεµατο-
λογίου επιβάλλεται η ύπαρξη υψίρρυθµων δικτύων ως τον τελικό
χρήστη, εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα τεχνολογική ουδετερό-
τητα, ιδίως µε υλική υποδοµή εντός του κτηρίου που θα είναι
προσαρµοσµένη σε υψηλές ταχύτητες. 

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι είναι ανάγκη να µπορέσουν οι οπτι-
κές ίνες να φτάσουν το δυνατόν συντοµότερα στην κατοικία και
ιδιαίτερα στις επιχειρήσεις. Δηλαδή το «Fiber for the Business»
νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό παράδειγµα για το πώς πρέπει να
λειτουργήσει αυτή η διαδικασία. 

Η σπουδαιότητα της ανάπτυξης ευρυζωνικών υποδοµών έχει
αναγνωριστεί σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, καθώς σύµφωνα µε µε-
λέτες ωφελεί σηµαντικά την επιχειρηµατικότητα και την οικονο-
µική ανάπτυξη, αλλά και επιτρέπει στους πολίτες µε τη µείωση
του ψηφιακού χάσµατος ανά την επικράτεια να συµµετέχουν ισό-
τιµα στην ψηφιακή κοινωνία, απολαµβάνοντας τα οφέλη των
νέων τεχνολογιών και των εξελιγµένων ηλεκτρονικών υπηρεσιών
που προσφέρονται στον τοµέα της υγείας, της παιδείας και άλ-
λους. 

Μέσω των ευρυζωνικών υποδοµών οι πολίτες όλης της χώρας
θα έχουν πρόσβαση σε αξιόπιστες υπηρεσίες τηλεκπαίδευσης,
τηλεϊατρικής, τηλεργασίας, ενώ επιχειρήσεις θα µπορούν να
συµµετέχουν ενεργά στην ενιαία ψηφιακή αγορά και να επανα-
χρησιµοποιήσουν την υπάρχουσα υλική υποδοµή. Στόχος, µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να υπάρξει περιορισµός ή
εξάλειψη του ψηφιακού αναλφαβητισµού. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι οι νόµοι
ψηφίζονται µε καλή πρόθεση για να καλύψουν υπαρκτές ανάγκες
της κοινωνίας και του κράτους. Το πόσο γρήγορα, πιστά και απο-
τελεσµατικά εφαρµόζονται είναι αυτό που τους δικαιώνει ή τους
αχρηστεύει. Άρα, ψήφιση άµεση του παρόντος νόµου και άµεση
εφαρµογή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του Ποταµιού κ. Γεώργιος Αµυράς έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαρι-

στώ, βεβαίως, και τον συνάδελφο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος που µου παραχώρησε τη σειρά
του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάλλον δεν θα το ξέρετε, αλλά
σήµερα για πέµπτη φορά κατέπεσε ο διαγωνισµός που η ΕΡΤ
προκήρυξε για την προµήθεια τριακοσίων είκοσι ψηφιακών ποµ-
πών, προκειµένου να στήσει το δικό της ψηφιακό δίκτυο. 

Ως γνωστόν –και αυτό είναι κάτι που η δική σας Κυβέρνηση
είχε κάνει σηµαία, κύριε Υπουργέ, κατά τα λεγόµενα της προ-
εκλογικής περισσότερο ρητορείας και µετεκλογικής για κανένα
εξάµηνο- η ΕΡΤ «πλήρωνε» -λόγια πολιτικών της δικής σας πα-
ράταξης- νταβατζιλίκι στη «DIGEA» και εξακολουθεί να πληρώνει,
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θα έλεγα εγώ, ύψους σχεδόν 2 εκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο,
για να φιλοξενείται στην ψηφιακή πλατφόρµα της «DIGEA». Μά-
λιστα! 

Πριν ανέλθετε εσείς στην εξουσία, λέγατε ότι οι προηγούµενοι
επίτηδες δεν άφηναν την ΕΡΤ να προχωρήσει στην προµήθεια
ψηφιακών ποµπών για να απεξαρτηθεί από τη «DIGEA» και να
αναπτύξει το δικό της µπουκέτο προγράµµατος. 

Παρά το γεγονός ότι δεν είστε εσείς η υπεύθυνη Υπουργός,
αλλά φαντάζοµαι θα το µεταφέρετε στον κ. Παππά, σας ερωτώ
κυρία Κονιόρδου τα εξής: Για ποιόν λόγο σήµερα, για πέµπτη
φορά, δύο φορές επί της δικής σας θητείας καταπίπτει ο διαγω-
νισµός; Θα σας δώσω εγώ τα στοιχεία, την αντικειµενική πληρο-
φόρηση και αναζητήστε τα καλοί συνάδελφοι. 

Το Ελεγκτικό Συνέδριο λοιπόν διαπίστωσε για συνεχόµενη
φορά ότι υπήρχαν σφάλµατα στη σύνταξη της προκήρυξης κι
έτσι για άλλη µια φορά η ΕΡΤ µένει χωρίς την προίκα των ψηφια-
κών ποµπών της. 

Τον δε Απρίλιο, τώρα δηλαδή, λήγει η σύµβαση της ΕΡΤ µε τη
«DIGEA» και σας ερωτώ το εξής: Θα την ανανεώσετε ή όχι; Ναι
ή όχι; Και θέλω να ρωτήσω εγώ, ο υπάλληλος που συντάσσει τις
προκηρύξεις στην ΕΡΤ -οι οποίες είναι εσφαλµένες τελικά, όπως
το Ελεγκτικό Συνέδριο µας αποδεικνύει- έχει ευθύνες; Και ποιος
είναι; Έχει ονοµατεπώνυµο; Περιµένω απαντήσεις. 

Σας θυµίζω επίσης, ότι ο κ. Μιχαλίτσης, Γενικός Διευθυντής
Τεχνολογίας της ΕΡΤ, τον Απρίλιο του 2016 σε επιτροπή που είχε
έρθει, όταν τον ρώτησα επίµονα για το θέµα της ψηφιακής πλατ-
φόρµας της ΕΡΤ, µου είχε πει τότε ότι «ναι δεσµευόµαστε ότι
εντός του 2016 η ΕΡΤ θα απεξαρτηθεί από τη «DIGEA» και θα
πάψει να δίνει αυτά τα 2 εκατοµµύρια ευρώ περίπου τον χρόνο». 

Τι κάνετε εσείς λοιπόν; Σας ερωτώ.  Εγώ -εννοείται, κυρία
Υπουργέ- θα το παρακολουθώ το θέµα της ΕΡΤ, όπως κάνω, και
θα περιµένω απαντήσεις. Εάν ο αρµόδιος Υπουργός, κ. Παππάς,
δεν βρει χρόνο ή δεν του µεταφερθούν αυτά που σας λέω ώστε
να δώσει µια απάντηση, θα επανέλθω µε επίκαιρη ερώτηση µέχρι
τη δευτέρα παρουσία, µέχρι να πάρω απαντήσεις. Ποιος είναι ο
υπάλληλος, ποιος είναι εκείνος που θα πρέπει να ελέγχει τον
υπάλληλο που συντάσσει προκηρύξεις οι οποίες είναι γραµµένες
µε τέτοιο τρόπο ώστε εκεί που πάει η ΕΡΤ να προχωρήσει την
προµήθεια των ψηφιακών ποµπών, κάτι γίνεται και -ω του θαύ-
µατος- φτου και από την αρχή, και άλλο ένα ενοίκιο 2 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ περίπου από την ΕΡΤ στη «DIGEA».

Πάµε παρακάτω τώρα. Έρχοµαι τώρα στη γενικότερη πολιτική
επικαιρότητα. Εδώ και πολλούς µήνες κάθε φορά που συζητάµε
ένα σχέδιο νόµου ή πάµε να κυρώσουµε και καµιά διεθνή σύµ-
βαση, ο Υπουργός Οικονοµικών βρίσκεται κάπου να διαπραγµα-
τεύεται, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος ανακοινώνει ηµεροµηνίες
για την επίτευξη της συµφωνίας, για το κλείσιµο της αξιολόγη-
σης. Όλα, όµως, χωρίς αποτέλεσµα. Η Ελλάδα µοιάζει να είναι
εγκλωβισµένη µεταξύ Χίλτον και Βρυξελλών. 

Η Κυβέρνησή σας βυθίζεται στην απραγία και παγιδεύεται
στην αναποτελεσµατικότητα κάποιων –για να µην πω αρκετών-
Υπουργών της. 

Η οικονοµία, όµως, δεν είναι παιχνίδι. Η οικονοµία έχει τους
δικούς της ρυθµούς και χρόνους. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι
σήµερα ο αµερικανικός, επενδυτικός τραπεζικός οίκος της Citi-
group ανακοίνωσε επί τα χείρω αναθεώρηση των προβλέψεών
της για τα οικονοµικά στοιχεία της χώρας. Για το 2017 ο αµερι-
κανικός επενδυτικός οίκος πλέον προβλέπει ότι η ανάπτυξη του
ΑΕΠ θα είναι το πολύ µισή µονάδα. Σας θυµίζω ότι ο προϋπολο-
γισµός της χώρας συντεταγµένος από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών, µιλάει για 2,7% ανάπτυξη.

Το χειρότερο, όµως, δεν είναι αυτό. Το χειρότερο είναι ότι οι
αγορές σύµφωνα µε τη µελέτη αυτού του µεγάλου επενδυτικού
οίκου –και φοβάµαι στην ίδια οπτική και πολλούς άλλους, γιατί
βασίζεται σε οικονοµικά στοιχεία- λέει ότι ξεχάστε Έλληνες τις
αγορές έως το 2021. Αυτή είναι, λοιπόν, µία ζοφερή οικονοµική
πραγµατικότητα, ένα µέλλον διόλου ευχάριστο. 

Το Ποτάµι σας είχε προειδοποιήσει εγκαίρως ότι η τακτική των
καθυστερήσεων µόνο και µόνο για να λέτε ότι ασκείτε υπερή-
φανη και σκληρή διαπραγµάτευση, µόνο ζηµιά µπορεί να προκα-
λέσει. Εδώ έπρεπε γρήγορα µε σωστό τρόπο προς όφελος της

ελληνικής οικονοµίας και της ανοιχτής ελληνικής κοινωνίας να
γίνει το κλείσιµο της αξιολόγησης. Το Νοέµβριο του 2016 –σας
θυµίζω- ο Πρωθυπουργός καλούσε τους Υπουργούς να έχουν
κλείσει όλα τα µέτωπα της αξιολόγησης έως τις 6 Δεκεµβρίου
και µάλιστα έλεγε τότε ότι εν ανάγκη ας ξενυχτήσουν. 

Τέσσερις µήνες µετά, δηλαδή, στο σήµερα, η αξιολόγηση είναι
ανοιχτή, οι απαιτήσεις των δανειστών έχουν φουσκώσει γιατί τα
οικονοµικά µεγέθη πέφτουν, αποδυναµώνονται -και τόσα περισ-
σότερα ζητάνε οι δανειστές για να καλυφθούν τα οικονοµικά
ανοίγµατα- και η πραγµατική οικονοµία, δυστυχώς, επέστρεψε
στην ύφεση.

Η πραγµατική οικονοµία, λοιπόν, χτυπάει συναγερµό. Εσείς,
όµως, φοβάµαι ότι κωφεύετε. Οι καµπάνες που ακούτε, δεν είναι
οι καµπάνες της κατά φαντασίαν ανάπτυξης, που υποτίθεται θα
ερχόταν από πέρυσι το Πάσχα. Θυµόσαστε την πρωθυπουργική
ρήση; Το Πάσχα του 2016 –µας έλεγε- θα έχουµε ανάσταση της
οικονοµίας. Και εδώ είµαστε σε µια παρατεταµένη Μεγάλη Εβδο-
µάδα. Είµαστε σε έναν Επιτάφιο που κρατάει πια δεκατέσσερις
µήνες.

Μόλις σήµερα, επίσης, η Τράπεζα της Ελλάδος ανακοίνωσε
ότι το ανώτατο όριο που µπορούν και ζήτησαν οι ελληνικές συ-
στηµικές τράπεζες από τον έκτακτο µηχανισµό, ELA, για να αντ-
λήσουν πρόσθετα κεφάλαια, αυξήθηκε κατά 400 εκατοµµύρια
ευρώ. Πριν δέκα µέρες οι τράπεζες είχαν ζητήσει άλλα 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι σηµάδια, είναι δείκτες, είναι κόκκινα
φανάρια στο δρόµο που σου δείχνουν ότι κάτι δεν πάει καλά. Και
δυστυχώς, πολλά δεν πάνε καλά.

Γιατί η επιδείνωση στην αγορά είναι ορατή και ανά εβδοµάδα
το βλέπουµε αυτό. Η κατανάλωση βασικών ειδών –θα διαβάσατε
τα στατιστικά δελτία- έχει πέσει. Μέχρι και το γάλα έχει πέσει.
Πίνουν ξαφνικά, δηλαδή, οι Έλληνες λιγότερο γάλα; Γιατί, τι έπα-
θαν; Έπαθαν δυσανεξία; Όχι κόβουν από παντού, κόβουν ακόµη
και από το γάλα.

Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, οφείλει επιτέλους να λάβει αποφά-
σεις. 

Το 2015 είχαµε το φαινόµενο –να µην το χαρακτηρίσω- Βαρου-
φακιάδα, που µας οδήγησε εκεί που µας οδήγησε. Σήµερα πολύ
φοβάµαι ότι πάµε για υποτροπιασµό. Θα αναπολούµε τη Βαρου-
φακιάδα και θα λέµε «Εντάξει, ήταν µια ανέµελη εποχή και όχι
τόσο ζηµιογόνα» όσο αυτό που έρχεται, αν επιτέλους δεν κινη-
θείτε γρήγορα και σωστά έστω και εκ των υστέρων και έστω και
µετά από τόσο µεγάλη χρονοκαθυστέρηση γιατί το ύψος των µέ-
τρων ανεβαίνει και θα τα πληρώσει ο κόσµος. Οι διεθνείς ισορ-
ροπίες δυστυχώς αλλάζουν σε βάρος της χώρας µας και
βλέπουµε ότι η χώρα αρχίζει και αποµονώνεται από τους παρα-
δοσιακούς της εταίρους. 

Την ίδια ώρα, όµως, σε κάποια άλλα πράγµατα είστε σταθεροί
και δεν σηκώνετε µύγα στο σπαθί σας, όπως για παράδειγµα τα
χρυσά εφάπαξ, ο Γιάννης κερνάει-Γιάννης πίνει, οι αυξήσεις που
δίνουν τα ανώτερα στελέχη του δηµοσίου –διορισµένα από εσάς-
στον ίδιο τους τον εαυτό και, βεβαίως, αβέρτα κοµµατικές θέσεις
και διορισµοί µετακλητών. 

Η χώρα είναι εξαντληµένη, η Ελλάδα είναι εξαντληµένη, οι Έλ-
ληνες έχουν µπουχτίσει από τα ψέµατα και θέλουν επιτέλους
αλήθειες, αλλά και δράση, για να προχωρήσουν προς τα µπρο-
στά. Όµως, κανείς δεν ξέρει τι τελικά διαπραγµατεύεστε και τι
τελικά θα συµφωνήσετε και θα υπογράψετε. Το µόνο σίγουρο
είναι ότι αντί να σκίσετε τα µνηµόνια, όπως µας λέγατε, έχετε κα-
ταδικάσει τη χώρα σε έναν πρόσθετο και φοβάµαι αέναο κύκλο
λιτότητας από το 2018 και µετά και αυτό είναι δική σας υπο-
γραφή, Τσίπρας-Καµµένος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έλεγα ότι ήρθε η ώρα να αποφασίσετε
εσείς ιδιαίτερα οι κυβερνητικοί Βουλευτές, που κατ’ ιδίαν και
κατά µόνας εκφράζετε και σε εµένα και σε άλλους συναδέλφους
τους προβληµατισµούς σας, την πίεσή σας, το άγχος σας για την
κατάληξη της διαπραγµάτευσης, να κινηθείτε, να πιέσετε. Έχετε
και εσείς ευθύνες. Οι Υπουργοί µπορεί να το πηγαίνουν «αγάλι,
αγάλι γίνεται η αγουρίδα µέλι», αλλά η ελληνική κοινωνία δεν πε-
ριµένει, κοντεύει να σαπίσει από τη δική σας απραξία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αυτό το εκ πρώτης όψεως τεχνικό νοµοσχέδιο ανοί-
γει τον δρόµο για την είσοδο της χώρας στο πεδίο των ευρυζω-
νικών δικτύων και της ψηφιακής τεχνολογίας, δηλαδή, στο πεδίο
των οπτικών ινών, στο πεδίο των δικτύων νέας γενιάς, που δια-
θέτουν πολύ υψηλές ταχύτητες και περιέχουν έναν τεράστιο
όγκο δεδοµένων και πληροφοριών. Το συγκεκριµένο πεδίο έχει
εφαρµογή σε όλο το φάσµα των οικονοµικών και κοινωνικών δρα-
στηριοτήτων, όπως στις υποδοµές, στη γεωργία, στην ιατρική,
στη µεταποίηση, στην εκπαίδευση, στην κυκλοφορία, στη µετε-
ωρολογία, στην εργασία, σε καινοτόµες υπηρεσίες και στην κα-
θηµερινότητα του πολίτη εν γένει.

Το γεγονός ότι, σύµφωνα µε τους σχετικούς δείκτες, η χώρα
µας παρουσιάζει τεράστια υστέρηση σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο σηµαίνει ότι η Ελλάδα πρέπει να προβεί άµεσα στην
υλοποίηση δράσεων που θα ανταποκρίνονται όχι µόνο στους
αναβαθµισµένους στρατηγικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά και στην ανάγκη η χώρα να περάσει στη νέα εποχή της
ευρυζωνικότητας και ψηφιακής τεχνολογίας.

Κάθε προσπάθεια µείωσης του κόστους ανάπτυξης των υπο-
δοµών, αλλά και της απλοποίησης των σχετικών διαδικασιών
αδειοδότησης και της από κοινού χρήσης υποδοµών αναµένεται
να ωφελήσει σηµαντικά την ανάπτυξη ευρυζωνικών υποδοµών
και να προσεγγίσει τους φιλόδοξους στόχους ανάπτυξης της
χώρας. Σε αυτό το πλαίσιο η αναγκαιότητα για την προώθηση
και ψήφιση της υπό κρίση νοµοθετικής πρωτοβουλίας προκύπτει
και από την υποχρέωση της χώρας να ενσωµατώσει τις προβλέ-
ψεις της σχετικής κοινοτικής οδηγίας στο εθνικό δίκτυο συµβάλ-
λοντας ταυτόχρονα στην επίτευξη των στόχων της πρόσφατης
Εθνικής Ψηφιακής Στρατηγικής 2016-2020.

Έτσι επιτυγχάνεται η εθνική δέσµευση και ο στόχος της χώρας
για µείωση των διοικητικών βαρών, κάνοντας χρήση των τεχνο-
λογιών πληροφορικής και επικοινωνιών στη διαδικασία χορήγη-
σης δικαιωµάτων, διέλευσης µέσω του πληροφοριακού
συστήµατος, η λειτουργία του οποίου αποτελεί βασική συνι-
στώσα στην προσπάθεια επίτευξης αυτού του στόχου. 

Το νοµοσχέδιο δεν ενσωµατώνει απλώς την οδηγία, αλλά συ-
νοδεύεται και από όλες τις αναγκαίες κανονιστικές πράξεις, προ-
κειµένου οι προβλέψεις της οδηγίας να είναι αµέσως και πλήρως
λειτουργικές και εφαρµόσιµες. 

Με τις ρυθµίσεις του υπό κρίση νοµοσχεδίου η συνεργασία µε-
ταξύ φορέων για την εγκατάσταση και χρήση υλικών υποδοµών
για υψίρρυθµα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών σε υπάρχου-
σες υποδοµές διευκολύνεται, όπως επίσης διευκολύνεται και η
πρόβλεψη εγκατάστασής τους σε νέες υποδοµές θεσπίζοντας
ορισµένα ελάχιστα δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Εποµένως,
πρόκειται για ένα ορθολογικό σχέδιο νόµου µε συγκεκριµένο κοι-
νωνικό αποτέλεσµα, τη µείωση του κόστους και τη διάχυση των
νέων τεχνολογιών σε ολόκληρη την κοινωνία.

Με το νοµοσχέδιο θεσµοθετείται µία σειρά από µέτρα και ρυθ-
µίσεις που αποβλέπουν στην αποτελεσµατικότερη χρήση των
υπαρχουσών υποδοµών και στον περιορισµό των εµποδίων κατά
την εκτέλεση νέων έργων πολιτικού µηχανικού από τους παρό-
χους. Σε αυτό το πλαίσιο, για την εγκατάσταση υψίρρυθµων δι-
κτύων προβλέπεται η δυνατότητα στους παρόχους ηλεκτρονικών
επικοινωνιών -δίκτυα τηλεπικοινωνιών- να µπορούν να ζητήσουν
πρόσβαση σε υφιστάµενες υποδοµές φυσικού αερίου, ηλεκτρι-
κής ενέργειας, θέρµανσης, ύδρευσης -µε εξαίρεση το πόσιµο
νερό- σιδηροδρόµων, οδών, λιµένων και αερολιµένων. Ειδικό-
τερα, ορίζονται όλες οι σχετικές διαδικασίες που πρέπει να ακο-
λουθεί ένας πάροχος ηλεκτρονικών επικοινωνιών για να ζητήσει
πρόσβαση στις υποδοµές και τα κριτήρια που πρέπει να εξετά-
ζονται για την αποδοχή ή απόρριψή τους από τους φορείς των
υφιστάµενων υποδοµών. 

Για τη διευκόλυνση του συντονισµού των τεχνικών έργων δη-
µιουργείται η υποχρέωση στους φορείς, που εκτελούν ή προ-
γραµµατίζουν να εκτελέσουν νέα έργα εγκατάστασης υποδοµών,
να διαθέτουν πληροφορίες για τα έργα αυτά µέσω ενός ενιαίου
σηµείου πληροφόρησης δικτυακής πύλης. Οι πληροφορίες

αυτές αφορούν τα συγκεκριµένα στοιχεία των έργων. 
Παράλληλα µε τις ανωτέρω διατάξεις, ρυθµίζεται πλήρως η

διαδικασία για τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευσης, χωρίς να
υπάρχει η ανάγκη έκδοσης κοινών υπουργικών αποφάσεων ή
άλλης δευτερογενούς νοµοθεσίας. Και σε περίπτωση µη επίτευ-
ξης συµφωνίας µεταξύ των παρόχων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
και των φορέων των υφιστάµενων υποδοµών το θέµα οδηγείται
στο εθνικό όργανο επίλυσης διαφορών, που βάσει του νοµοσχε-
δίου ορίζεται η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων. 

Επιπλέον, για τη διασύνδεση των τελικών χρηστών µε τα δί-
κτυα πολύ υψηλών ταχυτήτων υπάρχει µία σειρά προβλέψεων,
έτσι ώστε τα νέα κτήρια να µπορούν εύκολα να διασυνδεθούν µε
αυτά – τα δίκτυα τηλεπικοινωνιών πολύ υψηλών ταχυτήτων. Στα
παλαιά κτήρια που δεν υπάρχουν οι αναγκαίες ευκολίες οι πά-
ροχοι να έχουν τη δυνατότητα να εγκαταστήσουν τον απαραί-
τητο εξοπλισµό σε κοινόκτητους ή κοινόχρηστους χώρους. 

Τέλος, σύµφωνα µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, ορίζεται
ότι προκειµένου να διευκολυνθεί η σύνδεση των τελικών χρη-
στών µε τα δίκτυα πολύ υψηλών ταχυτήτων, όλα τα κτήρια των
οποίων η αίτηση άδειας δόµησης υποβλήθηκε µετά τις 31-12-
2016 πρέπει να διαθέτουν συγκεκριµένες προδιαγραφές, συγκε-
κριµένα υλική υποδοµή εντός του κτηρίου, προσαρµοσµένη σε
υψηλές ταχύτητες και σηµείο πρόσβασης εντός του κτηρίου
προσιτό στους παρόχους, µέσω του οποίου εξασφαλίζεται η σύν-
δεση µε την προσαρµοσµένη σε υψηλές ταχύτητες υλική υπο-
δοµή του κτηρίου. Συµπερασµατικά, πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο που µέσω των ρυθµίσεών του συνιστά οµπρέλα για
αυτό που εµείς ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επιδιώκουµε, την κοινω-
νικά δίκαιη παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Τελειώνοντας, θα κάνω µία παρατήρηση για όσα είπαν η ειση-
γήτρια κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Με όσα είπαν επιβεβαιώνεται ότι ασκούν αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση. Ενώ συµφωνούν µε νοµοσχέδια –και µε το συγ-
κεκριµένο- εκκινώντας από θεµιτές αντιρρήσεις-ενστάσεις, απευ-
θύνουν ερωτήµατα και διατυπώνουν θέσεις επί παντός επιστητού
και µάλιστα µε αναληθείς και άσχετες επικρίσεις και ανοίκειες
εκφράσεις και ειρωνείες. 

Και επιπλέον, θα έλεγα ότι επιβεβαιώνεται και το στερητικό
σύνδροµο για τη διακυβέρνηση που διακατέχει τόσο τη Νέα Δη-
µοκρατία όσο και το ΠΑΣΟΚ. Όµως, νοµίζω ότι θα περιµένετε
πολύ, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα να κάνω ένα γενικό σχόλιο το οποίο, κατά τη γνώµη
µου, φωτογραφίζει και την ουσία του εν λόγω νοµοσχεδίου, ότι
δηλαδή παρά το στενό δηµοσιονοµικό περιβάλλον, παρά τους
στενούς οικονοµικούς περιορισµούς που υπάρχουν από την επι-
τροπεία, υπάρχουν πεδία παρέµβασης µε µηδαµινό ή ελάχιστο
δηµοσιονοµικό κόστος, η παρέµβαση στα οποία µπορεί να δηµι-
ουργήσει θετικούς όρους για την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Εάν µπορούµε να βγάλουµε το κύριο και το πιο σηµαντικό χα-
ρακτηριστικό του νοµοσχεδίου αυτού είναι ότι προωθεί µια
«φθηνή» -σε εισαγωγικά η λέξη-, γρήγορη και µε ελάχιστη κοινω-
νική όχληση ανάπτυξη φέρνοντας τη χώρα πιο κοντά στην κοινω-
νία της πληροφορίας και της γνώσης. Στην ουσία εξοικονοµείται
χρόνος και χρήµα, στοιχεία πολύτιµα αυτήν τη στιγµή για την οι-
κονοµία της χώρας, ενώ το πιο σηµαντικό είναι ότι η ανάπτυξη που
φέρνει το νοµοσχέδιο θα έχει άµεσο και θετικό κοινωνικό πρό-
σηµο, αφού παρέχεται η δυνατότητα πρόσβασης σε υψηλές τα-
χύτητες σε όλη την επικράτεια της χώρας περιλαµβάνοντας ακόµα
και αποµακρυσµένες και ορεινές περιοχές οι οποίες βρίσκονται
µέχρι σήµερα σε αυτό που θα λέγαµε «µια ιδιότυπη ψηφιακή φτώ-
χεια». 

Γνωρίζουµε όλοι, λοιπόν, ότι το υπάρχον δίκτυο της χώρας
αποτελείται από δίκτυο χαλκού, ο οποίος σε αντίθεση µε την
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οπτική ίνα, που είναι ένα δίκτυο νέας γενιάς, δεν µπορεί να ση-
κώσει τις πολύ υψηλές ταχύτητες που απαιτεί η οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Για τη µείωση λοιπόν του κόστους στην εγκατάσταση των δι-
κτύων αυτών των οπτικών ινών, παρέχεται η δυνατότητα στους
παρόχους ηλεκτρονικών επικοινωνιών να ζητήσουν πρόσβαση σε
υφιστάµενες υποδοµές. Αυτές είναι οι υποδοµές φυσικού αε-
ρίου, ηλεκτρικής ενέργειας, θέρµανσης, ύδρευσης -αλλά µόνο
στα συστήµατα αποχέτευσης και όχι του πόσιµου νερού-, αλλά
και των σιδηρόδροµων, των οδών, των λιµένων και των αερολι-
µένων. 

Με αυτόν, λοιπόν, τον τρόπο βοηθάµε στην δηµιουργία οικο-
νοµιών κλίµακας και δίνουµε την ευκαιρία τα κεφάλαια εγκατά-
στασης να επενδυθούν ως προς την ανάπτυξή τους. 

Ένα άλλο επίσης σηµαντικό σηµείο είναι ότι επιτυγχάνεται τα-
χύτητα στη διεκπεραίωση των υποθέσεων, αφού πλέον ο χρόνος
εξέτασης των αιτήσεων των παρόχων, για να ζητήσουν φυσικά
πρόσβαση στις προαναφερθείσες υποδοµές, δεν  µπορεί να ξε-
περνά τους δύο µήνες. 

Όταν λοιπόν, για να δώσουµε ένα παράδειγµα, το 75%-80%
του κόστους για την κατασκευή δικτύων τηλεπικοινωνίας αφορά
το κόστος των έργων εκσκαφής και το κόστος των µηχανικών κα-
τασκευών, γίνεται πάρα πολύ εύκολα αντιληπτό ότι χρησιµοποι-
ώντας τις ήδη υπάρχουσες υποδοµές, αυτό το κόστος πλέον
ελαχιστοποιείται.

Συµπυκνώνοντας επιπλέον χρονικά και τη διαδικασία των αι-
τήσεων των παρόχων, κερδίζεται αυτόµατα σηµαντικός χρόνος
στην υλοποίηση των έργων. Με αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνουµε
κοινωνικό, οικονοµικό και περιβαλλοντικό όφελος. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στη θέσπιση
του Ηλεκτρονικού Μητρώου Δικτύων το οποίο θα τηρείται στο
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης. 

Στο νοµοσχέδιο λοιπόν ορίζεται ρητά ότι όλοι οι φορείς υφι-
στάµενων υποδοµών έχουν υποχρέωση να υποβάλλουν στο
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης σε ηλεκτρονική µορφή στοιχεία των υποδοµών τους, µε
στόχο την αποτύπωση όλων των δικτυακών υποδοµών της
χώρας. Τα στοιχεία αυτά τηρούνται στο Μητρώο Δικτύων και µε
τον τρόπο αυτό γίνεται εύκολη και αξιόπιστη καταγραφή των
υπαρχουσών υποδοµών, που θα µπορούσαν να στηρίξουν την
ανάπτυξη των ευρυζωνικών δικτύων. 

Η δηµιουργία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Δικτύων συνδυάζε-
ται και µε τη θέσπιση του Ενιαίου Σηµείου Πληροφόρησης. Το
Ενιαίο Σηµείο Πληροφόρησης είναι µια διαδικτυακή πύλη που θα
τηρείται από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινω-
νιών και Ενηµέρωσης. Με αυτόν τον τρόπο, το δηµόσιο πλέον
αναλαµβάνει θεµατοφύλακας της ανάπτυξης της ψηφιακής οι-
κονοµίας τόσο ως προς την ίση πρόσβαση σε αυτήν όλης της
επικράτειας όσο και για το βέλτιστο οικονοµικό και κοινωνικό
αποτέλεσµα. 

Πιο συγκεκριµένα, η εγκατάσταση ταχύρρυθµων δικτύων ηλε-
κτρονικής επικοινωνίας δίνει τη δυνατότητα σηµαντικών αλλαγών
τόσο στον δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα. Ως προς τον δη-
µόσιο τοµέα παρέχεται η δυνατότητα αποδοτικότερης αλληλεπί-
δρασης µεταξύ δηµόσιων υπηρεσιών µέσω αυτοµατοποιηµένων
διαδικασιών που επιτυγχάνουν τη βελτίωση και απλοποίηση των
υπηρεσιών του κράτους για τους πολίτες, αλλά και τις επιχειρή-
σεις και βοηθούν έτσι στην αύξηση της παραγωγικότητας, της
αποτελεσµατικότητας, αλλά και σε ταυτόχρονη µείωση του κό-
στους υποστήριξης του δηµόσιου τοµέα. Άρα έχουµε και δηµο-
σιονοµικό όφελος από αυτό. 

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα αξιοποίησης νέων εφαρµο-
γών και υπηρεσιών, γεγονός που θα έχει πολύ σηµαντικές θετι-
κές επιπτώσεις στην προσπάθεια παροχής εκπαιδευτικών και
ερευνητικών δραστηριοτήτων υψηλού επιπέδου. Σηµαντικά φυ-
σικά είναι και τα οφέλη στο χώρο της υγείας. 

Η µείωση λοιπόν, του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων δι-
κτύων ηλεκτρονικής επικοινωνίας δίνει, όπως είπα πριν, και τη
δυνατότητα ανάπτυξης των ιδιωτικών επιχειρήσεων µέσω της
απλοποίησης της διαδικασίας, εισαγωγής σε αυτόν στο νέο ψη-

φιακό περιβάλλον, στην υλοποίηση νέων εξελιγµένων και απο-
δοτικών µηχανισµών διαφήµισης και προώθησης των προϊόντων
και των υπηρεσιών τους, χωρίς να αποτελεί φυσικά τροχοπέδη
η γεωγραφική θέση που δρουν και λειτουργούν. 

Είναι διεθνώς αναγνωρισµένο ότι η ανάπτυξη των δραστηριο-
τήτων µέσω ηλεκτρονικού εµπορίου µπορεί να ανατρέψει τα δε-
δοµένα ως προς την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων. Στην
διαδικτυακή πύλη οι φορείς που εκτελούν ή προγραµµατίζουν να
εκτελέσουν νέα έργα εγκατάστασης υποδοµών, έχουν την υπο-
χρέωση να διαθέτουν για τα έργα αυτά πληροφορίες. Έτσι διευ-
κολύνεται άµεσα και αποτελεσµατικά και ο συντονισµός των
έργων.

Πέρα τώρα από τη χρονική σύµπτυξη της διαδικασίας εξέτα-
σης των αιτήσεων των παρόχων και την ηλεκτρονική καταγραφή
των ήδη υπαρχουσών διαθέσιµων υποδοµών, µια άλλη πολύ ση-
µαντική πτυχή του νοµοσχεδίου, στην οποία θα ήθελα να σταθώ,
είναι η θέσπιση της υποχρέωσης των φορέων που εκτελούν έργα
εγκατάστασης υποδοµών πλήρως ή εν µέρει χρηµατοδοτούµενα
από το δηµόσιο να ικανοποιούν αιτήµατα που υποβάλλουν οι πά-
ροχοι ηλεκτρονικών επικοινωνιών για συντονισµό των τεχνικών
τους έργων. 

Ουσιαστικά, µε την εισαγωγή της υποχρεωτικότητας δίνεται η
δυνατότητα στους παρόχους δικτύων ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών να εγκαταστήσουν τις υποδοµές τους κατά την φάση κατα-
σκευής µεγάλων έργων, όπως για παράδειγµα οδικών έργων και
µε αυτόν ακριβώς τον τρόπο µειώνεται σηµαντικά το κόστος της
εγκατάστασης των δικτύων. 

Η δηµιουργία λοιπόν, υψίρρυθµων ευρυζωνικών δικτύων στη
χώρα και µάλιστα µε τη χρησιµοποίηση των ήδη υπαρχουσών
υποδοµών, συζητείται τα τελευταία τουλάχιστον δέκα χρόνια,
χωρίς φυσικά να έχει γίνει καµία ουσιαστική κίνηση προς την κα-
τεύθυνση αυτή. 

Έτσι, λοιπόν, το ρεζουµέ ποιο είναι; Ότι προβλέπεται και ορ-
γανώνεται διεξοδικά η ανάπτυξη και η δηµιουργία δικτύων οπτι-
κών ινών που να µπορούν να µεταφέρουν υψηλές ταχύτητες
µέχρι τον τελικό χρήστη. Και µάλιστα, η δηµιουργία των δικτύων
αυτών διαµορφώνεται µε έναν µοναδικό γνώµονα, την εξοικονό-
µηση πόρων αλλά και χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ανέφερα από την αρχή ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχει και
συγκεκριµένο κοινωνικό αποτύπωµα και πολύ σαφές, ότι επιτέ-
λους δηµιουργούνται οι κατάλληλες προϋποθέσεις ώστε όλοι οι
πολίτες να έχουν δυνατότητα πρόσβασης σε δίκτυα τηλεπικοι-
νωνιών µε πολύ υψηλές ταχύτητες, κάτι το οποίο οι υπόλοιποι
ευρωπαίοι πολίτες απολαµβάνουν εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-

κόλαος Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΚΚΕ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρ’ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που επί της αρχής ψηφίζεται
από όλα τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου, παρακολουθήσαµε
και σήµερα αυτό το θέατρο του παραλόγου, την Κυβέρνηση και
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και τα άλλα κόµµατα, να δια-
φωνούν και να τσακώνονται, όχι επί της ουσίας του νοµοσχεδίου,
άλλωστε συµφωνούν σε αυτό, αλλά για τα ζητήµατα τα οποία
αφορούν το πώς θα ξεγελάσουν και θα εξαπατήσουν, στο πώς
θα εγκλωβίσουν τα λαϊκά στρώµατα  και την λαϊκή δυσαρέσκεια
ανάµεσα στην Σκύλα και στη Χάρυβδη. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι διαπραγµατεύεται και διαπραγ-
µατεύεται σκληρά. Εµείς δεν αµφιβάλλουµε ότι κάνει διαπραγ-
µάτευση και µάλιστα πάρα πολύ σκληρή διαπραγµάτευση, αλλά
η διαπραγµάτευση η οποία κάνει είναι για το πώς θα µπορέσει,
µε τις λιγότερο δυνατόν αντιστάσεις και αντιδράσεις, να υλοποι-
ήσει τη νέα κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης, τα νέα βάρβαρα
αντιλαϊκά µέτρα, τα οποία σχεδιάζονται στην κατεύθυνση αφ’
ενός µεν να υπάρξει δηµοσιονοµική εξυγίανση, αλλά και αφ’ ετέ-
ρου να προστατευτούν και να θωρακιστούν τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων, σε µια περίοδο αβέβαιης καπιταλιστικής
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ανάκαµψης. 
Και από την άλλη µεριά, τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολί-

τευσης πιέζουν την Κυβέρνηση να κλείσει γρήγορα τη διαπραγ-
µάτευση, δηλαδή να προχωρήσει γρήγορα στη δεύτερη
αξιολόγηση και στην κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. Άλλω-
στε, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση έχουν συµφωνήσει στο πλαί-
σιο και στη στρατηγική της πολιτικής και αυτό φάνηκε από τη
στάση των κοµµάτων αυτών τον Αύγουστο του 2015 µε την ψή-
φιση του τρίτου µνηµονίου, µια διαπραγµάτευση, η οποία, βε-
βαίως, αντανακλά την όξυνση των επιµέρους αντιθέσεων
ανάµεσα στα διάφορα ιµπεριαλιστικά κέντρα, ιδιαίτερα στις Ηνω-
µένες Πολιτείες, από τη µια µεριά, και στη Γερµανία, αντιθέσεις
οι οποίες είναι επιµέρους και αφορούν ακριβώς τον επιµερισµό
των κερδών από την αβέβαιη αυτή ανάκαµψη αλλά και των ζη-
µιών από τη διαχείριση των τεράστιων κρατικών χρεών αλλά και
των τεράστιων τραπεζικών ιδιωτικών χρεών. 

Αντανακλά το γεγονός της αβέβαιης καπιταλιστικής ανάκαµ-
ψης και των ανισόµετρων αποτελεσµάτων. Όµως, παρά τις επι-
µέρους αντιθέσεις που µπορεί να έχουν οι Ηνωµένες Πολιτείες
µε τη Γερµανία για παράδειγµα, από κοινού Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο, Ευρωπαϊκή Ένωση, Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα σχε-
διάζουν συνολικά τα µέτρα, τα οποία τσακίζουν τα εναποµεί-
ναντα εργασιακά δικαιώµατα, τσακίζουν την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών στο βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου και
της καπιταλιστικής ανάπτυξης. 

Άλλωστε, αυτές τις αντιθέσεις αντανακλά και η συζήτηση για
το µέλλον της Ευρωπαϊκή Ένωσης, όπου σε συνθήκες κρίσης
αυξάνονται οι φυγόκεντρες τάσεις ως αποτέλεσµα της όξυνσης
των ανισοµετριών σε επίπεδο της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Για αυτόν ακριβώς τον λόγο και υπάρχουν τα διάφορα µοντέλα
για τα βήµατα τα οποία θα κάνει το επόµενο διάστηµα η Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Όµως, όλα αυτά δεν µπορούν να συσκοτίσουν το ότι οι συζη-
τήσεις αυτές και τα διάφορα µοντέλα, οι διάφοροι σχεδιασµοί
δεν µπορούν να αναιρέσουν και να ακυρώσουν τον χαρακτήρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια Ευρωπαϊκή Ένωση, που αποτελεί
µια διακρατική ένωση καπιταλιστικών κρατών σε περιφερειακό
επίπεδο και η οποία διαµορφώθηκε και δηµιουργήθηκε ιστορικά
για να διασφαλίσει τα συµφέροντα του κεφαλαίου. Δηλαδή, απο-
τελεί τη λυκοσυµµαχία του κεφαλαίου και αυτός ο χαρακτήρας
δεν άλλαξε και ούτε πρόκειται να αλλάξει. Αυτό το οποίο γίνεται
και γίνεται σταδιακά και αντανακλά και τον συσχετισµό δυνάµεων
σε πολιτικό επίπεδο είναι ότι γίνεται ακόµη πιο αντιδραστική,
ακόµη πιο επικίνδυνη, γιατί ακριβώς αντανακλά το σάπισµα και
την αντιδραστικοποίηση του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµα-
τος. Έτσι, λοιπόν, οι ισχυρισµοί, οι οποίοι ακούγονται και τώρα
αλλά είχαν ακουστεί πολύ πιο έντονα στο παρελθόν, ότι µπορεί
να υπάρξουν προοδευτικές µεταρρυθµίσεις του καπιταλιστικού
συστήµατος, πρόκειται για αυταπάτες, για ουτοπίες, για πολιτι-
κές απάτες, γιατί ακριβώς ο καπιταλισµός δεν εξανθρωπίζεται
και ο ίδιος ο χαρακτήρας της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως λυκοσυµ-
µαχίας δεν πρόκειται να αλλάξει και δεν πρόκειται ποτέ να γίνει
η Ευρώπη κοινό σπίτι των λαών όσο κυριαρχούν τα µονοπώλια
και ο καπιταλισµός.

Αυτές του είδους οι αντιλήψεις οδηγούν στον αφοπλισµό και
στη χειραγώγηση του εργατικού κινήµατος. Έτσι, λοιπόν, κατά
τη γνώµη του ΚΚΕ, η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, η προ-
στασία και η βελτίωση της θέσης, αλλά και των δικαιωµάτων της
εργατικής τάξης έρχονται σε σύγκρουση µε το ευρωενωσιακό
δίκαιο, έρχονται σε σύγκρουση µε το λεγόµενο «ευρωενωσιακό
κοινωνικό κεκτηµένο». Μόνο έτσι µπορεί να πραγµατοποιηθεί ο
ιστορικός ρόλος της εργατικής τάξης για την ανατροπή του κα-
πιταλιστικού συστήµατος και την οικοδόµηση του σοσιαλισµού-
κοµµουνισµού.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µια κριτική απέναντι στο ΚΚΕ σε σχέση
µε το ποιος είναι ο διαχειριστής µιας πολιτικής και ότι δεν βλέ-
πουµε διαφορές. Εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχουν διαφορές. Και
οι διαφορές έχουν να κάνουν στο ποιος είναι ο πιο ικανός στο να
υλοποιεί τα αντιλαϊκά µέτρα, στο να ικανοποιεί τις ανάγκες και
τις στρατηγικές του κεφαλαίου και ταυτόχρονα να χειραγωγεί το
κίνηµα. 

Θα περιµέναµε να είστε λίγο πιο ευρηµατικός στο επιχείρηµα
που φέρατε, µε τη σύγκριση ανάµεσα στη Σουηδία και στη Χιλή,
να µας βάλετε πιο δύσκολα επιχειρήµατα και να µην καταφεύ-
γετε σε παλιά ιδεολογήµατα, τη στιγµή, µάλιστα, που συζητάµε
για την ψηφιακή καινοτοµία. Δεν είστε και τόσο πολύ καινοτόµος
από ό,τι φαίνεται. 

Για ποιον λόγο το λέµε αυτό; Γιατί, βεβαίως, είναι διαφορετικά
επίπεδα ανάπτυξης του καπιταλισµού, διαφορετικά επίπεδα ανά-
πτυξης των παραγωγικών δυνάµεων, της παραγωγικότητας της
εργασίας, που δεν µπορούν να συγκριθούν, αλλά αυτά δεν αναι-
ρούν ότι και στα δυο υπάρχει καπιταλιστικό σύστηµα. 

Η εκµετάλλευση είναι το δεύτερο χαρακτηριστικό γνώρισµα.
Δεν µπορούµε να αναιρέσουµε ότι η ίδια η Σουηδία και το οικο-
νοµικό της θαύµα για παράδειγµα βασίστηκε στην εκµετάλλευση
πλουτοπαραγωγικών πηγών άλλων λαών και κρατών. Στην Αρ-
γεντινή, στη Λατινική Αµερική, ξήλωσε όλα τα δάση, για να µπο-
ρέσει να αναπτύξει τη γνωστή της ξυλεία. 

Δεν µπορούµε να µην ανατρέξουµε στην ιστορία και να µην
πούµε ότι η ίδια η σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση παρέδωσε
αµαχητί στους Γερµανούς ναζί, για να υπάρξει αυτό το σουηδικό
θαύµα. 

Και δεν µπορούµε να µην µπούµε στον πειρασµό να πούµε ότι
όποια ζητήµατα έχουν να κάνουν µε κατακτήσεις των εργαζοµέ-
νων στη Σουηδία ήταν αποτέλεσµα της ισχύος και του παραδείγ-
µατος της Σοβιετικής Ένωσης, του σοσιαλιστικού συστήµατος
και των κατακτήσεων του εργατικού κινήµατος. 

Σήµερα αυτά δεν υπάρχουν. Σήµερα ανατρέπονται αυτές οι
κατακτήσεις και στη Σουηδία και στη Γερµανία και οπουδήποτε
αλλού, όπως και στην Ελλάδα, µε τη βάρβαρη επέλαση των συµ-
φερόντων των κεφαλαιοκρατών. 

Και λέµε ότι δεν είσαστε και τόσο πολύ καινοτόµος, γιατί και
το ίδιο το νοµοσχέδιο το οποίο µας φέρνετε εδώ πέρα για την
ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας βασίζεται ακριβώς και
συµπληρώνει τον µνηµονιακό νόµο του 2012. Επί της ουσίας τι
υλοποιεί; Υλοποιεί τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο
ζήτηµα της καινοτοµίας, της ευρυζωνικότητας των δικτύων και
των δικτύων υψηλής τεχνολογίας. 

Με ποιον σκοπό; Όχι ότι εµείς είµαστε ενάντια στη νέα τεχνο-
λογία, απέναντι στην καινοτοµία και στην ψηφιοποίηση. Κάθε
άλλο. Αλλά ποιος τα αξιοποιεί και για ποιον σκοπό είναι το ζή-
τηµα, κύριε Υπουργέ. Και εδώ πέρα είναι φανερό ότι αξιοποιούν-
ται µε στόχο να θωρακίσουν τις ανάγκες του κεφαλαίου και να
ενισχύσουν την κερδοφορία του και ταυτόχρονα να εµπορευµα-
τοποιήσουν ακόµη περισσότερο τις ανάγκες της λαϊκής οικογέ-
νειας, διαµορφώνοντας ακόµα µεγαλύτερες αντιθέσεις στην ίδια
την ελληνική κοινωνία, µεγαλώνοντας ακόµη περισσότερο την
απόσταση ανάµεσα στις δυνατότητες για ικανοποίηση των λαϊ-
κών αναγκών και σε τι πραγµατικά µπορεί να ικανοποιήσει µια
λαϊκή οικογένεια. 

Και το λέµε αυτό, γιατί µέσα από αυτή τη διαδικασία, µέσα από
το νοµοσχέδιο θέλετε να προωθήσετε δυο αλληλοσυµπλεκόµε-
νους άξονες: 

Πρώτον, θέλετε να ρυθµίσετε τον ανταγωνισµό µεταξύ των
οµίλων που δραστηριοποιούνται στις τηλεπικοινωνίες. Μια σειρά
από διατάξεις προωθούν αυτή την κοινή χρήση των υποδοµών.
Μια νοµοθετική ρύθµιση, η οποία έρχεται µετά, επισφραγίζει επί
της ουσίας την επίτευξη της συµφωνίας που έκαναν οι µονοπω-
λιακοί όµιλοι, τα µονοπώλια του κλάδου που δραστηριοποιούνται
στις τηλεπικοινωνίες. 

Αυτή η συµφωνία υπάρχει καταγεγραµµένη σε κείµενο της
ΕΕΤ από την αρχή του χρόνου. Είναι µια συµφωνία, η οποία ήρθε
µετά την κεντρική συµφωνία που έκανε η «VODAFONE» µε το
γερµανικό δηµόσιο το φθινόπωρο του 2016 για το πώς θα κατα-
νεµηθούν οι ευρυζωνικότητες και τα δίκτυα. Αυτήν ακριβώς τη
συµφωνία ανάµεσα στους µονοπωλιακούς οµίλους, που έγινε για
την εσωτερική αγορά, έρχεστε σήµερα να επικυρώσετε µε νόµο
και να βάλετε και τη βούλα. 

Δεύτερον, θέλετε να επιταχύνετε την προώθηση των νέων
επενδύσεων στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών, ειδικότερα µέσω
της διευκόλυνσης της αξιοποίησης αυτών των υποδοµών, των
κοινόχρηστων χώρων των κατοικιών και των συγκροτηµάτων για
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την εγκατάσταση του τηλεπικοινωνιακού εξοπλισµού, ασύρµα-
του και ενσύρµατου, τόσο όσον αφορά τα νέα ευρυζωνικά δίκτυα
όσο και τις νέες ασύρµατες τεχνολογίες. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό τι θέλετε να διευ-
κολύνετε. Θέλετε να διευκολύνετε ακριβώς τα επενδυτικά σχέδια
των µονοπωλιακών οµίλων που δραστηριοποιούνται εκεί και όχι
να τα δυσκολέψετε. 

Από αυτή την άποψη, δεν αµφισβητείτε τη γενική τάση, τη γε-
νική θέση, τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης  για την απε-
λευθέρωση των τηλεπικοινωνιών. Άλλωστε, για τη στρατηγική
επιλογή της απελευθέρωσης υπάρχει µια συσσωρευµένη εµπει-
ρία, για να δούµε τα αποτελέσµατά της. 

Πρώτον, επί της ουσίας, διευκόλυνε τη δράση υπέρ του συσ-
σωρευµένου κεφαλαίου. Δεύτερον, διαµόρφωσε επώδυνες συν-
θήκες για τους ίδιους τους εργαζόµενους στον κλάδο µέσα από
την εντατικοποίηση και τις ανατροπές των εργασιακών σχέσεων.
Και τρίτον, παρέχει ένα πολύ πιο ακριβό αποτέλεσµα στους χρή-
στες αυτών των υπηρεσιών ή των προϊόντων ή των εµπορευµά-
των. Παράδειγµα, η ηλεκτρική ενέργεια και η απελευθέρωσή της.
Παράδειγµα, οι µεταφορές και η απελευθέρωσή τους. Πολύ δε
περισσότερο, που η ανάπτυξη της παραγωγικότητας και των
νέων τεχνολογιών διευκολύνει την πολύ πιο φθηνή πρόσβαση σε
τέτοιου είδους υπηρεσίες. 

Άρα, η µεγαλύτερη εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγκών
–και η επικοινωνία είναι µια λαϊκή ανάγκη– δεν µπορεί να ικανο-
ποιήσει συνδυασµένα τις ανάγκες της λαϊκής οικογένειας για επι-
κοινωνία. 

Δεύτερον, το γεγονός ότι οι ίδιοι οι όµιλοι έχουν καταλήξει σε
συµφωνία γεωγραφικής κατανοµής των υποδοµών υψηλών τα-
χυτήτων µεταξύ τους, αλλά και σε συµφωνίες κοινής χρήσης
υποδοµών οδηγεί σε ακόµη µεγαλύτερη µονοπώληση του κλά-
δου των τηλεπικοινωνιών µε αρνητικά αποτελέσµατα και για τους
εργαζόµενους στον κλάδο, αλλά και συνολικά για τη λαϊκή οικο-
γένεια. 

Τρίτο στοιχείο είναι ότι τα έργα που προωθείτε τα προωθείτε
µε γνώµονα την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, µια
κερδοφορία που βεβαίως αντιστρατεύεται την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά

στρώµατα και νοικοκυριά θα επιβαρύνονται ακόµη περισσότερο
µε επιπλέον δαπάνες για την υποχρεωτική ενσωµάτωση µέσα
στις υποδοµές και τις κατασκευές των στοιχείων συνδεσιµότητας
των υψηλών ταχυτήτων, πολύ δε περισσότερο που αξιοποιείτε
και τα δηµόσια έργα για να προωθηθούν και τέτοιου είδους λύ-
σεις, υποτάσσοντας και τα δηµόσια έργα µέσα στην υποδοµή για
τα δίκτυα υψηλής ταχύτητας. 

Από αυτήν την άποψη, εµείς λέµε ότι η λύση υπέρ του λαού
και στην επικοινωνία, σε µια επικοινωνία δικαίωµά του απαιτεί
έναν διαφορετικό τρόπο ανάπτυξης µε κοινωνική ιδιοκτησία. 

Αυτά τα ζητήµατα της απελευθέρωσης και της ανταγωνιστικό-
τητας τα βλέπουµε και στη λογική της τροπολογίας την οποία
φέρατε για τα ταχυδροµεία ως καθολική υπηρεσία. Σε µια εποχή
στην οποία προωθείται η απελευθέρωση των ταχυδροµικών υπη-
ρεσιών, σε µια εποχή όπου ουσιαστικά καταργείται ο δηµόσιος
χαρακτήρας αυτής της υπηρεσίας και µετατρέπεται σε ανώνυµες
εταιρείες µε σκοπό την ιδιωτικοποίησή της ή την εισαγωγή της
στο Χρηµατιστήριο, εσείς έρχεστε τώρα να στηρίξετε χρηµατο-
οικονοµικά τα ΕΛΤΑ για να µπορέσουν να έχουν καλύτερη οικο-
νοµική κατάσταση. Βεβαίως, εµείς θα ψηφίσουµε την
τροπολογία. Λέµε όµως ότι το κάνετε σε µια περίοδο που όχι
µόνο δεν διασφαλίζονται οι ταχυδροµικές υπηρεσίες ως κοινω-
νική υπηρεσία γενικής παροχής, αλλά αντίθετα µπορεί να διευ-
κολύνει αυτή η τροπολογία, αυτή η χρηµατοδότηση το να έχουν
καλύτερα οικονοµικά στοιχεία τα ΕΛΤΑ για να γίνουν πιο ελκυ-
στικό «φιλέτο» για την ιδιωτικοποίηση τους. 

Τέλος –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θέλουµε να θέ-
σουµε δύο ερωτήµατα στην παριστάµενη κυρία Υπουργό Πολι-
τισµού. Κατ’ αρχάς, είστε τόση ώρα εδώ και δεν µας έχετε πει

αν θα την κάνετε δεκτή αυτήν την τροπολογία. Δεν έχετε τοπο-
θετηθεί ακόµη για να τοποθετηθούµε κι εµείς. Θα θέσω ένα ερώ-
τηµα, κυρία Υπουργέ, και λάβετέ το σοβαρά υπ’ όψιν, για να
ξέρουµε κι εµείς τι στάση θα κρατήσουµε. 

Εδώ, δεν µιλάτε µόνο για την ΑΕΠΙ στην τροπολογία αυτή. Βε-
βαίως, να υπάρξει έλεγχος στην ΑΕΠΙ. Εδώ µιλάτε γενικά για ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης. Τέτοιοι οργανισµοί
συλλογικής διαχείρισης δεν είναι µόνο η ΑΕΠΙ. Υπάρχουν και ορ-
γανισµοί συλλογικής διαχείρισης σωµατειακής µορφής. Αφήνετε
την πόρτα ανοιχτή και γι’ αυτούς για να κάνουν τέτοιου είδους
πράγµατα; Θέλω να µας το ξεκαθαρίσετε. Διότι αυτό, έτσι όπως
είναι διατυπωµένο, δηµιουργεί πάρα πολλά ερωτήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, θα κάνει διευ-
κρίνιση η κυρία Υπουργός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, και για την ανοχή του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-
κόλαος Ξυδάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επί της ουσίας του νοµοσχεδίου που εισήγαγε ο Υπουργός

Ψηφιακής Πολιτικής κ. Νίκος Παππάς έχουν ειπωθεί πάρα πολλά.
Έγινε µια ενδελεχής δουλειά νοµίζω και στην επιτροπή και λίγο
πολύ όλοι συµφώνησαν. Σήµερα, διατυπώθηκαν κάποιες διαφο-
ροποιήσεις. Δεν τις έχω καταλάβει όλες κατά το βάθος των επι-
χειρηµάτων. 

Δεν είναι όµως εµένα η δουλειά µου στο Βήµα αυτή τη στιγµή
να τοποθετηθώ πάνω στο νοµοσχέδιο, αλλά σε µια τροπολογία
η οποία προσπαθεί να κάνει µια πρώτη παρέµβαση στο διατα-
ραγµένο και κλονισµένο τοπίο του δικαιώµατος της πνευµατικής
ιδιοκτησίας, για το οποίο θα ήθελα, αφού δώσω την ουσία και το
πνεύµα αυτής της πρώτης νοµοθετικής πρωτοβουλίας που ανα-
λαµβάνει η Κυβέρνηση και η κοινοβουλευτική οµάδα, να δώσω
και µερικές απαντήσεις σε κάποιες ανησυχίες συναδέλφων της
Αντιπολίτευσης. 

Ασφαλώς, γνωρίζουµε όλοι σε ποια κατάσταση βρίσκεται σή-
µερα η µουσική, το πνευµατικό δικαίωµα και πόσο ανησυχεί όλος
ο κόσµος των συνθετών και στιχουργών, όλων των δηµιουργών. 

Έχουµε µία µεγάλη ανώνυµη εταιρεία, η οποία µε βάσει τον
νόµο του 1993 εισπράττει το πνευµατικό δικαίωµα και το διανέµει
στους δικαιούχους, η οποία σε αυτή τη διαδροµή από το 1993
που παγιώνεται το θεσµικό πλαίσιο, το 2015 υπέστη για πρώτη
φορά έλεγχο, όπως ο νόµος όριζε. 

Τον Φεβρουάριο του 2017 εδόθη το πόρισµα του ελέγχου το
οποίο προκάλεσε την παρέµβαση του εισαγγελέα, την εισαγγε-
λική έρευνα, ο οποίος αυτή τη στιγµή ερευνά έξι κακουργήµατα,
ένα πληµµέληµα, έχει παγώσει τους λογαριασµούς των ιδιοκτη-
τών της εταιρείας, των µετόχων. Μια βδοµάδα αργότερα τελεσι-
δίκησε και µάθαµε την απόφαση του εφετείου για µια προσφυγή
προς την Αρχή Ανταγωνισµού από το 1997. Έκανε είκοσι χρόνια
να τελεσιδικήσει µια απόφαση που αφορούσε τα δικαιώµατα της
µηχανικής αναπαραγωγής, σχετικά µε τα premiums και τα cds
που έµπαιναν παλιά στις εφηµερίδες. 

Από τους δηµιουργούς που προσέφυγαν τότε, ένας µας έχει
αποχαιρετίσει, ο σπουδαίος συνθέτης Νίκος Μαµαγκάκης, αλλά
οι άλλοι είναι παρόντες, ενεργοί και ζητούν από την πολιτεία να
δώσει ένα τέλος σε αυτή την οµηρία των καλλιτεχνών και να
βάλει µια τάξη και στην αγορά και στο θεσµικό πλαίσιο και να
αποκαταστήσει ειρηνική, οµαλή και µε αµοιβαία εµπιστοσύνη τη
σχέση µεταξύ χρηστών και δηµιουργών. 

Αυτό είναι το πολιτικό πλαίσιο, αγαπητοί συνάδελφοι. Αυτό
διαταράχθηκε τα περασµένα έτη µε τη µόνιµη δυσπιστία και κα-
χυποψία για κακή διαχείριση. Και αυτό φαίνεται ότι αποκάλυψε
ο έλεγχος που έγινε από το 2015 ως το 2017, επί των ηµερών την
δικής µας Κυβερνήσεως, και αυτό ερευνά ο εισαγγελέας.

Αυτή τη στιγµή έχουµε έναν εισπρακτικό µηχανισµό, τον µη-
χανισµό όλου του πνευµατικού δικαιώµατος, ο οποίος απειλείται
µε κατάρρευση. Οι χρήστες δικαίως απειλούν µε στάση πληρω-
µών, που δεν µπορούν να το κάνουν, γιατί δεν θα µπορούν νοµί-
µως να χρησιµοποιήσουν µουσική. Οι δηµιουργοί και οι
δικαιούχοι ανησυχούν, γιατί χάνουν τη µοναδική πηγή εσόδων,
γιατί ούτε δισκογραφία υπάρχει πια. Υπάρχει µόνο το πνευµατικό
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δικαίωµα. 
Και σε αυτή την ταλαίπωρη διαδικασία και αυτή την αταξία που

υπάρχει, ερχόµαστε εκ των πραγµάτων και εκ των εξελίξεων µε
την πολιτική βούληση και το χρέος που έχουµε απέναντι και
στους χρήστες και στους δηµιουργούς και στους δικαιούχους
και σε όλη την ελληνική κοινωνία, να βάλουµε µια τάξη.

Άκουσα µε προσοχή και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας που είναι πολύ έµπειρος νοµικός και είχε κά-
ποιες ενστάσεις ή κάποιους συλλογισµούς. Νοµίζω ότι αυτή τη
στιγµή το χρέος του Κοινοβουλίου είναι να δηµιουργήσει νόµο,
να βάλει τάξη και να βοηθήσει τους ανθρώπους να προχωρήσουν
την εργασία τους, είτε έχουν µπαρ είτε έχουν ραδιοφωνικό
σταθµό, ή οπουδήποτε κάνουν χρήση µουσικής. 

Η λύση αυτή που δίδει αυτή η τροπολογία είναι προσωρινή για
να διασωθεί ο µηχανισµός και η πίστη στην αγορά. Ο νόµος είναι
σχεδόν έτοιµος. Έχει δεσµευτεί η Υπουργός ότι θα τον φέρει στη
Βουλή, θα τον συζητήσουµε, θα συνδιαµορφώσουµε, εφόσον θέ-
λετε να παρέµβετε, αλλά η κατάσταση την οποία έχει διαµορφώ-
σει ο κλονισµός και επαπειλούµενη κατάρρευση πρέπει να µας
οδηγήσει να δράσουµε άµεσα, όπως έχουµε ευθύνη. 

Είναι χρέος µας απέναντι στους εκατοντάδες δηµιουργούς
που ανησυχούν και αγωνιούν. Είναι χρέος µας απέναντι στη µε-
γάλη, την υπέροχη βιοτεχνία του ελληνικού τραγουδιού που συν-
τηρεί την ελληνική καθηµερινότητα ακόµα και στα χρόνια της
κρίσης. Είναι χρέος µας απέναντι στον ελληνικό λαό που είναι ο
κατ’ εξοχήν χρήστης και πλάστης του ελληνικού τραγουδιού. 

Στα µέσα του 19ου αιώνα ένας µεγάλος ροµαντικός, ο Σπυρί-
δων Ζαµπέλιος, έβγαλε το περίφηµο δοκίµιό του: «Πόθεν η κοινή
λέξις: τραγουδώ», για να διαπιστώσει ότι και το δηµοτικό τρα-
γούδι προέρχεται -να ερµηνεύσει ο ίδιος- από την αρχαία παρά-
δοση, από την τραγωδία. Τραγούδι-τραγωδία.

Αυτή η υπέροχη ερµηνευτική ακροβασία είναι που συγκροτεί
το σώµα του νεότερου ελληνισµού και το τραγούδι είναι από τα
στοιχεία που κρατάνε τον ελληνισµό όρθιο, δηµιουργικό και τον
σπρώχνουν προς το µέλλον. Και σε αυτές τις κρίσιµες στιγµές
είµαστε µαζί µε τους καλλιτέχνες, ακούµε τους καλλιτέχνες,
ακούµε τους συνθέτες, ακούµε τους στιχουργούς, ακούµε τους
Έλληνες να τραγουδούν. 

Ζητώ από τους συναδέλφους να αντιληφθούν και το συµβο-
λικό και το ουσιαστικό βάρος αυτής της αποστολής, αυτού του
κλήρου που µας έλαχε και να υποστηρίξουν και την προσωρινή
τροπολογία για την προσωρινή λύση και τον νόµο που θα έρθει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε. 
Για όσους, βέβαια, έχουν µπαρ, µπορεί να υπεισέλθει ο κ. Ντάι-

σελµπλουµ! 
Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα µιλήσω για ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κατ’ αρχάς, συνεχίζω να µην αντιλαµβάνοµαι για την τροπο-

λογία που αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού για ποιον λόγο αυτή
δεν είναι τροπολογία κατατεθειµένη από το Υπουργείο, την
Υπουργό. Εάν συµβαίνει αυτό που πιθανολογώ, ότι θέλουµε να
γλιτώσουµε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
να το καταλάβω. 

Εάν συµβαίνει κάτι άλλο, επίσης παρακαλώ να µας το πείτε,
γιατί ο αρµόδιος τοµεάρχης µας επί του Πολιτισµού τοποθετή-
θηκε απολύτως αρνητικά για ένα θέµα που θα µπορούσε να
λυθεί διαφορετικά. 

Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, είναι το θέµα των ΕΛΤΑ και απευ-
θύνοµαι στον κύριο Υπουργό. Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ,
ότι όταν τα ίδια κεφάλαια µιας ανώνυµης εταιρείας λογιστικά
υπολείπονται του 1/3 του µετοχικού κεφαλαίου, τότε τεκµηριώ-
νεται λόγος ανάκλησης της άδειας της ανώνυµης εταιρείας. 

Αναφέροµαι, λοιπόν, στα ΕΛΤΑ, τα λογιστικά τους στοιχεία και
την απευκταία πιθανότητα η αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας
Αττικής να υποχρεωθεί να ανακαλέσει την άδεια λόγω υπολειπο-
µένου στοιχείου. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω το εξής, σε συνέχεια της
τροπολογίας την οποία καταθέσατε, η οποία είναι µισό βήµα και

νοµίζω ότι µπορείτε να κάνετε ένα ακόµη βήµα σε µια σωστότερη
κατεύθυνση. Μπορούµε εµείς ως Σώµα να αντιµετωπίσουµε τη
συγκεκριµένη τροπολογία ως µια πρώτη προσέγγιση της Κυβέρ-
νησης, η οποία θα καταβάλλει κάθε προσπάθεια, ώστε να ακο-
λουθήσει και δεύτερη προκειµένου το µέγιστο ποσό, το οποίο η
διοίκηση των ΕΛΤΑ ζητά ως ανταµοιβή για τις υπηρεσίες κοινής
ωφέλειας, να το αντιµετωπίσουµε ως τέτοιο, ναι ή όχι; Το ρωτώ
έτσι ώστε η ερώτησή µου να καταγραφεί στα Πρακτικά και η δική
σας απάντηση επίσης να καταγραφεί στα Πρακτικά. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ξυδάκη, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα ήθελα να λύσω την εύλογη απορία

του συναδέλφου κ. Μανιάτη, αλλά και µια λανθασµένη εντύπωση
που είχε η συνάδελφος κ. Χαρά Κεφαλίδου προηγουµένως. 

Η βουλευτική τροπολογία προφανώς δεν περνάει από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους. Είναι γραµµένο µέσα στην τροπο-
λογία ότι όχι µόνο δεν προκύπτει καµµία δαπάνη εις βάρος του
δηµοσίου, αλλά τα έξοδα του επιτρόπου βαρύνουν τον οργανι-
σµό τον οποίο διοικεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν συζητείται εάν δεν περά-
σει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Τζαβάρα. 

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα ήθελα να τονίσω ότι µετά από µια σειρά παρεµβάσεων της
Κυβέρνησης, για να ανοίξει επιτέλους το θέµα αυτό που ταλανί-
ζει επί δεκαετίες το ελληνικό τραγούδι και που όλοι το ξέρουν,
αλλά κανείς δεν τολµούσε να το αντιµετωπίσει, µε µια σειρά πα-
ρεµβάσεων έχουµε φθάσει αυτή τη στιγµή να έχει ήδη κατατεθεί
το σχέδιο νόµου στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, έχει έρθει
στο Υπουργείο Πολιτισµού και έχει δοθεί στις οικονοµικές υπη-
ρεσίες και µε την έγκρισή του παίρνει τον δρόµο του προς τη
Βουλή. 

Αυτή είναι η κύρια και η πιο σηµαντική δουλειά, την οποία
έχουµε επεξεργαστεί µε πολύ µεγάλη προσοχή και υπευθυνό-
τητα. Η προσωρινή τροπολογία ήρθε για να καλύψει την εναγώ-
νια φωνή των δηµιουργών, οι οποίοι είδαν να χάνονται τα έσοδά
τους µέσα από την πλήρη απορρύθµιση της αγοράς, την άρνηση
των χρηστών να καταβάλουν τα δικαιώµατά τους και την πλήρη
κατάρρευση της εµπιστοσύνης στην ανώνυµη εταιρεία µετά από
το πόρισµα που όλοι γνωρίζουµε. 

Είναι µια προσωρινή διάταξη και δεν υποκαθιστά τον κύριο
νόµο, στον οποίον η επιλογή του επιτρόπου θα γίνεται από το δι-
καστήριο βάσει µιας λίστας ανθρώπων εγνωσµένου κύρους, που
καλύπτουν τα προσόντα που πρέπει να έχει ο επίτροπος.

Εποµένως, η διάρκεια αυτής της προσωρινής διάταξης γίνεται
µέχρις ότου περάσει ο νόµος, ενισχυθεί το σώµα των δηµιουρ-
γών, το εποπτικό συµβούλιο, το οποίο θα έχει αποφασιστικές αρ-
µοδιότητες και έτσι θα καθορίσει πλέον αυτό την πορεία της
ανώνυµης εταιρείας και των δικών τους δικαιωµάτων.

Θα ήθελα να πω ότι συµφωνώ µε την τροπολογία αυτή έτσι
όπως έχει κατατεθεί και την εγκρίνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Ο κ. Νικόλαος Παππάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Περιττό να πω ότι η τροπολογία
γίνεται αποδεκτή για να ενσωµατωθεί στο προς ψήφιση νοµο-
σχέδιο.

Μια απάντηση στον κ. Μανιάτη θέλω να δώσω. Απαντώ απο-
λύτως καταφατικά «ναι». Είναι το πρώτο βήµα της αναγνώρισης
των υποχρεώσεων του κράτους απέναντι στον φορέα παροχής
της καθολικής υπηρεσίας και θέλω, επίσης, να προσθέσω ότι οι
υπηρεσίες µας έχουν δουλέψει ασταµάτητα για να µπορέσουµε
τα χρέη προς τα ΕΛΤΑ, που υπάρχουν από άλλα Υπουργεία, να
αρχίσουµε να τα εισπράττουµε. Σε πάρα πολύ λίγο χρονικό διά-
στηµα 7 εκατοµµύρια από τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης,
διότι, όπως γνωρίζετε, τα ΕΛΤΑ έχουν επιφορτιστεί µε το έργο
της διανοµής του Τύπου στις υπηρεσίες της Κυβέρνησης, στα
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Υπουργεία κ.λπ.. Ήδη αυτό δροµολογείται και είµαστε σε επικοι-
νωνία και µε τα υπόλοιπα Υπουργεία ούτως ώστε αυτά τα χρέη
να εξοφληθούν.

Είναι προφανές. Και εδώ θα ήθελα να σας καλέσω και εσάς
προσωπικά και το κόµµα σας να έχουµε και τις απαραίτητες επι-
κοινωνίες, ούτως ώστε ο οργανισµός να προστατευθεί, διότι δια-
πιστώνω ότι αυτή είναι η κατεύθυνση από δυνάµεις πολύ
ευρύτερες της κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κυρία

Υπουργός, για να κάνει µια επιπλέον διευκρίνιση.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Μία διευκρίνιση θέλω να κάνω όσον αφορά στο ερώτηµα του κ.
Καραθανασόπουλου για το αν αυτή η προσωρινή τροπολογία
αφορά άλλους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης. 

Δεν υπάρχει καµµία ένδειξη για σοβαρά διαχειριστικά προβλή-
µατα σε άλλους οργανισµούς ούτε και κάποια καταγγελία από
τον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. Εποµένως, δεν αφορά
άλλους οργανισµούς αυτή η τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Μάριος Γεωργιάδης έχει
τον λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, για άλλη µια φορά θα δια-

µαρτυρηθούµε από την πλευρά µας ως Ένωση Κεντρώων για το
ανεπίτρεπτο φαινόµενο των σχεδίων νόµων που έρχονται ως κα-
τεπείγοντα ή επείγοντα και στην ουσία δεν είναι. Εδώ και µήνες
θα έπρεπε να έχει λήξει αυτή η διαδικασία, παρ’ όλο που µπορεί
να στοίχιζε και την παραποµπή της χώρας µας και, όπως ανέ-
φερε και ο Υπουργός, θα έπρεπε να έχει ψηφιστεί εχθές, 22 Μαρ-
τίου δηλαδή.

Μίλησε ο Υπουργός στην επιτροπή για πλούσιο υλικό στη δια-
βούλευση που πήρε χρόνο για την επεξεργασία του και την εν-
σωµάτωση στο σχέδιο νόµου.

Θα σας πληροφορήσω, λοιπόν, ότι στο site του opengovern-
ment, της Διαβούλευσης, υπάρχουν συνολικά µόνο έξι σχόλια
και όχι εννέα, όπως αναφέρετε στο σχέδιο νόµου, από µόνο τέσ-
σερις σχολιαστές εκ των οποίων οι τρεις είναι εταιρείες παρό-
χων. 

Καταθέτω σχετική σελίδα µε τα links στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ να υπενθυµίσω ότι στο παρελθόν έχουν έλθει διάφορα
σχέδια νόµου προς ψήφιση µε εκατοντάδες σχόλια από δεκάδες
σχολιαστές και όλα κύλησαν οµαλά, χωρίς να έχουµε επάρσεις
και να τα µεγαλοποιούµε και έχει γίνει και πραγµατικά σπουδαία
δουλειά.

Όπως, λοιπόν, παραδέχεται το Υπουργείο στο κείµενο του
σχεδίου νόµου, για όλα αυτά τα έξι σχόλια από τους τέσσερις
σχολιαστές τοποθετήθηκαν δύο συντονιστές διαβούλευσης,
ένας υπεύθυνος επικοινωνίας, ένας υπεύθυνος έγκρισης σχο-
λίων και µια οµάδα επεξεργασίας της έκθεσης, που για να είναι
οµάδα απαρτίζεται τουλάχιστον από δύο άτοµα. Άρα, µιλάµε για
έξι άτοµα µίνιµουµ. Δηλαδή, για να το καταλάβουµε καλύτερα,
το Υπουργείο τοποθέτησε έξι άτοµα για να σχολιάζουν µεταξύ
τους προφανώς και να δουν τι γίνεται µε τα σχόλια, επί έξι και
βάλε µήνες για έξι σχόλια.

Κύριε Υπουργέ, εδώ µέσα όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι σίγουρα
θα ήταν πιο παραγωγικό -χωρίς, βέβαια, όταν συστήσατε την εν
λόγω επιτροπή και την εν λόγω οµάδα να γνωρίζατε ότι θα υπήρ-
χαν µόνο έξι σχόλια, αλλά πιθανότατα βλέπατε στη διάρκεια τι
γινόταν- και πιο εποικοδοµητικό αν αυτά τα έξι άτοµα πραγµατικά
εργάζονταν για να προλάβουµε τις προθεσµίες και να µη φθά-
σουµε τελευταία στιγµή, στο παρά ένα, να ψηφίζουµε άρον άρον
το εν λόγω σχέδιο νόµου. 

Επίσης, ενηµερωθήκαµε ότι συστάθηκε µια επιτροπή, µια σχε-
τική οµάδα εργασίας από το 2015, που ολοκλήρωσε το έργο της
τον Απρίλιο του 2016. Αφού επεξεργάστηκε και ενσωµάτωσε
αυτά τα έξι σχόλια, τα παρέδωσε σε τελικό και βελτιωµένο κεί-

µενο στη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. 
Πραγµατικά, αναρωτιόµαστε όλοι αυτοί οι άνθρωποι τι έκαναν

αυτούς τους έξι µήνες και δεν πρόλαβαν να παραδώσουν το ολο-
κληρωµένο σχέδιο νόµου. Τι µπορεί να έκανε αυτή η νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή, παίρνοντας µια οδηγία, που στην ουσία
είναι ένας τυφλοσούρτης και θα έπρεπε απλά να µεταφραστεί
και δεδοµένου ότι οι καταργούµενες ή οι τροποποιούµενες δια-
τάξεις είναι µόνο δεκατέσσερις; Για ποιον λόγο είχαµε όλη αυτή
την κωλυσιεργία; 

Και σε τελευταία ανάλυση, έχω µια απορία: Πώς η Κύπρος κα-
τάφερε να ενσωµατώσει στο δίκαιό της τη συγκεκριµένη οδηγία
ήδη από τις 14-10-2016 µε τον ν.104, δηλαδή πέντε µήνες νωρί-
τερα;

Καταθέτω σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στο καθαυτό σχέδιο νόµου. Είναι γεγονός ότι
η χώρα µας, δυστυχώς, έχει µείνει αρκετά πίσω στα δικτυακά και
διαδικτυακά θέµατα. Μέχρι πριν από λίγα χρόνια ο ΟΤΕ ήταν ένα
κρατικό µονοπώλιο και αυτό συνέβαλε σε πολλαπλές ανωµαλίες
στην εγκατάσταση δικτύων επικοινωνιών. 

Όταν αποφασίστηκε να απαλλαγούµε από το κρατικό µονοπώ-
λιο στις επικοινωνίες, ο ΟΤΕ ήταν ήδη γίγαντας. Χρειάζονται τε-
ράστια επενδυτικά ποσά από οποιονδήποτε και από οποιαδήποτε
ιδιωτική εταιρεία, για να ανταγωνιστεί τον γίγαντα που λέγεται
ΟΤΕ αυτή τη στιγµή και είναι λογικό. Ο ΟΤΕ έχει ήδη σκάψει όλη
την Ελλάδα και έχει εγκαταστήσει το δίκτυό του. 

Η δε ιδιωτική πρωτοβουλία των παρόχων περιορίστηκε στο
εξής: «Ανοίγουµε µια εταιρεία παροχής τηλεπικοινωνιακών υπη-
ρεσιών και βασιζόµαστε στο δίκτυο του ΟΤΕ για την υπηρεσία
αυτή. Και όχι µόνο αυτό, αλλά επειδή ο ΟΤΕ έχει πολυάριθµο έµ-
ψυχο δυναµικό και κατάλληλα κεφάλαια, αναλαµβάνει και τη συν-
τήρηση και τις αλλαγές του δικτύου του, πάνω στο οποίο
στηρίζονται οι ιδιώτες πάροχοι». 

Έτσι, η ελληνική αγορά στηρίχθηκε στον εξής αστείο τρόπο:
Παίρνει ο πελάτης τηλέφωνο τον άλφα ή βήτα ιδιώτη πάροχο
από τους δεκάδες που υπάρχουν διαθέσιµοι και τον επιλέγει για
τον άλφα ή βήτα λόγο, οικονοµικό λόγο, λόγω ταχυτήτων ευρυ-
ζωνικότητας και ούτω καθεξής. Ο πάροχος ενηµερώνει τον πε-
λάτη για τον χρόνο όπου θα γίνει η εγκατάσταση στον χώρο του.
Και ο πελάτης βλέπει τον υπάλληλο του ΟΤΕ και το συνεργείο
του να πηγαίνει να κάνει την εγκατάσταση της γραµµής και διε-
ρωτάται γιατί ήρθε ο ΟΤΕ, αφού ο ιδιώτης πληρώνει µια άλλη
εταιρεία. Απλούστατα, διότι είναι µια στηµένη –έτσι όπως είναι
στηµένη- κατάσταση, είναι πάρα πολύ δύσκολο να ασχοληθούν
µε τις γραµµές οι ιδιωτικές εταιρείες για τους λόγους που προ-
ανέφερα. 

Θα µπορούσαµε να συζητάµε για ποικίλα συνδικαλιστικά προ-
νόµια, συνταξιοδοτήσεις και όλα αυτά που επιβαρύνουν το
ασφαλιστικό µας σύστηµα µέχρι σήµερα, αλλά δεν είναι του πα-
ρόντος αυτή τη στιγµή. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, ως συνέπεια όλων των παραπάνω, είναι
σταθερά πολύ κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης στον
ρυθµό διείσδυσης ευρυζωνικών συνδέσεων. Ακόµη και σήµερα
η κατάσταση είναι απογοητευτική. Σύµφωνα µε την EUROSTAT,
η Ελλάδα βρίσκεται στο 68% διείσδυσης των ευρυζωνικών δι-
κτυακών συνδέσεων, ξεπερνώντας µόνο το 63% της Βουλγαρίας.
Όλες οι άλλες χώρες µάς ξεπερνούν, ακόµη και του πρώην ανα-
τολικού µπλοκ, που ούτε τρεις δεκαετίες έχουν που βγήκαν από
το προηγούµενο κοµµουνιστικό καθεστώς. 

Καταθέτω σχετικό πίνακα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακόµη και σήµερα που µιλάµε, σε περιοχές της Αθήνας και των
δήµων που συνορεύουν µε την πρωτεύουσα οι κάτοικοι έχουν
προβληµατικές συνδέσεις µε πρωτόγονες διαδικτυακές ταχύτη-
τες περασµένων δεκαετιών. 
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Αυτή η τραγική κατάσταση είναι σαφές αντίκτυπο και στη δι-
είσδυση του διαδικτύου στους πολίτες της χώρας. Και εκεί είµα-
στε κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν στη
Βόρεια Ευρώπη τα ποσοστά τείνουν προς το 100%. 

Καταθέτω σχετικό άρθρο για το παραπάνω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα δίκτυα για την παροχή ηλεκτρονικών υπηρεσιών δεν είναι
κάτι προαιρετικό ούτε αφορά διασκέδαση ή κάποιο χόµπι. Μι-
λάµε για εργασία, µιλάµε για παραγωγή, µιλάµε για επενδύσεις.
Η έλλειψη τεχνολογικών υποδοµών είναι κάτι που εµποδίζει µια
ξένη παραγωγική µονάδα να έρθει και να εγκατασταθεί εδώ. 

Το δε σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα λύνει αρκετά προ-
βλήµατα που αφορούν κυρίως τις αρµοδιότητες των υπηρεσιών
στη διαδικασία εγκατάστασης των δικτυακών γραµµών. 

Πρόκειται για κοινοτική οδηγία µε την οποία φυσικά και πρέπει
να εναρµονιστούµε. Ωστόσο, επειδή έχουµε εµπειρία από το ελ-
ληνικό κράτος και τον ελληνικό δηµόσιο τοµέα, παρατηρούµε κά-
ποια σηµεία κατά την εφαρµογή των οποίων πιθανότατα να
προκύψουν πολλαπλά προβλήµατα στη δραστηριότητα των ιδιω-
τών παρόχων. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 28 -στην παράγραφο 4- του
ν.4070/2012 αναφέρεται ότι η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων εισηγείται προς τον Υπουργό Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων και τους συναρµόδιους Υπουργούς την πα-
ραχώρηση δικαιωµάτων διέλευσης γραµµών σε κάποιον πάροχο.
Οι Υπουργοί µε τη σειρά τους θα καθορίσουν τον τρόπο είσπρα-
ξης τελών, τον δικαιούχο είσπραξης και «κάθε δυνατή λεπτοµέ-
ρεια». 

Πρώτα απ’ όλα, εάν είναι να διεκπεραιώνουν τέτοιες εργασίες
πολιτικά πρόσωπα, τι χρειάζεται η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων; Η ε’πιτροπή είναι µία ανεξάρτητη δι-
οικητική αρχή και αποτελεί τον εθνικό ρυθµιστή. Απαρτίζεται από
αξιόλογα και έµπειρα άτοµα και ειδικούς επιστήµονες στα θέ-
µατα των δικτύων και των τηλεπικοινωνιών. 

Κατά γράµµα η καταστατική της αρχή περιλαµβάνει: πρώτον,
την αγορά ηλεκτρονικών επικοινωνιών, στην οποία δραστηριο-
ποιούνται οι εταιρείες σταθερής και κινητής τηλεφωνίας, ασυρ-
µάτων επικοινωνιών και διαδικτύου και, δεύτερον, την
ταχυδροµική αγορά στην οποία δραστηριοποιούνται οι εταιρείες
παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών και υπηρεσιών ταχυµεταφο-
ράς. Επιπροσθέτως, η ΕΕΤΤ ασκεί αρµοδιότητες Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού και στις εν λόγω αγορές.

Εποµένως, είναι απορίας άξιον γιατί ορίζονται µε το σχέδιο
νόµου ως αρµόδιοι πολιτικοί παράγοντες, ενώ πρόκειται για τόσο
τεχνοκρατικές διαδικασίες. Γιατί πρέπει να βάλει την υπογραφή
του όλο το Υπουργικό Συµβούλιο αν θέλει να περάσει γραµµές
ένας ιδιώτης πάροχος; Είναι ερωτήσεις που δεν µπορούµε να κα-
τανοήσουµε εµείς, ως Ένωση Κεντρώων. Το κράτος το πολύ
πολύ θα µπορούσε να αποφασίσει τη µεθοδολογία υπολογισµού
του κόστους, εφόσον πρόκειται για τις γραµµές να χρησιµοποι-
ηθούν δηµόσιοι χώροι. Αυτή η µεθοδολογία θα πρέπει να κατα-
τεθεί στην ανεξάρτητη αρχή της επιτροπής, η οποία θα έχει ως
αρµοδιότητα να την εφαρµόσει κατά γράµµα. Γιατί, δηλαδή,
κάθε φορά για κάθε τηλεπικοινωνιακή επένδυση πρέπει να περι-
µένουµε την υπογραφή του κάθε Υπουργού από το εκάστοτε
Υπουργείο;

Δεν θέλω να πιστέψω σε καµµία περίπτωση -και κακώς το ανα-
φέρω βέβαια- ότι αυτό είναι η αφορµή για κάποιες κακές γλώσ-
σες, που λένε για µίζες, διαφθορά, ρουσφέτια και ούτως
καθεξής. Σε καµµία των περιπτώσεων δεν πιστεύω ότι υπάρχει
κάτι τέτοιο.

Παράλληλα, γίνεται λόγος και για αρχαιολογικούς χώρους.
Συµφωνούµε βεβαίως ότι είναι αυτονόητο ότι δεν µπορεί ένας
πάροχος να σκάψει απερίσκεπτα σε έναν αρχαιολογικό χώρο.

Τι θα κάνουµε, όµως, εάν µία κρατική υπηρεσία για λόγους ιδε-
οληψίας, για παράδειγµα, ανακαλύπτει αρχαιολογικούς χώρους
εκεί που δεν υπάρχουν; Θυµόµαστε και την περίπτωση του Ελ-
ληνικού που χαρακτηρίστηκε αρχαιολογικός χώρος ακόµη και ο

διάδροµος προσγείωσης και απογείωσης αεροσκαφών, προκει-
µένου να µην προχωρήσει η επένδυση. 

Καταθέτω σχετικό άρθρο στα Πρακτικά. 
Και δεν είναι µόνον αυτή η περίπτωση. Υπάρχει και το θέµα

της Αφάντου της Ρόδου. Καταθέτω άλλο ένα σχετικό άρθρο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιλάµε για περιοχές που µέχρι πρότινος χρησιµοποιούνταν
κανονικά και τώρα ξαφνικά προέκυψαν αρχαιολογικοί χώροι.
Αυτές είναι δυστυχώς οι ιδεοληπτικές αγκυλώσεις, που σε πολλά
νοµοσχέδια έχει περάσει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ –µεταφέρονται
σε κάθε νοµοσχέδιο- και πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί
όταν χρησιµοποιούνται τέτοιοι όροι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουµε φυσικά -και κλείνω µε αυτό-
να ακολουθούµε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και να εναρµονιζό-
µαστε µε αυτήν. Απλώς πρέπει να βελτιώσουµε λίγο τα αντανα-
κλαστικά µας και να µην καταλήγουµε τελευταία στιγµή να
ψηφίζουµε στο «παρά πέντε».

Η Ένωση Κεντρώων είναι σύµµαχος και θα είναι σύµµαχος
στην υιοθέτηση των ευρωπαϊκών κεκτηµένων, αλλά θα βρίσκεται
απέναντι στην Κυβέρνηση όταν έχουµε να κάνουµε µε πελατει-
ακό κράτος και διαφθορά.

Έχοντας αυτά υπ’ όψιν υπερψηφίζουµε το παρόν σχέδιο
νόµου και τις τροπολογίες που καταθέσατε τόσο εσείς, κύριε
Υπουργέ, όσο και η κ. Κονιόρδου, αναφορικά µε την ΑΕΠΙ και τα
ΕΛΤΑ. Θεωρούµε ότι έχουν θετικό πρόσηµο και είναι η αρχή,
όπως αναφέρατε και εσείς. Η µόνη µας εξαίρεση είναι το άρθρο
13, το οποίο καταψηφίζουµε, γιατί θεωρούµε ότι υπάρχουν ασά-
φειες στον τρόπο υπολογισµού του κόστους και στο κατά πόσον
επιβαρύνουµε τον κρατικό προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν

σχέδιο νόµου ενσωµατώνει στο εγχώριο δίκαιο, στο δίκαιο µιας
χώρας του «διεφθαρµένου» Νότου, πάντα σύµφωνα µε τα λεγό-
µενα του κ. Ντάισελµπλουµ, την οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου για τα µέτρα µείωσης του κόστους
εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

Να τονίσω, βέβαια, µε αυτή την ευκαιρία, ότι η διαφθορά και η
κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος δεν είναι θέµα Βορρά
και Νότου, δεν είναι θέµα, δηλαδή, γεωγραφικών προσδιορι-
σµών. Και να υπενθυµίσω στον κ. Ντάισελµπλουµ ότι µια επιχεί-
ρηση του «αδιάφθορου» Βορρά, η γερµανική «Siemens», η οποία
πωλεί σε ολόκληρο τον κόσµο τηλεπικοινωνιακό υλικό, χρησιµο-
ποίησε αθέµιτα µέσα για να τραβήξει κρατικό χρήµα, όχι µόνο
στη χώρα µας που είναι µια χώρου του Νότου, αλλά και σε άλλες
χώρες της Ευρώπης και στην Αµερική και σε ολόκληρο τον
κόσµο. Και υπάρχουν µάλιστα γι’ αυτό καταδικαστικές αποφά-
σεις. 

Και να υπενθυµίσω, επίσης, ότι η χώρα µας, η Κυβέρνησή µας,
ζήτησε από την γερµανική Κυβέρνηση να εκδώσει τον κ. Χριστο-
φοράκο για να απολογηθεί και να λογοδοτήσει ενώπιον της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης για τα έργα και τις πράξεις του. Η
«αδιάφθορη», όµως, γερµανική δικαιοσύνη αρνήθηκε µέχρι σή-
µερα κατηγορηµατικά να το πράξει. Αυτό, για να µην ξεχνιόµα-
στε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρόκειται σήµερα, λοιπόν, για
µια οδηγία η οποία έχει τεχνικό περιεχόµενο. Και να πω στον
µόλις κατελθόντα του Βήµατος κ. Γεωργιάδη ότι κατά τη διάρ-
κεια της διαβούλευσης, κύριε Γεωργιάδη, δεν έγιναν έξι, αλλά
εξήντα έξι σχόλια από διάφορους φορείς και πολίτες -καταθέτω,
µάλιστα, στα Πρακτικά την Έκθεση Διαβούλευσης από το Open-
Gov- τα οποία λήφθηκαν όλα υπ’ όψιν για τη σύνταξη του παρόν-
τος νοµοσχεδίου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Τζάκρη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
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στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το νοµοσχέδιο αυτό, παρά το τεχνικό του περιεχόµενο, έχει
τεράστιο αντίκτυπο για την ανάπτυξη της ευρυζωνικότητας στη
χώρα µας και βεβαίως για την ανάπτυξη της οικονοµίας µας. 

Είναι γνωστό ότι η χώρα µας –και λέχθηκε, βέβαια, απ’ όλες
τις πτέρυγες- είναι ουραγός της Ευρώπης, σε ό,τι αφορά την
ανάπτυξη των ευρυζωνικών δικτύων. Και οι σηµαντικότεροι λόγοι
για αυτό είναι και το υψηλό κόστος, αλλά και το µη λειτουργικό
πλαίσιο για την αδειοδότηση, το οποίο δηµιουργούσε µέχρι σή-
µερα και µεγάλες καθυστερήσεις αλλά και υψηλά διοικητικά
βάρη για το δηµόσιο.

Το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει ακριβώς στη µείωση του οικο-
νοµικού κόστους, διευκολύνοντας τις διατοµεακές συνεργασίες
που αποτελούν παράγοντα-κλειδί για την επίτευξη οικονοµίας
κλίµακας και τη µείωση τόσο του χρόνου όσο και του κόστους
ανάπτυξης αυτών των υποδοµών. Επιπλέον, αποσκοπεί στην πε-
ραιτέρω απλοποίηση του πλαισίου αδειοδότησης, ώστε να επι-
ταχυνθεί, µε αυτόν τον τρόπο, η ανάπτυξη των δικτύων νέας
γενιάς. 

Να σηµειωθεί, επίσης, ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν εν-
σωµατώνεται µόνο -και µάλιστα µε διεξοδικό τρόπο- η κοινοτική
οδηγία, αλλά ενσωµατώνονται και κάποιες περαιτέρω προαιρε-
τικές προβλέψεις αυτής, για την ανάπτυξη των ευρυζωνικών δι-
κτύων.

Κοµβικής σηµασίας είναι η υπηρεσία µιας στάσης για τη χο-
ρήγηση δικαιωµάτων διέλευσης. Αυτή είναι µια πολύ σηµαντική
παρέµβαση που αποτελεί πάγιο αίτηµα τόσο των φορέων της
αγοράς όσο και των δηµοσίων υπηρεσιών, αφού απλοποιεί τις
διαδικασίες και µειώνει το διοικητικό κόστος διασφαλίζοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο τη διαφάνεια.

Αναλυτικότερα, το παρόν νοµοσχέδιο αποβλέπει, όπως ήδη
είπα, στη µείωση κάθε κόστους για την ανάπτυξη ευρυζωνικών
υποδοµών. Είναι κοινά αποδεκτό ότι το µεγαλύτερο κόστος, σε
ποσοστό 75%, αφορά τις εργασίες πολιτικού µηχανικού. Η πα-
ρούσα οδηγία θεσπίζει ορισµένα ελάχιστα δικαιώµατα και υπο-
χρεώσεις, µε στόχο την απλοποίηση και τη διευκόλυνση των
έργων αυτών.

Η οδηγία αποβλέπει σε τέσσερις κατηγορίες δράσεων, οι
οποίες και ενσωµατώνονται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Η πρώτη κατηγορία δράσεων αφορά στη διαφάνεια και στο δι-
καίωµα πρόσβασης σε υφιστάµενες διαδικτυακές υποδοµές.
Προβλέπεται ότι κάθε φορέας δικτύου υποχρεούται να ικανο-
ποιεί, µε ορισµένες προϋποθέσεις, κάθε αίτηση πρόσβασης στην
υλική του υποδοµή, δηλαδή για την ανάπτυξη νέων ευρυζωνικών
δικτύων και υποδοµών δεν είναι απαραίτητες οι νέες εκσκαφές,
αφού µπορούν να αξιοποιηθούν για τον σκοπό αυτό οι υφιστά-
µενες.

Προβλέπεται η λειτουργία του ενιαίου σηµείου πληροφόρη-
σης, µέσω του οποίου θα είναι δυνατόν κάθε επιχείρηση που εν-
διαφέρεται να αναπτύξει νέες, σύγχρονες τηλεπικοινωνιακές
υποδοµές να έχει µια πλήρη εικόνα για τις  υφιστάµενες υποδο-
µές που µπορεί να αξιοποιήσει και να το κάνει. Κι έτσι, µε αυτό
τον τρόπο, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, µειώνεται και η περι-
βαλλοντική όχληση µε την ανάπτυξη των νέων δικτύων.

Η δεύτερη κατηγορία δράσεων αφορά στον συνορισµό της
εκτέλεσης τεχνικών εργασιών και καθορίζεται ένα σαφές πλαί-
σιο, ώστε σε µια συγκεκριµένη περιοχή το κόστος εκτέλεσης να
επιµερίζεται µεταξύ περισσοτέρων ενδιαφεροµένων. Σήµερα
βλέπουµε το λυπηρό φαινόµενο διαδοχικών έργων που γίνονται
από διαφορετικούς φορείς στον ίδιο χώρο, µε αποτέλεσµα πολ-
λοί δρόµοι εντός των δήµων να µετατρέπονται σε ατέλειωτα ερ-
γοτάξια.

Με το νέο πλαίσιο κάθε φορέας θα πρέπει να ενηµερώνει
όλους τους δυνητικά ενδιαφερόµενους για τον προγραµµατισµό
της εκτέλεσης των εργασιών τους, ώστε να επιτυγχάνεται ο κα-
λύτερος συντονισµός.

Σχετικά µε τη διαδικασία της αδειοδότησης, το παρόν σχέδιο
νόµου τροποποιεί συνολικά το σχετικό υφιστάµενο πλαίσιο, στο
οποίο έχουν εντοπιστεί αδυναµίες και ήταν πάγιο αίτηµα τόσο
των φορέων της αγοράς όσο και των υπολοίπων φορέων, των

εµπλεκοµένων εδώ, να απλοποιηθεί και να εκσυγχρονιστεί όλη η
διαδικασία.

Εισάγεται έτσι, εποµένως, η χρήση του ηλεκτρονικού συστή-
µατος αδειοδότησης και µπορεί, µάλιστα, ο ενδιαφερόµενος να
παρακολουθεί ηλεκτρονικά την αίτησή του καθ’ όλη τη διάρκεια
της διαδικασίας. Θεσπίζονται, µάλιστα και προθεσµίες, µε την
παρέλευση των οποίων θα θεωρείται ότι έγινε αυτοδίκαιη έγ-
κριση του αιτήµατος.

Όπως αντιλαµβανόµαστε, ρυθµίζεται και ένα πάγιο αίτηµα των
ΟΤΑ για τη διασφάλιση της αποκατάστασης στις περιπτώσεις
των έργων, γιατί σε πολλές περιπτώσεις δεν διασφαλίζεται η
αποκατάσταση των βλαβών που δηµιουργούνται στο δίκτυο,
όταν διενεργούνται τεχνικά έργα.

Τέλος σχετικά µε τις εγκαταστάσεις υποδοµών εντός υφιστα-
µένων κτηρίων τροποποιείται και εδώ το υφιστάµενο πλαίσιο και
διευκολύνεται η εγκατάσταση σύγχρονων τηλεπικοινωνιακών
υποδοµών σε ιδιόκτητα κτήρια, αλλά υπάρχει και µια πρόβλεψη
για την ανάπτυξη συνεγκατάστασης σε κοινόκτητους και κοινό-
χρηστους χώρους.

Είναι, επίσης, σηµαντικό ότι για την επίλυση των διαφορών που
ανακύπτουν κατά την εφαρµογή των διατάξεων αυτών προβλέ-
πεται η δυνατότητα προσφυγής των ενδιαφεροµένων στην ΕΕΤΤ,
µε ό,τι αυτό σηµαίνει, την αποφυγή δηλαδή της δικαστικής δια-
δικασίας και της εµπλοκής των δικαστηρίων. Να πω ότι εδώ θα
υπάρξουν σταδιακά διαδικασίες για τη δικαστική διαµεσολάβηση
και σε αυτή την κατηγορία των διαφορών, ώστε αυτό το σύγ-
χρονο εργαλείο εξωδικαστικής επίλυσης των διαφορών να υιο-
θετηθεί και σε αυτό το πλαίσιο των σχέσεων του δηµοσίου µε
τους ιδιώτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ση-
µαντικό, γιατί ωφελεί και τους πολίτες και τις επιχειρήσεις, µει-
ώνει τη γραφειοκρατία, περιορίζει τις περιβαλλοντολογικές
επιπτώσεις και θεραπεύει αδυναµίες που είχαν εντοπιστεί στην
κείµενη νοµοθεσία. Οι σύγχρονες, µάλιστα, τηλεπικοινωνιακές
υποδοµές αποτελούν από τις κρισιµότητες υποδοµές για την ίδια
τη χώρα και µάλιστα, η οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µας στο
εγγύς µέλλον θα εξαρτηθεί σε πολύ µεγάλο βαθµό από την
ύπαρξη ή όχι αυτών των υποδοµών.

Για την Ελλάδα, µάλιστα, αυτές οι υποδοµές καθίστανται
ακόµα κρισιµότερες, καθώς επιδιώκεται να διαδραµατίσει τον
σηµαίνοντα ρόλο του κόµβου στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο
τόσο της διακίνησης κρίσιµων πληροφοριών όσο και της διακί-
νησης εµπορευµάτων.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι επιτακτική η ανάγκη της ανάπτυξης
σύγχρονων τηλεπικοινωνιακών υποδοµών στη χώρα µας, ώστε
να ξεκολλήσει επιτέλους αυτή από τις τελευταίες χώρες µεταξύ
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου βρίσκεται καθηλω-
µένη εδώ και πολλά χρόνια.

Είµαι βέβαιη ότι και µε τις αναγκαίες κινήσεις, κύριε Υπουργέ,
που θα γίνουν µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου αυτού, αυτός
ο στόχος κατά το µάλλον ή ήττον θα επιτευχθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο, τελευταία αλλά όχι έσχατη οµιλήτρια.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το-
ποθετηθώ επί της βουλευτικής τροπολογίας που κατετέθη σή-
µερα το πρωί και η οποία µόλις πριν από λίγο τροποποιήθηκε.
Έχετε τη δυνατότητα και την ικανότητα να κάνετε τα εύκολα δύ-
σκολα. Έχετε τη δυνατότητα να τινάζετε τα πράγµατα στον
αέρα. Και εξηγούµαι.

Είχαµε εξαρχής στηρίξει την πρωτοβουλία του κ. Ξυδάκη την
εποχή που ήταν Υπουργός, για έλεγχο και εξυγίανση της ΑΕΠΙ.
Ο κ. Ξυδάκης είχε προκαλέσει διαχειριστικό έλεγχο στην ΑΕΠΙ
µετά από επίσηµες και επώνυµες καταγγελίες των δηµιουργών.
Πιέζαµε και εµείς µε όλες µας τις δυνάµεις προς την κατεύθυνση
αυτή, δηλαδή της εξυγίανσης της ΑΕΠΙ. Μετά την Παρασκευή
και µετά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης που κατέθεσα
στην Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, είχε προκύψει ένα
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κλίµα συναίνεσης -το είδατε και στις δηλώσεις µας- για την πρω-
τοβουλία του Πρωθυπουργού.

Αναφέρω τι δήλωσε ο Πρωθυπουργός, ότι το Υπουργείο Πο-
λιτισµού ορίζει άµεσα προσωρινό εκπρόσωπο για να ασκήσει τον
δέοντα έλεγχο επί της ΑΕΠΙ. Επίσης, καταθέτει άµεσα στη Βουλή
τον νόµο για τα πνευµατικά δικαιώµατα, όπου θα ρυθµίζονται όλα
τα σχετικά ζητήµατα κατά τρόπο που να µην αφήνει περιθώρια
για νέες αυθαιρεσίες και αθέµιτες επιλογές. Αυτό είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός.

Εµείς απαντήσαµε, µετά τις καθυστερήσεις, αφού ο κύριος
Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ότι ορίζεται προσωρινός επίτροπος
για τον έλεγχο της ΑΕΠΙ και ότι πρόκειται να κατατεθεί στη
Βουλή ο νόµος για τα πνευµατικά δικαιώµατα, «κάλλιο αργά
παρά ποτέ».

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, επιλέξατε
το «ποτέ». Φέρατε µία τροπολογία κακογραµµένη, πρόχειρη και
αποσπασµατική. Γιατί; Ποιος ο λόγος αυτής της βιασύνης; Τι
εξυπηρετείτε µ’ αυτήν την κίνηση; Γιατί θέσατε πρώτα επίτροπο
στην Υπουργό και όχι στην ΑΕΠΙ; Γιατί κρύβεται και πάλι Υπουρ-
γός πίσω από βουλευτική τροπολογία, τη στιγµή που την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα στη Βουλή είχε δηλώσει ότι την τροπολογία
θα τη φέρει η ίδια ως Υπουργός, αναλαµβάνοντας και τις ευθύ-
νες της;

Ειδικότερα, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε µία τροπολογία που
κατατίθεται µ’ αυτόν τον τρόπο, αγνοώντας την Υπουργό και θέ-
τοντάς την ουσιαστικά υπό κοµµατική επιτροπεία. Δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε µία τροπολογία που δεν έχει καµµία σχέση µε όσα
συζητούσαµε το προηγούµενο διάστηµα. Δεν µπορούµε να ψη-
φίσουµε µία τροπολογία που αποσυνδέεται από το µείζον που
είναι το περίφηµο νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα. 

Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, πού είναι το νοµοσχέδιο; 
Βέβαια, πώς να ρωτήσω την κυρία Υπουργό η οποία µπήκε

στην Αίθουσα µόνο και µόνο για να πει µία κουβέντα, θεώρησε
διεκπεραιωτικό τον ρόλο της και σηκώθηκε και έφυγε από την
Αίθουσα; Δεν είναι εδώ για να µας απαντήσει το µείζον, δηλαδή
γιατί καθυστερεί το νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα; 

Υπενθυµίζω ότι τον Ιούλιο του 2016 είχε κατατεθεί στη Βουλή
από τον προηγούµενο Υπουργό κ. Μπαλτά. Αυτό το νοµοσχέδιο
είχε ενσωµατώσει τις παρατηρήσεις που είχαν καταγραφεί στη
δηµόσια διαβούλευση. Είχε ενσωµατώσει τις παρατηρήσεις της
ΚΕΝΕ. Το ίδιο το νοµοσχέδιο αυτό από τον Υπουργό κ. Μπαλτά
αποσύρθηκε εν µία νυκτί. Αντικαταστάθηκε από ένα άλλο, το
οποίο παρουσίασε ο κ. Μπαλτάς σε συνέντευξη Τύπου και έγιναν
αλλαγές και επ’ αυτού του σχεδίου νόµου.

Μετά έγινε αλλαγή της πολιτικής ηγεσίας και εδώ και πέντε
µήνες που η κ. Κονιόρδου βρίσκεται σ’ αυτή τη θέση, βρισκόµα-
στε σε µία κατάσταση αδιευκρίνιστης καθυστέρησης και αδρά-
νειας από πλευράς της Κυβέρνησης. Η κ. Κονιόρδου είπε ότι
έρχεται άµεσα στη Βουλή. Ποιο είναι το «άµεσο» για εσάς; Δε-
σµευτείτε τώρα! 

Θέλω να πω ότι κάποιες από τις τελευταίες αλλαγές που ζή-
τησε ο κ. Ξυδάκης είναι στη σωστή κατεύθυνση. Βελτιώνουν τον
πρόχειρο, ένοχο και πονηρό χαρακτήρα της αρχικής τροπολο-
γίας. Όµως, εµείς δεν µπορούµε να συναινέσουµε σ’ αυτή τη µε-
θόδευση, διότι ο τρόπος που επιλέξατε να φέρετε την
τροπολογία, το περιεχόµενό της και η τσαπατσουλιά σας υπο-
κρύπτουν και σκοπιµότητες.

Εξηγούµαι: Υπάρχουν πολλά ζητήµατα που παραµένουν
ακόµα ανοιχτά ακόµα και µ’ αυτήν την τροπολογία και την τρο-
ποποίηση της τροπολογίας, διότι λέτε ότι ο επίτροπος διορίζεται
χωρίς να καταργείται το ΔΣ µε αρµοδιότητα από την είσπραξη
και τη διανοµή, ενώ όλες οι υπόλοιπες αρµοδιότητες παραµέ-
νουν στην υφιστάµενη διοίκηση. Στην ουσία, λοιπόν, µιλάµε για
επίτροπο συνδιοίκησης, ενώ θα έπρεπε να είναι για τη διοίκηση.
Δεν ξεκαθαρίζεται κανένα θέµα, όπως το ποιος θα παίρνει απο-
φάσεις και για ποια θέµατα. Ποιος θα λαµβάνει αποφάσεις στα
οικονοµικά ζητήµατα; Ποιος καθορίζει τις δαπάνες; Τι ισχύει για
το προσωπικό; Προβλέπεται εξαιρετικά σύντοµη διάρκεια. Ενώ
θα χρειάζονταν τουλάχιστον δώδεκα µήνες, εσείς προβλέπετε
έξι συν τρεις µήνες. 

Η διάταξη σύµφωνα µε την οποία ο επίτροπος µπορεί να επεµ-

βαίνει και να ακυρώνει πράξεις της διοίκησης είναι έωλη. Τι ακρι-
βώς εννοείτε λέγοντας «ακυρώσεις πράξεων»;

Επίσης, στο σηµείο που γίνεται λόγος για πρόσληψη συνερ-
γατών, λέτε «και αµοιβή προσωρινού επιτρόπου», χωρίς να ξε-
καθαρίζετε και από ποιους θα καθορίζεται η αµοιβή. Χωρίς την
έκθεση των οικονοµικών επιπτώσεων από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, κρύβεται Υπουργός πίσω πάλι από µια βουλευτική
τροπολογία;

Τέλος, πότε αναλαµβάνει ο επίτροπος; Ούτε καν αυτό έχετε
προβλέψει µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εµείς αυτό που ζητάµε και προτείνουµε είναι να αποσύρετε
την τροπολογία. Ενσωµατώστε τις αλλαγές, αλλαγές που ακού-
στηκαν και από την πλευρά της Συµπολίτευσης, αλλά κυρίως από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Ακούστε, λοιπόν, τις λογικές παρατηρήσεις που έχουν κατα-
τεθεί εδώ. Ακούστε τους δηµιουργούς. Δώστε στην Υπουργό κ.
Κονιόρδου τον ρόλο που της αναλογεί και απελευθερώστε την
και από την επιτροπεία. Κυρίως, φέρτε άµεσα το νοµοσχέδιο για
τα πνευµατικά δικαιώµατα. Έστω και τώρα, δείξτε σοβαρή θε-
σµική και άµεση αντιµετώπιση. Απαιτείται δικαιοσύνη, διαφάνεια
και λογοδοσία, µε στόχο τον εξορθολογισµό της διαχείρισης των
πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων.

Εάν ακολουθήσετε αυτήν την οδό της λογικής, εµείς θα σας
υποστηρίξουµε και, φυσικά, µαζί µας ολόκληρος ο κόσµος των
δηµιουργών που έχει µείνει άναυδος από τις µεθοδεύσεις σας.

Κύριοι συνάδελφοι, τολµήστε να ξεπεράσετε τους εαυτούς
σας. Το ζητούµενο είναι η άµεση κατάθεση του νοµοσχεδίου, για
να αντιµετωπιστούν συνολικά τα προβλήµατα στον χώρο της
συλλογικής διαχείρισης, γιατί τελικά µε προχειρότητες όχι
απλώς δεν λύνονται, αλλά προστίθενται νέα προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πέντε σπουδαστές και ένας συνοδός από τα
ΙΕΚ Σιβιτανιδείου, Τµήµα Αθλητικής Δηµοσιογραφίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Με την κ. Κεφαλογιάννη ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµι-
λητών. Οπότε, τώρα µπορούµε να περάσουµε, ενδεχοµένως,
στις δευτερολογίες. Μέχρι τώρα έχει δηλώσει ότι θέλει να αξιο-
ποιήσει τη δευτερολογία του ο κ. Δελής και ο κ. Κάτσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και εγώ θέλω να δευτερολο-
γήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Και εγώ θέλω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να ακολου-
θήσουµε την κοινοβουλευτική σειρά; Να δώσω τον λόγο στον κ.
Τζαβάρα ώστε να το σκεφτείτε;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Έχω µιλήσει και µε τις υπηρεσίες. Θα πάρω
τον λόγο. Ωστόσο, ενδεχοµένως, αν δεν προλάβω να µιλήσω,
επειδή έχω πτήση, θα αντικατασταθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ήθελα και αυτή την ύστατη στιγµή να επισηµάνω ότι

όλοι είµαστε υπέρ της διασφάλισης των συµφερόντων των στι-
χουργών και των δηµιουργών της µουσικής. Επίσης, όλοι θέ-
λουµε να δώσουµε µια διέξοδο σε αυτό το πολύ σοβαρό
πρόβληµα που έχει συµβεί µε την ΑΕΠΙ. 

Όµως, φοβούµαι -και το λέω και το υπογραµµίζω- ότι µε αυτή
τη συγκεκριµένη ρύθµιση οδηγούµε τα πράγµατα σε µια τέτοια
εξέλιξη ώστε οι δηµιουργοί να γίνουν όµηροι αυτής της ακυβερ-
νησίας που υπάρχει στα θέµατα τα διοικητικά της ΑΕΠΙ. Το λέω
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αυτό γιατί µε αυτό τον τρόπο -σας το λέω και επιµένω- χρησιµο-
ποιούµε µια µεθοδολογία η οποία πλέον δεν ισχύει στη νοµοθε-
σία. Αυτός είναι ο κρατικός παρεµβατισµός στη λειτουργία των
νοµικών προσώπων. 

Η ΑΕΠΙ είναι ανώνυµη εταιρεία. Δεν µπορεί καµµία κρατική
εξουσία, ούτε η νοµοθετική, µε βάση το Σύνταγµα και τους νό-
µους, να βάλει επίτροπο. Επίτροποι υπήρχαν παλιά στις εποχές
τις έκτακτες και τις εύρυθµες. Μιλάµε σε ένα καθεστώς δηµο-
κρατίας. Ο νόµος που προέβλεπε στον ν.2190 αυτές τις αλλαγές
σε περίπτωση µείωσης του µετοχικού κεφαλαίου έχει αλλάξει.
Έχουν τροποποιηθεί τα άρθρα 48 και 48Α του ν.2190 από το
2007 µε τον ν.1604, αν δεν απατώµαι. 

Θεωρώ ότι πρέπει να βρούµε µια άλλη ρύθµιση. Το περιεχό-
µενο αυτής της ρύθµισης θα οδηγήσει σε οµηρία τους πάντες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τζαβάρα. Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Δελή; 

Από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, κύριε Μανιάτη, θέλετε τον
λόγο;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα κ. Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε την περιβόητη τροπολογία, η οποία από ό,τι ακού-

γεται εδώ αφορά την ΑΕΠΙ -βεβαίως, η διατύπωση της τροπολο-
γίας δεν αναφέρεται στην ΑΕΠΙ, δεν αναφέρεται καν στις
ανώνυµες εταιρείες έστω, αναφέρεται σε όλους τους οργανι-
σµούς συλλογικής διαχείρισης-, ρωτήσαµε την κυρία Υπουργό,
την κ. Κονιόρδου, αλλά η απάντησή της, όχι µόνο δεν µας έπεισε,
µα, µας δηµιούργησε και µεγαλύτερη ερωτηµατικά ακόµα. 

Κοιτάξτε, είπα και στην αρχή σε σχέση µε την ΑΕΠΙ, η οποία
είναι µια ανώνυµη εταιρεία µε τα γνωστά ζητήµατα και κυρίως µε
τα γνωστά ζητήµατα και µε όλα όσα τραβάνε οι δηµιουργοί. 

Μονάχα που η ΑΕΠΙ είναι µια ανώνυµη εταιρεία, όπως είπα. Η
τροπολογία µε τον τρόπο που είναι διατυπωµένη -και στην οποία
διατύπωση επέµεινε η κυρία Υπουργός- αφορά όχι µόνο τις ανώ-
νυµες εταιρείες, όπως είναι η ΑΕΠΙ, αλλά και όλους τους οργα-
νισµούς συλλογικής διαχείρισης. Αρκετοί από αυτούς είναι
συνεταιριστικής µορφής, µη κερδοσκοπικοί, ανήκουν στα µέλη
τους και ελέγχονται από τα µέλη τους µέσα από τις γενικές τους
συνελεύσεις. Και βεβαίως, µέσα από τις γενικές τους συνελεύ-
σεις ασκούν τον έλεγχο και όλων των οργάνων διοίκησης. 

Με την τροπολογία αυτή και µε τη διατύπωση, η οποία απ’ ό,τι
φαίνεται παραµένει, δίνεται το δικαίωµα όχι µονάχα να παρεµ-
βαίνουν στις ανώνυµες εταιρείες, αλλά και σε αυτούς τους συ-
νεταιριστικής µορφής οργανισµούς, συλλογικής διαχείρισης και
σε αυτές τις συνεταιριστικές διαδικασίες να ορίζεται ένας επί-
τροπος ο οποίος στην ουσία θα καταργεί τη γενική συνέλευση
των µελών του συγκεκριµένου συνεταιρισµού. 

Αυτός ο επίτροπος θα αµείβεται βεβαίως από αυτόν τον ορ-
γανισµό, ο οποίος κατά τα άλλα θα είναι καταχρεωµένος και δεν
θα µπορεί να εκπληρώσει τις οικονοµικές του υποχρεώσεις. Και
όχι µόνο αυτός, αλλά και οι διάφοροι άλλοι σύµβουλοι τους οποί-
ους θα έχει δικαίωµα να προσλαµβάνει. 

Δεν νοµίζουµε ότι είναι τόσο αθώα αυτή η τροπολογία, έτσι
όπως είναι διατυπωµένη. Και γι’ αυτό καλέσαµε την κυρία
Υπουργό να αλλάξει τη διατύπωση. Εκείνη, όµως, επέµεινε και
µίλησε για την προσωρινότητα τάχα της τροπολογίας. Κοιτάξτε,
ουδέν µονιµότερο του προσωρινού. Από τη στιγµή που θα ψηφι-
στεί και θα γίνει νόµος, κανένας δεν µπορεί να πει ότι αυτό θα
είναι προσωρινό και µέχρι πότε. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν διαφωνούµε µε τον εξονυχιστικό
έλεγχο, ακόµα και µε τον ορισµό επιτρόπου για ανώνυµες εται-
ρείες που έχουν τέτοια ζητήµατα, όπως είναι η ΑΕΠΙ. 

Όµως, εδώ πρέπει να πούµε σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι στην
πιάτσα γενικώς, στους παροικούντες στην Ιερουσαλήµ, γνωρί-
ζουµε ότι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, αρκετοί από αυτούς ή
ορισµένοι από αυτούς, ορέγονται να πάρουν αυτήν την πίτα των
πνευµατικών δικαιωµάτων από τους οργανισµούς συλλογικής
διαχείρισης, όχι µόνο από την ΑΕΠΙ, αλλά και από τους υπόλοι-
πους. 

Επαναλαµβάνω ότι δεν είµαστε αντίθετοι στον έλεγχο. Δεν εί-

µαστε αντίθετοι ακόµα και στον ορισµό επιτρόπου στην ΑΕΠΙ.
Όµως, από τη στιγµή που δεν διαχωρίζεται η ΑΕΠΙ ή έστω οι ανώ-
νυµες εταιρείες από τους υπόλοιπους φορείς συλλογικής διαχεί-
ρισης, δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή. 
Απ’ ό,τι φαίνεται, λοιπόν, από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει αποµείνει µόνο

ο κ. Ξυδάκης για να δευτερολογήσει. Μετά θα δώσουµε τον λόγο
στον κύριο Υπουργό για να κλείσει. 

Ορίστε, κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η κ. Κεφαλογιάννη -η οποία δυστυχώς απήλθε- µας απηύθυνε

κάποιες αιτιάσεις. Κατά τη γνώµη µου, δεν υπάρχει καµµία αντί-
φαση µεταξύ αυτών των οποίων υποστήριξε την περασµένη Πα-
ρασκευή η κυρία Υπουργός και µεταξύ των πράξεων που
κάνουµε σήµερα, της τροπολογία δηλαδή που εισάγουµε. Είναι
ακριβώς στην κατεύθυνση η οποία συζητήθηκε και στην οποία
είχε συµφωνήσει η κ. Κεφαλογιάννη. 

Είναι στη κατεύθυνση, επίσης, στην οποία όλοι οι δηµιουργοί
έχουν ζητήσει µε επιστολές τους και από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και από τον Πρωθυπουργό. 

Είναι επίσης στη κατεύθυνση την οποία ζητούν και η Ευρω-
παϊκή Ένωση Δηµιουργών µε επιστολή της προς τον Πρωθυ-
πουργό και η Ευρωπαϊκή Ένωση Οργανισµών Συλλογικής
Διοίκησης µε επιστολή της προς τον Πρωθυπουργό και η παγ-
κόσµια Ένωση Οργανισµών Συλλογικής Διαχείρισης. Και είναι
προς µια κατεύθυνση η οποία αρµόζει µε µια από τις βέλτιστες
πρακτικές µέσα στην Ευρώπη. Δύο φορές έχει µπει επίτροπος
σε οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης στο Βέλγιο για να δια-
σώσει και να εξυγιάνει. 

Τέλος, είναι µια πρακτική την οποία ευλόγως αναµένουµε να
υπάρχει, όταν ένας οργανισµός, ακόµα και αν είναι ανώνυµος
εταιρεία µε ιδιωτικά κεφάλαια, έχει δεσπόζουσα θέση και µονο-
πώλιο σε µια αγορά µεταξύ του χρήστη και του δηµιουργού και
εισπράττει ένα τέλος, ένα είδος κοινωνικού πόρου, για τη νόµιµη
αναµετάδοση µουσικής για παράδειγµα και την αποδίδει στον δι-
καιούχο. 

Όταν, λοιπόν, στον ενδιάµεσο κρίκο, στην ενδιάµεση αλυσίδα
διαπιστωθεί µια ρήξη, µια αταξία, µια αρρυθµία, µια κακή διαχεί-
ριση που απειλεί τα συµφέροντα των δικαιούχων, όπως επίσης
και των χρηστών, τότε θα πρέπει να µπει η πολιτεία ρυθµιστικά
και να επαναφέρει µια ορθή λειτουργία. 

Ο θεσµός του προσωρινού επιτρόπου έχει ως ρόλο ακριβώς
αυτήν τη διάσωση µιας σχέσης εµπιστοσύνης µέσα στην αγορά,
µιας σχέσης εµπιστοσύνης µεταξύ των χρηστών και των δικαιού-
χων, των δηµιουργών. 

Τα πράγµατα είναι τόσο απλά και προς αυτήν την κατεύθυνση
πηγαίνουµε µε µεγάλη διαφάνεια και µε διάθεση διαλόγου και
συνδιαµόρφωσης ενός πλαισίου που θα είναι το καλύτερο δυ-
νατό για όλη την ελληνική κοινωνία.

Τώρα εάν υπάρχουν κάποιες µικροαντιρρήσεις για τα πράγ-
µατα, τα οποία είναι κανονιστικά ή στη µεθόδευση ή µία διατύ-
πωση µία λέξη είναι διαφορετική, ένα έχω να πω, ότι η ΑΕΠΙ
λειτουργούσε περίπου µε τέτοιους όρους τουλάχιστον από το
1993, που τη διέπει ο ν.2121. Ο ν.2121 έδινε πάντα το δικαίωµα
στον Υπουργό Πολιτισµού, που είναι ο επόπτης µέσω του Οργα-
νισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, να διατάξει διαχειριστικό
έλεγχο. Τι έγινε επί είκοσι δύο χρόνια; Αυτό το όψιµο ενδιαφέρον
πώς εκδηλώθηκε τότε, γιατί δεν διετάχθη µία φορά διαχειριστι-
κός έλεγχος; Δεν είναι κύρωση, δεν είναι τιµωρία, δεν είναι
απειλή, είναι διαχειριστικός έλεγχος που έχει υποχρέωση η πο-
λιτεία να διεξάγει βάσει των νόµων που έχει ψηφίσει. Δεν έγινε
ποτέ αυτό. 

Θα περίµενα µεγαλύτερη ευαισθησία στην κοινή γνώµη και
στους καλλιτέχνες και στους δηµιουργούς και στους δικαιού-
χους, περισσότερη ευαισθησία στην έκκληση του Σταύρου Ξαρ-
χάκου, περισσότερη ευαισθησία στην έκκληση των δηµιουργών
που απευθύνονται σε όλες τις πολιτικές δυνάµεις και στον ίδιο
τον Πρωθυπουργό, µεγαλύτερη ευαισθησία στο τι συµβαίνει
ακριβώς στην ελληνική κοινωνία, ποιος απειλεί το ψωµί των δη-
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µιουργών και ποιος απειλεί να διαρρήξει τη σχέση χρηστών και
δηµιουργών. Αυτό είναι. Όλα τα υπόλοιπα είναι δεκτά να τα
ακούσουµε, αλλά είναι διαδικαστικά.

Να µιλήσουµε, λοιπόν, για την πολιτική ουσία. Και η πολιτική
ουσία είναι µόνο αυτή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ξυδάκη.

Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, τον λόγο έχει ζητήσει η κ. Ασηµα-
κοπούλου, ειδική αγορήτρια από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θα είµαι πολύ σύντοµη,
κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 

Εντάξει, δεν µας εκπλήσσει που δεν πήραµε πολύ συγκεκρι-
µένες απαντήσεις από τον Υπουργό ούτε σήµερα, όπως και στην
επιτροπή, τίποτα που να δικαιολογεί ουσιαστικά αυτή τη µεγάλη
καθυστέρηση στην ενσωµάτωση της οδηγίας, τίποτα για τις φω-
τογραφικές διατάξεις που έχουν σχέση µε το προσωπικό της Γε-
νικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης. 

Εµείς προφανώς, δεν είπαµε να µην διαπραγµατεύεστε για τον
«HELLAS SAT», κύριε Υπουργέ. Δεν µας είπατε επί της ουσίας
γιατί είναι απαραίτητη η εκτροπή από το θεσµικό πλαίσιο µε τις
απευθείας αναθέσεις, τίποτα συγκεκριµένα για τα έργα. Αναµέ-
νουµε τις απαντήσεις σας. Υπήρξαν γενικόλογες και ατεκµηρίω-
τες τοποθετήσεις για τα οφέλη των τεχνολογιών πληροφορικής
τα οποία είναι πλέον, λόγος παρωχηµένος. 

Σε κάθε περίπτωση δεν µας είπατε και τίποτα για τη διαπραγ-
µάτευση. Φαίνεται αυτή είναι η γραµµή ή µήπως δεν ξέρετε ή
µήπως δεν θέλετε να µας πείτε; Πάντως, αυτό το αφήγηµα, ότι
δεν φταίτε εσείς για τίποτα, φταίνε οι δανειστές, φταίµε εµείς
που τους στηρίζουµε, αυτό το αφήγηµα έχει κουράσει. Αυτό έχω
να σας πω. Φταίνε όλοι εκτός από εσάς. Όµως η πραγµατικότητα
είναι ότι θα µείνετε µόνοι σας όταν θα έρθει η ώρα να ψηφίσετε,
αυτά που θα φέρετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Ασηµακοπούλου.
Να δώσουµε τον λόγο στον κύριο Υπουργό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι ολοκληρώσαµε έναν κύκλο δηµιουργικού διαλόγου,
µε θεµιτές αντιπαραθέσεις και διασταύρωση απόψεων, αλλά θα
ήθελα για λόγους αυτονόητους να επαναλάβω τι ακριβώς κάνει
το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αποκαθιστά το
νοµικό κενό που δηµιούργησε η εξαίρεση από το πεδίο εφαρµο-
γής των διατάξεων για τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευσης στα
κρατικά δίκτυα και αποκαθιστά το νοµικό κενό που υπήρχε σχε-
τικά µε τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευσης στα έργα παραχώ-
ρησης, απλοποιεί το πλαίσιο της εκτέλεσης εργασιών
συντήρησης και αποκατάστασης βλαβών και θέτει βεβαίως σα-
φείς προθεσµίες για την αδειοδότηση, καθώς προβλέπει αυτο-
δίκαια τη χορήγηση τυποποιηµένης άδειας σε περίπτωση
άπρακτου και παρέλευσης των προθεσµιών. Και βεβαίως, υπο-
χρεωτικά συντονίζει τα έργα για να µην έχουµε το δυσµενές απο-
λύτως φαινόµενο του να σκάβεται και να ξανασκάβεται ένας
δρόµος µέσα σε πάρα πολύ µικρό χρονικό διάστηµα από διαφο-
ρετικούς φορείς και έτσι να πολλαπλασιάζεται και η όχληση. 

Είναι νοµίζω ένα πολύ ισχυρό σήµα προς τη διεθνή επενδυτική
κοινότητα για επενδύσεις στη χώρα, στον χώρο της ανάπτυξης
των δικτύων νέας γενιάς. Είναι ένα πρώτο βήµα για τη βελτιστο-
ποίηση της αξιοποίησης των κοινοτικών κονδυλίων, διότι θυµί-
ζουµε ότι ο τίτλος αφορά και τη µείωση του κόστους για την
ανάπτυξη αυτών των δικτύων, δηλαδή διασφαλίζουµε ότι οι
πόροι δεν θα διοχετευθούν σε εργασίες άλλες, δεν θα δαπανη-
θούν δηλαδή σε εργασίες, οι οποίες δεν είναι αυτές καθαυτές η
ανάπτυξη των δικτύων, αλλά είναι εργασίες οι οποίες είναι πολύ
κοστοβόρες και θα µπορούσαν πραγµατικά να αποτελέσουν ένα
µαύρο πηγάδι, το οποίο θα έτρωγε όλα τα λεφτά, τα οποία θα

µπορούσαµε εκεί να επενδύσουµε. 
Είναι τέλος, κατά τη γνώµη µου, ο τρόπος εξόδου από την

κρίση αυτή η στρατηγική, διότι µιλάµε ξανά και ξανά όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις για ανάπτυξη, αλλά έχει έρθει η ώρα τώρα που
κλείνει και η αξιολόγηση, κ. Ασηµακοπούλου, και σας καλώ να
µην πολυανησυχείτε, να στοχαστούµε όλοι µαζί ποιος θα είναι ο
ρόλος της χώρας για τα χρόνια που έρχονται, τι θέλουµε να κά-
νουµε. 

Και επειδή η χώρα βρίσκεται σε ένα πάρα πολύ κρίσιµο σηµείο
στο χάρτη, µπορεί να γίνει ένας κόµβος µεταφορών, επικοινω-
νιών, ένας κόµβος εµπορίου. Όµως, για να το κάνει αυτό χρει-
άζεται αναπτυγµένα, σύγχρονα, γρήγορα και αξιόπιστα δίκτυα
και αυτό τον δρόµο ανοίγουµε. Είναι ένας δρόµος, ο οποίος εάν
η πολιτική παρέµβαση είναι έγκαιρη και καίρια ως προς τον σχε-
διασµό, µπορεί να διασφαλίσει και στον Έλληνα πολίτη τις υπη-
ρεσίες πρόσβασης στις δυνατότητες που δίνουν οι νέες
τεχνολογίες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Μέτρα µείωσης του κόστους
εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών-
Εναρµόνιση της νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης: «Μέτρα µείωσης του κόστους εγκατάστασης
υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών- Εναρµόνιση
της νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες διατάξεις»,
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
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ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 985 και ειδικό 1 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 985 και ειδικό 1 έγινε δεκτή ως έχει κατά
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πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στην ψήφιση

της επόµενης τροπολογίας, ας µου επιτρέψει το Σώµα µια σύν-
τοµη διακοπή, γιατί ζήτησε τον λόγο για λίγα δευτερόλεπτα ο κ.
Καραθανασόπουλος, που είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, για να κάνει µια δήλωση.

Παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλώσαµε σε όλους

τους τόνους και καλέσαµε και την Κυβέρνηση να λάβει υπ’ όψιν
τους ενδοιασµούς τους οποίους έχουµε. Πρόκειται για µια τρο-
πολογία, η οποία δεν αφορά απλά και µόνο τον διορισµό επιτρό-
που στην ΑΕΠΙ, αλλά το γενικεύει για όλους τους φορείς
συλλογικής διαχείρισης δικαιωµάτων. 

Από αυτή την άποψη, η τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού όχι
µόνο δεν ήρε αυτές τις αντιρρήσεις και τους ενδοιασµούς που
είχαµε, αλλά δηµιούργησε ακόµη µεγαλύτερα ερωτηµατικά για
τον σκοπό που έχει η Κυβέρνηση, πολύ δε περισσότερο που δεν
είναι θέµα προσωρινότητας, γιατί µπορεί µετά να ισχυριστεί ότι
η διάταξη αυτή ψηφίστηκε από ευρύτατη πλειοψηφικά, άρα
ισχύει και γενικότερα. Το λέµε αυτό, γιατί έτσι ανοίγει η κερκό-
πορτα να µπουν επίτροποι και σε άλλους φορείς συλλογικής δια-
χείρισης, που έχουν συνεταιριστική ή σωµατειακή βάση. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εµείς, ως ΚΚΕ, θα καταψηφίσουµε
την συγκεκριµένη τροπολογία, τονίζοντας και πάλι ότι λέµε «ναι»
στον έλεγχο και στην επιτροπεία της ΑΕΠΙ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Καρα-
θανασόπουλε. Καταγράφηκε η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος, σε ό,τι αφορά την τροπολογία, την οποία θα ψηφίσουµε
τώρα. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, την ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 987 και ειδικό 3 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ – ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 987 και ειδικό 3 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Μέτρα µείωσης του κόστους
εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
- Εναρµόνιση της νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο
έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Μέτρα µείωσης του κόστους
εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
- Εναρµόνιση της νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Μέτρα µείωσης του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων
δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών - Εναρµόνιση της νοµοθε-
σίας στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ και άλλες διατάξεις»

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΜΕΙΩΣΗΣ ΤΟΥ ΚΟΣΤΟΥΣ 

ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΥΨΙΡΡΥΘΜΩΝ ΔΙΚΤΥΩΝ 
ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ

Άρθρο 1
Σκοπός

(Άρθρο 1 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η εναρµόνιση της νοµοθεσίας
στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 15ης Μαΐου 2014 (L 155), σχετικά µε τα µέτρα µεί-
ωσης του κόστους εγκατάστασης υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρο-
νικών επικοινωνιών που θα διευκολύνουν τις εγκαταστάσεις αυτές
και θα προωθήσουν την κοινή χρήση της υπάρχουσας υλικής υπο-
δοµής, την κινητροδότηση και τη διευκόλυνση της αποτελεσµατι-
κότερης εγκατάστασης νέας υλικής υποδοµής, προκειµένου η
εγκατάσταση να πραγµατοποιηθεί µε χαµηλότερο κόστος. 

Ο παρών νόµος ορίζει στοιχειώδεις απαιτήσεις περί τεχνικών
έργων και υλικής υποδοµής, µε σκοπό την προσέγγιση ορισµένων
πτυχών των εθνικών νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών
διατάξεων στους τοµείς αυτούς.

Άρθρο 2
Ορισµοί

(Άρθρο 2 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου ισχύουν οι ορισµοί του
άρθρου 2 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), όπως συµπληρώνονται µε το
άρθρο 11 του παρόντος νόµου. Επιπλέον ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί:

α) «Φορέας εκµετάλλευσης δικτύου»: ο φορέας ή η επιχείρηση
που παρέχει ή είναι εξουσιοδοτηµένος/η να παρέχει δηµόσια δί-
κτυα επικοινωνιών, καθώς και ο φορέας ή η επιχείρηση που παρέ-
χει υλική υποδοµή µε σκοπό την παροχή:

αα) υπηρεσίας παραγωγής, µεταφοράς ή διανοµής:
ααα) φυσικού αερίου, 
βββ) ηλεκτρικής ενέργειας, συµπεριλαµβανοµένου του δηµό-

σιου φωτισµού,
γγγ) θέρµανσης, 
δδδ) ύδρευσης, συµπεριλαµβανοµένης της διάθεσης ή επεξερ-

γασίας ακαθάρτων και λυµάτων, συστηµάτων αποστράγγισης, 
ββ) µεταφορικών υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένων σιδηρο-

δρόµων, οδών, λιµένων και αερολιµένων. 
Φορείς εκµετάλλευσης δικτύου είναι και οι φορείς ή οι επιχει-

ρήσεις οι οποίοι/ες στο πλαίσιο της ανάθεσης σε αυτούς/ές έργου
µε σύµβαση παραχώρησης παρέχουν κατά την περίοδο παραχώ-
ρησης υλική υποδοµή µε σκοπό την παροχή των παραπάνω υπη-
ρεσιών.

β) «Υλική υποδοµή»: στοιχείο δικτύου το οποίο προορίζεται να
δεχθεί άλλα στοιχεία δικτύου χωρίς να γίνει το ίδιο ενεργό στοι-
χείο του δικτύου, όπως σωληνώσεις, ιστοί, αγωγοί, φρεάτια επί-
σκεψης, ανθρωποθυρίδες, κυτία σύνδεσης, στύλοι, κτίρια ή
είσοδοι κτιρίων, εγκαταστάσεις κεραιών, πύργοι και ιστοί. Καλώ-
δια, συµπεριλαµβανοµένων σκοτεινών οπτικών ινών (dark fibre),
καθώς και στοιχεία δικτύων που χρησιµοποιούνται για την παροχή
πόσιµου ύδατος που προορίζεται για ανθρώπινη κατανάλωση,
όπως ορίζεται στο άρθρο 2 περίπτωση 1 της κ.υ.α. Υ2/2600/2001
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(Β’892), όπως το άρθρο αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 1 παρ.1
της υ.α. ΔΥΓ2/Γ.Π. οικ 38295/2007 (Β’ 630), µε την οποία θεσπί-
σθηκαν µέτρα «για την ποιότητα τού νερού ανθρώπινης κατανά-
λωσης» σε συµµόρφωση προς την Οδηγία 98/83/ΕΚ του
Συµβουλίου δεν αποτελούν υλική υποδοµή κατά την έννοια του
παρόντος νόµου. 

γ) «Υψίρρυθµο δίκτυο ηλεκτρονικών επικοινωνιών»: δίκτυο ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών ικανό να παρέχει υπηρεσίες ευρυζωνικής
πρόσβασης σε ταχύτητες τουλάχιστον 30 Mbps.

δ) «Τεχνικά έργα»: κάθε αποτέλεσµα ενός συνόλου οικοδοµικών
εργασιών ή εργασιών πολιτικού µηχανικού, αφ’ εαυτού επαρκές
να πληροί µια οικονοµική ή τεχνική λειτουργία και το οποίο περι-
λαµβάνει ένα ή περισσότερα στοιχεία υλικής υποδοµής.

ε) «Φορέας του δηµόσιου τοµέα»: κρατική, περιφερειακή ή το-
πική αρχή, ΟΤΑ, οργανισµός δηµοσίου δικαίου ή ένωση αποτελού-
µενη από µία ή περισσότερες από τις εν λόγω αρχές ή από έναν
ή περισσότερους από τους εν λόγω οργανισµούς δηµοσίου δι-
καίου.

στ) «Οργανισµός δηµοσίου δικαίου»: κάθε οργανισµός ο οποίος
έχει σωρευτικά τα ακόλουθα χαρακτηριστικά:

αα) έχει συσταθεί ειδικά για την κάλυψη αναγκών γενικού συµ-
φέροντος, χωρίς βιοµηχανικό ή εµπορικό χαρακτήρα,

ββ) διαθέτει νοµική προσωπικότητα, 
γγ) χρηµατοδοτείται, στο σύνολο ή κατά το µεγαλύτερο µέρος,

από το κράτος, περιφερειακές ή τοπικές αρχές ή άλλους οργανι-
σµούς δηµοσίου δικαίου ή υπόκειται σε διοικητική επιτήρηση από
τις εν λόγω αρχές ή οργανισµούς ή έχει διοικητικό, διευθυντικό ή
εποπτικό όργανο του οποίου περισσότερα από τα µισά µέλη διο-
ρίζονται από το κράτος, τις περιφερειακές ή τοπικές αρχές (ΟΤΑ)
ή από άλλους οργανισµούς δηµοσίου δικαίου.

ζ) «Υλική υποδοµή εντός κτιρίου»: υλική υποδοµή ή εγκαταστά-
σεις στον τόπο του τελικού χρήστη, συµπεριλαµβανοµένων των
στοιχείων υπό συνιδιοκτησία, οι οποίες προορίζονται να δεχθούν
δίκτυα ενσύρµατης ή και ασύρµατης πρόσβασης, εφόσον τα εν
λόγω δίκτυα πρόσβασης είναι ικανά να παρέχουν υπηρεσίες ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών και να συνδέουν το σηµείο πρόσβασης
του κτιρίου µε το σηµείο τερµατισµού του δικτύου.

η) «Υλική υποδοµή εντός κτιρίου προσαρµοσµένη για υψηλές
ταχύτητες»: υλική υποδοµή εντός κτιρίου που προορίζεται να δεχ-
θεί στοιχεία ή να διευκολύνει την παροχή υψίρρυθµων δικτύων
ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

θ) «Μείζονα έργα ανακαίνισης»: οικοδοµικές εργασίες ή έργα
πολιτικού µηχανικού στον τόπο του τελικού χρήστη, τα οποία πε-
ριλαµβάνουν δοµικές µεταβολές ολόκληρης της εντός κτιρίου υλι-
κής υποδοµής ή σηµαντικού τµήµατος αυτής και για τα οποία
απαιτείται άδεια δόµησης.

ι) «Άδεια»: ρητή ή σιωπηρή απόφαση αρµόδιας αρχής κατόπιν
διαδικασίας η οποία υποχρεώνει µια επιχείρηση να λάβει µέτρα
για τη νόµιµη εκτέλεση οικοδοµικών εργασιών ή έργων πολιτικού
µηχανικού.

ια) «Σηµείο πρόσβασης»: συγκεκριµένο σηµείο, εντός ή εκτός
του κτιρίου, προσιτό στις επιχειρήσεις που παρέχουν ή είναι εξου-
σιοδοτηµένες να παρέχουν δηµόσια δίκτυα ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών, µέσω του οποίου εξασφαλίζεται η σύνδεση µε την
προσαρµοσµένη σε υψηλές ταχύτητες υλική υποδοµή εντός κτι-
ρίου.

ιβ) «Ενιαίο Σηµείο Πληροφόρησης»: Δικτυακή πύλη που τηρείται
από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης, µε σκοπό την παροχή πληροφοριών όπως ορίζεται στον
παρόντα νόµο.

ιγ) «Μητρώο Δικτύων»: Μητρώο Δικτυακών Υποδοµών που τη-
ρείται από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4053/2012 (Α’
44), όπως εκάστοτε ισχύουν.

ιδ) «Δικαιούχος»: επιχείρηση που παρέχει ή είναι εξουσιοδοτη-
µένη να παρέχει δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών µε σκοπό την
εγκατάσταση στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών.

ιε) «Υπόχρεος»: φορέας που παρέχει υλική υποδοµή ή φορέας
που στο πλαίσιο της ανάθεσης σε αυτόν έργου µε σύµβαση πα-
ραχώρησης παρέχει κατά την περίοδο παραχώρησης υλική υπο-

δοµή, µε σκοπό την παροχή:
αα) υπηρεσίας παραγωγής, µεταφοράς ή διανοµής:
ααα) φυσικού αερίου, 
βββ) ηλεκτρικής ενέργειας, συµπεριλαµβανοµένου του δηµό-

σιου φωτισµού,
γγγ) θέρµανσης, 
δδδ) ύδρευσης, συµπεριλαµβανοµένης της διάθεσης ή επεξερ-

γασίας ακαθάρτων και λυµάτων, συστηµάτων αποστράγγισης,
ββ) µεταφορικών υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένων σιδηρο-

δρόµων, οδών, λιµένων και αερολιµένων.
ιστ) «Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών»: η Εθνική Επιτροπή

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (EETT).
ιζ) «Κανονισµός Συνεγκατάστασης»: Κανονισµός που εκδίδει η

ΕΕΤΤ και ρυθµίζει θέµατα συνεγκατάστασης και από κοινού χρή-
σης ευκολιών δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

Άρθρο 3
Πρόσβαση σε υπάρχουσα υλική υποδοµή

(Άρθρο 3 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου έχουν δικαίωµα να παρέ-
χουν σε επιχειρήσεις, οι οποίες παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµέ-
νες να παρέχουν δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών, πρόσβαση
στην υλική τους υποδοµή, µε σκοπό την εγκατάσταση στοιχείων
υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών 

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 4, κάθε φορέας εκµετάλ-
λευσης δικτύου υποχρεούται να ικανοποιεί κάθε εύλογη γραπτή
αίτηση πρόσβασης στην υλική του υποδοµή που υποβάλλεται από
φορέα που παρέχει ή είναι εξουσιοδοτηµένος να παρέχει δηµόσια
δίκτυα επικοινωνιών, υπό δίκαιους και εύλογους όρους, συµπερι-
λαµβανοµένης της τιµής, ενόψει της εγκατάστασης στοιχείων
υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

3. Η αίτηση πρόσβασης της παραγράφου 2 πρέπει να περιλαµ-
βάνει ακριβή προσδιορισµό των στοιχείων της υποδοµής στα
οποία ζητείται πρόσβαση, συµπεριλαµβανοµένης κάθε σχετικής
τεχνικής λεπτοµέρειας. Ο φορέας εκµετάλλευσης δικτύου εξετά-
ζει το αίτηµα το αργότερο µέσα σε δύο µήνες από την ηµεροµηνία
παραλαβής της πλήρους αίτησης πρόσβασης.

4. Ο φορέας εκµετάλλευσης δικτύου µπορεί να απορρίψει τη
σχετική αίτηση πρόσβασης για λόγους οι οποίοι δηλώνονται στον
αιτούντα το αργότερο µέσα σε δύο (2) µήνες από την ηµεροµηνία
παραλαβής της πλήρους αίτησης πρόσβασης, και βασίζονται σε
αντικειµενικά, διαφανή και αναλογικά κριτήρια, όπως: 

α) τεχνική καταλληλότητα της υλικής υποδοµής στην οποία ζη-
τείται πρόσβαση για την υποδοχή των αναφερόµενων στην παρά-
γραφο 2 στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών
επικοινωνιών,

β) διαθεσιµότητα χώρου για την υποδοχή των αναφερόµενων
στην παράγραφο 2 στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών
επικοινωνιών, συµπεριλαµβανοµένων των µελλοντικών αναγκών
χώρου του φορέα εκµετάλλευσης του δικτύου, οι οποίες πρέπει
να καταδεικνύονται δεόντως,

γ) λόγοι ασφάλειας και δηµόσιας υγείας,
δ) ακεραιότητα και ασφάλεια οποιουδήποτε δικτύου, ιδίως κρί-

σιµης εθνικής υποδοµής,
ε) κίνδυνος σοβαρών παρεµβολών των σχεδιαζόµενων υπηρε-

σιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών στην παροχή άλλων υπηρεσιών
µέσω της ίδιας υλικής υποδοµής,

στ) ύπαρξη βιώσιµων εναλλακτικών µέσων χονδρικής πρόσβα-
σης σε υλική υποδοµή δικτύου που παρέχονται από τον φορέα εκ-
µετάλλευσης του δικτύου και είναι κατάλληλα για την παροχή
υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, εφόσον η πρό-
σβαση αυτή προσφέρεται υπό δίκαιους και εύλογους όρους.

5. Για την πρόσβαση στην υλική υποδοµή φορέων εκµετάλλευ-
σης δικτύου, εξαιρουµένων των δικτύων ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών σε εφαρµογή των οριζοµένων στα άρθρα 3 και 4 του
παρόντος, εφαρµόζονται οι ειδικότεροι όροι, οι προϋποθέσεις και
οι λεπτοµέρειες εφαρµογής όπως αναφέρονται στο Παράρτηµα
1. 

Οι όροι, οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες εφαρµογής των
άρθρων 3 και 4, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο σχετικό θέµα για
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την πρόσβαση σε υπάρχουσα υλική υποδοµή των δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών καθορίζονται από Κανονισµό Συνεγκα-
τάστασης που εκδίδει η          ΕΕΤΤ. 

6. Αν δεν επιτευχθεί συµφωνία ως προς την τιµή ή άλλους συγ-
κεκριµένους όρους, για την παροχή πρόσβασης σε υλική υπο-
δοµή εντός των χρονικών προθεσµιών που προβλέπονται στα
άρθρα 2 ή 4 του Παραρτήµατος 1 ή στον Κανονισµό Συνεγκατά-
στασης, κατά περίπτωση, καθώς και αν απορριφθεί συγκεκρι-
µένο αίτηµα πρόσβασης σε υλική υποδοµή, σύµφωνα µε το
άρθρο 4 του Παραρτήµατος 1 ή µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό
Συνεγκατάστασης, κατά περίπτωση, οποιοσδήποτε από τους δύο
φορείς µπορεί να ζητήσει, µε γραπτό αίτηµά του, την παρέµβαση
του Εθνικού Οργάνου Επίλυσης Διαφορών, µε σκοπό την επί-
τευξη συµφωνίας, υποβάλλοντας ταυτόχρονα περιγραφή της
διαφοράς και του ιστορικού των διαπραγµατεύσεων. 

7. Το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών, αφού λάβει πλήρως
υπόψη την αρχή της αναλογικότητας, εκδίδει δεσµευτική από-
φαση για την επίλυση της διαφοράς που του υποβλήθηκε σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 6 συµπεριλαµβανοµένου του
καθορισµού δίκαιων και εύλογων όρων και προϋποθέσεων, των
τεχνικών προδιαγραφών, του χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης
και κατά περίπτωση της τιµής. Κατά τη λήψη της απόφασής του
στο πλαίσιο της ανωτέρω διαδικασίας επίλυσης διαφοράς, το
Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών λαµβάνει υπόψη:

α) τους στόχους του άρθρου 3 του ν. 4070/2012, εφόσον εν-
δείκνυται, 

β) ιδίως τα κριτήρια της παραγράφου 4 και τα οριζόµενα στο
άρθρο 6 του Παραρτήµατος 1, 

γ) το κόστος και τις άλλες δυσκολίες ανεξάρτητης εγκατάστα-
σης και λειτουργίας του εξοπλισµού ή των συστηµάτων που απο-
τελούν το αντικείµενο της συµφωνίας,

δ) το όφελος που προκύπτει για τους καταναλωτές από τη
συµφωνία, ως προς το κόστος των υπηρεσιών, την ανάπτυξη, κά-
λυψη και ποιότητα του δικτύου, καθώς και την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και τη δηµόσια ασφάλεια.

8. Κατά τον καθορισµό των τιµών, το Εθνικό Όργανο Επίλυσης
Διαφορών µεριµνά ώστε ο φορέας εκµετάλλευσης δικτύου που
παρέχει την πρόσβαση να έχει την εύλογη δυνατότητα να ανα-
κτήσει τα έξοδά του και συνεκτιµά τις επιπτώσεις της ζητηθείσας
πρόσβασης στο επιχειρηµατικό σχέδιο του φορέα εκµετάλλευ-
σης που παρέχει την πρόσβαση, συµπεριλαµβανοµένων των
επενδύσεων που έχουν γίνει από αυτόν, ιδίως στις υλικές υπο-
δοµές που χρησιµοποιούνται για την παροχή υψίρρυθµων υπη-
ρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

9. Το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών εκδίδει δεσµευτική
απόφαση για την επίλυση της διαφοράς το συντοµότερο δυνα-
τόν και οπωσδήποτε εντός τεσσάρων (4) µηνών από την ηµερο-
µηνία παραλαβής της πλήρους αίτησης, πλην έκτακτων
περιστάσεων, µε την επιφύλαξη της δυνατότητας δικαστικής
προσφυγής των µερών.

10. Το παρόν άρθρο δεν θίγει το δικαίωµα ιδιοκτησίας του κυ-
ρίου της υλικής υποδοµής στις περιπτώσεις που δεν πρόκειται
για τον φορέα εκµετάλλευσης του δικτύου, ούτε τα δικαιώµατα
του φορέα εκµετάλλευσης, ούτε το δικαίωµα ιδιοκτησίας τρίτων,
όπως ιδιοκτητών εκτάσεων γης και ακινήτων.

11. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης, που εκδίδεται µέσα σε έξι (6) µήνες
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζονται η διαδικασία,
οι όροι, οι τεχνικές προδιαγραφές, οι απαιτήσεις διαλειτουργι-
κότητας και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για τη σύσταση και λει-
τουργία του Ενιαίου Σηµείου Πληροφόρησης του άρθρου 2
περίπτωση ιβ’. 

Άρθρο 4
Διαφάνεια της υλικής υποδοµής

(Άρθρο 4 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου υποχρεούνται να κοινοποι-
ούν στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης σε ηλεκτρονική µορφή τα παρακάτω στοιχεία όσον
αφορά την υπάρχουσα υλική υποδοµή του δικτύου τους, όπως

αυτή ορίζεται στο άρθρο 3: 
α) τοποθεσία και όδευση,
β) είδος και τρέχουσα χρήση της υποδοµής, 
γ) σηµείο επικοινωνίας. 
Από την ανωτέρω υποχρέωση µπορεί να εξαιρούνται µε αιτιο-

λογηµένη κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και των κατά περίπτωση
συναρµόδιων Υπουργών υλικές υποδοµές που δεν θεωρούνται τε-
χνικά κατάλληλες για την εγκατάσταση υψίρρυθµων δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών ή χαρακτηρίζονται κρίσιµες εθνικές
υποδοµές. Στους ενδιαφερόµενους παρέχεται η δυνατότητα να
υποβάλουν εντός ενός (1) µηνός παρατηρήσεις σχετικά µε το σχέ-
διο της κοινής υπουργικής απόφασης για την εξαίρεση υλικών
υποδοµών. Η απόφαση µε την οποία εξαιρούνται υλικές υποδοµές
κοινοποιείται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

2. Τα στοιχεία της παραγράφου 1 καταχωρούνται στο Μητρώο
Δικτύων το οποίο τηρεί το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Ο τρόπος µε τον οποίο καταχωρούν-
ται τα στοιχεία αυτά, ο τρόπος πρόσβασης σε αυτά, οι διαδικασίες
επικαιροποίησής τους και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την υλοποί-
ηση του Μητρώου Δικτύων καθορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης.
Δικαίωµα πρόσβασης στα παραπάνω στοιχεία έχουν οι πάροχοι
δηµοσίων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, υπό τους όρους
και τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στον παρόντα νόµο και
στην απόφαση του προηγούµενου εδαφίου. 

3. Μέχρι τη θέση σε λειτουργία του Μητρώου Δικτύων και την
εισαγωγή των στοιχείων της παραγράφου 1 σε αυτό, καθώς και
αν τα στοιχεία της παραγράφου 1 δεν είναι διαθέσιµα σε ηλεκτρο-
νική µορφή, οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου οφείλουν να τα δια-
θέσουν, κατόπιν σχετικού έγγραφου αιτήµατος στο οποίο
προσδιορίζεται η περιοχή ενδιαφέροντος, στους παρόχους δηµο-
σίων δικτύων επικοινωνιών οι οποίοι επιθυµούν να ζητήσουν πρό-
σβαση σε υλική υποδοµή των φορέων εκµετάλλευσης δικτύου µε
στόχο την εγκατάσταση στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρο-
νικών επικοινωνιών. Η πρόσβαση στα στοιχεία της παραγράφου 1
χορηγείται το αργότερο µέσα σε δύο (2) µήνες από την ηµεροµη-
νία παραλαβής της γραπτής αίτησης υπό αναλογικούς, ισότιµους
και διαφανείς όρους, µε την επιφύλαξη των περιορισµών της πα-
ραγράφου 4. Οι φορείς του δηµόσιου τοµέα που, λόγω των καθη-
κόντων τους, έχουν στην κατοχή τους, σε ηλεκτρονική µορφή,
στοιχεία των πληροφοριών της παρούσας παραγράφου, οφείλουν
να τα θέτουν, µετά από σχετική αίτηση, στη διάθεση επιχειρήσεων
που παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµένες να παρέχουν δηµόσια δί-
κτυα επικοινωνιών, µε την επιφύλαξη των περιορισµών της παρα-
γράφου 4. 

4. Το Μητρώο Δικτύων του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης ή ο φορέας εκµετάλλευσης δι-
κτύου εφόσον αυτός κληθεί να ικανοποιήσει έγγραφο αίτηµα
όπως αυτό ορίζεται στην παράγραφο 3, µπορεί να περιορίσει την
πρόσβαση στα στοιχεία της παραγράφου 1 µόνον εφόσον αυτό
κρίνεται απαραίτητο για λόγους ασφάλειας των δικτύων και της
ακεραιότητάς τους ή για λόγους εθνικής ασφάλειας, δηµόσιας
υγείας ή δηµόσιας ασφάλειας.

5. Μετά την υποβολή ειδικής γραπτής αίτησης από πάροχο δη-
µοσίων δικτύων επικοινωνιών, οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου
ικανοποιούν εύλογες αιτήσεις για την επιτόπου έρευνα συγκεκρι-
µένων στοιχείων της υλικής υποδοµής τους. Στην αίτηση πρέπει
να προσδιορίζονται η περιοχή και τα στοιχεία του δικτύου τα οποία
αφορά η εγκατάσταση στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρο-
νικών επικοινωνιών. Αν δεν έχει υπογραφεί Συµφωνία - Πλαίσιο
σύµφωνα µε το άρθρο 2 του Παραρτήµατος 1 ή τον Κανονισµό
Συνεγκατάστασης της ΕΕΤΤ, κατά περίπτωση, για την παροχή
πρόσβασης σε υλική υποδοµή µεταξύ του Φορέα Εκµετάλλευσης
Δικτύου και του δικαιούχου, ο φορέας εκµετάλλευσης δικτύου
µπορεί να απαιτήσει την υπογραφή σύµβασης εµπιστευτικότητας
µε τον δικαιούχο προτού προβεί στην έγκριση της επί τόπου έρευ-
νας συγκεκριµένων στοιχείων υλικής υποδοµής. Το αίτηµα για επι-
τόπου έρευνα συγκεκριµένων στοιχείων του δικτύου εγκρίνεται
εντός µηνός από την ηµεροµηνία παραλαβής της γραπτής αίτη-
σης υπό αναλογικούς, ισότιµους και διαφανείς όρους, µε την επι-
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φύλαξη των περιορισµών της παραγράφου 4. 
6. Σε περίπτωση διαφοράς όσον αφορά τα δικαιώµατα και τις

υποχρεώσεις που προβλέπονται στο παρόν άρθρο, οποιοδήποτε
µέρος µπορεί να ζητήσει, µε γραπτό αίτηµά του, την παρέµβαση
του Εθνικού Οργάνου Επίλυσης Διαφορών. 

Το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών εκδίδει, λαµβάνοντας
υπόψη την αρχή της αναλογικότητας, δεσµευτική απόφαση για
την επίλυση της διαφοράς, το συντοµότερο δυνατόν και οπωσδή-
ποτε µέσα σε δύο (2) µήνες από την ηµεροµηνία παραλαβής του
αιτήµατος, πλην έκτακτων περιστάσεων, µε την επιφύλαξη της δυ-
νατότητας δικαστικής προσφυγής των µερών.

7. Οι πάροχοι δηµοσίων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
που επιτυγχάνουν πρόσβαση σε πληροφορίες βάσει του παρόν-
τος άρθρου χειρίζονται τις πληροφορίες ως εµπιστευτικές. Ειδι-
κότερα θέµατα για τη διασφάλιση της εµπιστευτικότητας και του
επιχειρηµατικού και εµπορικού απορρήτου µπορεί να καθορίζον-
ται, εφόσον απαιτηθεί µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πο-
λιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. 

Άρθρο 5
Συντονισµός τεχνικών έργων

(Άρθρο 5 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου έχουν δικαίωµα να δια-
πραγµατεύονται συµφωνίες συντονισµού τεχνικών έργων µε φο-
ρείς που παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµένοι να παρέχουν δίκτυα
ηλεκτρονικών επικοινωνιών ενόψει της εγκατάστασης στοιχείων
υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

2. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου που εκτελούν έµµεσα ή
άµεσα τεχνικά έργα πλήρως ή εν µέρει χρηµατοδοτούµενα από
το Δηµόσιο ή και οι φορείς που εκτελούν έµµεσα ή άµεσα τεχνικά
έργα κατασκευής αντίστοιχων δικτύων πλήρως ή εν µέρει χρηµα-
τοδοτούµενα από το Δηµόσιο οφείλουν να ικανοποιούν τις εύλο-
γες αιτήσεις φορέων που παρέχουν ή είναι εξουσιοδοτηµένοι να
παρέχουν δηµόσια δίκτυα επικοινωνιών ενόψει της εγκατάστασης
στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, σχε-
τικά µε συµφωνία συντονισµού των τεχνικών έργων, µε διαφανείς
και ισότιµους όρους. Οι αιτήσεις αυτές για την κατάρτιση συµφω-
νίας, γίνονται δεκτές εφόσον η ικανοποίησή τους: 

α) δεν συνεπάγεται επιπλέον κόστος, µεταξύ άλλων λόγω πρό-
σθετων καθυστερήσεων, για τα αρχικώς προβλεπόµενα τεχνικά
έργα, 

β) δεν εµποδίζει τον έλεγχο του συντονισµού των έργων και 
γ) η αίτηση συντονισµού κατατίθεται το συντοµότερο δυνατόν

και το αργότερο τουλάχιστον ένα µήνα πριν από την υποβολή του
τελικού σχεδίου στους αρµόδιους φορείς για τη χορήγηση άδειας. 

Ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις για την εφαρµογή των δια-
τάξεων του παρόντος άρθρου καθορίζονται στο Παράρτηµα 2. 

3. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου που εκτελούν έµµεσα ή
άµεσα τεχνικά έργα πλήρως ή εν µέρει χρηµατοδοτούµενα από
το Δηµόσιο ή και οι φορείς που εκτελούν έµµεσα ή άµεσα τεχνικά
έργα κατασκευής αντίστοιχων δικτύων πλήρως ή εν µέρει χρηµα-
τοδοτούµενα από το Δηµόσιο, εφόσον στη µελέτη των έργων
αυτών προβλέπεται η κατασκευή ή µετατόπιση υποδοµών φιλοξε-
νίας δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, υποχρεούνται να κοινο-
ποιούν την εν λόγω πρόβλεψη σε όλους τους παρόχους δικτύων
ηλεκτρονικών επικοινωνιών. Οι φορείς που παρέχουν ή είναι εξου-
σιοδοτηµένοι να παρέχουν δηµόσια δίκτυα επικοινωνιών, ενόψει
της εγκατάστασης στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονικών
επικοινωνιών, µπορούν να ζητήσουν την πρόσβαση στην υποδοµή
αυτή, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 3. 

4. Αν δεν επιτευχθεί η σχετική συµφωνία εντός µηνός από την
ηµεροµηνία παραλαβής της επίσηµης αίτησης για τη διαπραγµά-
τευση συµφωνίας συντονισµού τεχνικών έργων βάσει της παρα-
γράφου 2, τα µέρη έχουν δικαίωµα παραποµπής του ζητήµατος
στο Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών. 

5. Tο Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών, αφού λάβει υπόψη
την αρχή της αναλογικότητας, εκδίδει απόφαση για την επίλυση
της διαφοράς που υποβλήθηκε σύµφωνα µε την παράγραφο 4,
συµπεριλαµβανοµένου κατά περίπτωση του καθορισµού δίκαιων
και ισότιµων όρων και επιβαρύνσεων. 

Το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών επιλύει τη διαφορά το
συντοµότερο δυνατόν και οπωσδήποτε εντός δυο (2) µηνών από
την ηµεροµηνία παραλαβής της πλήρους αίτησης, πλην έκτακτων
περιστάσεων, µε την επιφύλαξη της δυνατότητας δικαστικής προ-
σφυγής των µερών. 

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και των κατά περίπτωση συναρµό-
διων Υπουργών, µπορεί να προβλέπονται εξαιρέσεις από τις
υποχρεώσεις που τίθενται στο παρόν άρθρο, για τεχνικά έργα τα
οποία αφορούν κρίσιµες εθνικές υποδοµές ή για τεχνικά έργα ήσ-
σονος σηµασίας, από άποψη αξίας, µεγέθους ή διάρκειας. Οι εξαι-
ρέσεις αυτές καθορίζονται µετά από διαβούλευση µε τους
ενδιαφερόµενους και πρέπει να είναι αιτιολογηµένες. Η ως άνω
κοινή υπουργική απόφαση κοινοποιείται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

Άρθρο 6
Διαφάνεια σχετικά µε προγραµµατισµένα τεχνικά έργα 

(Άρθρο 6 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Για τη διαπραγµάτευση συµφωνιών συντονισµού τεχνικών
έργων σύµφωνα µε το άρθρο 5 οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου
οφείλουν να παρέχουν, µετά από ειδική γραπτή αίτηση του φορέα,
ο οποίος παρέχει ή είναι εξουσιοδοτηµένος να παρέχει δηµόσια
δίκτυα επικοινωνιών, τις ακόλουθες ελάχιστες πληροφορίες όσον
αφορά προγραµµατισµένα ή σε εξέλιξη τεχνικά έργα που αναφέ-
ρονται στην υλική υποδοµή τους και για τα οποία έχει εκδοθεί
άδεια ή εκκρεµεί διαδικασία αδειοδότησης ή προβλέπεται για το
επόµενο εξάµηνο η πρώτη υποβολή αίτησης άδειας στους κατά
περίπτωση αρµόδιους φορείς: 

α) τοποθεσία, οριζοντιογραφία και είδος των έργων, 
β) υλική υποδοµή και στοιχεία του δικτύου τα οποία αφορούν

τα έργα, 
γ) προβλεπόµενη ηµεροµηνία έναρξης και διάρκεια των έργων

και 
δ) σηµείο επικοινωνίας. 
Ο φορέας ο οποίος παρέχει ή είναι εξουσιοδοτηµένος να πα-

ρέχει δηµόσια δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών, οφείλει να
προσδιορίσει στην αίτησή του την περιοχή την οποία αφορά η µελ-
λοντική εγκατάσταση στοιχείων υψίρρυθµων δικτύων ηλεκτρονι-
κών επικοινωνιών. Εντός προθεσµίας δύο (2) εβδοµάδων από την
ηµεροµηνία παραλαβής της γραπτής αίτησης οι φορείς εκµετάλ-
λευσης του δικτύου ή και οι φορείς που εκτελούν τεχνικά έργα κα-
τασκευής δικτύων, οφείλουν να παρέχουν τις ζητηθείσες
πληροφορίες υπό αναλογικούς, ισότιµους και διαφανείς όρους.
Περιορισµός της πρόσβασης στις ελάχιστες πληροφορίες επιτρέ-
πεται µόνον εφόσον κρίνεται απαραίτητο για λόγους ασφάλειας
των δικτύων και της ακεραιότητάς τους ή για λόγους εθνικής
ασφάλειας, δηµόσιας υγείας ή ασφάλειας, εµπιστευτικότητας ή
επιχειρησιακού και εµπορικού απορρήτου. 

2. Ο φορέας εκµετάλλευσης του δικτύου ή και ο φορέας που
εκτελεί τεχνικά έργα κατασκευής δικτύων µπορεί να απορρίψει
την αίτηση που αναφέρεται στην παράγραφο 1 εάν: 

α) έχει δηµοσιοποιήσει τις ζητούµενες πληροφορίες σε ηλε-
κτρονική µορφή ή 

β) η πρόσβαση σε αυτές τις πληροφορίες εξασφαλίζεται µέσω
του Ενιαίου Σηµείου Πληροφόρησης. 

3. Οι φορείς εκµετάλλευσης δικτύου ή και οι φορείς που εκτε-
λούν τεχνικά έργα κατασκευής δικτύων διαθέτουν, µέσω του Ενι-
αίου Σηµείου Πληροφόρησης, πληροφορίες για τα έργα τα οποία
εκτελούν ή προγραµµατίζουν να εκτελέσουν. Οι φορείς εκµετάλ-
λευσης δικτύου ή και οι φορείς που εκτελούν τεχνικά έργα κατα-
σκευής δικτύων οφείλουν να διαθέτουν τις ελάχιστες
πληροφορίες που ζητήθηκαν από κάποιο ενδιαφερόµενο φορέα
και αναφέρονται στην παράγραφο 1, µέσω του Ενιαίου Σηµείου
Πληροφόρησης. Τα ειδικότερα θέµατα για την εφαρµογή των προ-
βλέψεων της παρούσης παραγράφου σχετικά µε τη λειτουργία
του Ενιαίου Σηµείου Πληροφόρησης καθορίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης.

4. Σε περίπτωση διαφοράς όσον αφορά τα δικαιώµατα και τις
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υποχρεώσεις που προβλέπονται στο παρόν άρθρο, οποιοδήποτε
µέρος έχει το δικαίωµα να παραπέµψει τη διαφορά στο Εθνικό
Όργανο Επίλυσης Διαφορών. 

Το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών, λαµβάνοντας υπόψη
την αρχή της αναλογικότητας, εκδίδει δεσµευτική απόφαση για
την επίλυση της διαφοράς το συντοµότερο δυνατόν και οπωσδή-
ποτε εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της αίτησης σε αυτό
για την επίλυση της διαφοράς πλην έκτακτων περιστάσεων, µε την
επιφύλαξη της δυνατότητας δικαστικής προσφυγής των µερών. 

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και των κατά περίπτωση συναρµό-
διων Υπουργών, µπορεί να προβλέπονται εξαιρέσεις από τις
υποχρεώσεις που τίθενται στο παρόν άρθρο, για τεχνικά έργα τα
οποία αφορούν κρίσιµες εθνικές υποδοµές ή για τεχνικά έργα ήσ-
σονος σηµασίας, από άποψη αξίας, µεγέθους ή διάρκειας. Οι εξαι-
ρέσεις αυτές καθορίζονται µετά από διαβούλευση µε τους
ενδιαφερόµενους, και πρέπει να είναι αιτιολογηµένες. Η ως άνω
κοινή υπουργική απόφαση κοινοποιείται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

Άρθρο 7
Υλική υποδοµή εντός κτιρίου

(Άρθρο 8 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Όλα τα κτίρια στον τόπο του τελικού χρήστη που ανεγείρον-
ται βάσει άδειας δόµησης, η αίτηση της οποίας υποβλήθηκε µετά
την ψήφιση του παρόντος συµπεριλαµβανοµένων των στοιχείων
υπό συνιδιοκτησία, πρέπει να είναι εξοπλισµένα µε υλική υποδοµή
εντός του κτιρίου, προσαρµοσµένη για υψηλές ταχύτητες, όπως
ορίζεται στην περίπτωση η’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2, έως
τα σηµεία τερµατισµού του δικτύου. Η υποχρέωση αυτή ισχύει και
αν πρόκειται για µείζονα έργα ανακαίνισης σε κτίρια, για τα οποία
η αίτηση για την άδεια δόµησης υποβάλλεται µετά την ψήφιση του
παρόντος.

2. Όλες οι πολυκατοικίες και συγκροτήµατα κτιρίων που ανεγεί-
ρονται βάσει άδειας δόµησης, για την έκδοση της οποίας η αίτηση
υποβλήθηκε µετά την ψήφιση του παρόντος πρέπει να διαθέτουν
σηµείο πρόσβασης. Η ίδια υποχρέωση ισχύει και αν πρόκειται για
µείζονα έργα ανακαίνισης πολυκατοικιών και συγκροτηµάτων κτι-
ρίων για τα οποία η αίτηση για την άδεια δόµησης υποβάλλεται
µετά την ψήφιση του παρόντος.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και
κάθε άλλο σχετικό θέµα προκειµένου κτίρια εξοπλισµένα µε τον
προβλεπόµενο στο παρόν άρθρο εξοπλισµό να µπορούν, εφόσον
επιθυµούν, να λάβουν «σήµα ευρυζωνικής υποδοµής». 

Άρθρο 8
Πρόσβαση σε υλική υποδοµή εντός κτιρίου

(Άρθρο 9 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Οι πάροχοι δηµόσιων δικτύων επικοινωνιών έχουν δικαίωµα
εγκατάστασης του δικτύου τους, µε δική τους δαπάνη, έως το ση-
µείο πρόσβασης. 

2. Οι πάροχοι δηµόσιων δικτύων επικοινωνιών έχουν δικαίωµα
πρόσβασης σε υπάρχουσα υλική υποδοµή εντός κτιρίου, ενόψει
της εγκατάστασης υψίρρυθµου δικτύου ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών, αν η κατασκευή δεύτερης υποδοµής είναι τεχνικά ανέφικτη
ή οικονοµικά ασύµφορη. 

3. Οποιοσδήποτε έχει το δικαίωµα να χρησιµοποιεί το σηµείο
πρόσβασης και την εντός κτιρίου υλική υποδοµή, πρέπει να ικα-
νοποιεί κάθε εύλογη γραπτή αίτηση παρόχων δηµόσιων δικτύων
επικοινωνιών για πρόσβαση υπό δίκαιους και ισότιµους όρους,
συµπεριλαµβανοµένης της τιµής, κατά περίπτωση. Οι όροι, οι προ-
ϋποθέσεις και οι διαδικασίες εφαρµογής της παρούσας παραγρά-
φου, καθώς και κάθε άλλο σχετκό θέµα για την πρόσβαση σε
υπάρχουσα υλική υποδοµή εντός κτιρίου προσαρµοσµένη για
υψηλές ταχύτητες υποδοµή που ελέγχεται από πάροχο δηµοσίων
δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών καθορίζονται από τον Κανο-
νισµό Συνεγκατάστασης που εκδίδει η ΕΕΤΤ. 

4. Αν δεν επιτευχθεί συµφωνία µεταξύ παρόχων δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών για την πρόσβαση, όπως αναφέρεται στις
παραγράφους 1 ή 2, εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία πα-
ραλαβής της επίσηµης αίτησης πρόσβασης, τα µέρη έχουν δι-
καίωµα παραποµπής του ζητήµατος στο Εθνικό Όργανο Επίλυσης
Διαφορών, προκειµένου να εκτιµηθεί η συµµόρφωση µε τις απαι-
τήσεις που προβλέπονται στις εν λόγω παραγράφους. Το Εθνικό
Όργανο Επίλυσης Διαφορών, λαµβάνοντας υπόψη την αρχή της
αναλογικότητας, εκδίδει δεσµευτική απόφαση για την επίλυση της
διαφοράς το συντοµότερο δυνατόν και οπωσδήποτε εντός δύο (2)
µηνών από την αίτηση σε αυτήν για την επίλυση της διαφοράς
πλην έκτακτων περιστάσεων, µε την επιφύλαξη της δυνατότητας
δικαστικής προσφυγής των µερών. 

5. Εξαιρούνται, από τις προβλεπόµενες στις παράγραφους 1
έως 3 υποχρεώσεις κτίρια στα οποία εξασφαλίζεται, σύµφωνα µε
αντικειµενικούς, διαφανείς, αναλογικούς και ισότιµους όρους,
πρόσβαση σε υπάρχον δίκτυο µε σηµείο τερµατισµού στον τόπο
του τελικού χρήστη, το οποίο είναι κατάλληλο για την παροχή
υψίρρυθµων υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

6. Αν δεν υπάρχει διαθέσιµη υποδοµή εντός κτιρίου προσαρµο-
σµένη σε υψηλές ταχύτητες, οι πάροχοι δηµόσιων δικτύων επικοι-
νωνιών έχουν δικαίωµα: α) τερµατισµού του δικτύου τους στο
χώρο του συνδροµητή, εφόσον συµφωνεί ο συνδροµητής ή και β)
τερµατισµού του δικτύου τους σε νέο σηµείο πρόσβασης σε κοι-
νόχρηστο ή κοινόκτητο χώρο του κτιρίου όπου θα εγκαθίσταται
νέος κεντρικός κατανεµητής, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές της
41020/819/2012 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’ 2776). Στην περίπτωση β’ οι
πάροχοι µπορούν να εγκαθιστούν  ενεργό εξοπλισµό και κάθετο
κατανεµητή - κάθετη καλωδίωση, όπου αυτό απαιτείται για την
ολοκλήρωση του τερµατισµού της εσωτερικής καλωδίωσης στο
χώρο των συνδροµητών ή και τελικών χρηστών. Για την υλοποίηση
των ανωτέρω εργασιών, η πρόσβαση σε κοινόχρηστους ή κοινό-
κτητους χώρους του κτιρίου επιτρέπεται κατόπιν κοινοποίησης
στον διαχειριστή ή εκπρόσωπο της Γενικής Συνέλευσης συνιδιο-
κτητών και εφόσον, εντός µηνός από την ανωτέρω κοινοποίηση,
δεν γνωστοποιηθεί στον ενδιαφερόµενο οµόφωνη απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης των συνιδιοκτητών περί άρνησης ως προς την
υλοποίηση  των ανωτέρων εργασιών. Αν για τις ανωτέρω εργασίες
δεν αρκεί η πρόσβαση σε κοινόχρηστους ή κοινόκτητους χώρους
του κτιρίου αλλά απαιτείται πρόσβαση σε ιδιωτική ιδιοκτησία, οι
εργασίες υλοποιούνται µετά τη συναίνεση του ιδιοκτήτη ο οποίος
µπορεί να ζητήσει από τον ενδιαφερόµενο πάροχο δηµόσιου δι-
κτύου επικοινωνιών µελέτη επιπτώσεων και αποκατάστασης και
υπογραφή σχετικού συµφωνητικού. Σε κάθε περίπτωση, οι πάρο-
χοι δηµόσιων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών που εγκαθι-
στούν υποδοµή εντός κτιρίου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου, οφείλουν να ελαχιστοποιούν τις επιπτώσεις
στην κοινόχρηστη ή κοινόκτητη ή ιδιωτική ιδιοκτησία χρησιµοποι-
ώντας την υφιστάµενη φυσική υποδοµή, η οποία είναι διαθέσιµη
στο κτίριο, να αποκαθιστούν πλήρως τα στοιχεία των ιδιωτικών ή
κοινόχρηστων ή κοινόκτητων ιδιοκτησιών που επηρεάζονται κατά
τις εργασίες εγκατάστασης της υποδοµής και πριν από την πραγ-
µατοποίηση των εργασιών να ενηµερώνουν το νόµιµο εκπρόσωπο
των ιδιοκτητών για το είδος των εργασιών που θα πραγµατοποι-
ηθούν και τον τρόπο αποκατάστασης των χώρων.

7. Το παρόν άρθρο εφαρµόζεται µε την επιφύλαξη του δικαιώ-
µατος ιδιοκτησίας του κυρίου του σηµείου πρόσβασης ή της εντός
κτιρίου υλικής υποδοµής, εφόσον δεν πρόκειται για το ίδιο άτοµο
µε τον κάτοχο του δικαιώµατος χρήσης τους, και του δικαιώµατος
ιδιοκτησίας τρίτων, όπως ιδιοκτητών εκτάσεων γης και κτιρίων. 

Άρθρο 9
Αρµόδια όργανα

(Άρθρο 10 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

1. Για αιτήµατα επίλυσης διαφορών που προκύπτουν από τις
διατάξεις του παρόντος νόµου, ως Εθνικό Όργανο Επίλυσης Δια-
φορών µε τα καθήκοντα που αναφέρονται στα άρθρα του παρόν-
τος νόµου ορίζεται η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ). 
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2. Αν κατά την εφαρµογή του παρόντος νόµου ανακύψει διαφω-
νία µεταξύ φορέων, οποιαδήποτε από τα εµπλεκόµενα µέρη δύ-
ναται να ζητήσει, µε γραπτό αίτηµά του, την παρέµβαση της ΕΕΤΤ
µε σκοπό την επίτευξη συµφωνίας, υποβάλλοντας ταυτόχρονα πε-
ριγραφή της διαφοράς και του ιστορικού των διαπραγµατεύσεων,
σύµφωνα µε τη διαδικασία επίλυσης διαφορών της         ΕΕΤΤ,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 34 του ν. 4070/ 2012, όπως εκά-
στοτε ισχύει. Η ΕΕΤΤ υιοθετεί τα κατάλληλα µέτρα που σε κάθε
περίπτωση είναι αναλογικά, αντικειµενικά, διαφανή και αµερόλη-
πτα κατά τη λήψη της απόφασής της στα πλαίσια της ανωτέρω
διαδικασίας επίλυσης διαφοράς. Η ΕΕΤΤ ορίζει επιτροπή η οποία
είναι αρµόδια για την εξέταση της διαφοράς και την εισήγηση
προς την ΕΕΤΤ για το πόρισµα της επίλυσης αυτής. Για την υπο-
στήριξη του έργου της επίλυσης διαφοράς, η ΕΕΤΤ δύναται να
χρησιµοποιεί τις υπηρεσίες ειδικών εµπειρογνωµόνων µε ειδικό-
τητες κατάλληλες για το αντικείµενο της διαφοράς, όπως ενδει-
κτικά ειδικότητες πολιτικών µηχανικών, ηλεκτρολόγων µηχανικών,
µηχανολόγων µηχανικών.

3. Η ΕΕΤΤ εντός εξήντα (60) ηµερών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, αποστέλλει πρόσκληση προς το Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδας (Τ.Ε.Ε.) για την κατάρτιση καταλόγου εµπειρογνωµόνων,
η οποία επίσης τοιχοκολλάται στα γραφεία της ΕΕΤΤ και του
Τ.Ε.Ε. και δηµοσιεύεται σε µία καθηµερινή εφηµερίδα πανελλαδι-
κής κυκλοφορίας, καθώς και στο διαδίκτυο. Στην πρόσκληση αυτή
παρατίθενται τα χαρακτηριστικά που πρέπει να πληρούνται ώστε
κάποιος να συµπεριληφθεί σε κατάλογο εµπειρογνωµόνων της
ΕΕΤΤ για την επίλυση διαφορών στο πλαίσιο του παρόντος νόµου,
καθώς επίσης και το ύψος της αµοιβής του. Ο κατάλογος αυτός
ανανεώνεται κάθε χρόνο εντός τους µηνός Δεκεµβρίου µε την ίδια
δηµοσιότητα. Οι εµπειρογνώµονες επιλέγονται µε κριτήριο την
επιστηµονική κατάρτιση και την εξειδικευµένη εµπειρία τους σε
θέµατα σχετικά µε την εφαρµογή του παρόντος. Από τον κατά-
λογο αποκλείονται εκείνοι που δεν περάτωσαν πιθανή επίλυση δια-
φορών στην επιτροπή της οποίας είχαν τοποθετηθεί
προηγούµενα. Αποκλείονται οµοίως και τα µέλη της ΕΕΤΤ κατά τη
διάρκεια της θητείας τους και για δύο (2) χρόνια µετά την, µε οποι-
ονδήποτε τρόπο, λήξη αυτής. 

Η ΕΕΤΤ επιλέγει µε κλήρωση από τον κατάλογο εµπειρογνωµό-
νων, ειδικό/ούς εµπειρογνώµονα/ες µε την κατάλληλη ειδικότητα
ανάλογα µε το αντικείµενο, για να συµµετέχει στην Επιτροπή Επί-
λυσης Διαφοράς, όποτε αυτό απαιτείται από το αντικείµενο της
διαφοράς. Επίσης, επιλέγει τους αναπληρωτές τους, σε αριθµό
µεγαλύτερο του αναγκαίου, ώστε να είναι δυνατή η άµεση ανα-
πλήρωση σε περιπτώσεις κωλύµατος.

4. Η ΕΕΤΤ δύναται, για το σκοπό της επίλυσης διαφορών βάση
του παρόντος νόµου, να ζητεί την υποβολή πληροφοριών από τα
εµπλεκόµενα µέρη.

5. Η ΕΕΤΤ ορίζει µε απόφασή της το ύψος του παραβόλου που
οφείλουν να καταβάλουν όσοι αιτούνται από την ΕΕΤΤ επίλυση
διαφοράς σχετικά µε θέµατα πρόσβασης (άρθρα 3 και 4 του πα-
ρόντος νόµου) και τεχνικού συντονισµού (άρθρα 5 και 6 του πα-
ρόντος νόµου).

6. Οι αποφάσεις της ΕΕΤΤ αναφορικά µε την επίλυση διαφορών
βάση του παρόντος νόµου υπόκεινται σε προσφυγή ενώπιον του
Διοικητικού Εφετείου της Αθήνας, σύµφωνα µε το άρθρο 78 του
ν. 4070/2012, όπως ισχύει.

Άρθρο 10
Κυρώσεις

(Άρθρο 11 της Οδηγίας 2014/61/ΕΕ)

Αν το Εθνικό Όργανο Επίλυσης Διαφορών, µετά την εξέταση
µιας επίλυσης διαφοράς βάση του παρόντος νόµου, διαπιστώσει
µη συµµόρφωση µε την απόφασή του, ή διαπιστώσει, κατόπιν κα-
ταγγελίας ή ενηµέρωσης από αρµόδιο φορέα, µη συµµόρφωση
µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, µπορεί να επιβάλει κατάλ-
ληλες, αποτελεσµατικές, αναλογικές και αποτρεπτικές κυρώσεις,
εφαρµοζοµένων αναλόγως των διατάξεων του άρθρου 77 του ν.
4070/2012. 

Άρθρο 11
Τροποποιούµενες διατάξεις - Προσθήκες

Στο ν. 4070/2012 (Α’82) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: 
α) Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 1 προστίθεται εδά-

φιο ως εξής: 
«Οι διαδικασίες του άρθρου 28 για τη χορήγηση δικαιωµάτων

διέλευσης σε παρόχους δηµοσίων δικτύων ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών εφαρµόζονται και για τα κρατικά δίκτυα ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών, εξαιρουµένης της υποχρέωσης καταβολής τελών
διέλευσης και χρήσης δικαιωµάτων διέλευσης.»

β) Στο άρθρο 2 και στο τέλος της ενότητας «Β. Λοιποί Ορισµοί»
προστίθενται οι ακόλουθοι ορισµοί: 

«κ) «Δήλωση Εργασιών Εκσκαφής»: Δήλωση για την εγκατά-
σταση ευκολιών, η οποία απαιτεί και την εκτέλεση εργασιών εκ-
σκαφής. 

κα) «Διαδροµή όδευσης»: Η διαδροµή την οποία προτίθεται να
ακολουθήσει ο πάροχος δηµόσιων δικτύων ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών για την εγκατάσταση του δικτύου ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών και για την οποία ζητεί τα δικαιώµατα διέλευσης, καθώς και
η διαδροµή για την οποία έχουν χορηγηθεί δικαιώµατα διέλευσης,
στον πάροχο δηµοσίων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

κβ) «Δικαίωµα διέλευσης»: Το δικαίωµα που χορηγείται σε πα-
ρόχους δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών για την εγκατάσταση,
λειτουργία, έλεγχο και διάθεση ευκολιών επί, υπό ή υπέρ χώρων
όπως προβλέπονται στην παράγραφο 1 του άρθρου 28. 

κγ) «Ευκολία»: Κάθε εγκατάσταση, υποδοµή (όπως ενδεικτικά
υπαίθριες µονάδες δικτύου, οικίσκοι, σωληνώσεις, αγωγοί, καλω-
διώσεις, στύλοι, φρεάτια, καµπίνες, κυτία σύνδεσης), τεχνικό µέσο
που σχετίζεται µε δίκτυο ηλεκτρονικών επικοινωνιών και καθιστά
δυνατή ή υποστηρίζει την παροχή υπηρεσιών µέσω του δικτύου
αυτού.

κδ) «Οικίσκος»: Μεταλλική ή άλλη συµβατική κατασκευή υπαί-
θριας εγκατάστασης, ενδεικτικών διαστάσεων 2,5x5x2,5 µέτρα
(ΠxΜxΥ), η οποία εγκαθίσταται επί σταθερής βάσης και περιλαµ-
βάνει ενδεικτικά τηλεπικοινωνιακό εξοπλισµό (ιδίως µονάδες µε-
τάδοσης και συνδροµητικές), ηλεκτρονικό και ηλεκτρολογικό
εξοπλισµό, ικριώµατα, µετρητή ρεύµατος, καλώδια, υλικό τερµα-
τισµού καλωδιώσεων, ανορθωτές, συσσωρευτές, εξοπλισµό πλη-
ροφορικής, αυτοµατισµούς ή και κλιµατιστικές µονάδες, σύνδεση
µε ηλεκτρογεννήτρια και χρησιµοποιείται ως εξοπλισµός δικτύου
ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

κε) «Περιοχή Εκσκαφής»: Η γεωγραφική περιοχή, η οποία πε-
ριλαµβάνει τα όµορα οικοδοµικά τετράγωνα που εφάπτονται εκα-
τέρωθεν της διαδροµής όδευσης και καθ’ όλο το µήκος αυτής.

κστ) «Υπαίθρια Μονάδα Δικτύου (Καµπίνα � Cabinet)»: Kατα-
σκευή υπαίθριας, ενδεικτικών διαστάσεων 1,70x0,80x1,80 µέτρα
(ΜxΠxΥ), η οποία εγκαθίσταται σε σταθερή βάση και περιλαµβά-
νει, ιδίως τηλεπικοινωνιακό εξοπλισµό, ηλεκτρονικό και ηλεκτρο-
λογικό εξοπλισµό, µετρητή ρεύµατος, καλώδια, υλικό
τερµατισµού καλωδιώσεων, ανορθωτές, συσσωρευτές, εξοπλισµό
πληροφορικής, αυτοµατισµούς και χρησιµοποιείται ως εξοπλι-
σµός δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

κζ) «Πληροφοριακό Σύστηµα»: Το Πληροφοριακό Σύστηµα
µέσω του οποίου υλοποιείται η µονοαπευθυντική διαδικασία υπο-
βολής αιτήσεων έγκρισης/χορήγησης δικαιωµάτων διέλευσης και
η χορήγηση των δικαιωµάτων διέλευσης.»

γ) Το άρθρο 28 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 28
Δικαιώµατα διελεύσεως

1. Οι πάροχοι δηµόσιων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
έχουν δικαιώµατα εγκατάστασης ευκολιών επί, υπό ή υπέρ χώρων
που ανήκουν στο Δηµόσιο, σε Ο.Τ.Α. σε ιδιώτες ή είναι κοινόχρη-
στοι. Τα ίδια δικαιώµατα έχουν, αλλά µόνο σχετικά µε τους δηµό-
σιους και κοινόχρηστους χώρους, και οι πάροχοι δικτύων
ηλεκτρονικών επικοινωνιών που δεν παρέχουν δηµόσια δίκτυα. Οι
φορείς που είναι αρµόδιοι για την παραχώρηση των δικαιωµάτων
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αυτών τηρούν τις αρχές και τις διαδικασίες που προβλέπονται στο
παρόν άρθρο.

2. Οι φορείς που είναι αρµόδιοι για τη χορήγηση δικαιωµάτων
διέλευσης σε παρόχους δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών ενερ-
γούν βάσει απλών, αποτελεσµατικών, διαφανών και προσιτών στο
κοινό διαδικασιών που εφαρµόζονται χωρίς διακρίσεις και χωρίς
καθυστέρηση, σύµφωνα µε τις αρχές της αµεροληψίας και της
διαφάνειας κατά τον καθορισµό των προϋποθέσεων για τα δικαιώ-
µατα αυτά. 

3. Οι Δηµόσιες Αρχές κατά την παραχώρηση ενοχικών ή περιο-
ρισµένων εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε δηµόσια ή κοινόχρηστα
ακίνητα ή ακίνητα Ο.Τ.Α. ή τη διάθεση της ελεύθερης χρήσης ή
την παράδοση ή την παραχώρηση της κατοχής δηµοσίων ή κοι-
νόχρηστων ακινήτων ή ακινήτων Ο.Τ.Α. ή και των σχετικών δικαιω-
µάτων πρόσβασης προς και από δηµόσια ή κοινόχρηστα ακίνητα
ή ακίνητα Ο.Τ.Α. σε ιδιωτικό φορέα, στο πλαίσιο της ανάθεσης σε
αυτόν έργου µε σύµβαση παραχώρησης, µεριµνούν ώστε κατά
την περίοδο παραχώρησης να µην περιορίζεται η δυνατότητα των
παρόχων δηµοσίων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών να ζητούν
δικαιώµατα διέλευσης, ιδιαίτερα αν δεν υπάρχουν εναλλακτικές
βιώσιµες δυνατότητες για τους παρόχους δηµοσίων δικτύων ηλε-
κτρονικών επικοινωνιών.

4. Αν δηµόσια αρχή παραχωρήσει ενοχικό ή περιορισµένο εµ-
πράγµατο δικαίωµα σε δηµόσιο ή κοινόχρηστο ακίνητο ή ακίνητο
Ο.Τ.Α. σε πάροχο δηµόσιου δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών ή
διαθέσει την ελεύθερη χρήση ή παραδώσει ή παραχωρήσει την
κατοχή δηµοσίων ή κοινόχρηστων ακινήτων ή ακινήτων Ο.Τ.Α. ή
και των σχετικών δικαιωµάτων πρόσβασης προς και από δηµόσια
ή κοινόχρηστα ακίνητα ή ακίνητα Ο.Τ.Α. σε ιδιωτικό φορέα, στο
πλαίσιο της ανάθεσης σε αυτόν έργου µε σύµβαση παραχώρησης,
υποχρεούται κατά την περίοδο παραχώρησης να µεριµνά ώστε να
µην επέρχεται περιορισµός του ανταγωνισµού στον τοµέα των
ηλεκτρονικών επικοινωνιών από αυτήν την αιτία.

5. Αν δηµόσια αρχή παραχωρεί ή έχει παραχωρήσει ενοχικό ή
περιορισµένο εµπράγµατο δικαίωµα σε δηµόσιο ή κοινόχρηστο
ακίνητο ή ακίνητο Ο.Τ.Α., ή έχει διαθέσει την ελεύθερη χρήση ή
παραδώσει ή παραχωρήσει την κατοχή δηµοσίων ή κοινόχρηστων
ακινήτων ή ακινήτων Ο.Τ.Α. ή και των σχετικών δικαιωµάτων πρό-
σβασης προς και από δηµόσια ή κοινόχρηστα ακίνητα ή ακίνητα
Ο.Τ.Α. σε ιδιωτικό φορέα, στο πλαίσιο της ανάθεσης σε αυτόν
έργου µε σύµβαση παραχώρησης, οι πάροχοι δηµοσίων δικτύων
ηλεκτρονικών επικοινωνιών ζητούν, κατά την περίοδο παραχώρη-
σης, δικαιώµατα διέλευσης από τον φορέα στον οποίο έχει παρα-
χωρηθεί το εν λόγω δικαίωµα ή έχει διατεθεί η ελεύθερη χρήση ή
έχει παραδοθεί ή παραχωρηθεί η κατοχή ή και τα σχετικά δικαιώ-
µατα πρόσβασης (εφεξής «παραχωρησιούχος») για την εγκατά-
σταση ευκολιών επί, υπό ή υπέρ χώρων που βρίσκονται στο
συγκεκριµένο δηµόσιο ή κοινόχρηστο ακίνητο ή ακίνητο Ο.Τ.Α. και
ο παραχωρησιούχος, υποχρεούται να ικανοποιεί το αίτηµα σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

6. Όλοι οι αρµόδιοι για τη χορήγηση ή έγκριση δικαιωµάτων διέ-
λευσης φορείς υποχρεούνται: α) να ενηµερώνουν το Υπουργείο
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης για τα γε-
ωγραφικά όρια ευθύνης τους, καθώς και τις αρµόδιες υπηρεσίες
ή και οργανωτικές µονάδες τους για τη διεκπεραίωση των αιτή-
σεων και για την εποπτεία της καλής εκτέλεσης των εργασιών, β)
να µεριµνούν για την εκπαίδευση των αρµόδιων υπαλλήλων τους
σχετικά µε το αντικείµενο που τους ανατίθεται. Με απόφαση του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την υποβολή
των ανωτέρω στοιχείων σε ηλεκτρονική µορφή για την καταγραφή
τους στο Πληροφοριακό Σύστηµα. 

Μετά τη θέση σε λειτουργία του Πληροφοριακού Συστήµατος
οι ανωτέρω πληροφορίες δηµοσιεύονται σε ειδική ιστοσελίδα του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης. Μέχρι τη θέση σε λειτουργία του Πληροφοριακού Συστήµα-
τος οι αρµόδιοι για τη χορήγηση ή έγκριση δικαιωµάτων
διέλευσης φορείς υποχρεούνται να ενηµερώνουν την ΕΕΤΤ όταν
επέρχονται αλλαγές σχετικά µε τις αρµόδιες υπηρεσίες ή και ορ-
γανωτικές µονάδες τους για τη διεκπεραίωση των αιτήσεων και
για την εποπτεία της καλής εκτέλεσης των εργασιών. Η ΕΕΤΤ υπο-

χρεούται να δηµοσιεύει τα στοιχεία αυτά στον ιστοχώρο της. 
7. Ο αρµόδιος φορέας, ενώπιον του οποίου έχει υποβληθεί αί-

τηµα σχετικό µε την έγκριση ή τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευ-
σης, εξετάζει το αίτηµα ακολουθώντας τις διαδικασίες, τους
όρους και τις προθεσµίες που ορίζονται στο Παράρτηµα Χ. Με
απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης ρυθµίζονται θέµατα διαδικασιών, εφαρµογής,
καθώς και κάθε θέµα σχετικό µε τη λειτουργία του Πληροφορια-
κού Συστήµατος µέσω του οποίου υλοποιείται η µονοαπευθυντική
διαδικασία υποβολής αιτήσεων έγκρισης ή χορήγησης δικαιωµά-
των διέλευσης και η χορήγηση των δικαιωµάτων διέλευσης, ως
και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με την ανωτέρω απόφαση µπορεί να
αναπροσαρµόζονται οι προθεσµίες του Παραρτήµατος Χ υπό την
προϋπόθεση ότι ο συνολικός χρόνος χορήγησης των δικαιωµάτων
διέλευσης δεν υπερβαίνει τους τέσσερις (4) µήνες. 

8. Η ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας, του Πληροφοριακού Συ-
στήµατος µέσω του οποίου υλοποιείται η µονοαπευθυντική διαδι-
κασία υποβολής αιτήσεων έγκρισης ή χορήγησης δικαιωµάτων
διέλευσης και η χορήγηση των δικαιωµάτων διέλευσης, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο Παράρτηµα Χ, καθορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης. Από την ηµεροµηνία αυτή τα αιτήµατα έγκρισης ή χορήγησης
δικαιωµάτων διέλευσης υποβάλλονται µέσω του Πληροφοριακού
Συστήµατος. Στο Πληροφοριακό Σύστηµα αποκτούν πρόσβαση οι
αρµόδιοι φορείς που εγκρίνουν ή χορηγούν δικαιώµατα διέλευσης
εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριών (3) µηνών από τη σχετική
ενηµέρωσή - ειδοποίησή τους από το Υπουργείο Ψηφιακής Πολι-
τικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Με τη λήξη της ως άνω
προθεσµίας, ακόµη και στην περίπτωση της άπρακτης παρέλευ-
σης αυτής, άρχεται η έναρξη ισχύος των αποκλειστικών προθε-
σµιών των διαδικασιών που ορίζονται στο Παράρτηµα Χ. 

9. Άρνηση χορήγησης δικαιωµάτων διέλευσης επιτρέπεται µόνο
κατόπιν ειδικά αιτιολογηµένης απόφασης, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στο Παράρτηµα Χ. Κατά αποφάσεων των αρµόδιων φορέων
σχετικών µε τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευσης και περιορισµών
ή όρων αυτών χωρεί προσφυγή ενώπιον του Τριµελούς Διοικητι-
κού Εφετείου, που δικάζει σε πρώτο και τελευταίο βαθµό, µε τη
διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων. Με κανονισµό που εκδίδεται
από την ΕΕΤΤ καθορίζονται τα τέλη διέλευσης και χρήσης δικαιω-
µάτων διέλευσης για όλη την Ελλάδα, κατόπιν διενέργειας δηµό-
σιας διαβούλευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 17. Ο καθορισµός των
τελών διέπεται από αντικειµενικότητα, διαφάνεια, αµεροληψία και
αναλογικότητα προς τον επιδιωκόµενο σκοπό. Το ύψος των τελών
πρέπει να µην καθιστά οικονοµικά ασύµφορη τη διενέργεια της
επένδυσης.

10. Με την επιφύλαξη των διατάξεων που αφορούν τη δυνατό-
τητα διέλευσης και εγκατάστασης σε αρχαιολογικούς χώρους, οι
πάροχοι δηµόσιων δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών δικαιούν-
ται, κατά τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα και έναντι εύλογης
αποζηµίωσης, να συνιστούν µε τον κύριο προσωπική δουλεία σε
βάρος ακινήτων ιδιωτών, οικοδοµηµένων και µη, κοινόχρηστων
χώρων κτιρίων, στο έδαφος ή και το υπέδαφός τους, όταν αυτό
είναι απαραίτητο για την τοποθέτηση ή και διέλευση ή και συντή-
ρηση ή και επισκευή των δικτύων και εγκαταστάσεών τους, υπό
την προϋπόθεση της τήρησης των διατάξεων της κείµενης νοµο-
θεσίας για την ασφαλή εγκατάσταση δικτύων και λοιπών υποδο-
µών. Οι διατάξεις των άρθρων 1003 επ. του Αστικού Κώδικα
εφαρµόζονται για την περίπτωση διευκόλυνσης της κατασκευής,
εγκατάστασης ή επισκευής των δικτύων, των έργων υποδοµής και
των συναφών εργασιών από τις επιχειρήσεις ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών.

11. Η αρχική χορήγηση δικαιώµατος διέλευσης, η οποία παρέ-
χεται στο δικαιούµενο φορέα, περιλαµβάνει και τη δυνατότητα ερ-
γασιών συντήρησης ή και αποκατάστασης βλαβών, µε υποχρέωση
προηγούµενης ειδοποίησης του αρµόδιου φορέα, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στις παραγράφους 4, 5 και 7 του άρθρου 8 του Παραρ-
τήµατος Χ. 

12. Αν δηµόσιες αρχές, αρµόδιες για τη χορήγηση δικαιωµάτων
διέλευσης, διατηρούν παράλληλα και την κυριότητα ή τον έλεγχο
επιχειρήσεων που εκµεταλλεύονται δηµόσια δίκτυα ή και υπηρε-
σίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, πρέπει να προβαίνουν σε ουσια-
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στικό διαρθρωτικό διαχωρισµό µεταξύ της αρµοδιότητας που σχε-
τίζεται µε τη χορήγηση των δικαιωµάτων διέλευσης και εκείνης
που σχετίζεται µε την κυριότητα ή τον έλεγχο των ανωτέρω επι-
χειρήσεων.

13. Εκτός από την υποχρέωση καταβολής τελών διέλευσης και
τελών χρήσης δικαιωµάτων διέλευσης, ο πάροχος δηµόσιου δι-
κτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών δεν έχει υποχρέωση καταβολής
άλλου, σχετικού µε τα ανωτέρω, τέλους. Για την εγκατάσταση, εκ-
µετάλλευση, συντήρηση, επισκευή και αντικατάσταση δικτύου επι-
κοινωνιών και κάθε είδους συναφών ευκολιών, όπως, ιδίως,
κοινόχρηστων τηλεφώνων, στύλων, υπαίθριων µονάδων δικτύου,
οικίσκων, φρεατίων, καµπινών, αγωγών, καλωδιώσεων, κυτίων
σύνδεση, σωληνώσεων, οι πάροχοι δηµόσιων δικτύων ηλεκτρονι-
κών επικοινωνιών δεν έχουν υποχρέωση καταβολής στους οργα-
νισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης οποιουδήποτε άλλου τέλους,
φόρου, εισφοράς και εν γένει αποζηµίωσης, πέραν των τελών διέ-
λευσης που ορίζονται στο παρόν άρθρο. Ειδικά, όσον αφορά τον
Φόρο Προστιθέµενης Αξίας (ΦΠΑ) εφαρµόζονται οι διατάξεις του
Κώδικα ΦΠΑ (ν. 2859/2000), όπως ισχύουν.

14. Ο πάροχος δηµόσιου δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών
υποχρεούται, κατά τη διάρκεια των εργασιών προς εγκατάσταση
ή συντήρηση του δικτύου, να λαµβάνει όλα τα κατάλληλα µέτρα
ώστε να µην προκαλούνται βλάβες και ζηµίες σε πρόσωπα, εγκα-
ταστάσεις ή περιουσίες του Δηµοσίου, των Ο.Τ.Α., του φορέα έγ-
κρισης ή χορήγησης δικαιώµατος διέλευσης, παρόχου δικτύου
ηλεκτρονικών επικοινωνιών και τρίτων, αλλιώς υποχρεούται σε
αποκατάσταση κάθε θετικής και αποθετικής ζηµίας.

15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης και Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
χαρακτηρίζονται ως έργα χαµηλής όχλησης έργα εγκατάστασης
ή και συντήρησης δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών µε τοπικές
και µη σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον, ιδίως έργα εγκα-
τάστασης δικτύων ή και επέκτασης µικρής κλίµακας, έργα µετα-
τόπισης υφιστάµενων δικτύων, έργα συντήρησης ή και επισκευής
δικτύων και καθορίζονται τα τεχνικά χαρακτηριστικά τους, καθώς
και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με όµοια απόφαση καθορίζονται
απλοποιηµένες διαδικασίες για τη χορήγηση δικαιωµάτων διέλευ-
σης και εγκατάστασης για τα έργα αυτά, ο τρόπος καταβολής των
τελών, οι δικαιούχοι είσπραξης αυτών και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.» 

δ) Μετά το Παράρτηµα ΙΧ προστίθεται Παράρτηµα Χ «Διαδικα-
σία Χορήγησης / Έγκρισης δικαιωµάτων διέλευσης», ως εξής:

Άρθρο 12
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται:
α) Η υπ’ αριθµ. 725/23/2012 κοινή υπουργική απόφαση µε θέµα

«Διαδικασία χορήγησης Δικαιωµάτων Διέλευσης Δικτύων Ηλε-
κτρονικών Επικοινωνιών» (Β’ 5), 

β) κάθε γενική ή ειδική διάταξη, που αντίκειται στις διατάξεις
του παρόντος ή κατά το µέρος που ρυθµίζει κατά διαφορετικό
τρόπο θέµατα που ρυθµίζονται µε τον παρόντα νόµο. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

Άρθρο 13

1. Στο Μέρος Α’ του ν. 4070/2012 (Α’ 82), όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει, καθώς και στην ισχύουσα νοµοθεσία περί ηλεκτρονικών
επικοινωνιών, τηλεπικοινωνιών και ταχυδροµείων, όπου αναφέρε-
ται ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων νοείται ο
Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης.

2. Στο τέλος του στοιχείου κ’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν.
4070/2012, όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Το αντικείµενο, ο σκοπός, ο τρόπος και οι όροι υλοποίησης των
δράσεων του προηγουµένου εδάφιου, καθώς και κάθε επιµέρους
ζήτηµα που αφορά σε αυτές, ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης

και των κατά περίπτωση συναρµοδίων Υπουργών.»
3. Στην παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4070/2012 προστίθεται εδά-

φιο κζ’ ως εξής: 
«κζ) Τη χάραξη της εθνικής διαστηµικής και δορυφορικής στρα-

τηγικής, τον καθορισµό δράσεων και µέτρων για την ανάπτυξη,
προώθηση και εκµετάλλευση συστηµάτων δορυφορικών επικοι-
νωνιών, την ανάληψη των απαιτούµενων πρωτοβουλιών και το σχε-
διασµό δραστηριοτήτων σε εθνικό και διεθνές επίπεδο,
συµπεριλαµβανοµένης και της καταχώρησης διαστηµικών αντικει-
µένων σε Μητρώο/Αρχείο,  την εκπροσώπηση της χώρας σε ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο στο διαστηµικό τοµέα, καθώς και το
συντονισµό των κατά περίπτωση εµπλεκοµένων δηµόσιων και ιδιω-
τικών φορέων στους τοµείς των διαστηµικών εφαρµογών, τεχνο-
λογιών και υπηρεσιών.»

4. Στο άρθρο 6 του ν. 4070/2012, όπως ισχύει, προστίθεται νέα
παράγραφος 12 ως εξής: 

«12. Η ΕΕΤΤ καλύπτει τις δαπάνες συµµετοχής των τέκνων ηλι-
κίας 4 έως 16 ετών των µελών και του προσωπικού της, είτε σε
παιδικές κατασκηνώσεις είτε σε προγράµµατα αθλητικών δραστη-
ριοτήτων (camps), κατά τη θερινή περίοδο εκάστου έτους. Η ΕΕΤΤ
µε απόφασή της καθορίζει τις λεπτοµέρειες της διαδικασίας
αυτής.»

5. Στο άρθρο 12 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), όπως ισχύει, προστί-
θεται νέα περίπτωση µστ’ ως εξής: 

«µστ) Συνδράµει, κατόπιν αιτήµατος της Γενικής Γραµµατείας
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΓΓΤΤ), στην υλοποίηση προ-
ωθητικών δράσεων για την παροχή τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών
και την ευρυζωνική σύνδεση ειδικών κατηγοριών πληθυσµού και
ειδικών γεωγραφικών περιοχών, την ισότιµη συµµετοχή των πολι-
τών στην πληροφόρηση και τη µείωση του ψηφιακού χάσµατος
στην Επικράτεια. Η συνδροµή συνίσταται ιδίως στο σχεδιασµό,
στην ανάπτυξη, στην εποπτεία και στη διαχείριση κατάλληλων
πληροφοριακών συστηµάτων και εφαρµογών, όπου αυτές απαι-
τούνται, στη διοικητική, οικονοµικοτεχνική και λογιστική υποστή-
ριξη των δράσεων αυτών, καθώς και στην ανάληψη οποιουδήποτε
άλλου έργου ή υποχρέωσης κριθεί αναγκαία για την υλοποίηση
των ως άνω δράσεων ή τον έλεγχο ορθής υλοποίησης αυτών. Οι
σχετικές δαπάνες καλύπτονται σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρ-
θρου 75 του ν. 4070/2012 (Α’82), όπως ισχύει. Η EEΤΤ προβαίνει
σε κάθε απαραίτητη ενέργεια για την υλοποίηση των ως άνω δρά-
σεων εξ ιδίων µέσων µε συγκρότηση οµάδων εργασίας ή/και δια
αναθέσεως, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, σε τρίτους.»

6. Στην περίπτωση Γ’ της παρ. 9 του άρθρου 13 του  ν.
4070/2012 η φράση: «και της κ.υ.α. 2/17132/0022/ 28.2.2012 (Β’
498)» αντικαθίσταται και εφαρµόζεται από την έναρξη ισχύος του
ν. 4070/2012 έως και την έναρξη ισχύος των άρθρων 7 έως 34 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176), ως εξής: «και της κ.υ.α. 2/17127/0022/
28.2.2012 (Β’ 498)». 

7. Στο άρθρο 31 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) προστίθεται παράγρα-
φος 7 ως εξής: 

«7. Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων των προηγούµενων παραγρά-
φων, ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης λαµβάνοντας υπόψη τις εξελίξεις και τις ιδιαιτερότητες
στη δορυφορική αγορά, δύναται κατά περίπτωση να αποφασίσει
για την εκχώρηση, παραχώρηση, µίσθωση, τροποποίηση, ανανέ-
ωση ή εκµετάλλευση των δικαιωµάτων του Κράτους στις γεωστα-
τικές ή µη τροχιακές θέσεις δορυφόρων µε τις συσχετ- ισµένες µε
αυτές συχνότητες, επιλέγοντας, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ανάγ-
κες της εθνικής διαστηµικής στρατηγικής, είτε τη διαγωνιστική
διαδικασία είτε τη διαδικασία απευθείας ανάθεσης κατόπιν δια-
πραγµατεύσεων.»

8. Στο άρθρο 79 του ν. 4070/2012 (Α’82), όπως ισχύει, προστί-
θεται παράγραφος 13 ως εξής: 

«13. Γενόµενες πληρωµές από τις 17.8.2010 ως και τις
31.12.2015 δυνάµει της απόφασης της ΕΕΤΤ ΑΠ.: 276/055/
14.2.2003 «Κανονισµός Κάλυψης Δαπανών Μετακίνησης και Ηµε-
ρήσια Αποζηµίωση των Μελών και του Προσωπικού της ΕΕΤΤ
εντός και εκτός Επικράτειας» (Β’ 256), όπως τροποποιήθηκε δυ-
νάµει της ΕΕΤΤ ΑΠ.: 472/175/21.3.2008 (Β’ 600), λογίζονται νόµι-
µες και δεν αναζητούνται.»

9. Στο άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) προστίθεται νέα πα-
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ράγραφος 9, ως εξής: 
«9. Ειδικά, για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της           ΕΕΤΤ,

που ορίζονται στο στοιχείο λστ’ του άρθρου 12 του ν. 4070/2012
(Α’ 82), όπως ισχύει, η ΕΕΤΤ ορίζει µε απόφασή της το ύψος των
πρόσθετων αµοιβών των συγκροτούµενων οµάδων εργασίας, συ-
νεργείων ελέγχου, καθώς και µόνιµων και έκτακτων επιτροπών,
τηρουµένων κατά τα λοιπά των διατάξεων των παραγράφων 2, 3
και 5 του παρόντος άρθρου. Οι σχετικές δαπάνες βαρύνουν απο-
κλειστικά τον προϋπολογισµό της ΕΕΤΤ κατά τις κείµενες διατά-
ξεις και δεν προκαλούν επιβάρυνση του Κρατικού Προϋπολο-
γισµού.»

10. Μετά την παρ.14 του άρθρου 56 του  ν. 4339/2015 (Α’ 133)
προστίθεται παράγραφος 15, η οποία ισχύει από τη δηµοσίευση
του ως άνω νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και η οποία
έχει ως εξής: 

«15. Οι υπάλληλοι της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας, οι οποίοι εντός του πρώτου εξαµήνου του 2017 συµ-
πληρώνουν τέσσερα (4) συνεχόµενα έτη υπηρεσίας στο ίδιο Γρα-
φείο Τύπου και Επικοινωνίας του εξωτερικού, παραµένουν στη
θέση τους µέχρι την 30ή Ιουνίου 2017.»

Άρθρο 14

1. Στο άρθρο 8 του ν. 4053/2012 (Α’ 44) «Ρύθµιση λειτουργίας
της ταχυδροµικής αγοράς,  θεµάτων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
και άλλες διατάξεις» προστίθεται παράγραφος 6, ως εξής:

«6. Ορίζεται µεταβατικό στάδιο για την αποζηµίωση της καθο-
λικής υπηρεσίας των ετών 2013, 2014 και 2015. Για το µεταβατικό
στάδιο, ο ΦΠΚΥ υποβάλλει στην ΕΕΤΤ τον υπολογισµό του καθα-
ρού κόστους παροχής της καθολικής υπηρεσίας των ετών 2013,
2014 και 2015 έως τις 30 Ιουνίου 2017. Η ΕΕΤΤ προβαίνει εν συνε-
χεία σε έλεγχο των υποβληθέντων στοιχείων και επαληθεύει, σύµ-
φωνα µε τις κείµενες διατάξεις, το καθαρό κόστος παροχής της
καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας των ανωτέρω ετών στο µέτρο
που αυτό υφίσταται. Το επαληθευµένο από την ΕΕΤΤ καθαρό κό-
στος παροχής της καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας των ετών
2013, 2014 και 2015 δεν δύναται να υπερβεί τα δεκαπέντε εκατοµ-
µύρια (15.000.000) ευρώ ανά έτος και καλύπτεται στο σύνολό του
από τον Κρατικό Προϋπολογισµό ως Υπηρεσία Γενικού Οικονοµι-
κού Συµφέροντος (ΥΓΟΣ). Το ποσό αποδίδεται απευθείας στον δι-
καιούχο ΦΠΚΥ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών
και Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, καθο-
ρίζονται ο χρόνος και ο τρόπος απόδοσής του, τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια. Η νέα Σύµ-
βαση ανάθεσης παροχής καθολικής ταχυδροµικής υπηρεσίας µε-
ταξύ Ελληνικού Δηµοσίου και ΦΠΚΥ θα ισχύει αναδροµικά από την
ηµεροµηνία λήξης της προηγούµενης, ήτοι από 19.4.2015.»

2. Στο τέλος του Μέρους Β’ του Παραρτήµατος I του ν.
4053/2012 προστίθεται παράγραφος ως εξής:

«Το καθαρό κόστος καθολικής υπηρεσίας αποτελεί «άδικη οι-
κονοµική επιβάρυνση», όταν υπερβαίνει ποσοστό 1% των εσόδων
του ΦΠΚΥ από την παροχή καθολικών υπηρεσιών. Αν η ΕΕΤΤ δια-
πιστώσει ότι το επαληθευµένο καθαρό κόστος αποτελεί άδικη οι-
κονοµική επιβάρυνση για τον ΦΠΚΥ, το κόστος αυτό
αποζηµιώνεται στο σύνολό του. Ειδικότερα, για την περίοδο 2013-
2015 εφόσον η ΕΕΤΤ διαπιστώσει ότι το επαληθευµένο καθαρό
κόστος αποτελεί άδικη οικονοµική επιβάρυνση για τον ΦΠΚΥ, το
κόστος αυτό αποζηµιώνεται έως το µέγιστο ποσό των δεκαπέντε
εκατοµµυρίων (15.000.000) ευρώ ετησίως. Αν η ΕΕΤΤ διαπιστώσει
ότι το επαληθευµένο καθαρό κόστος δεν αποτελεί άδικη οικονο-
µική επιβάρυνση, αυτό επιβαρύνει αποκλειστικά τον ΦΠΚΥ.»

Άρθρο 15

Στο άρθρο 54 του ν. 2121/1993 προστίθεται παράγραφος 10,
ως εξής:

«10. Ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού δύναται, µετά από
γνώµη του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, και εφόσον συν-
τρέχει σοβαρή πιθανολόγηση ότι ο οργανισµός συλλογικής δια-

χείρισης δεν είναι σε θέση να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του
και ιδίως να εισπράξει και να διασφαλίσει την απόδοση στους δι-
καιούχους των ποσών που εισπράττει για λογαριασµό τους, λόγω
ενδεικτικά αρνητικών ιδίων κεφαλαίων, να λάβει ως προληπτικό
διοικητικό µέτρο το διορισµό προσωρινού επιτρόπου µε θητεία έξι
(6) µηνών και δυνατότητα ανανέωσης για µία (1) µόνο φορά µε
διάρκεια έως τρεις (3) µήνες.

Ο προσωρινός επίτροπος διασφαλίζει την οµαλή είσπραξη από
τους χρήστες και την απόδοση προς τους δικαιούχους των ποσών
που οι τελευταίοι εισπράττουν. Συγχρόνως, ο προσωρινός επίτρο-
πος ασκεί στο όνοµα του οργανισµού κάθε ένδικο βοήθηµα ή µέσο
για την προάσπιση των συµφερόντων των δικαιούχων. Για την επί-
τευξη των σκοπών αυτών, ο προσωρινός επίτροπος υποκαθιστά
τη διοίκηση από τη δηµοσίευση του διορισµού του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

Παράλληλα, ο προσωρινός επίτροπος επεµβαίνει αποφασιστι-
κώς ακυρώνοντας άµεσα κάθε πράξη ή απόφαση που δεν λαµβά-
νεται από τον ίδιο τον επίτροπο, προκειµένου να µη διακοπεί η
λειτουργία του οργανισµού ή οδηγηθεί σε πτώχευση.

Για τα λοιπά θέµατα διοίκησης, το ΔΣ υποχρεούται να ενηµε-
ρώνει τον προσωρινό επίτροπο, ο οποίος, εάν διαφωνεί µε την εν
λόγω απόφαση ή ενέργεια που µπορεί να πλήξει τη βιωσιµότητα
του οργανισµού ή τα συµφέροντα των δικαιούχων, αποφασίζει ο
ίδιος.

Ο προσωρινός επίτροπος επιλέγεται από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού µεταξύ προσώπων εγνωσµένου κύρους και
ανάλογης επαγγελµατικής εµπειρίας σε θέµατα διοίκησης επιχει-
ρήσεων ή οργανισµών ή οικονοµικά ή νοµικά θέµατα.

Ο διορισµός προσωρινού επιτρόπου δεν επιτρέπεται να προ-
βληθεί ως λόγος τροποποίησης ή καταγγελίας οποιασδήποτε σύµ-
βασης ή συµφωνίας στην οποία είναι συµβαλλόµενος ο
οργανισµός.

Τα όργανα διοίκησης και οι εργαζόµενοι του οργανισµού συλ-
λογικής διαχείρισης υποχρεούνται να παρέχουν στον προσωρινό
επίτροπο οποιοδήποτε στοιχείο ή πληροφορία τους ζητηθεί και να
διευκολύνουν την άσκηση των καθηκόντων του.

Η ευθύνη του προσωρινού επιτρόπου κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων του περιορίζεται σε δόλο και βαριά αµέλεια.

Για την υποβοήθηση του έργου του, ο προσωρινός επίτροπος
δύναται να προσλαµβάνει εξωτερικούς νοµικούς ή οικονοµικούς
συµβούλους, καθώς και λοιπό βοηθητικό προσωπικό, ύστερα από
έγκριση των προσώπων και της αµοιβής τους από τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Η αµοιβή του προσωρινού επιτρόπου καθορίζεται, ύστερα από
εισήγηση του ΟΠΙ, µε την απόφαση διορισµού του και βαρύνει,
µαζί µε τα έξοδα διαχείρισης και τις αµοιβές των συνεργατών του,
τον οργανισµό συλλογικής διαχείρισης στον οποίο έχει διοριστεί.

Ο επίτροπος υποβάλλει στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού συνοπτική έκθεση πεπραγµένων στο τέλος κάθε µήνα, προ-
γραµµατισµό για τον επόµενο και συνολική έκθεση µε τη λήξη της
θητείας του.

Η θητεία του προσωρινού επιτρόπου λήγει µε την παρέλευση
του χρόνου για τον οποίο διορίστηκε. Άλλως, ο Υπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού δύναται µε αιτιολογηµένη απόφασή του να
ανακαλέσει το διορισµό του προσωρινού επιτρόπου για λόγους
που ανάγονται στην άσκηση των καθηκόντων του ή στην ανάγκη
εξυγίανσης του οργανισµού.»

Άρθρο 16
Έναρξη ισχύος

1. Οι διατάξεις που αφορούν την εναρµόνιση της νοµοθεσίας
στην Οδηγία 2014/61/ΕΕ εφαρµόζονται από 1η Ιουλίου 2016, µε
εξαίρεση τις διατάξεις που προβλέπουν κυρώσεις, οι οποίες
ισχύουν από τη δηµοσίευση του παρόντος.

2. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε
επιµέρους διατάξεις.

6420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,..............................2017 

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Δευτέρας 6 Φεβρουαρίου

2017 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 6 Φεβρουαρίου 2017 επικυρώθηκαν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.32’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 24 Μαρτίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.
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1.  ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

2. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, 

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ 
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


